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Καθοριστική ήταν η εμπλοκή της Κεντρι-
κής Τράπεζας της Κύπρου στην ψήφιση
της πρότασης του ΔΗΚΟ για το πλαίσιο
των εκποιήσεων. Οι συνεχείς επαφές του
διοικητή Κ. Ηροδότου με τα κόμματα λει-
τούργησαν καταλυτικά και έστω και στο
παρά πέντε αποφεύχθηκε η κρίση με
απρόβλεπτες συνέπειες για την οικονομία.

Ταυτόχρονα, όμως, η Κεντρική ενίσχυσε
το κύρος της αλλά και τις σχέσεις της με
την εκτελεστική και νομοθετική εξουσία.
Χαρακτηριστικές ήταν οι δηλώσεις ότι
σήμερα πνέει άλλος αέρας. Η Βουλή βρί-
σκεται τώρα σε αναμονή της νέας πρό-
τασης που θα υποβάλει τον Οκτώβριο ο
διοικητής. Οικονομική, σελ. 5

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ

Ο Αντριου Κιν από τη Σίλικον Βάλεϊ στην «Κ»
«Η τεχνολογία τρέχει γρηγορότερα από τους ανθρώπους και τις κυβερνή-
σεις» λέει ο Αντριου Κιν, ιδρυτής σειράς νεοφυών επιχειρήσεων στη Σίλικον
Βάλεϊ και αντικομφορμιστής συγγραφέας, στην «Κ». Σημειώνει δε πως τα με-
γάλα δεδομένα εισβάλλουν βάναυσα στην ιδιωτικότητά μας. Ζωή, σελ. 1

ΒΙΒΛΙΟ

Η ιστορία της Αραδίππου μέσα σε 852 σελίδες
Μία ομάδα επτά ανθρώπων από την Αραδίππου, με την υποστήριξη του Δήμου,
συνέγραψαν την ιστορία της πόλης από τα αρχαία χρόνια μέχρι τις μέρες μας. Η
συγγραφική ομάδα με τον ένα ή τον άλλο τρόπο ενέπλεξε και τους κατοίκους
της Αραδίππου, από τον μη εγγράμματο έως τον επιστήμονα. Ζωή, σελ. 3

ΕΚΘΕΣΕΙΣ

Σαντορίνη, αγαπημένη διαχρονικά των ζωγράφων
Εκατόν ογδόντα έργα από την πλούσια συλλογή του Δημήτρη Τσίτουρα θα φι-
λοξενηθούν το φθινόπωρο στο Μουσείο Μπενάκη. Η έκθεση θα πιάνει το νή-
μα της εικαστικής αφήγησης με την « Έκρηξη του ηφαιστείου» των αρχών του
20ού αι. Και θα φτάνει στο σήμερα με τον Κώστα Τσόκλη. Ζωή, σελ. 4

Τα περιττά κιλά
μορφή διάκρισης
Καθημερινές στιγμές ρατσισμού 

Οι άνθρωποι με παχυσαρκία σε όλο τον
κόσμο δέχονται καθημερινά επικριτικά
βλέμματα και αιχμηρά σχόλια. Η Παγκό-
σμια Ομοσπονδία Παχυσαρκίας αναφέρει
ότι το στίγμα για το σωματικό βάρος είναι
μία από τις τελευταίες κοινωνικά απο-
δεκτές μορφές διάκρισης. Σελ. 21 

Εκταφές ηρώων 
55 χρόνια μετά 
Στην Τηλλυρία το φθινόπωρο

Με αφορμή έρευνα της «Κ» και ρεπορτάζ
που δημοσιεύσαμε πέρσι, αρχίζουν εντός
Σεπτεμβρίου, κατόπιν απόφασης του
Υπουργικού εκταφές σε τρεις χώρους στην
Τηλλυρία. Πρόκειται για πεσόντες που
ετάφησαν στα συντρίμμια των τουρκικών
ναπάλμ τον Αύγουστο του 1964. Σελ. 10

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Η 9η Αυγούστου
Με συνάντηση του προέδρου Αναστα-
σιάδη και του Τ/κ ηγέτη Μουσταφά
Ακιντζί, ανοίγει την προσεχή Παρα-
σκευή άλλος ένας κύκλος στο Κυπριακό
που, όπως έχει αποδειχθεί από την ιστο-
ρία του, δεν έχει τελευταία ευκαιρία
για λύση. Εκείνο που πιθανόν να απο-
δειχθεί τώρα είναι ότι αυτή είναι η τε-
λευταία ευκαιρία για ομοσπονδιακή λύ-
ση. Είναι τοις πάσι αντιληπτό ότι τα
δύο χρόνια που διέρρευσαν από τη Διά-
σκεψη στο Κραν Μοντάνα συσσώρευ-
σαν παρά επέλυσαν προβλήματα, ενώ
η κατάσταση στην Ανατολική Μεσόγειο,
αλλά και στην άμεσα εμπλεκόμενη στο
πρόβλημα, διά της κατοχής, Τουρκία
είναι πιο ρευστή και σύνθετη. Η έκβαση
της συνάντησης των ηγετών θεωρείται
καθοριστική για τη συνέχεια, ενώ φαί-
νεται ότι ιδιωτικώς για τους δύο είναι
ίσως η τελευταία. Η επιτυχία της ίσως
συνδέεται και με την υστεροφημία τους.
Ίδωμεν.  

ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΑΚΙΝΤΖΙ

Το Φ.Α. δεν είναι 
προϋπόθεση 
για συνομιλίες

Θα θέσει στο τραπέζι
την Παρασκευή το Φ.Α.,
λέει ο Τ/κ ηγέτης κι ας
θέσει και ο Ν. Αναστα-
σιάδης ό,τι θέλει. Ειση-

γείται να δοθεί μια ανάσα για δια-
πραγματεύσεις, με μορατόριουμ
ενός έτους στις ενέργειες στην ΑΟΖ.
Σημειώνει ότι η ατζέντα της συνάν-
τησης θα είναι ανοικτή, ο ίδιος επιμέ-
νει σε ΔΔΟ και πως και ο πρόεδρος
Αναστασιάδης πρέπει να ξεκαθαρί-
σει τι θέλει. Ακόμα ο Μουσταφά
Ακιντζί στην εφ’ όλης της ύλης συ-
νέντευξη στο ΚΥΠΕ ισχυρίζεται πως
η Άγκυρα δεν απέκλεισε τη ΔΔΟ και
πως μια διαδικασία λύσης χρειάζεται
και Τουρκία και Ελλάδα. Σελ. 5 

Η ΚΤΚ και η κρίση για εκποιήσεις
Ο ρόλος του διοικητή και η διάσωση του κύρους του θεσμού

Αρνητικό είναι το κλίμα που φαίνεται να
διαμορφώνεται εντός της Ιεράς Συνόδου
για τις προσεγγίσεις του μητροπολίτη
Μόρφου Νεόφυτου στο θέμα της ομοφυ-
λοφιλίας. Εκκλησιαστικές πηγές δεν απο-
κλείουν παρέμβαση των Συνοδικών στο
όλο θέμα, και δεν αποκλείεται σύμφωνα
με αυτές και σύναξη των ιεραρχών, εντός

του καλοκαιριού,  κάτι που θα εξαρτηθεί
από την εξέλιξη των πραγμάτων. Την
ίδια ώρα συνοδικός με τον οποίο μίλησε
η «Κ» διαφώνησε με τη δημόσια τοπο-
θέτηση του Μητροπολίτη Κυρηνείας, εκ-
φράζοντας συνάμα την απορία αν με την
έρευνα «θα καθίσουν την Αγία Γραφή
στο σκαμνί;». Σελ. 15

Ανοιχτό να παρέμβει η Ι. Σύνοδος  
Ιεράρχης στην «Κ»: Η όλη ιστορία μας βρήκε απροετοίμαστους 

ΥΠΟΙΚ ΕΛΛΑΔΑΣ

Συζητείται μείωση
των πλεονασμάτων  
Ο υπουργός Οικονομικών της Ελλά-
δας Χρήστος Σταϊκούρας λέει στην «Κ»
ότι η επιστροφή της χώρας σε επενδυ-
τική βαθμίδα μπορεί να επιτευχθεί
πριν από το τέλος του 2020. Αποκαλύ-
πτει δε ότι έχουν ξεκινήσει οι συζητή-
σεις με τους εταίρους για τη μείωση
του πρωτογενούς πλεονάσματος κάτω
από το 3,5% του ΑΕΠ το 2020. Σελ. 17

ΕΛΛΑΔΑ

Νομοσχέδιο για ψήφο
κατοίκων εξωτερικού
Η ψήφος των Ελλήνων του εξωτερι-
κού από τον τόπο διαμονής τους δεν
είναι το μόνο νομοσχέδιο που προ-
ωθείται άμεσα από την κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη, καθώς,
σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»,
αμέσως μετά την επαναλειτουργία
της Βουλής προτεραιότητα έχουν
επίσης το δεύτερο φορολογικό και ο
επενδυτικός νόμος. Σελ. 18

ΣΤΕΛΛΑ ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ 

Περιβάλλον-ισότητα
στοίχημα της Ευρώπης 

Στοίχημα αποτελεί για
την Ε.Ε. να έρθει κοντά
στον πολίτη, αλλά και να
δοθεί έμφαση στην κλι-
ματική αλλαγή και την

ισότητα φύλων, λέει η Στέλλα Κυρια-
κίδου στην πρώτη της συνέντευξη
μετά την ανακοίνωση επιλογής της
για τη θέση της επιτρόπου. Ξεκαθα-
ρίζει πως θα αποχωρήσει από την
αντιπροεδρία του ΔΗΣΥ, αλλά θα πα-
ραμείνει κοντά στο κόμμα. Απαντά
και στις επικρίσεις που δέχεται ότι
δεν έχει τοποθετηθεί στα μεγάλα ζη-
τήματα, όπως το Κυπριακό και την οι-
κονομία και επικεντρώνεται στα κοι-
νωνικά θέματα. Σελ. 9

Σε φάση «αγραναύπασης» έχει εισέλθει η
ενεργειακή δραστηριότητας εντός της κυ-
πριακής ΑΟΖ μετά και την τελευταία από-
φαση του Υπουργικού Συμβουλίου να εν-
δυναμώσει το εταιρικό πλαίσιο αδειοδοτη-
μένων εταιρειών. Μια εξέλιξη που εκ των
πραγμάτων δεν μπορεί να θεωρηθεί απο-

κομμένη με τις προσπάθειες που εκδηλώ-
νονται για αναθέρμανση του διαλόγου στο
πολιτικό ζήτημα. Ο προγραμματισμός που
έχει γίνει από πλευράς εταιρειών και έχει
εγκριθεί από την κυβέρνηση για επανέναρξη
των γεωτρητικών δραστηριοτήτων το 2020
δίνει χώρο στην προοπτική δημιουργίας

του κατάλληλου κλίματος στο Κυπριακό
χωρίς  την ύπαρξη πιέσεων στις δύο πλευρές.
Από την άλλη, η Λευκωσία, με τις διορθωτικές
κινήσεις σε πέντε οικόπεδα, έκλεισε μια πε-
ρίοδο σχεδιασμών μετά τα γεγονότα στο
τεμάχιο 3  θωρακίζοντας συνάμα  περισσό-
τερο, νομικά και διπλωματικά, την κεντρική

και ανατολική ΑΟΖ από ενδεχόμενες νέες
τουρκικές προκλήσεις, αυτή τη φορά στην
καρδιά της οριοθετημένης περιοχής. Την
ίδια ώρα χάρτης του υπουργείου Ενέργειας
αποτυπώνει ξεκάθαρα το ενεργειακό σκηνικό
που έχει στηθεί στην Αν. Μεσόγειο από
εταιρείες κολοσσούς. Σελ. 6

Μορατόριουμ στην ΑΟΖ ελέω Κυπριακού
Σε ύφεση για ένα τουλάχιστον εξάμηνο οι ενεργειακές εργασίες στα τεμάχια, με τη συνέχεια αορίστως το 2020

Πρόκληση το σκληρό Brexit για τον Μπόρις Τζόνσον ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΑ

O Μητσοτάκης
φρέναρε τα περί
πενταμερούς
Το δημοσίευμα της «Εστίας» που έκανε λόγο
για άρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη για
άτυπη πενταμερή, την ημέρα της άφιξής
του στη Λευκωσία προκάλεσε ερωτήματα
για το κατά πόσο η πενταμερής αποτελεί
μακρινό σενάριο. Όλα δείχνουν πως Λευ-
κωσία και Αθήνα ανησυχούν μήπως βρεθούν
μπροστά σε άσχημα τετελεσμένα. Σελ. 4

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΓΙΩΡΓΟΥ ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ 

Ούτε ένα τοις χιλίοις
για λύση δύο κρατών 
«Η Ε.Ε. δεν θα αυτοκτονήσει», λέει στη συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο πρώην πρόεδρος
της Δημοκρατίας Γιώργος Βασιλείου. «Προ-
σωπικά τρέμω» αναφέρει «στην ιδέα να μη
γίνει άτυπη πενταμερής. Να μείνουμε έτσι
δηλαδή μέχρι τις επόμενες προεδρικές
εκλογές. Δεν θα υπάρχει θέμα για συζήτηση
τότε». Σελ. 7

ΚΥ
Π

Ε

Ο νέος πρωθυπουργός της Μεγάλης Βρετανίας Μπόρις Τζόνσον έρχεται αντιμέτωπος με την ωρολογιακή βόμβα του σκληρού Brexit. Οι δε
πρώτες δέκα μέρες του στην εξουσία έχουν πλέον παρέλθει, και κατά τη διάρκειά τους ο νέος Βρετανός πρωθυπουργός προβάλλει την εικόνα
ενός ενεργού και δυναμικού ηγέτη. Σελ. 20
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

4η ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ: [Διάγγελμα Ι. Μεταξά] «Ελληνες:
Εορτάζομεν σήμερα την τρίτην επέτειον της ημέρας κατά
την οποίαν ο ελληνικός λαός κύπτων υπό το βάρος μιας
μακράς κακοδαιμονίας εσήκωσε το ανάστημά του και
ύψωσε την κεφαλήν. [...] Εισερχόμεθα εις το 4ον έτος της

πραγματικής εθνικής
κυριαρχίας. [...] Ο κα-
θείς θεωρεί πλέον το
Κράτος τούτο ως ιδι-
κόν του κτήμα και δι-
καιούται να το θεωρή
ως τοιούτο. [...] Εν-
νοήσαμεν όλοι ότι η
γεωγραφική μας θέσις

μέσα εις τον μεσογειακόν κόσμον και η ιδιομορφία της
χώρας μας επιβάλλουν να είμεθα ισχυροί, άλλως θα αν-
τιμετωπίζομεν τον κίνδυνον της εξαφανίσεως, όπως
πολλάκις μας συνέβη κατά το παρελθόν. Ισχυροί πρώτον
πολεμικώς, και διά τον λόγον αυτόν κάμνομεν όλας τας
σχετικάς θυσίας. Αλλά δεν αρκεί η πολεμική ισχύς. Πρέπει
να είμεθα ισχυροί και εις τον πολιτισμόν, και τον τεχνικόν
και ιδιαιτέρως εις τον ηθικόν πολιτισμόν, να έχωμεν δε
προ παντός ιδικόν μας πολιτισμόν, που να πηγάζη από
τα έγκατα της ψυχής μας [...]».
ΣΥΜΠΤΩΣΕΙΣ: Κατά τα εκ Παρισίων τηλεγραφήματα
η «Μικρά Εφημερίς» ασχολουμένη με την γενικήν εν Ευ-
ρώπη κατάστασιν, παρατηρεί τα ακόλουθα: Η έναρξις
των στρατιωτικών εκδηλώσεων του Αξονος, ωσεί εκ
τύχης, συνωδεύθη από δύο σειράς επεισοδίων: των επι-
συμβάντων εις Ντάντσιγκ και εκείνων τα οποία έγιναν
εις τα ουγγρο-ρουμανικά σύνορα. Τα τελευταία έσχον
ως αφορμήν εν απλούν ζήτημα ποταμοπλοΐας. Η ενέργεια
αυτή φαίνεται στρεφομένη κατά της Πολωνίας.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
4.VIII.1939

Το ότι η συνάντηση Ανα-
στασιάδη-Ακιντζί, της
Παρασκευής, είναι εξαι-
ρετικά σημαντική για το
μέλλον της διαδικασίας
επίλυσης του Κυπριακού,

το δήλωσε την Πέμπτη στο ΡΙΚ, ο ΥΠΕΞ
Ν. Χριστοδουλίδης: «Η συνάντηση της
9ης Αυγούστου και πολύ περισσότερο
τα αποτελέσματά της είναι σημαντικά
για τις επόμενες κινήσεις και τις απο-
φάσεις που θα ληφθούν το αμέσως
επόμενο διάστημα». Μάλιστα, υπέδειξε
κι αυτούς που εμφανώς την υπονο-
μεύουν: «Οζερσάι και Τατάρ θα επι-
χειρούν μέσα από προκλητικότατες
δηλώσεις να δημιουργήσουν πρόβλημα,
διότι δεν θέλουν να υπάρξουν αποτε-
λέσματα μέσα από αυτή τη συνάντη-
ση». Όντως, πρώτος στόχος τους είναι
η αποτυχία της συνάντησης και δεύ-
τερος να πλήξουν τον Μ. Ακιντζί και
τη διαδικασία λύσης ΔΔΟ, όπως τη δια-
τύπωσε και την περασμένη βδομάδα,
στο ψήφισμά του το Σ.Α. που: «Προ-
τρέπει τις πλευρές να ανανεώσουν τις
προσπάθειές τους για την επίτευξη
μιας διαρκούς, συνολικής και δίκαιης
διευθέτησης βασισμένης σε δικοινο-
τική, διζωνική ομοσπονδία με πολιτική
ισότητα, όπως ορίζεται στα σχετικά
ψηφίσματα του Σ.Α., συμπεριλαμβα-
νομένης της 4ης παραγράφου του δια-
τακτικού του Ψηφίσματος 716 (1991),
υπογραμμίζοντας ότι το στάτους κβο
δεν είναι βιώσιμο». Όπως υπογράμμισε
ο Απ. Ζουπανιώτης (βλ. «Κ»,28/07/19),
η παράγραφος αυτή υιοθετούσε την
ερμηνεία της πολιτικής ισότητας από
σχετική αναφορά της 11ης παραγράφου
παραρτήματος της έκθεσης του Περέζ
Ντε Γκουεγιάρ (8/3/90), από την ομιλία
του τότε γ.γ. του ΟΗΕ σε γύρο συνο-
μιλιών Βασιλείου - Ντενκτάς, (26/2/90
- 2/3/90). Στο Σ.Α. πήγαν πίσω 29 χρόνια,
για να μας υπενθυμίσουν ότι: «Η πο-
λιτική ισότητα των δύο κοινοτήτων
εντός της και η δικοινοτική φύση της
ομοσπονδίας πρέπει να αναγνωριστούν,
ενώ πολιτική ισότητα δεν σημαίνει
αριθμητικά ίση συμμετοχή σε όλα ομο-
σπονδιακά κυβερνητικά τμήματα και
στη διοίκηση, θα πρέπει να αντανακλά,
μεταξύ άλλων, σε διαφορετικούς τρό-
πους: […] στην αποτελεσματική συμ-
μετοχή και των δύο κοινοτήτων σε
όλα τα όργανα και αποφάσεις τις ομο-
σπονδιακής κυβέρνησης.» Ως εάν να

μην έλαβε ουδένα από τα μηνύματα
έκθεσης και ψηφίσματος ο πρόεδρος
Αναστασιάδης, προσφωνώντας τον
πρωθυπουργό Μητσοτάκη έδωσε την
εντύπωση ότι επιχειρούσε να συνδρά-
μει στα χτυπήματα Τατάρ και Όζερσαι
κατά Ακιντζί: «Η ε/κ πλευρά έχει δια-
κηρύξει κατ’ επανάληψη πως σεβόμα-
στε το σύνολο των ψηφισμάτων των
Η.Ε., μεταξύ άλλων και των όσων προ-
νοούνται για πολιτική ισότητα. Κατα-
στήσαμε όμως σαφές πως δεν μπορεί
να δίνεται μια ερμηνεία από πλευράς
τ/κ και τουρκικής που εν τη ουσία αυτό
που είναι επιδίωξη, η πολιτική ισότητα,
να μετατρέπεται σε πολιτική ανισότητα,
να δίδει τέτοια προνόμια στη μία εκ
των δύο κοινοτήτων που να αδικείται
ή να αισθάνεται η άλλη ότι βρίσκεται
υπό την κηδεμονία και μάλιστα της
ολιγότερο πλειοψηφούσας κοινότητας».
Ουδεμία μνεία έκανε ο πρόεδρος σε
ΔΔΟ και στο πλαίσιο Γκουτιέρες. Τυχαίο;
Τώρα, τι διαμηνύει ο γ.γ. ενόψει 9ης
Αυγούστου, ρώτησε ο Νικόλας Ζαν-
νέττος του AlphaNews.live, τον εκ-
πρόσωπό του στη Νέα Υόρκη Φάρχαν
Χακ: «Ο γ.γ. καλεί όλα τα μέρη να δι-
πλασιάσουν τις προσπάθειές τους για
την αποκατάσταση μιας πλήρους δια-
πραγμάτευσης, η οποία θα πρέπει να
εμπλουτιστεί με την αίσθηση ότι ο
σκοπός είναι με αποφασιστικότητα να
φτάσουμε σε ένα επιτυχημένο τέλος
εντός ενός προβλεπόμενου χρονικού
ορίζοντα». Ποιος είναι αυτός ο ορίζον-
τας; Είναι διάχυτη η εντύπωση και
στους διπλωματικούς κύκλους ότι η
άτυπη διάσκεψη πιάνει φθινόπωρο.
Το Σ.Α., πάντως, ζητεί από τον γ.γ. να
υποβάλει, μέχρι 15/11/2019, έκθεση
σχετικά με τις καλές του υπηρεσίες
και τους ηγέτες των δύο κοινοτήτων
να παρέχουν γραπτές εκθέσεις (!) με
τις ενέργειές τους προς στήριξη του
πρόσφατου ψηφίσματος. Εξ αυτών,
εντύπωση προκαλεί η δήλωση Μητσο-
τάκη τη Δευτέρα, ότι τόσο μια άτυπη
πενταμερής όσο και μια κανονική «είναι
κάτι μακρινό αυτή τη στιγμή». Μακάρι
πάντως να έχει όντως εναλλακτικό
σχέδιο ο Νίκος Αναστασιάδης που να
απαλλάσσει την Κύπρο από τη ΔΔΟ,
αλλά και την κατοχή, αλλιώς, εκτιμούμε
ότι είναι επικίνδυνο να απορρίπτει τα
μηνύματα του Σ.Α. 

Μήνυμα δεν ελήφθη, όβερ!

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στην Ατυχία. Δεν ξέρω τι φταίει αλλά
μαθαίνω πως η ανάρρωση του Heal-

thy είναι αργή και επίπονη. Ελπίζω να
μας λυπηθεί τώρα ο σύντροφος Μου-
σταφά. 

2 Στο κράτος. Πως υπήρχε μια παραοι-
κονομία από NGO με επίκεντρο του

μετανάστες, το ξέραμε. Πως είναι με
επίκεντρο τα λεφτά που πάνε για τους
μετανάστες τώρα το μαθαίνουμε. Τα
πολλά λεφτά επίσης εκτρέφουν και
συμπεριφορές σύντροφοι. 

3 Στα στόρυ. Τελικά ο πρόεδρος είχε
γενέθλια ή παντρεύτηκε ξανά τη Μα-

ρία; Γιατί η φώτο σε γάμο μου φέρνει
εμένα. 

4 Στο επιτροπάτο. Όταν κλείνει μια
πόρτα ανοίγει μια καμαρόπορτα,

έλεγε η γιαγιά μου Χρήστο. Κούλαρε. 

5 Στο τζάκι. Όταν σου βγάζουν αντι-
πολιτευόμενα κόμματα συγχαρητή-

ρια για τον διορισμό σου είναι ένα θετι-
κό ό,τι και να πούμε. Όταν σου βγάζει
ανακοίνωση το διπλανό τζάκι είναι
θρίαμβος.

6 Στο μέτρο. Για να μην έχουμε παρα-
τράγουδα ο σπονδοφόρος ενημερώ-

νει πως παρακολουθεί τα ακάουντ των
πολιτικών και των οικογενειών τους στο
Insta και θα καταγράφει στη στήλη τα σι-

ροπιαστά ποστ χαράς καλοκαιριού και
ενίοτε χλιδής. Είτε αυτά είναι πριβέ είτε
όχι. Καλούνται λοιπόν σόσιαλ μάνατζερ

συγγενείς εξ αίματος και εξ αγχιστείας
να ξεδώσουν για να έχουμε να γράφου-
με στις άγονες μέρες του Αυγούστου. 

7 Στο παράδειγμα. Μετά από χρόνια η
Κύπρος απέκτησε ανεξάρτητο αξιω-

ματούχο που πράττει πριν μιλήσει. Είχα-
με να το ζήσουμε αυτό από τις εποχές
του Παντελή Κούρου. Το ότι δεν κοιμά-
ται στον μπεζ καναπέ είναι ένα άλλο
προτέρημα. Κάποιοι στην Κεντρική που
έχουν χάσει τον ύπνο τους το θεωρούν
μειονέκτημα. Κρύσταλ, έλα πίσω. 

8 Στη διάσταση. Όχι τη χορωδία. Τελι-
κά είναι ακόμη σε διάσταση η Κρύ-

σταλ; Εχει αποκατασταθεί το κορίτσι;
Πάνε σε σύμβουλο γάμου ή πήρε ο κα-
θένας τον δρόμο του; Και το πιο σημαντι-
κό: Η Μαρφίν είναι ακόμη πελάτης του
συζύγου; 

9 Στο σωσίβιο. Άντε δώστε του κυρ
Νίκου την άδεια για τον πύργο να τε-

λειώσει και το Σιακόλειο Κέντρο στο Πα-
νεπιστήμιο. Η Λίμνη; Αυτή θα πάει 1+1
με άλλο ντιλ. 

10 Στο στυλ. Ήρθε λοιπόν και η Μα-
ρέβα, γιατί με τον Κυριακό κανείς

δεν ασχολείται, και μας θάμπωσε με το
στυλ. Τόσο σαγήνευσε την μπουρζουα-
ζία η ντιζάινερ και κυρία πρωθυπουργού
που η κυρία Άντρη την τίμησε φορώντας
δικά της ρούχα στην επίσημη εκδήλωση
προς τιμήν του Έλληνα πρωθυπουργού.
Πληροφορίες πως όλοι οι ινφλουένσερ
της οικογένειας φορούν «Mareva» στη
Μύκονο δεν διασταυρώνονται. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ
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«Τώρα που πονείς, ελπίζω να μαλάκωσες και να τα βρούμε».

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Τη Δευτέρα στη δροσιά του Τροόδους θα συ-
ναντηθεί η πολιτική ηγεσία για να συζητή-
σουν λίγο πριν από την κρίσιμη συνάντηση
του Healthy με τον Μουσταφά. Όπως σχολία-
ζε προχθές γνωστός πολιτικός στην πρω-
τεύουσα: «Ευτυχώς που θα βρεθούν στη
δροσιά του Τροόδους γιατί προβλέπεται με-
γάλη ένταση και υπερθέρμανση εγκεφάλων
των αρχηγών» και πρόσθεσε: “Κι αν καούν οι
αρχηγικοί εγκέφαλοι τι θα γίνουμε;”. Η αλή-
θεια είναι πως όλοι προετοιμάζονται για μια
επεισοδιακή, τουλάχιστον, συνάντηση. Λίγο
οι αντιπαραθέσεις για τις τράπεζες, λίγο οι
αλληλοκατηγορίες για την εσωτερική διακυ-
βέρνηση και... πολύ οι ανταλλαγές πυρών
Άντρου-Προδρόμου, έχουν ήδη ανεβάσει το
θερμόμετρο. Κάποιος προειδοποίησε πως
πρέπει να προσέχουν το δεκανίκι του Ανα-
στασιάδη γιατί «ποτέ δεν ξέρεις πως μπορεί
να το χρησιμοποιήσει!».

Όπως μου λέχθηκε την Παρασκευή, από
άτομο που βρίσκεται πολύ κοντά σε αρχηγό
κόμματος, «ο Άντρος έχει όντως απομονω-
θεί από την πολιτική ηγεσία αφού επιλέγει
αυτή την περίοδο να επιτίθεται στον Αναστα-
σιάδη και να τον προτρέπει για υποχωρήσεις
τη στιγμή που δεν βρίσκει μια λέξη να πει
κατά της Τουρκίας που εισβάλλει στην ΑΟΖ
και κατά του Ακιντζί που αποδεδειγμένα πα-
ρακωλύει τις συνομιλίες».

«Προβλέπω πως η απομόνωση του Άντρου
που είναι φανερή πια θα επιβεβαιωθεί και τη
Δευτέρα στο Εθνικό Συμβούλιο και θα δεχθεί
και αυτός κριτική για τον τρόπο που συμπερι-
φέρεται αυτές τις κρίσιμες στιγμές», πρόσθε-
σε. Η αγαπημένη μου κυρία Γιαννούλα, η
οποία ως γνωστόν ακούει όλα όσα ψιθυρίζον-
ται στους διαδρόμους της Εζεκία Παπαϊωάν-
νου και ακόμη περισσότερα, μου έλεγε πως
και «εντός του κόμματος υπάρχει αντίδραση
για την απομόνωση του ΑΚΕΛ λόγω της πολιτι-
κής που ασκεί ο Άντρος και η ηγετική ομάδα».
Όπως μου είπε κάποια στελέχη μάλιστα υπο-
στήριξαν ανοιχτά την αντίθεσή τους σε όσα
λέχθηκαν την Παρασκευή στη συνέντευξη τύ-
που του ΑΚΕΛ και χαρακτήρισαν «άστοχη» και
«χωρίς αντικείμενο» μια συνέντευξη τύπου
πριν από την συνάντηση των πολιτικών αρχη-
γών. «Οδηγούμε το κόμμα σε πλήρη απομό-
νωση και κινδυνεύουμε να κατηγορηθούμε
για μηδενιστική πολιτική. Ταυτόχρονα βγαίνει
και μια υπεροψία από τα λεγόμενα του Άν-
τρου ότι είμαστε οι μοναδικοί που νοιαζόμα-

στε για το καλό του τόπου και μπαίνουμε σε
ανοιχτό πόλεμο με όλες σχεδόν τις πολιτικές
δυνάμεις του τόπου, αλλά όχι με την Τουρκία
και τους Τουρκοκύπριους για τις προκλήσεις
τους» ανέφερε το στέλεχος που υποστηρίζει
ότι «μόνοι μας τα λέμε, μόνοι μας τ’ ακούμε».

Μόνο καλές εντυπώσεις αφήνει ο νέος διοι-
κητής της Κεντρικής Τράπεζας Κωνσταντίνος
Ηροδότου. Προς το παρόν τουλάχιστον... Τό-
σο στο Υπουργείο Οικονομικών, όσο και στις
τράπεζες αλλά και στα κόμματα μόνο θετικά
είναι τα σχόλια για τη μέχρι τώρα δράση του.
Όλοι λένε πως είναι μετρημένος, δουλεύει
αθόρυβα και παράγει έργο χωρίς να φλυα-
ρεί, ενώ δείχνει πως λειτουργεί όντως ανε-
ξάρτητα. Προτέρημα σημαντικό για το συγ-
κεκριμένο πόστο.  Όπως μου έλεγε γνωστό
άτομο των Media, ο οποίος είναι πάντα καλά
πληροφορημένος, «με τον διορισμό Ηροδό-
του έκλεισε ο κύκλος Αυξεντίου στην Κεν-
τρική Τράπεζα, αφού αυτός ουσιαστικά κα-
θόριζε όλους τους διαδόχους μετά από αυ-
τόν». Όπως μου ανέφερε καθοριστικός ήταν
ο ρόλος του Αυξεντίου και στην επεισοδιακή
επιλογή της διοικήτριας Χρυστάλλας.

Πολύ σημαντική και η άποψη που εκφρά-
ζουν οι τραπεζίτες για τον Ηροδότου σού λέ-
νε «επιτέλους έχουμε ένα άνθρωπο να μι-
λούμε και να καταλαβαινόμαστε. Είναι όμως
ενδιαφέρον πως ταυτόχρονα βάζει και πίεση
στις τράπεζες, τόσο για τον τρόπο που λει-
τουργούν όσο και για το μάνατζμεντ και ιδιαί-
τερα για την ταλαιπωρία που προκαλούν

στον κόσμο. Ήδη αρκετοί τραπεζίτες έχουν
αντιληφθεί πως η δικαιολογία που επιστρά-
τευαν ‘έτσι θέλει η Κεντρική’ δεν μπορεί πια
να χρησιμοποιείται ως δικαιολογία για όσα
κουφά προωθούσαν εκμεταλλευόμενες την
καλοπιστία των πελατών τους».

Τον πρόεδρο της ΚΙΣΑ Δώρο Πολυκάρπου
συνέλαβε η Αστυνομία την Παρασκευή και
τον κατηγόρησε για παρεμπόδιση αστυνομι-
κού τη στιγμή της σύλληψης νεαρού αλλοδα-
πού που οδηγούσε κλεμμένη μοτοσυκλέτα,
χωρίς άδεια οδηγού και χωρίς ασφάλεια. Ο
Πολυκάρπου σύμφωνα με τη θέση της Αστυ-
νομίας παρενέβη και μιλούσε με τον νεαρό
που βρισκόταν υπό σύλληψη και όταν του ζη-
τήθηκε από τον αστυνομικό να αποχωρήσει
αυτός αρνήθηκε. Είναι η έκτη φορά που ο
Πολυκάρπου συνελήφθη για παρεμπόδιση
αστυνομικής έρευνας. Η KIΣA, ο ίδιος δηλα-
δή, με ανακοίνωσή της υποστηρίζει πως η
σύλληψή του είναι εκδικητική και επιστρα-
τεύει το επιχείρημα πως και οι προηγούμε-
νες πέντε συλλήψεις του απορρίφθηκαν από
το δικαστήριο, ενώ υποστηρίζει πως ο συγ-
κεκριμένος αστυνομικός έχει καταγγελίες
εις βάρος του για τον τρόπο που συμπεριφέ-
ρεται σε αλλοδαπούς. Η αλήθεια θα διαφα-
νεί βεβαίως στο δικαστήριο, εάν και όταν
οδηγηθεί ο Πολυκάρπου. 

ΚΟΥΙΖ: Αληθεύει ότι ενδέχεται να έχουμε
ακόμα και πέντε υποψήφιους για τη δημαρ-
χία της Αμμοχώστου; Και πως ο ένας μπορεί
να είναι από τον χώρο της δημοσιογραφίας; 

«Νίκο, δες το θετικά: η συζήτηση με τον Άντρο θα είναι μια προπόνηση για όσα θα πεις με
τον Ακιντζί».

Το Εθνικό Συμβούλιο, οι καμένοι εγκέφαλοι
και ο αέρας του Τροόδους
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Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Τη μέρα που ο Έλληνας Πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης
πραγματοποιούσε την πρώτη του
επίσημη επίσκεψη στην Κύπρο
υπό τη νέα του ιδιότητα, η ελλαδική
εφημερίδα «ΕΣΤΙΑ» έβγαινε με πρω-
τοσέλιδο «Όχι Μητσοτάκη σε άτυ-
πη πενταμερή για το Κυπριακό».
Αυτό ήταν αρκετό για να προκα-
λέσει αίσθηση και ερωτήματα στους
πολιτικούς και δημοσιογραφικούς
κύκλους στη Λευκωσία για το τι
διαμείβεται.  Και αυτό καθόλου τυ-
χαία καθώς ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας Νίκος Αναστασιάδης, δια-
μήνυε τις προηγούμενες μέρες πως
είναι έτοιμος για μία άτυπη πεν-
ταμερή και υπογράμμιζε τόσο ο
ίδιος όσο και ο ΔΗΣΥ πως αυτή
ήταν η δική του πρόταση και όχι
του Τ/κ ηγέτη. Πρόταση που έθεσε
όπως έλεγε σε επιστολές και σε
κατ΄ ιδίαν επαφή που είχε με τον
γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών Αντόνιο
Γκουτέρες. Τι συνέβη συνεπώς και
ο Έλληνας Πρωθυπουργός έβαλε
φρένο στην όλη διαδικασία; Υπήρξε
κακή εκτίμηση του νέου Έλληνα
Πρωθυπουργού, ανησυχία της Αθή-
νας να μπει αμέσως σε μία τέτοια
διαδικασία, ή προσυνεννοημένη
προσπάθεια να πέσουν οι τόνοι
γύρω από την άτυπη πενταμερή;
Όπως όλα δείχνουν στόχος είναι
να μειωθούν οι προσδοκίες καθώς
τόσο η Αθήνα όσο και η Λευκωσία
ανησυχούν πως η πενταμερής με
τα δεδομένα που επικρατούν επί
του παρόντος ενδεχομένως να κα-
ταστεί  μοιραία για το μέλλον των
διαπραγματεύσεων.

Το μακρινό σενάριο
Διπλωματικές πηγές από την

Αθήνα όταν κλήθηκαν να τοποθε-
τηθούν για το δημοσίευμα της
«ΕΣΤΙΑ» διαβεβαίωναν πάντως πως
δεν είχαν μιλήσει με κανέναν από
την Κύπρο καθώς αυτή ήταν η πρώ-
τη επίσκεψη του Έλληνα Πρωθυ-
πουργού και σίγουρα δεν θα ήθελε
να προκαταλάβει οτιδήποτε. Εξέ-
φρασαν βεβαίως την εκτίμηση μετά
και την συνάντηση ότι η πενταμε-
ρής είναι κάτι μακρινό επί του πα-
ρόντος. «Νομίζω ότι έχουμε πολύ
δρόμο ακόμα να διανύσουμε για
να μπορούμε να κάνουμε τέτοια
συζήτηση», ανέφεραν οι ίδιες πηγές.  

Όπως εκτιμάται από την Αθήνα
τα όσα συμβαίνουν στην κυπριακή
ΑΟΖ δεν δίνουν πολλά περιθώρια
για προσδοκίες τόσο σε ό,τι αφορά
την άτυπη πενταμερή αλλά και τη
συνάντηση Αναστασιάδη-Ακιντζί.
«Η κίνηση των Τούρκων να βάλου-
νε πλέον ένα επί της αρχής μη απο-
δεκτό πλαίσιο στη διαχείριση των
υδρογονανθράκων δυσκολεύει λίγο
τα πράγματα, διότι μοιάζει πια με
το αυγό και την κότα», αναφέρουν

οι ίδιες πηγές σημειώνοντας πως
υπάρχει μεγάλη απόσταση μεταξύ
της «σημαντικής» δήλωσης Ανα-
στασιάδη για τους υδρογονάνθρα-
κες και την θέση της Τουρκίας. 

Οι φόβοι της Αθήνας 
Υπάρχει βεβαίως η ανάγνωση,

πως η κίνηση του Νίκου Αναστα-
σιάδη να πει «ναι» σε μία άτυπη
πενταμερή, αιφνιδίασε τη νέα κυ-
βέρνηση στην Ελλάδα. Και την αιφ-
νιδίασε όχι μόνο επειδή προτεραι-
ότητά της κυβέρνησης Μητσοτάκη
αυτή τη στιγμή είναι η οικονομία,
αλλά και γιατί μία πενταμερής με
τα σημερινά δεδομένα είναι κάτι
που ανησυχεί την Αθήνα πως θα
την φέρει σε δύσκολη στενωπό.
Πολιτικοί κύκλοι στην Αθήνα εξη-
γούν πως η ελληνική κυβέρνηση,
δεδομένων και των τουρκικών προ-
κλήσεων, βλέπει με ιδιαίτερη ανη-
συχία το να παρευρεθεί αμέσως,
μόλις ανέλαβε την εξουσία σε μία
πενταμερή κάτω από δύσκολες
συγκυρίες. Αυτό που όπως λέγεται
προβληματίζει την ελληνική κυ-
βέρνηση είναι να κορυφώσει τις
εντάσεις η Τουρκία δημιουργώντας
τετελεσμένα. Σε ό,τι αφορά βεβαίως
το Κυπριακό, εκτιμάται πως η Τουρ-
κία δεν είναι έτοιμη να εμπλακεί
σε ένα διάλογο και με δεδομένες
τις τελευταίες αναφορές του Τούρ-
κου υπουργού Εξωτερικών Μεβλούτ
Τσαβούσογλου για σχέδιο β’ και
αλλαγή πλαισίου λύσης, η Αθήνα
θέλει να αποφύγει να βρεθεί μπρο-
στά σε μία συζήτηση αλλαγής πλαι-
σίου λύσης και δύο κρατών. Και
για το τι συνεπάγεται για την Κύπρο
αλλά και για το τι θα επακολουθήσει
στο εσωτερικό. Όμως δεν είναι μό-
νο το Κυπριακό. Την Αθήνα όπως
αναφέρουν πολιτικές πηγές ανη-

συχεί και η δημιουργία έντασης
στα ανοικτά του Καστελλόριζου
από την Τουρκία.  

Η φιλοσοφία Καραμανλή
Διπλωματικές πηγές στην Κύπρο

επισημαίνουν πάντως πως η φιλο-
σοφία του Κυριάκου Μητσοτάκη
είναι αυτή που ακολουθούσε και
ο Κωνσταντίνος Καραμανλής, αλλά

και γενικότερα η Νέα Δημοκρατία
πράγμα που συνεπάγεται ότι δεν
θα είναι τόσο ενεργοί στις διαδι-
κασίες. Οι ίδιες πηγές σημειώνουν
πως τα πράγματα σίγουρα δεν είναι
τα ίδια όπως όταν ήταν ο Κοτζιάς
στο υπουργείο Εξωτερικών και πως
η νέα ομάδα θα θέλει σίγουρα τον
χρόνο της γύρω από το πώς θα κι-
νηθούν στο Κυπριακό. 

Στους διαδρόμους των κομμάτων
τίθεται και το ερώτημα κατά πόσο
η στάση της Αθήνας γίνεται κατό-
πιν συνεννόησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη με τον Νίκο Αναστα-
σιάδη. Κύκλοι στο Προεδρικό συμ-
φωνούν πως με τις τουρκικές προ-
κλήσεις που συνεχίζουν και εντεί-
νονται, τα περί συνδιαχείρισης φυ-
σικού αερίου και τις προκλήσεις
Οζερσάι στην Αμμόχωστο, η πεν-
ταμερής αποτελεί ζήτημα. «Δεν θε-
ωρούμε απομακρυσμένη την πεν-
ταμερή, το θέμα είναι ότι δεν υπάρ-
χει χαραγμένο μονοπάτι», αναφέ-
ρουν οι ίδιες πηγές. Υπάρχει βε-
βαίως η ανησυχία σε κυβερνητικούς
κύκλους ότι η πενταμερής μπορεί
να αποτελέσει το τέλος του Κυ-
πριακού υπενθυμίζοντας τις δη-
λώσεις του Τούρκου Προέδρου ότι
η Άγκυρα θα συνεχίσει να είναι
εγγυητής. 

Το ερώτημα βεβαίως που μένει
αναπάντητο, είναι για ποιο λόγο ο
Πρόεδρος πρότεινε μία άτυπη πεν-
ταμερή με δεδομένους τους φόβους
και τις ανησυχίες που υπάρχουν
γύρω από τις αναλύσεις Αθήνας
και Λευκωσίας. Ο μακρινός δρόμος
για πενταμερή που εκτιμά η Αθήνα
έρχεται σε αντίθεση με τα χρονο-
διαγράμματα που μπαίνουν στην
έκθεση του Συμβουλίου Ασφαλείας,

μέσα από την οποία ζητείται από
τον γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών να
παρουσιάσει τον Νοέμβριο έκθεση
που θα καταδεικνύει τις προσπά-
θειες που καταβάλλουν οι δύο πλευ-
ρές προς λύση. 

Με ανοικτή ατζέντα
Όπως αναφέρεται από το Προ-

εδρικό, θα εξαρτηθούν πολλά από
το τι θα διαμειφθεί στη συνάντηση
των δύο ηγετών την 9η Αυγούστου
και αν η συνάντηση θα έχει θετικό
πρόσημο. Αν υπάρξει θετική κα-
τάληξη, είναι πολύ πιθανή η κά-
θοδος της ειδικής απεσταλμένης
των Ηνωμένων Εθνών Τζέην Χολ
Λουτ λένε κυβερνητικές πηγές.
Όπως σημειώνεται ο Πρόεδρος
θα επαναλάβει τις συγκλίσεις Χρι-
στόφια- Ταλάτ και το Ταμείο Υδρο-
γονανθράκων ως απάντηση στις
ανησυχίες του Μουσταφά Ακιντζί,
ενώ αναμένεται πως θα θέσει και
το θέμα της Αμμοχώστου. Το με-
γάλο ζήτημα είναι το τι θα λεχθεί
γύρω από την πολιτική ισότητα
που πλέον συμπεριλαμβάνεται
στην έκθεση του Συμβουλίου Ασφα-
λείας. 

Πριν τον προεκλογικό
Πάντως ο Τ/κ ηγέτης Μουσταφά

Ακιντζί, έχει ήδη ανοίξει τα χαρτιά
του για το πώς θα κινηθεί στις 9
Αυγούστου. Όπως λέει σε συνέν-
τευξή του στο Κυπριακό Πρακτο-
ρείο Ειδήσεων, το φυσικό αέριο
δεν είναι προϋπόθεση για επανέ-
ναρξη των συνομιλιών, ωστόσο
αναμένεται να το βάλει στο τραπέζι.
Σε αντίθεση με την Αθήνα και κά-
ποιους κύκλους στην Λευκωσία ο
Τ/κ ηγέτης μιλά για την ανάγκη
μίας άτυπης πενταμερούς, σε μία
όχι μακρινή ημερομηνία. Ο ίδιος
πάντως διαχωρίζει ακόμη μια φορά
τη θέση του από αυτή του Κουντρέτ
Οζερσάι, σημειώνοντας πως οποι-
αδήποτε κίνηση αφορά την περί-
κλειστη πόλη της Αμμοχώστου δεν
πρέπει να αποκλείει τα Ηνωμένα
Έθνη και δεν πρέπει να αντιβαίνει
τις αποφάσεις του ΟΗΕ και το διε-
θνές δίκαιο.

Στο προεδρικό είδαν με ικανο-
ποίηση τη συνέντευξη Ακιντζί αλλά
και το πώς θα κινηθεί. Η εκτίμηση
που υπάρχει είναι πως ο Τ/κ ηγέτης
θα προσπαθήσει να ξεκινήσει μία
νέα διαδικασία. Όχι μόνο γιατί πι-
στεύει στη διζωνική δικοινοτική
ομοσπονδία, αλλά γιατί όπως λέ-
γεται δεν θα έχει διαφορετικά αφή-
γημα στις επικείμενες «εκλογές»
του Απρίλη. Η ανάγνωση που δί-
δεται από πολιτικούς κύκλους είναι
ότι θα προσπαθήσει να βρίσκεται
ένα βήμα μπροστά. Αυτό φάνηκε
όπως λέγεται από την πρόταση
που κατέθεσε για συνδιαχείριση
φυσικού αερίου αλλά και την πρό-
τασή του για άτυπη πενταμερή. 

Φρέναρε την Πενταμερή ο Μητσοτάκης
Τα βλέμματα στρέφονται στη συνάντηση της 9ης Αυγούστου με τις δύο πλευρές να προσβλέπουν σε ένα θετικό πρόσημο

Την 9η Αυγούστου, ο Νίκος Αναστασιάδης θα απαντήσει στις ανησυχίες των
Τ/κ για το φυσικό αέριο με συγκλίσεις Χριστόφια- Ταλάτ, ενώ ο Ακιντζί λέγε-
ται πως θα θέλει να ξεκαθαρίσει την προσήλωση σε λύση διζωνικής δικοινοτι-
κής ομοσπονδίας.

Αίσθηση προκάλεσε την Παρασκευή
που πέρασε η κίνηση του γ.γ. του
ΑΚΕΛ Άντρου Κυπριανού να προ-
χωρήσει σε διάσκεψη για το Κυ-
πριακό. Όχι μόνο γιατί αυτή γίνεται
πριν από τη σύσκεψη αρχηγών,
αλλά και για τη δριμεία επίθεση
που εξαπέλυσε στον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας προειδοποιώντας τον
πως κινδυνεύει να μετατραπεί σε
Πρόεδρο της οριστικής διχοτόμη-
σης. Η κίνηση του κ. Κυπριανού
ερμηνεύθηκε ποικιλοτρόπως. Κομ-

ματικοί κύκλοι επεσήμαναν πως
αποτελούσε την προειδοποιητική
βολή του ΑΚΕΛ προς τον Νίκο Ανα-
στασιάδη να εργαστεί σκληρά για
την επανέναρξη των συνομιλιών.
Υπήρξε και η εκτίμηση πως η κί-
νηση του καταδεικνύει πως ο γ.γ.
του ΑΚΕΛ δεν είναι πεπεισμένος
πως ο Πρόεδρος ετοιμάζεται να
προχωρήσει προς επανέναρξη των
συνομιλιών ούτε να βγει θετικό
αποτέλεσμα από τη συνάντηση
της 9ης Αυγούστου και γι΄ αυτό

προσπαθεί να διαχωρίσει τη θέση
του κόμματός του.

Υπάρχουν και οι πολιτικοί κύκλοι
που εκτιμούν πως αυτό είναι απόρ-
ροια των πιέσεων που δέχεται στο
εσωτερικό του κόμματος για την
«στήριξη» που έδωσε στην κυβέρ-
νηση Αναστασιάδη μέχρι και το
Κραν Μοντανά.

Η κίνησή του βεβαίως προκά-
λεσε την οργή του προέδρου Ανα-
στασιάδη που ζήτησε να του απαν-
τήσουν αυστηρά. Καθόλου τυχαία

και η τοποθέτηση του Πρόδρομου
Προδρόμου περί κατήφορου αλλά
και τα καρφιά για τη στάση του
ΑΚΕΛ επί Σχεδίου Ανάν. Η συνέχεια
στην κόντρα των δύο, δεν αποκλεί-
εται να συνεχίσει βεβαίως κατά τη
σύσκεψη αρχηγών.

Το σίγουρο είναι πάντως πως
σε αντίθεση με το προηγούμενο
διάστημα που υπήρχαν εξελίξεις
στο Κυπριακό, αυτή τη φορά, το
ΑΚΕΛ δεν φαίνεται να ακολουθεί
την ίδια στάση.  

Στο κόκκινο οι σχέσεις ΑΚΕΛ-Προεδρικού

<<<<<<

Αθήνα και Λευκωσία
ανησυχούν πως
μία άτυπη Πενταμερής
με δεδομένες και τις
τουρκικές προκλήσεις
μπορεί να προκαλέσει
άσχημα τετελεσμένα. 

<<<<<<

Ο Ακιντζί προσέρχεται
στο τραπέζι διαχωρίζον-
τας τη θέση του  για την
Αμμόχωστο από αυτή
του Οζερσάι και θέτει θέ-
μα φυσικού αερίου,
χωρίς να αποτελεί όπως
λέει προϋπόθεση.  

Στη Λευκωσία εκτιμάται πως η κυβέρνηση Μητσοτάκη θα ακολουθήσει τη φιλοσοφία Καραμανλή στο Κυπριακό. 

Προειδοποιητικές βολές του ΑΚΕΛ προς τον Νίκο Αναστασιάδη να εργαστεί
σκληρά για την επανέναρξη των συνομιλιών. 



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     5Σ Υ Ν Ε Ν Τ Ε Υ Ξ ΗΚυριακή 4 Αυγούστου 2019

Συνέντευξη στις 
ΡΑΛΛΗ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ 
και ΟΝΤΟΥΛ ΑΣΙΚ

To φυσικό αέριο δεν αποτελεί προ-
ϋπόθεση για να αρχίσει μια δια-
πραγματευτική διαδικασία, αλλά
το πολιτικό κλίμα σήμερα δεν βοη-
θά σε κάτι τέτοιο δηλώνει σε συ-
νέντευξη του στο Κυπριακό Πρα-
κτορείο Ειδήσεων, ο Τ/κ ηγέτης
Μουσταφά Ακιντζί, ενόψει της συ-
νάντησής του με τον πρόεδρο Ανα-
στασιάδη στις 9 Αυγούστου. Στα-
χυολογήσαμε τα σημαντικότερα
σημεία της εφ’ όλης της ύλης συ-
νέντευξης ως εξής, που έδωσε ο
Τ/κ ηγέτης στις δύο δημοσιογρά-
φους του ΚΥΠΕ. 

Ο Μ. Ακιντζί λέει ότι εδώ και
ένα χρόνο η προσπάθεια Λουτ για
την ολοκλήρωση των όρων ανα-
φοράς δεν έχει τελεσφορήσει, πλη-
σιάζει η ΓΣ του ΟΗΕ, ο γ.γ. μίλησε
τηλεφωνικώς με τους δύο ηγέτες,
υπάρχουν οι εξελίξεις στην Αν. Με-
σόγειο: «Τα μάτια όλων έχουν στρα-
φεί προς αυτή τη συνάντηση». Τη
σημασία της επεσήμανε ο κ. Γκου-
τέρες, όπως και ο κ. Μητσοτάκης
τη Δευτέρα στη Λευκωσία. Απα-
σχολεί την κοινή γνώμη στις δύο
κοινότητες καθώς όλοι βλέπουν
πως η πορεία των πραγμάτων δεν
είναι καλή και εάν δεν πετύχουμε
θετικές εξελίξεις θα επηρεάσει πε-
ραιτέρω το κλίμα και η ένταση θα
αυξηθεί. Θα είναι συνάντηση με
ανοικτή ατζέντα, με θέματα που
θα τεθούν και από τους δύο. Ο ίδιος
θεωρεί ότι το φυσικό αέριο πρέπει
να συζητηθεί, όπως και νέα ΜΟΕ,
και ό,τι θέλει να συζητήσουν ο κ.

Αναστασιάδης. Αυτή η συνάντηση
«πρέπει να γίνει με ανοικτή καρδιά,
αλλά με πολιτική αποφασιστικό-
τητα και πολιτική βούληση», λέει
ο κ. Ακιντζί, προσθέτει ότι η μεγα-
λύτερη προσδοκία του είναι να δη-
μιουργηθεί έδαφος για καλές εξε-
λίξεις και συμπληρώνει: «Εγώ θα
ήθελα να ακούσω από τον κ. Ανα-
στασιάδη, υπό το φως της αξιολό-
γησης που έκανε στο τέλος της
προηγούμενης διαδικασίας, ποιο
θεωρεί ότι μπορεί να είναι το σημείο
που θα τα βρούμε. Και εγώ θέλω
να του εξηγήσω τις σκέψεις μου.
Να μοιραστούμε τις σκέψεις μας
για το τι δηλαδή μπορεί να γίνει
και τι όχι. Ευχή και προσδοκία μου
είναι να πραγματοποιηθεί μια συ-
νάντηση που θα μπορεί να στείλει
θετικά μηνύματα στον κόσμο, στις
κοινότητές μας. Αλλά εάν δεν συμ-
βεί κάτι τέτοιο δεν θέλω να δώσω
φρούδες ελπίδες». Ερωτηθείς εάν
από τη συνάντηση της προσεχούς
Παρασκευής θα εξαρτηθεί η πραγ-
ματοποίηση τριμερούς με τον γ.γ.
του ΟΗΕ, ο κ. Ακιντζί διευκρίνισε
ότι στην τηλεφωνική του επικοι-
νωνία με τον κ. Γκουτέρες, ο γ.γ.
δεν πρότεινε πραγματοποίηση τρι-
μερούς στο πλαίσιο της ΓΣ του
ΟΗΕ.  «Θα συναντηθούμε χωριστά,
αυτό είπαμε, αλλά μας είπε ότι μετά
το τέλος της ΓΣ, στη Νέα Υόρκη ή
σε άλλη πόλη της Ευρώπης (π.χ.
Γενεύη) θα μπορούσε να μας δια-
θέσει χρόνο για να συναντηθούμε
οι τρεις μας. Αλλά ο κ. Γκουτέρες
είπε ακόμη ένα πράγμα, να διευ-
θετήσουμε το ζήτημα των όρων
αναφοράς. Μας είπε λοιπόν και
ποια είναι η δική του προσδοκία».

Σε ό,τι αφορά πενταμερή συ-
νάντηση, λέει ότι και στην επιστολή
του προς τον γ.γ. και σε αυτή του
κ. Αναστασιάδη, «μιλάμε για μια
άτυπη πενταμερή συνάντηση»,
διότι ουδείς θέλει να πάμε ξανά σε
μια επίσημη συνάντηση τύπου
Κραν Μοντάνα και να έρθουμε αν-
τιμέτωποι με μια κατάρρευση, «του-
λάχιστον εγώ δεν θέλω κάτι τέτοιο».
Καταλήγει δε ότι και για μια άτυπη
πενταμερή συνάντηση χρειάζεται

καλή προετοιμασία ώστε να απο-
σαφηνιστεί εάν «όλες οι πλευρές
θέλουν ή όχι το ίδιο πράγμα». Ξε-
καθάρισε ότι «θα πρέπει να πραγ-
ματοποιηθεί όχι σε μια μακρινή
ημερομηνία». 

Ο Μουσταφά Ακιντζί έθιξε και
το ζήτημα των λεχθέντων στις συ-
ναντήσεις Αναστασιάδη – Τσαβού-
σογλου: Σε αυτό το σημείο είμαι
υποχρεωμένος να πω ότι ο Τούρκος
ΥΠΕΞ, ανοικτά είπε ότι ο κ. Ανα-

στασιάδης στο Κραν Μοντάνα του
είχε μιλήσει για δύο κράτη, μετά
στη Νέα Υόρκη για συνομοσπονδία,
ενώ σ’ εμένα μίλησε για χαλαρή
ομοσπονδία, μετά για αποκεντρω-
μένη, για αλλαγή σε κοινοβουλευ-
τικό σύστημα και αντί για εκ πε-
ριτροπής προεδρία, εκ περιτροπής
πρωθυπουργία και συνέχισε: «Γι’
αυτό σε μια άτυπη συνάντηση με
όλες τις πλευρές, πρέπει να διασα-
φηνιστεί τι ακριβώς θέλουμε, ποιος

είναι ο στόχος, υπάρχει όραμα και
αυτά που λέμε έχουν βαρύτητα;
Για παράδειγμα, στο θέμα της πο-
λιτικής ισότητας, να μην μείνουμε
μόνο στα λόγια, αλλά μπορούμε να
γεμίσουμε το περιεχόμενο, κατα-
λαβαίνοντας το ίδιο πράγμα; Πρέπει
να συζητήσουμε αυτά τα θέματα
από την άποψη ενός κοινού στό-
χου». Σε ό,τι αφορά τους όρους
αναφοράς είπε ότι είναι προσδοκία
του γ.γ. να διαμορφωθούν πριν την
τριμερή, αλλά εάν δεν καταλήξουν
δεν τίθεται θέμα πραγματοποίησης
της τριμερούς και αναφέρει σχετικά:
«Θέλουμε οι συγκλίσεις του παρελ-
θόντος να ισχύουν, το είπαμε ξε-
κάθαρα και στην κ. Λουτ. Να ισχύει
το κοινό ανακοινωθέν της
11/02/2014, το πλαίσιο της
30/06/2017 χωρίς αλλοιώσεις. Στην
τελευταία απόφαση του Σ.Α., ο γ.γ.
και το Σ.Α. έχουν ακόμη μια φορά
υπογραμμίσει αυτά τα στοιχεία,
γίνεται αναφορά πιο ξεκάθαρα και
στην πολιτική ισότητα μέσω των
παλαιότερων αποφάσεων. Πρέπει
ο κ. Αναστασιάδης να μιλήσει πιο
ξεκάθαρα και με λεπτομέρεια γι’
αυτό το θέμα».

Το ΦΑ δεν είναι 
προϋπόθεση 
για έναρξη 
συνομιλιών
Θα το θέσω, όμως, στο τραπέζι στις 
9 Αυγούστου, δηλώνει ο Μουσταφά Ακιντζί

Κληθείς να σχολιάσει το γεγονός
ότι στην επιστολή Αναστασιάδη
προς το γ.γ. του ΟΗΕ υπάρχει ανα-
φορά στην αποκεντρωμένη ομο-
σπονδία ενώ και ο ίδιος (ο κ. Ακιντζί)
είχε δηλώσει στο παρελθόν πως θα
μπορούσε να είναι μια επιλογή, εάν
αυτό το μοντέλο λύσης θα μπορούσε
να συζητηθεί σε μια νέα διαδικασία
διαπραγματεύσεων, ο Τ/κ ηγέτης
είπε ότι η τ/κ πλευρά κατέθετε προ-
τάσεις στο παρελθόν προς αυτήν
την κατεύθυνση, αλλά ήταν η ε/κ
διαπραγματευτική ομάδα που κα-
τέβαλλε προσπάθεια για συγκέν-
τρωση περισσότερων εξουσιών
στην κεντρική κυβέρνηση. Εάν
τώρα υπάρχει μια νέα αντίληψη
στην ε/κ πλευρά στο θέμα της απο-
κέντρωσης των εξουσιών, να καθί-
σουμε να δούμε ποιες θα δοθούν
στις συνιστώσες πολιτείες, ανέφερε,
λέγοντας ότι στην τελευταία συ-
νάντηση με τον Ε/κ ηγέτη, είχαν
συζητήσει το θέμα, αλλά δεν έχει
δοθεί από την ε/κ πλευρά καμία λί-
στα (για τις αρμοδιότητες).

Ο κ. Ακιντζί επανέλαβε τη θέση
του ότι το ζήτημα είναι, ακόμα και
αν μείνουν λίγες εξουσίες στην κεν-
τρική κυβέρνηση, πώς θα λαμβά-
νονται οι αποφάσεις. Εάν η μια πλευ-
ρά λέει ότι μπορεί να λαμβάνει απο-
φάσεις με τη δική της πλειοψηφία
χωρίς να χρειάζεται την ψήφο της
άλλης πλευράς, αυτό δεν είναι ομο-
σπονδία, είπε. «Είναι μια αντίληψη
ενός ενιαίου κράτους.  Εάν καμία
αρμοδιότητα δεν θα μείνει στην
κεντρική κυβέρνηση, όλες θα πάνε
στις συνιστώσες πολιτείες, αυτό
και πάλι δεν είναι ομοσπονδία, είναι
δύο κράτη. Εάν εμείς δημιουργή-
σουμε μια διζωνική, δικοινοτική
ομοσπονδιακή δομή, βασισμένη
στην πολιτική ισότητα, όπως προ-
νοούν οι αποφάσεις του Σ.Α. του
ΟΗΕ και οι προσπάθειες που έχουν

γίνει μέχρι τώρα, σημαίνει ότι πρέπει
να αποδεχθούμε το διαμοιρασμό
της εξουσίας και την αποτελεσμα-
τική συμμετοχή και των δύο πλευ-
ρών στη λήψη αποφάσεων. Η ουσία
είναι εδώ».

Εάν, συνέχισε, ξαναδούμε τα ση-
μεία που έχουμε συμφωνήσει προς
όφελος των δύο πλευρών και πούμε
ότι είναι για το καλό και των δύο
πλευρών, τότε η αποκεντρωμένη
ομοσπονδία μπορεί να συζητηθεί
σε ένα επόμενο στάδιο. Κληθείς να
σχολιάσει ότι στην ε/κ κοινή γνώμη
υπάρχει εντύπωση ότι είναι ο μόνος
που στηρίζει μια λύση ΔΔΟ επειδή
στην τ/κ πλευρά και από την τουρ-
κική κυβέρνηση ακούγονται δια-
φορετικές απόψεις και εάν αισθά-
νεται «μοναξιά» σε αυτό το θέμα,
ο Μουσταφά Ακιντζί είπε ότι κανείς
ηγέτης που αισθάνεται ότι είναι δί-
πλα στο λαό του, αισθάνεται μετά
μοναξιά. Η δύναμη των ηγετών,
ανέφερε, είναι ο λαός τους. Εξήγησε
στη συνέχεια ότι μια διαδικασία
προς τη λύση χρειάζεται και τη δια-
βούλευση με την Τουρκία, αφού

είναι αναγκαία η στήριξή της, όπως
και της Ελλάδας. Άλλωστε, είπε,
στην άτυπη πενταμερή συνάντηση
θα ξεκαθαρίσει ποιος στηρίζει τι.
«Θέλω όμως να υπογραμμίσω ότι
οι Τούρκοι αρμόδιοι, λόγω και των
μηνυμάτων που έρχονται από τους
Ε/κ, είπαν ότι μπορούν να συζητη-
θούν και διαφορετικά μοντέλα. Αλλά
δεν είπαν, τουλάχιστον στο τελευ-
ταίο διάστημα, ότι στο τραπέζι δεν
υπάρχει η ομοσπονδία. Λένε, να
δούμε όλες τις επιλογές και όλες οι
επιλογές να είναι στο τραπέζι». Πλέ-
ον, πρόσθεσε,  «ήρθε ο καιρός να
υπάρξει ένα ξεκαθάρισμα. Αυτό θα
προσπαθήσουμε να κάνουμε εμείς
ως ηγέτες, πρέπει να το κάνουμε.
Και μετά, στην τριμερή και τελικά
στην πενταμερή, πρέπει να δούμε
εάν υπάρχει ενότητα ή όχι, πριν
συζητήσουμε τις λεπτομέρειες».
Ερωτηθείς πώς είναι οι σχέσεις με
τον Ε/κ ηγέτη και αν υπάρχει θέμα
εμπιστοσύνης μεταξύ τους, ο κ.
Ακιντζί είπε ότι σε προσωπικό επί-
πεδο δεν έχουν κανένα πρόβλημα.
«Εγώ προτιμώ αντί να στέκομαι σε
αυτά που μας απομακρύνουν, να
μένω σε αυτά που μας φέρνουν πιο
κοντά, είπε, λέγοντας ότι θέλει να
στείλει μήνυμα στην ε/κ κοινότητα,
ότι αυτή η πορεία δεν ωφελεί κα-
νέναν, ούτε τους Τ/κ, ούτε τους Ε/κ.
Γι’ αυτό, πιστεύω ότι η επόμενη πε-
ρίοδος πρέπει να αξιολογηθεί πολύ
καλά, αυτό αισθάνομαι ότι είναι το
καθήκον μου και έχοντας αυτό ως
συναίσθηση μιλώ. Μπορεί να είχαμε
αποτελέσματα στο παρελθόν μη
επιθυμητά, αλλά δεν είναι αυτή η
μοίρα μας, αρκεί μαζί με τον κ. Ανα-
στασιάδη να μπορέσουμε να ενερ-
γήσουμε με το ίδιο πνεύμα, την ίδια
βούληση και την ίδια αποφασιστι-
κότητα. Είναι αυτό εφικτό; Ναι,
είναι. Μπορούμε να το κάνουμε και
πρέπει να το κάνουμε».

Στο θέμα του φυσικού αερίου, ο κ.
Ακιντζίείπε ότι αν και η ε/κ πλευρά
λέει ότι ποτέ δεν ήταν θέμα δια-
πραγματεύσεων έχει ωστόσο κα-
ταστεί ένα σημαντικό κεφάλαιο
της ζωής μας που εάν το διαμορ-
φώσουμε σωστά, τότε μπορεί να
βοηθήσει στη λύση. Αλλά εάν χρη-
σιμοποιηθεί λάθος, όπως σήμερα,
μπορεί να την τορπιλίσει και διε-
ρωτήθηκε: «Είναι λογικό να μην
συζητήσουμε ένα τέτοιο σημαντικό
θέμα;» και υπενθύμισε ότι γι’ αυτό
το λόγο ο ίδιος έχει πει επανειλημ-
μένως στον κ. Αναστασιάδη να το
χειριστούν από κοινού και το είχε
θέσει στην πρώτη τους συνάντηση
το Μάιο του 2015, πριν ακόμα ξε-
κινήσουν οι διαπραγματεύσεις.
Υπό τις σημερινές συνθήκες είμα-
στε υποχρεωμένοι όμως να συζη-
τήσουμε το θέμα, είμαστε υποχρε-
ωμένοι να βρούμε μια διέξοδο, συ-
νέχισε ο Τ/κ ηγέτης, «προς όφελος
και των δύο κοινοτήτων». Γι’ αυτό,
συνέχισε και υπέβαλε την πρόταση
για το φυσικό αέριο, η οποία από
την ε/κ πλευρά αξιολογήθηκε ως
«ενάντια στις συμφωνίες/συγκλί-
σεις. Γιατί ενάντια; Το θέμα αυτό
θεωρείται αρμοδιότητα της ομο-
σπονδιακής κυβέρνησης, εμείς δεν
έχουμε αντίρρηση σε αυτό, δεν το
απορρίπτουμε». Αυτή τη στιγμή,
πρόσθεσε, δεν υπάρχει λύση, δεν
υπάρχει ομοσπονδιακή κυβέρνηση,
δεν είναι όμως λογικό να κάνουμε
μια κοινή επιτροπή να δούμε αυτό
το θέμα από κοινού, να κάνουμε
έναν προγραμματισμό, το λιγότερο
να συζητήσουμε τα ποσοστά; Κά-
ποιοι προβάλουν λάθος επιχειρή-
ματα, ότι η τ/κ πλευρά έχει ζητήσει
50-50, είπε, αναφέροντας ότι δεν
έγραψε κάτι τέτοιο στην πρότασή
του. «Είπαμε να συζητήσουμε ένα
λογικό ποσοστό». Στη συνάντηση,
συνέχισε, θα προσπαθήσει να εξη-

γήσει στον κ. Αναστασιάδη ότι
στο θέμα πρέπει να βρουν μία διέ-
ξοδο. «Μπορεί να μην είναι κεφά-
λαιο των διαπραγματεύσεων, αλλά
είναι ένα κεφάλαιο της ζωής μας,
της περιοχής μας, αιτία της έντα-
σης». Το ιδανικό είναι να λύνεται
κάθε θέμα με διαπραγμάτευση, με
ειρηνικό τρόπο, συνέχισε, αλλά
αν μία πλευρά λέει ότι αυτό το θέμα
δεν το συζητά με την άλλη, «δεν
δημιουργώ επιτροπή, περίμενε με-
τά τη λύση, που δεν ξέρουμε πότε
θα συμβεί, αλλά εγώ αρχίζω να
στέλνω (αέριο) από την «Αφροδίτη»
στην Αίγυπτο και τα έσοδα θα αρ-
χίσουν να έρχονται – έστω και
μετά από κάποια χρόνια – εσύ πε-
ρίμενε μετά τη λύση, τότε αυτό
δεν ικανοποιεί την τ/κ πλευρά,
ούτε την Τουρκία». Τότε αυτό που
θα συμβεί, πρόσθεσε, είναι «εσύ
κάνεις γεώτρηση, θα κάνω και εγώ.
Εάν εσύ κάνεις έρευνες, θα κάνω
κι εγώ, εάν έχω τη δύναμη να το
κάνω». Η Τουρκία, συνέχισε, λέει
ότι τώρα έχει δύο πλοία και κάνει
έρευνες και στη δική της υφαλο-

κρηπίδα και στην περιοχή που
αδειοδοτήθηκε από τους Τ/κ. «Είναι
αυτό το ιδανικό;» διερωτήθηκε.
Όχι, το ιδανικό είναι η προσέγγιση,
η συμφωνία. Ποιο είναι το στοιχείο
για να συμβεί αυτό; Το να μπορούμε
να μιλάμε. Λέμε λοιπόν, να κάνουμε
μια επιτροπή να το συζητήσουμε
το θέμα. Αλλιώς θα συμβαίνει αυτό
που γίνεται». Καταλήγοντας ο Τ/κ
ηγέτης είπε ότι «εάν η ιδέα για την
επιτροπή απορρίπτεται, ίσως για
να δοθεί μια ανάσα για διαπραγ-
ματεύσεις, θα μπορούσε να έρθει
στην επικαιρότητα ένα μορατόρι-
ουμ. Νομίζω ότι σε αυτό το θέμα
ο κ. Ρολάνδης είχε κάνει μια πρό-
ταση για ένα διάλειμμα ενός χρό-
νου. Μπορεί να αξιολογηθεί και
αυτό, εάν δεν υπάρξει σύγκλιση
αλλιώς».

Στο θέμα των τελευταίων εξε-
λίξεων γύρω από το Βαρώσι, ο Μου-
σταφά Ακιντζί είπε στο ΚΥΠΕ ότι
η θέση του είναι πολύ ξεκάθαρη.
Σύμφωνα με το τι λένε αυτοί που
έλαβαν την απόφαση στην «κυ-
βέρνηση», θα γίνει ακόμη μια κα-
ταγραφή – ανέφερε ο κ. Ακιντζί –
και είναι νωρίς για να πουν τι θα
γίνει πιο μετά. Έγιναν καταγραφές,
θα επικαιροποιηθούν, αυτό δεν εί-
ναι επιζήμιο για κανένα, συνέχισε
ο Τ/κ ηγέτης, ας γίνει. «Εγώ λέω
κάτι ξεκάθαρο, ό,τι κι αν κάνουμε
στα Βαρώσια, πρέπει να είναι εντός
του διεθνούς δικαίου και σύμφωνα
με τα ΗΕ. Δεν πρέπει να γίνει ένα
βήμα που θα μας φέρει αντιμέτω-
πους με τον ΟΗΕ. Η τ/κ πλευρά θα
αντιμετωπίσει δυσκολίες».

Καταλήγοντας ο Τ/κ ηγέτης ζή-
τησε να παραμείνουμε συγκρατη-
μένα αισιόδοξοι, να δούμε θετικά
τα γεγονότα, να έχουμε θετική
στάση και να εργαστούμε από κοι-
νού για να είναι θετικά και τα απο-
τελέσματα.

Επιμένουμε σε ΔΔΟ και πολιτική ισότητα Να συζητήσουμε φυσικό αέριο και Βαρώσι

Μια διαδικασία προς τη
λύση χρειάζεται και τη
διαβούλευση με την Τουρ-
κία, αφού είναι αναγκαία
η στήριξή της, όπως και
της Ελλάδας. Aλλωστε
στην άτυπη πενταμερή
συνάντηση θα ξεκαθαρί-
σει ποιος στηρίζει τι.

Η συνάντηση της Παρα-
σκευής θα έχει ανοικτή
ατζέντα και πρέπει να 
γίνει με ανοικτή καρδιά,
αλλά με πολιτική αποφα-
σιστικότητα και βούληση.

Το ιδανικό είναι να λύνε-
ται κάθε θέμα με δια-
πραγμάτευση. Δεν γίνε-
ται η μια πλευρά να λέει
στην άλλη, «περίμενε με-
τά τη λύση» και να στέλνει
αέριο από το «Αφροδίτη»
στην Αίγυπτο. Αυτό δεν
ικανοποιεί την τ/κ πλευ-
ρά, ούτε την Τουρκία».

Ο,τι κι αν κάνουμε 
στα Βαρώσια, πρέπει 
να είναι εντός του 
διεθνούς δικαίου. Δεν
πρέπει να γίνει ένα βήμα
που θα μας φέρει αντι-
μέτωπους με τον ΟΗΕ. 
Η τ/κ πλευρά θα αντιμε-
τωπίσει δυσκολίες.

Εάν η ιδέα μας για την επιτροπή για το φυσικό αέριο απορρίπτεται, ίσως για να δοθεί μια ανάσα για διαπραγματεύσεις,
θα μπορούσε να έρθει στην επικαιρότητα ένα μορατόριουμ ενός έτους, λέει ο Μουσταφά Ακιντζί.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η παραχώρηση του τεμαχίου 7 της
κυπριακής ΑΟΖ, κατά το ήμισυ στις
εταιρείες TOTAL και ENI, καθώς
και η είσοδος του γαλλικού ενερ-
γειακού κολοσσού στις κοινοπρα-
ξίες των τεμαχίων 2,3,8 και 9, ου-
σιαστικά συμπληρώνει ένα κύκλο
ενεργειακών σχεδιασμών της Λευ-
κωσίας, που άνοιξε τον Φεβρουάριο
του 2016. Για το επόμενο διάστημα
των έξι μηνών, τουλάχιστον, οι
ενεργειακές δραστηριότητες εντός
της ΑΟΖ θα συνεχίσουν να είναι
σε κατάσταση ύφεσης, μια εξέλιξη
η οποία εν πολλοίς σχετίζεται και
με τις διεργασίες που βρίσκονται
σε εξέλιξη, στο πολιτικό πρόβλημα.
Η επιστροφή της ΑΟΖ στην κανο-
νικότητα, από πλευράς δραστη-
ριοτήτων, τοποθετείται γενικά και
αόριστα για το 2020, με την πραγ-
ματοποίηση εννέα γεωτρήσεων,
ερευνητικών και επιβεβαιωτικών,
όπως έχει ανακοινωθεί επίσημα.
Μέχρι τότε η Λευκωσία θεωρεί πως
με τις διορθωτικές κινήσεις που
έγιναν στο εταιρικό πλαίσιο των
τεμαχίων που έχουν παραχωρηθεί,
έχει υψώσει νομική και διπλωμα-

τική αψίδα απέναντι στο ενδεχό-
μενο επέκτασης των τουρκικών
προκλήσεων, νότια και ανατολικά
της οριοθετημένης ΑΟΖ. Η εξάμηνη
ανάπαυλα στα ενεργειακά, πιστεύε-
ται πως θα επιτρέψει την εκδήλωση
πολιτικών κινήσεων τόσο για εκτό-
νωση της έντασης που έχει προ-
καλέσει η Άγκυρα στην περιοχή,
όσο και για τη δημιουργία του κα-
τάλληλου κλίματος για επανέναρξη
των συνομιλιών. 

Λεπτές ισορροπίες
Ένα ζήτημα που είχε προκαλέ-

σει ανησυχία στην κυβέρνηση και
ουσιαστικά ήταν αυτό που ανέδειξε
την ανάγκη περαιτέρω ενίσχυσης

των εταιρικών σχημάτων, ήταν αρ-
χικά τα γεγονότα του Φεβρουαρίου
2018, στο τεμάχιο 3 και πρόσφατα
η αύξηση της έντασης από πλευράς
Τουρκίας. Το δεύτερο προέκυψε
από την παρουσία του τουρκικού
γεωτρύπανου, τον περασμένο Μάιο
δυτικά του Ακάμα. Η Λευκωσία
προκειμένου να μην επαναληφθεί
το φαινόμενο να τρέχει την τελευ-
ταία στιγμή να θωρακιστεί νομικά
και διπλωματικά, βόρεια και ανα-
τολικά της Κύπρου με την κατάθεση
συντεταγμένων στα Ηνωμένα
Έθνη,  καιγόταν να ολοκληρώσει
και τυπικά τους διορθωτικούς σχε-
διασμούς στις νότιες περιοχές της
ΑΟΖ, έτσι ώστε να προλάβει αστάθ-

μητους παράγοντες που έχουν να
κάνουν με την Τουρκία. Από την
άλλη, το κενό που υπάρχει από
πλευράς δραστηριοτήτων των εται-
ρειών, ουσιαστικά δίνει χρόνο για
να αντιμετωπιστούν τα γνωστά
και απαράδεκτα ζητήματα που
θέτει η τουρκική πλευρά για ανα-
θέρμανση του διαλόγου στο Κυ-
πριακό. Ένα θέμα που θεωρείται
βέβαιο ότι θα τεθεί, στη συνάντηση
της ερχόμενης εβδομάδας μεταξύ
του Προέδρου της Δημοκρατίας
και του Τ/κ ηγέτη. Η εικόνα που
υπάρχει από τα δυο γεωτρύπανα
της Τουρκίας στην περιοχή,  θεω-
ρείται ότι συνεπικουρεί την ύπαρξη
ενός άτυπου μορατόριουμ και από

τις δυο πλευρές,  χωρίς να δίνεται
η εντύπωση πως η μια ή η άλλη
πλευρά υποχωρεί. Για το μεν «Για-
βούζ» όλες οι πληροφορίες επιμέ-
νουν πως βρίσκεται αδρανοποι-
ημένο ανοιχτά του Απόστολου Αν-
δρέα, με άγνωστο χρονικό ορίζοντα
έναρξης δραστηριοτήτων, για τον
δε «Πορθητή» οι πληροφορίες πα-
ραμένουν συγκεχυμένες ως προς
το ζήτημα των δραστηριοτήτων. 

Aνατολική Μεσόγειος
Ένας χάρτης που έδωσε στην

δημοσιότητα το υπουργείο Ενέρ-
γειας, μετά την απόφαση του
Υπουργικού Συμβουλίου για τα πέν-
τε τεμάχια, με τις εταιρείες που

δραστηριοποιούνται στην ανατο-
λική Μεσόγειο, αποτυπώνει το
ενεργειακό σκηνικό που έχει στηθεί
από την Αίγυπτο έως και το Λίβανο
και που πίεσε για στρατηγικές κι-
νήσεις. Μια εικόνα που υποστηρίζει
τη λογική που αναπτύσσει η Λευ-
κωσία για ενεργειακή ασπίδα, από
πλευράς εταιρειών, πέριξ της Κύ-
πρου που θα συμβάλει στην ενί-
σχυση του πλαισίου ασφάλειας
έναντι οιονδήποτε προκλήσεων.
Από το Λίβανο έως και την Αίγυπτο,
παρουσία δίνει η αφρόκρεμα της
παγκόσμιας βιομηχανίας υδρογο-
νανθράκων. Στην περιοχή δραστη-
ριοποιούνται συνολικά 12 εταιρείες
κολοσσοί, σε 26 τεμάχια,  οι οποίες

εκ των πραγμάτων επηρεάζουν το
ενεργειακό περιβάλλον και σε ζη-
τήματα πέραν των καθαρά επιχει-
ρησιακών. 
- ENI-TOTAL: 4 τεμάχια κυπριακή
ΑΟΖ (6,7,8,11)
- ENI-TOTAL: 2 τεμάχια λιβανέζικη
ΑΟΖ
- ENI - TOTAL - KOGAS: 3 τεμάχια κυ-
πριακή ΑΟΖ (2,3,9)
- ΕΝΙ: 4 τεμάχια αιγυπτιακή ΑΟΖ
- EXXONMOBIL
- QATAR PETROLEUM: 1 τεμάχιο κυ-
πριακή ΑΟΖ (10)
-EXXON MOBIL: 1 τεμάχιο αιγυπτια-
κή ΑΟΖ
- NOBLE ENERGY - SHELL - DELEK: 1
τεμάχιο κυπριακή ΑΟΖ (ΑΦΡΟΔΙ-
ΤΗ)
- NOBLE ENERGY - DELEK: 3 τεμάχια
ισραηλινή ΑΟΖ
- SHELL: 3 αιγυπτιακή ΑΟΖ
-BP: 4 αιγυπτιακή ΑΟΖ

Η κυπριακή ΑΟΖ
Κυρίαρχος παίχτης της ανατο-

λικής Μεσογείου εμφανίζεται η
ιταλική ΕΝΙ, η οποία επεκτείνει τις
δραστηριότητές της σε όλο το μή-
κος και πλάτος της περιοχής. Στην
κυπριακή ΑΟΖ, η ιταλική εταιρεία

σε συνεργασία με την γαλλική TO-
TAL και τη νοτιοκορεάτικη KOGAS,
έχουν δημιουργήσει ένα νοητό
τόξο που ξεκινά από τα δυτικά της
ΑΟΖ, επεκτείνεται ανατολικά και
καταλήγει στο βορειότερο σημείο
της, που γειτνιάζει με την πλευρά
των κατεχομένων. Περιοχές οι οποί-
ες βρίσκονται στην σφαίρα των
παράνομων διεκδικήσεων της τουρ-
κικής πλευράς. Η Γάλλο-ιταλική
κοινοπραξία επεκτείνεται και προς
την πλευρά της ΑΟΖ του Λιβάνου.
Προς νότια η ΕΝΙ έχει αυτόνομη
παρουσία στο αιγυπτιακό ΖΟΡ, που
γειτνιάζει με το τεμάχιο 11 και στο
οποίο έχει συμμετοχή στην κοινο-
πραξία. 

Εξάμηνο άτυπο μορατόριουμ στην ΑΟΖ 
Η απόφαση του Yπουργικού για τα πέντε τεμάχια ολοκληρώνει τις διορθωτικές κινήσεις για στρατηγική ενίσχυση των ενεργειακών
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Οι επόμενες γεωτρήσεις,
χρονικά, τοποθετούνται
τέλος του 2019 αρχές του
2020. Από κυβερνητικής
πλευράς, γίνεται λόγος
για 9 επιβεβαιωτικές ή
ερευνητικές γεωτρήσεις,
από το σύνολο των αδει-
ούχων εταιρειών.

������

Στην Αν. Μεσόγειο δρα-
στηριοποιούνται 12 εται-
ρείες, οι μεγαλύτερες της
βιομηχανίας υδρογοναν-
θράκων. Συνολικά στις
τέσσερις ΑΟΖ (Κύπρου,
Λιβάνου. Ισραήλ και
Αιγύπτου) έχουν παρα-
χωρηθεί 26 τεμάχια.

Στο χάρτη του υπουργείου Ενέργειας
αποτυπώνεται η παρουσία
ενεργειακών κολοσσών από το Λίβανο
έως την Αίγυπτο, παρουσία που είναι
απόλυτα συνυφασμένη με την
συνολική δραστηριότητά τους στην
Αν. Μεσόγειο. ENI και TOTAL είναι οι
εταιρείες με το μεγαλύτερο εύρος
εργασιών, με εξαίρεση το Ισραήλ.

Ταυτόχρονα, με την απόφαση του
Υπουργικού Συμβουλίου για τα πέντε
τεμάχια της ΑΟΖ,  από πλευράς κυ-
βέρνησης έγινε γνωστό και το προ-
γραμματιζόμενο περίγραμμα των
νέων δραστηριοτήτων εντός της
ΑΟΖ. Συνολικά, θα διεξαχθούν εννέα
γεωτρήσεις οι οποίες χρονικά το-
ποθετούνται τέλος του χρόνου αρχές
του επόμενου. Από πλευράς υπουρ-
γείου Ενέργειας έγινε γνωστό πως
ο χρονικός ορίζοντας διάρκειας των
γεωτρήσεων θα είναι δυο χρόνια.
Στο διάστημα αυτό θα πραγματο-
ποιηθούν επιβεβαιωτικές και ερευ-
νητικές γεωτρήσεις. Οι επιβεβαι-
ωτικές αφορούν το τεμάχιο 6 και
το στόχο «Καλυψώ»,  όπου η ερευ-
νητική γεώτρηση της κοινοπραξίας
ΕΝΙ – TOTAL, τέλος του 2017, έδειξε
την ύπαρξη ικανοποιητικού από

πλευράς εμπορευσιμότητας κοιτά-
σματος. Η δεύτερη επιβεβαιωτική
αφορά το τεμάχιο 10 και το στόχο
«Γλαύκος» όπου και εδώ η ερευνη-
τική γεώτρηση της κοινοπραξίας
ExxonMobil – Qatar Petroleum  είχε
θετικό αποτέλεσμα. Από εκεί και
πέρα μια τρίτη επιβεβαιωτική γεώ-
τρηση φαίνεται να προγραμματί-
ζεται στο τεμάχιο 7, που παραχω-
ρήθηκε τελευταία σε Γάλλους και
Ιταλούς και το οποίο γειτνιάζει με
το 6 στο οποίο έχει εντοπισθεί πο-
σότητα υδρογονανθράκων, κοίτα-
σμα που πιστεύεται ότι επεκτείνεται
μέσα στο τεμάχιο 7. Στο κομμάτι
των ερευνητικών γεωτρήσεων η
κυβέρνηση εμφανίζεται θετική για
την περίπτωση του τεμαχίου 3, μετά
και την είσοδο της TOTAL στην κοι-
νοπραξία του τεμαχίου. Για τα υπό-

λοιπα αδειοδοτημένα τεμάχια η κυ-
βερνητική πλευρά κάνει γενικά λόγο
για γεωτρήσεις απ’ όλους τους αδει-
ούχους στην κυπριακή ΑΟΖ.

Η κυπριακή ΑΟΖ.
Μετά και την απόφαση του

Υπουργικού Συμβουλίου από τα 13
συνολικά τεμάχια της ΑΟΖ μόνο
τέσσερα παραμένουν «ορφανά».
Έτσι όπως έχει διαμορφωθεί ο χάρ-
της, η ΑΟΖ γαλλο-ιταλοκρατείται.
Η κοινοπραξία TOTAL-ENI κατέχει
7 τεμάχια (τα μισά της ΑΟΖ). Το
μερίδιο που έλαβαν οι Γάλλοι πα-
ραχωρήθηκε από το ποσοστό που
κατείχε η ΕΝΙ.
- Τεμάχιο 11

ΕΝΙ 50%, TOTAL 50%
- Τεμάχιο   6

ENI 50%, TOTAL 50%

- Τεμάχιο   7
ENI 50%, TOTAL 50%

- Τεμάχιο   8
ENI 60%, TOTAL 40% 

- Τεμάχιο   2
ENI 60%, TOTAL 20%,
KOGAS 20%

- Τεμάχιο   3
ENI 50%, TOTAL 30%,
KOGAS 20%

- Τεμάχιο   9
ENI 60%, TOTAL 20%,
KOGAS 20%

Η ανακατανομή μεριδίων στο
κυβερνητικό στρατόπεδο  θεωρείται
πως θα ενδυναμώσει την κοινο-
πραξία τόσο τεχνοοικονομικά όσο
και σ’ ένα γεωπολιτικό πλαίσιο,
προκειμένου να μπορέσουν να προ-
χωρήσουν απρόσκοπτα με τις γε-
ωτρητικές τους εργασίες.

Οι επόμενες γεωτρήσεις μέσα στο 2020

Ο υπουργός Ενέργειας Γιώργος Λακκοτρύπης (δεξιά) και οι εκπρόσωποι των
εταιρειών ENI και TOTAL κατά την υπογραφή των συμβολαίων για το τεμάχιο 6,
στο Προεδρικό Μέγαρο τον Απρίλιο του 2017.
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O ΓΙΩΡΓΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ ΣΤΗΝ «Κ»

Δεν υπάρχει ούτε ένα τοις χιλίοις
για λύση δύο κρατών

Η Ε.Ε. δεν πρόκειται να αυτοκτονήσει, ανοίγοντας με αυτό τον τρόπο την πόρτα σε δεκάδες κρατίδια να ανεξαρτητοποιηθούν

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

«Αυτό που με ανησυχεί από τα δύο
χρόνια που πέρασαν είναι ότι στάλ-
θηκε το μήνυμα ότι δεν βιαζόμαστε.
Και ουσιαστικά αυτά τα δύο χρόνια
δεν κάναμε τίποτα», λέει στη συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο πρώην
πρόεδρος της Δημοκρατίας Γιώργος
Βασιλείου, υπενθυμίζοντας πως το
στάτους κβο δεν μένει ποτέ το ίδιο
και συνεχώς αλλάζει. Δίνει και πα-
ραδείγματα των αλλαγών, όπως τα
τρυπάνια γύρω από την κυπριακή
ΑΟΖ, τις εξελίξεις στην Αμμόχωστο,
αλλά και την παραμονή της ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ. Ο ίδιος εκτιμά πως δεν τί-
θεται ούτε ένα τοις χιλίοις σενάριο
λύσης δύο κρατών, καθώς κάτι τέ-
τοιο δεν θα το δεχτεί η Ε.Ε.  Κληθείς
να σχολιάσει αν πλέον μπαίνει στο
τραπέζι των διαπραγματεύσεων
το φυσικό αέριο, επισημαίνει πως
«δεν μπορεί να αποτελέσει θέμα
συζήτησης», καθώς θα είναι το
αποτέλεσμα της λύσης.  Εκφράζει
ανησυχίες για τις επιπτώσεις που
μπορεί να έχει η αποτυχία της συ-
νάντησης στις 9 Αυγούστου και
για το ενδεχόμενο να μη γίνει άτυπη
πενταμερής. 

–Πώς βλέπετε τις εξελίξεις στο
Κυπριακό; 

–Είμαι πολύ ανήσυχος για τις
εξελίξεις από το Κραν Μοντάνα
μέχρι και σήμερα. Πέρασαν δύο
χρόνια και δεν έγινε τίποτα. Ξέρετε,
το στάτους κβο δεν μένει ποτέ το
ίδιο, αλλά συνεχώς αλλάζει. Το πα-
ρακολουθούμε με τα τρυπάνια γύρω
από την κυπριακή ΑΟΖ, το θέμα
της Αμμοχώστου κ.ο.κ. Οι αλλαγές
αυτές είναι όλες αρνητικές για μας,
όμως βάζω όλες μου τις ελπίδες
στη συνάντηση της 9ης Αυγού-
στου.
–Τι να περιμένουμε από αυτή
τη συνάντηση;    

–Θα πρέπει να πετύχει και έχει
σημασία τι θα πουν οι δύο ηγέτες.
Το τι θα πουν θα καθορίσει κατά
πόσο θα αποφασίσει ο γ.γ. των
Ηνωμένων Εθνών να τους καλέσει
για μία ουσιαστική διαπραγμάτευ-
ση. Εγώ προσωπικά φοβάμαι ότι
αν δεν πετύχει η συνάντηση, τότε
μπορεί να μην τους καλέσει. Ακόμα
χειρότερο, αν αποτύχει η συνάν-
τηση, δεν αποκλείω να προχωρή-
σουν τα Ηνωμένα Έθνη σε δηλώ-
σεις που μιλούν για αποτυχία της
συνάντησης ίσως και επίρριψη ευ-
θυνών. 
–Μπορούν τα Ηνωμένα Έθνη
να επιρρίψουν ευθύνες; 

–Όχι με την έννοια του να τι-
μωρήσουν, αλλά να εκφράσουν
άποψη. Και αν αποτύχει η συνάν-
τηση, κάτι τέτοιο είναι πολύ πιθα-
νόν να συμβεί. 

Η δέσμη ιδεών
–Σε συνέντευξή μας ένα χρόνο

προηγουμένως δεν θέλατε να
σχολιάσετε το ναυάγιο του Κραν
Μοντάνα; 

–Αυτό που με ανησυχεί από τα
δύο χρόνια που πέρασαν είναι ότι
στάλθηκε το μήνυμα ότι δεν βια-
ζόμαστε. Και ουσιαστικά αυτά τα
δύο χρόνια δεν κάναμε τίποτα.
Όταν ήμουν εγώ πρόεδρος δεν
ήθελα να περάσει μία ώρα χωρίς
να κυνηγήσω την ευκαιρία για δι-
ευθέτηση λύσης. Όταν μάλιστα
είχα την πρώτη επίσκεψή μου στο
Λονδίνο με την κα Θάτσερ προ-
σπάθησα να ανατρέψω το κλίμα
που επικρατούσε ότι δήθεν οι Ε/κ
δεν θέλουμε λύση. Όταν μάλιστα
ένας δημοσιογράφος γνωστής εφη-
μερίδας μου υπογράμμισε πως αυτή
είναι η εικόνα που καλλιεργείται,
εγώ του απάντησα πως «εμείς δεν
θέλουμε λύση; Εμείς θέλουμε λύση
χθες». Κάποιοι είδαν σκωπτικά
αυτή την έκφραση, όμως η αλήθεια
είναι πως τότε πέρασε το μήνυμα
ότι θέλουμε λύση. 
–Κάποιοι λένε πως η μη επανε-
κλογή σας θεωρήθηκε η χαμένη
ευκαιρία για λύση του Κυπρια-
κού…

–Η τραγωδία δεν ήταν ότι έχασα
εγώ τις εκλογές, αλλά το ότι κιν-
δυνεύαμε να χάσουμε το Κυπριακό.
Για πρώτη φορά το Συμβούλιο
Ασφαλείας ασχολήθηκε με την Κύ-
προ τόσο συστηματικά και έντονα.
Βγάλαμε τέσσερις ομόφωνες απο-
φάσεις. Το ψήφισμα 789 όπου προ-
νοούσε να επιστραφεί η Αμμόχω-
στος ως μέτρο οικοδόμησης εμπι-

στοσύνης υπό την αιγίδα των Ηνω-
μένων Εθνών, ήταν κάτι που ούτε
στα όνειρά μας δεν μπορούσαμε
να φανταστούμε πως θα πετυχαί-
ναμε. Όταν ήρθε ο Γλαύκος Κλη-
ρίδης να με δει στο ενδιάμεσο της
διαδοχής, του είπα «Γλαύκο, κέρ-
δισες χαλάλι σας, αλλά μην εγκα-
ταλείψετε την δέσμη ιδεών, γιατί
δεν θα ξαναβρούμε παρόμοια ευ-
καιρία». Μάσησε τα λόγια του γιατί
είχε δεσμευθεί έναντι του Σπύρου
Κυπριανού ότι θα εγκαταλείψουν
τη δέσμη ιδεών. Αυτό ήταν τερά-
στιο δώρο για την Τουρκία, με το
να εγκαταλείψουμε, χάθηκε η ευ-
καιρία, όπως το ίδιο αρνητική επί-
πτωση είχε η απόρριψη του Σχεδίου
Ανάν. Τους δώσαμε την ευκαιρία
να λένε εμείς θέλουμε λύση, οι Ε/κ
είναι που δεν θέλουν.  
–Δημιουργούνται νέα τετελε-
σμένα για την Αμμόχωστο; Χά-
σαμε την ευκαιρία;

–Αλίμονό μας, αν χαθεί. Γι’ αυτό
έχει τεράστια σημασία να πετύχει
η συνάντηση των δύο.
–Πώς σχολιάζετε την απάντησή
μας στην πρόταση Ακιντζί; 

–Πιστεύω πως ήταν λάθος ο
τρόπος που απαντήσαμε. 
–Εσείς δηλαδή τι θα κάνατε; 

–Θα έλεγα πως δεν μπορούμε
να δεχτούμε την απόφαση αυτή
και ότι αυτό που έχει σημασία είναι

να επαναρχίσουμε τις διαπραγμα-
τεύσεις. Από τις συμφωνίες Χρι-
στόφια-Ταλάτ και προηγουμένως
από τις θέσεις του κ. Κληρίδη ήταν
ξεκάθαρο ότι όταν λύσουμε το Κυ-
πριακό, αυτόματα θα λυθεί και το
ζήτημα του φυσικού αερίου. Δεν
μπορεί να αποτελέσει θέμα συζή-
τησης το φυσικό αέριο. Το φυσικό
αέριο θα είναι το αποτέλεσμα. Αν
έχεις λύση θα τεθεί και το θέμα
του φυσικού αερίου. 
–Θα έπρεπε να μπει πρόταση
για την Αμμόχωστο στην απάν-
τηση Αναστασιάδη; 

–Από τη στιγμή που λες ότι εκεί-
νο που έχει σημασία είναι να κα-
θίσεις σε ουσιαστικές διαπραγμα-
τεύσεις για λύση, τότε εννοείται
πως είναι μέσα και η Αμμόχωστος.
Δεν είναι σωστό να την απομονώ-
σεις, γιατί τότε δικαιολογείς όσους
λένε πως αμμοχωστοποιείς το Κυ-
πριακό. Εκείνο που θέλεις είναι λύ-
ση του Κυπριακού και η Τουρκία,
μέσα στο πλαίσιο λύσης δίνει την
Αμμόχωστο. 
–Με δεδομένες όμως τις τουρ-
κικές προκλήσεις πώς μπορούμε
να μιλούμε για επανέναρξη των
συνομιλιών; 

–Αυτό είναι το μεγάλο λάθος
που κάνουμε, γιατί στην ουσία δί-
νουμε το κλειδί στην Τουρκία να
ανοίγει την πόρτα και να την κλει-

δώνει όποτε θέλει. Η μεγαλύτερη
πρόκληση είναι η κατοχή και όμως
ξεκινήσαμε συνομιλίες. Είναι μήπως
ήσσονος σημασίας η κατοχή της
μισής Κύπρου σε σύγκριση με τις
γεωτρήσεις; Και για να μην παρε-
ξηγηθώ, διαφωνώ κάθετα με αυτό
που γίνεται και το θεωρώ πρόκλη-
ση, ωστόσο από τη στιγμή που το
θέτω σαν όρο τότε και η άλλη πλευ-
ρά μπορεί να το εκμεταλλευτεί ού-
τως ώστε να μείνουν τα πράγματα
ως έχουν. Και από αυτή την κατά-
σταση σίγουρα δεν επωφελούμαστε
εμείς. 
–Με τα νέα δεδομένα μπαίνει
το φυσικό αέριο στο τραπέζι
των διαπραγματεύσεων; 

–Αυτή τη στιγμή αυτό που προ-
έχει είναι συμφωνία στο πλαίσιο
διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπον-
δίας. Μέσα σε αυτό το πλαίσιο θα
λυθούν και τα ζητήματα αξιοποί-
ησης του φυσικού πλούτου. Και
επί τη ευκαιρία θα ήθελα να ανα-
φέρω πως με ενόχλησε ότι κατά
την επίσκεψη του κ. Μητσοτάκη
δεν αναφέρθηκε κανένας σε διζω-
νική, δικοινοτική ομοσπονδία.
Έχουμε την απόφαση των Ηνω-
μένων Εθνών, έχουμε την ξεκάθαρη
θέση ότι δεν υπάρχει άλλη λύση
και εμείς σιωπούμε. Προφανώς κά-
ποιοι το θεωρούν δεδομένο, αλλά
αν δεν το λες ξεχνιέται. 

–Πλέον ο Νίκος Αναστασιάδης
κατηγορείται πως συζητά άλλες
μορφές λύσης και λύση δύο κρα-
τών. Το αποκάλυψε πρόσφατα
και ο Τούρκος υπουργός Εξωτε-
ρικών…

–Η Τουρκία δεν είπε θέλουμε
λύση δύο κρατών και τέρμα. Είπε
ότι είμαστε έτοιμοι να δεχτούμε
όποια λύση δεχτείτε. Της Τουρκίας
βεβαίως της συμφέρει, αλλά δύο
κράτη δεν γίνονται. Δεν υπάρχει
ένα τοις χιλίοις να γίνουν δύο κρά-
τη. Η Ε.Ε. δεν θα αυτοκτονήσει.
Φανταστείτε να δεχτεί η Ε.Ε. αυτό
το νησάκι που λέγεται Κύπρος να
γίνει δύο κράτη, όταν αρνήθηκαν
αυτό το αίτημα στους Καταλανούς.
Αντιλαμβάνεστε τι μπορεί να γίνει
αν ανεξαρτητοποιηθούν δεκάδες
κρατίδια όπως η Σικελία ή η Γερ-
μανία να γίνει η Βαυαρία και άλλα
κρατίδια ξανά. Αντί να είναι Ευ-
ρώπη των 28 κρατών μελών να
γίνει μία Ευρώπη και δεκάδων άλ-
λων κρατών. Δεν θα έχει σημασία
ο λόγος της καθώς ουδέποτε θα
συμφωνήσουν σε κάτι.     
–Σε μία άτυπη πενταμερή δη-
λαδή δεν υπάρχει ενδεχόμενο
να τεθεί άλλη μορφή λύσης;

–Δεν υπάρχει τέτοιο ενδεχόμενο.
Πρέπει να το δέχεται ο διεθνής πα-
ράγοντας. 
–Η δική μας πλευρά έχει αναδι-
πλωθεί στο θέμα της πολιτικής
ισότητας; 

–Διζωνική, δικοινοτική ομο-
σπονδία χωρίς τα δύο μέρη να είναι
ίσα, δεν γίνεται. Αν ορισμένες εξου-
σίες τις έχεις σε συνιστώσες πολι-
τείες, δεν υπάρχει κανένα πρόβλη-
μα, αλλά οι βασικές αποφάσεις πρέ-
πει να είναι στο κέντρο. Και δεν
θα μιλάμε για ομοσπονδία, αν δεν
έχουν ίσο ρόλο οι δύο πλευρές. Συ-
νεπώς είτε δεχόμαστε τη διζωνική,
δικοινοτική ομοσπονδία ή όχι. Δεν
μπορούμε να λέμε πως τη δεχόμα-
στε, αλλά να μην έχουν δικαίωμα
ψήφου. 
–Το ότι βάλαμε στο τραπέζι κοι-
νοβουλευτική δημοκρατία και
αποκεντρωμένη ομοσπονδία; 

–Για να γίνει κοινοβουλευτική
δημοκρατία σημαίνει πως πάμε
ενάντια στην διζωνική, δικοινοτική
ομοσπονδία. Δηλαδή δεν συμφω-
νούμε πλέον με το Συμβούλιο Ασφα-
λείας; Ποιοι είμαστε εμείς; Είμαστε
σε θέση να έρθουμε αντιμέτωποι
με όλο τον κόσμο; Είναι ξεκάθαρο
ότι όποτε γίνεται κουβέντα έξω
από τα πλαίσια του Συμβουλίου
Ασφαλείας, μας εκθέτει. Προσωπικά
τρέμω στην ιδέα να μη γίνει άτυπη
πενταμερής. Να μείνουμε έτσι δη-
λαδή μέχρι τις επόμενες προεδρικές
εκλογές. Δεν θα υπάρχει θέμα για
συζήτηση τότε. 
–Γιατί; 

–Επειδή θα μας έχουν περικυ-
κλώσει με τρυπάνια, θα έχουν πάρει
το Βαρώσι κι εμείς θα περιοριζό-
μαστε στο να διαμαρτυρόμαστε. 

Η μεγαλύτερη πρόκληση
είναι η κατοχή και όμως
ξεκινήσαμε συνομιλίες.
Είναι μήπως ήσσονος
σημασίας η κατοχή της
μισής Κύπρου σε σύγκρι-
ση με τις γεωτρήσεις;

Προσωπικά τρέμω στην
ιδέα να μη γίνει άτυπη
πενταμερής. Να μείνου-
με έτσι δηλαδή μέχρι τις
επόμενες προεδρικές
εκλογές. Δεν θα υπάρχει
θέμα για συζήτηση τότε. 

–Υπάρχει χρονοδιάγραμμα για την επί-
λυση του Κυπριακού; 

–Υπάρχει. Ο γ.γ. έχει υποχρέωση μέχρι
τον Νοέμβριο να προχωρήσει σε έκθεση για
την πρόοδο που υπήρξε γύρω από το Κυπριακό
και με βάση την έκθεση θα βγάλει απόφαση
η ΟΥΝΦΙΚΥΠ. Εάν δεν έχουμε καμία θετική
κατάληξη ως τότε δεν έχει κανέναν που να
μπορεί να εγγυηθεί ότι θα παραμείνει η ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ. Η θέση της Αμερικής είναι ότι οι ει-
ρηνευτικές δυνάμεις δεν μπορεί να γίνονται
αφορμή για να διατηρείται το στάτους κβο.
Δεν λέω πως κάτι τέτοιο θα γίνει, αλλά πρέπει
να μας φοβίζει μια τέτοια προοπτική.  
–Βάσει όσων υποστηρίζει η κυβέρνηση
έχουμε τη στήριξη του διεθνούς παρά-
γοντα…

–Ναι. Γράφαμε για παράδειγμα ότι θω-
ρακιστήκαμε με το γαλλοϊταλικό τόξο. Δεν
λέω, είναι καλό που υπάρχει συνεργασία,
την οποία σέβομαι και εκτιμώ. Δεν είμαι

όμως αφελής. Γιατί,  αν αύριο η Τουρκία θε-
λήσει να προκαλέσει τι θα γίνει; Θα έρθει
η Γαλλία ή Ιταλία και θα κηρύξουν πόλεμο
της Τουρκίας; Ούτε συζήτηση. Θα καταδι-
κάσουν τη στάση της Τουρκίας όμως η Τουρ-
κία θα αδιαφορήσει. 
–Κρίνετε τα μέτρα της Ε.Ε. εναντίον της
Τουρκίας ικανοποιητικά; 

–Εκείνο που είναι σίγουρο είναι πως δώ-
σαμε την εντύπωση ότι η Ε.Ε. θα προχωρήσει
σε μία σειρά δραστικών μέτρων. Και η εικόνα
που καλλιεργήθηκε στον μέσο πολίτη είναι
πως η Ευρώπη θα μας συμπαρασταθεί. Προ-
σωπικά πίστευα ότι δεν θα πάρει ουσιαστικά
μέτρα. Θα εκφράσει βεβαίως τη διαφωνία
της, αλλά δεν θα προχωρήσει σε κυρώσεις,
απλούστατα γιατί η Τουρκία έχει στο χέρι
την Ε.Ε. με το μεταναστευτικό. 
–Άρα κινούμαστε περισσότερο επικοι-
νωνιακά που δεν είχαν σχέση με την
πραγματικότητα; 

–Δεν πειράζει να πολεμήσεις, αλλά θα
πρέπει να διακατέχεσαι από ρεαλισμό για
το τι θα γίνει. Να μη δίδεις ψεύτικες εντυ-
πώσεις στον κόσμο.
–Αυτό κάνει η κυβέρνηση;

–Να μη διαβεβαιώνεις τον κόσμο ότι θα
υλοποιηθούν πράγματα που είναι δύσκολο
να υλοποιηθούν. Αυτό είναι που έγινε. Όσα
μέτρα λήφθηκαν ήταν καλά, αλλά πιστεύετε
ότι ο Μακρόν θα διακινδύνευε να έρθει σε
σύγκρουση με την Τουρκία, να θέσει σε κίν-
δυνο την οντότητα του γαλλικού κράτους
και να διακινδυνεύσει να αναλάβει η Λεπέν
την εξουσία; Η κάθε χώρα θα δει το συμφέρον
της. 
–Υπάρχει έλλειψη ενδιαφέροντος από
τη διεθνή κοινότητα αναφορικά με το
Κυπριακό;  

–Υπάρχουν μεγάλα ζητήματα που αφο-
ρούν το παγκόσμιο σήμερα. Η σύγκρουση
ΗΠΑ-Ιράν, οι αρνητικές επιπτώσεις από τον

εμπορικό πόλεμο που κάνει η Αμερική με
την Κίνα, το παγκόσμιο ΑΕΠ έχει μειωθεί.
Επιταχύνονται οι κίνδυνοι από τις κλιματικές
αλλαγές. Υπάρχουν περιοχές που καίγονται,
κόσμος πεθαίνει επειδή δεν έχει νερό να
πιει και πολλά άλλα. Σε αυτό το πλαίσιο
υπάρχει για 45 χρόνια το Κυπριακό. Εσείς
με τι θα ασχολιόσασταν αν ήσασταν Γερ-
μανίδα ή Γαλλίδα υπουργός Εξωτερικών;
Για να ασχοληθείς με το Κυπριακό θα πρέπει
να υπάρχει πρόοδος. Όχι καταγγελίες του
ενός στον άλλο. 
–Αν πηγαίνατε εσείς στην συνάντηση
τι θα κάνατε; 

–Θα έλεγα στον Μουσταφά Ακιντζί ότι
αρκετά συζητήσαμε, διαφωνήσαμε για διά-
φορα θέματα όλα αυτά τα χρόνια, αλλά
πρέπει να μας αγωνιά πώς διασφαλίζουμε
το μέλλον. Άρα θα πρέπει να γίνει διαπραγ-
μάτευση στο πλαίσιο της διζωνικής, δικοι-
νοτικής ομοσπονδίας. 

Θέμα εποίκων
–Είναι η τελευταία ευκαιρία; 
–Πάντα υπάρχουν ευκαιρίες
όμως κάθε φορά τα πράγματα γί-
νονται χειρότερα. Τον καιρό που
ήμουν πρόεδρος είχαμε 50.000
εποίκους. Είπα να κρατήσουμε
τις 20.000 και τις άλλες 30.000
να τις επιχορηγήσουμε να φύ-
γουν. Τότε με κατηγόρησαν διά-
φοροι «πατριώτες» ότι προδίδω
την Κύπρο. Όταν ανέλαβε ο
Γλαύκος Κληρίδης είχε να χειρι-
στεί 100.000 εποίκους και πρό-
τεινε να μείνουν οι 50.000. Τον
χαρακτήρισαν κι εκείνον προδό-
τη. Τώρα δεν τολμά κανείς να θέ-
σει το θέμα των εποίκων. 

Για να ασχοληθούν με το Κυπριακό θα πρέπει να υπάρχει πρόοδος

Τον καιρό που ήμουν πρόεδρος είχαμε 50.000 εποίκους. Είπα να κρατήσουμε τις 20.000 και τις άλλες 30.000 να τις
επιχορηγήσουμε να φύγουν. Τότε με κατηγόρησαν διάφοροι «πατριώτες» ότι προδίδω την Κύπρο, λέει ο πρώην πρό-
εδρος της Δημοκρατίας Γιώργος Βασιλείου, υπογραμμίζοντας πως πλέον δεν τολμά να μιλήσει κανείς για εποίκους.
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ΑΡΘΡΟ / Του ΠΑΝΟΥ ΛΟΪΖΟΥ ΠΑΡΡΑ

Θεατές και μονομάχοι

Σ υχνά συνδέουμε την πολιτική
συμμετοχή αποκλειστικά με
την προσέλευση στις κάλπες.

Η ιστορία όμως, τουλάχιστον στις
εδραιωμένες δημοκρατίες, έχει δεί-
ξει ότι η ελπίδα που τελικά κινη-
τοποιεί τους πολίτες να προσέλθουν
στις κάλπες, γρήγορα καταλήγει
σε απογοήτευση καθώς η πολυπό-
θητη «αλλαγή» δεν έρχεται ποτέ.
Άμεση συνέπεια είναι η αυξανό-
μενη αποχή που παρατηρείται στις
μέρες μας. Είναι δε γενικά παρα-
δεκτό, ότι οι ασκούντες ουσιαστική
πολιτική επιρροή, έχουν ήδη επι-
λέξει πριν την κάλπη, τις διαθέσιμες
επιλογές μας.

Σύμφωνα με τον πιο συνήθη
ορισμό, πολιτική συμμετοχή είναι
εκείνη η δραστηριότητα των ατό-
μων, η οποία αποσκοπεί στο να
καθορίσει τα πρόσωπα που κυβερ-
νούν αλλά και τις αποφάσεις που
αυτά λαμβάνουν. Εξ ορισμού λοι-

πόν, η άσκηση και μόνο του εκλο-
γικού δικαιώματος, δεν μπορεί να
θεωρηθεί αποτελεσματική συμμε-
τοχή στη δημοκρατία. Ταυτόχρονα
όμως, δεν μπορεί να περιορίζεται
στους έχοντες την εξουσία και τα
κομματικά επιτελεία. Πολιτική συμ-
μετοχή είναι τόσο η δραστηριο-
ποίηση σε Προστατευτικές Ομάδες
Συμφερόντων, όσο και σε διάφορα
μονοθεματικά ή πολυθεματικά,
Κοινωνικά Κινήματα.

Η φημισμένη έρευνα των Mil-
barth & Goel, 1977, έδειξε ότι ανά-
λογα με το βαθμό της πολιτικής
συμμετοχής τους, οι πολίτες μπο-
ρούν να χωριστούν σε διάφορες
ομάδες. 

Η πρώτη ομάδα είναι οι πολιτικά
ενεργοί, οι Μονομάχοι όπως ονο-
μάστηκαν, οι οποίοι δεν ξεπερνούν
το 5-7% του πληθυσμού. Η δεύτερη
ομάδα αφορά στο 60% του πληθυ-
σμού που παραμένουν Θεατές στην

πολιτική μάχη, ανεξάρτητα από το
αν προσέρχονται ενίοτε στις κάλ-
πες. Το υπόλοιπο 33% είναι οι Απα-
θείς, καθώς δεν ασχολούνται καν
με την πολιτική και τα κοινωνικά
δρώμενα.

Για το 33% δεν τρέφω αυταπά-
τες. Δύσκολα θα πειστεί να ανα-
ζητήσει μια δεύτερη ανάγνωση
στα γεγονότα, για να ξεφύγει από
την κυρίαρχη κοινή γνώμη. Με
προβληματίζει έντονα όμως το 60%.
Έρευνες έδειξαν ότι ένα μεγάλος
μέρος αυτής της ομάδας, δεν απο-
στασιοποιείται γιατί αδιαφορεί,
αλλά γιατί δεν πιστεύει ότι έχει τη
δύναμη να αλλάξει τα πράγματα.
Έτσι, αντί να καθορίζει τις πολιτικές
που χαράζονται, καταλήγει θεατής,
να χαράζει τη θεματολογία του
βραδινού δελτίου ειδήσεων. Προ-
σφάτως και των κλικ στο ίντερνετ.

Σε νεοπαγείς δημοκρατίες όπως
η Κύπρος, η μετάβαση από την

αποικιοκρατική-απολυταρχική
εξουσία στην εθελοντική συμμε-
τοχή και την οργάνωση των πολι-
τών σε πολιτικά κινήματα, είναι
μια χρονοβόρος διαδικασία. Για να
μπορέσει η κοινή γνώμη να καθο-
ρίσει αν μη τι άλλο τις πολιτικές
που την αφορούν άμεσα, θα πρέπει
αρχικά να αναλάβει και τις ευθύνες
που της αναλογούν. Όπως:
• Να ενημερώνεται επαρκώς, να

διασταυρώνει και να αξιολογεί
πληροφορίες, ειδήσεις και ανα-
κοινώσεις.

• Να επιζητά τη γνώμη ειδικών σε
εξειδικευμένα ζητήματα, αντί
του τρέχοντος μοντέλου κομμα-
τικών ανακοινώσεων και τηλε-
οπτικών εκπομπών, όπου τα ίδια
πρόσωπα εκφέρουν άποψη επί
παντός επιστητού.

• Να μην αρκείται στους «μεγά-
λους» στόχους. Συχνά τα προ-
εκλογικά προγράμματα των υπο-

ψηφίων εμφανίζουν το στόχο,
αλλά όχι τον τρόπο που θα φτά-
σουμε σ’ αυτόν. Γνωρίζοντας ότι
συχνά η διαδρομή είναι περίπλο-
κη κι ότι ο πολίτης δεν θα την
αναζητήσει εις βάθος, γίνεται ο
στόχος, ένα γόνιμο πεδίο λαϊκι-
σμού.
Κάποτε τα ζητούμενα αυτά για

την κοινή γνώμη, φάνταζαν ουτο-
πία. Σήμερα, χάρη στην τεχνολογία
και τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης,
ο πολίτης έχει τη δυνατότητα να
ενημερώνεται άμεσα, να διασταυ-
ρώνει την πληροφορία που δέχεται,
να ανταλλάζει απόψεις με ειδικούς
όπου χρειάζεται και να επικοινωνεί
απευθείας με τους ίδιους τους πο-
λιτικούς. 

Μπορεί εύκολα και ανέξοδα να
οργανώνεται σε πρωτοβουλίες, σε
ομάδες πίεσης ή να συμμετέχει σε
ισχυρά κοινωνικά κινήματα. Η αμε-
σότητα των κοινωνικών δικτύων,

μας φέρνει πιο κοντά στις ανάγκες
των γύρω μας. Έχει τα φόντα να
παραμερίσει το ατομικό συμφέρον
και να γίνει το όχημα προς τη διεκ-
δίκηση του συλλογικού συμφέρον-
τος.

Σήμερα ουτοπία, είναι να πι-
στεύει κανείς ότι μπορεί να αλλάξει
το οτιδήποτε, ενόσω εμείς παρα-
μένουμε θεατές. Είναι ουτοπία να
πιστεύουμε ότι τα δύο λεπτά που
ξοδεύουμε στο παραβάν κάθε πέντε
χρόνια, μπορούν να συντηρήσουν
την ίδια τη δημοκρατία, με ανε-
ξάρτητους θεσμούς, χρηστή διοί-
κηση και διαφάνεια. Από την άλλη
βέβαια, πόσους θεατές μπορούμε
να κατεβάσουμε από τις κερκίδες
στην επόμενη εκλογική μάχη; Πό-
σοι μονομάχοι μπορούν να βρουν
συμμάχους στις κερκίδες;

Ο κ. Πάνος Λοΐζου Παρράς είναι οικονο-
μολόγος.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Στο ζήτημα της ΑΟΖ η Τουρκία δεν
έχει ψευδαισθήσεις. Γνωρίζει πολύ
καλά ότι ο αντίκτυπος και τα απο-
τελέσματα των μονομερών ενερ-
γειών είναι περιορισμένης εμβέ-
λειας και με συγκεκριμένη ημερο-
μηνία λήξης. Η τελική λύση θα
έρθει μέσα από τη διπλωματία και
την τελική διαδικασία του πάρε-
δώσε, την οποία θα κληθούν να
λάβουν υπόψη τους το αμέσως επό-
μενο διάστημα, παράλληλα με τη
νέα διαδικασία στο Κυπριακό, όλες
οι εμπλεκόμενες πλευρές. 

Έχοντας αυτά κατά νου, η Άγ-
κυρα στοχεύει σε μια τελική διευ-
θέτηση του ζητήματος της ΑΟΖ,
κυρίως μέσα από την ταυτόχρονη
ικανοποίηση των συμφερόντων
και αιτημάτων της ίδιας και του
Τελ Αβίβ. Την ίδια στιγμή, η τουρ-
κική διπλωματία στηρίζεται στην
υποστήριξη δυο νέων συμμάχων,
της Ρωσικής Ομοσπονδίας και της
Λαϊκής Δημοκρατίας της Κίνας. 

Τα τουρκικά συμφέροντα
Για το τουρκικό κέντρο στρα-

τηγικών μελετών «Orsam» η αξία
των ενεργειακών αποθεμάτων της
Ανατολικής Μεσογείου είναι ανε-
κτίμητη. Μπορεί αναλυτές και ει-
δικοί του θέματος να τηρούν επι-
φυλακτική στάση ως προς τη ση-
μασία και την εμπορική αξία των
συνολικών ενεργειακών αποθεμά-
των της περιοχής, ωστόσο, αυτό
δεν αλλάζει τον ρόλο που διαδρα-
ματίζει η ενέργεια στον νέο γεω-
στρατηγικό χάρτη της Ανατολικής
Μεσογείου κατά τον 21ο αιώνα. Η

Ευρώπη, οι αγορές των δυτικών
χωρών στοχεύουν στη σταδιακή
ενεργειακή απεξάρτησή τους από
τη Ρωσία, την Αλγερία και τη Νι-
γηρία. Οι τελευταίες χώρες ξεχω-
ρίζουν με την πολιτική αστάθειά
τους, γεγονός που επισκιάζει την
ενεργειακή ασφάλεια. Η δε, Ρωσία
εισέρχεται σε μια περίοδο έντονης
αντιπαράθεσης με τη Δύση. Γι’ αυ-
τόν τον λόγο, η Ευρώπη δεν έχει
άλλη επιλογή παρά να αναζητήσει
εναλλακτικές πηγές ενέργειας. 

Την ίδια στιγμή, ο «συνέταιρος»

της Δύσης στην Ανατολική Μεσό-
γειο, το Ισραήλ, με τα νέα κοιτά-
σματα που έχει στη διάθεσή του,
επιθυμεί να εξασφαλίσει πρόσβαση
στη δυτική αγορά.

Για το «Orsam» υπάρχουν τρεις
δρόμοι για την επίτευξη αυτού του
στόχου. Πρώτον, το Ισραήλ που
σήμερα εξάγει ενέργεια μονάχα
στην Αίγυπτο και στον Λίβανο,
μελλοντικά θα μπορούσε να συν-
δεθεί ενεργειακά με την Ευρώπη
διά μέσου της Τουρκίας, με έναν
αγωγό που θα ενώσει το λιμάνι της
Χάιφα με το Τζέιχαν της Τουρκίας.
Δεύτερον, το Ισραήλ θα μπορούσε

μελλοντικά να βασιστεί στις εγκα-
ταστάσεις LNG της Αιγύπτου για
να εξάγει το φυσικό αέριο στην
Ευρώπη. Τέλος, υπάρχει και η επι-
λογή του EastMed, δηλαδή η με-
ταφορά του ισραηλινού αερίου διά
μέσου της Κύπρου και της Ελλάδας. 

Αναλύοντας όλες τις επιλογές
του Ισραήλ, το «Orsam» καταλήγει
στο συμπέρασμα ότι ο καταλληλό-
τερος δρόμος που μπορεί να ακο-
λουθήσει το Ισραήλ δεν είναι άλλος
παρά η διαδρομή μέσω της Τουρ-
κίας. Σε αυτό ακριβώς το σημείο,
στο οποίο «ποντάρει» η Τουρκία,
έρχονται στο προσκήνιο τα ιδιαί-
τερα, μεγάλα συμφέροντα της τουρ-
κικής πλευράς στο ενεργειακό πε-
δίο. Υπάρχουν τρία σημεία που ξε-
χωρίζουν από τη σκοπιά της Τουρ-
κίας. Πρώτον, η Τουρκία θέλει να
μετατραπεί σε ενεργειακό κομβικό
σημείο ολόκληρης της περιοχής.
Αναμφίβολα αυτός ο στόχος είναι
ένα όνειρο για τις τουρκικές εται-
ρείες, που διατηρούν στενές σχέ-
σεις με την τουρκική κυβέρνηση.
Δεύτερον, η Τουρκία επιθυμεί να
περιορίσει την ενεργειακή εξάρ-
τησή της από χώρες όπως η Ρωσία
και το Ιράν και παράλληλα να πε-
ριορίσει στο εσωτερικό τη ζήτηση
για ξένο νόμισμα.

Τέλος, η Τουρκία δεν επιθυμεί
να βιώσει ένα δεύτερο τραύμα της
Μουσούλης. Πριν από έναν αιώνα,
η Βρετανία, επωφελούμενη από
τις αδυναμίες της Τουρκίας, στέ-
ρησε από τη χώρα τα πλούσια πε-
τρελαϊκά κοιτάσματα του βόρειου
Ιράκ. Το ίδιο δεν πρόκειται να ξα-
νασυμβεί στην Ανατολική Μεσό-
γειο, προμηνύει το «Orsam».

Κίνα και Ρωσία
Πώς θα μπορούσε η Τουρκία να

αποφύγει μια νέα «πανωλεθρία»
στο ενεργειακό πεδίο, έναν αιώνα
μετά τη διάλυση της Οθωμανικής
Αυτοκρατορίας; Για το «Orsam», η
απάντηση του συγκεκριμένου ερω-
τήματος είναι σχετικά απλή. Σε
πρώτο επίπεδο, η Τουρκία δηλώνει
παρούσα σε όλες τις εξελίξεις στην
Κύπρο και πέριξ αυτής. Στέλνει
στην περιοχή όλα τα διαθέσιμα
σκάφη της, τα οποία ξεκινούν έρευ-
νες και εργασίες για φυσικό αέριο
και πετρέλαιο. Αυτή η προσπάθεια
πλαισιώνεται από την παρουσία
των Τουρκικών Ενόπλων Δυνάμεων
στις περιοχές όπου διεξάγονται οι
εργασίες. Παράλληλα με την προ-
αναφερόμενη προσπάθεια, η τουρ-

κική διπλωματία περνά σε αντεπί-
θεση στο διπλωματικό πεδίο. Στό-
χος είναι η προβολή των κατάλλη-
λων μηνυμάτων προς τη διεθνή
κοινότητα. «Αθήνα και Λευκωσία
επιτίθενται στα ζωτικά συμφέροντα
της Τουρκίας», είναι η θέση της
τουρκικής διπλωματίας, η οποία
την ίδια στιγμή σπεύδει να επω-
φεληθεί από την κάθε ευκαιρία για
να επαναλάβει το κάλεσμά της για
περιφερειακή συνεργασία στο ζή-
τημα της ΑΟΖ, δίχως όρους και
προϋποθέσεις. Στο συγκεκριμένο
σημείο ακριβώς, για την Τουρκία
προκύπτει μια θετική εξέλιξη, η
οποία αναπτερώνει το ηθικό των
Τούρκων διπλωματών. Εδώ και
εβδομάδες, από τη στιγμή που κο-
ρυφώθηκαν οι τουρκικές ενέργειες

στην κυπριακή ΑΟΖ, δύο μέλη του
Συμβουλίου Ασφαλείας τηρούν θε-
τική στάση απέναντι στις τουρκικές
σχέσεις. Ρωσία και Κίνα όχι μονάχα
δεν ασκούν κριτική στην Άγκυρα,
αλλά αντιθέτως δείχνουν κατανόη-
ση για τις τουρκικές θέσεις και
ευαισθησίες. 

Για το «Orsam» λοιπόν, η στρα-
τηγική που θα ακολουθηθεί στην
κυπριακή ΑΟΖ έχει ξεκαθαρίσει
εδώ και καιρό. Παράλληλα με τις
ενέργειές στα νερά της Κύπρου, η
τουρκική διπλωματία στηρίζεται
όλο και περισσότερο στη διπλω-
ματική συνεργασία με χώρες όπως
η Κίνα και η Ρωσία για να υποχρε-
ώσει την Κύπρο και τις άλλες χώρες
της περιοχές σε μια τελική, συμ-
βιβαστική λύση. 

Με Ρωσία και Κίνα
στην κυπριακή
ΑΟΖ η Τουρκία
Η διπλωματία χρησιμοποιείται από την Άγκυρα ως ένα χρήσιμο
εργαλείο για την προβολή μηνυμάτων προς τη διεθνή κοινότητα

������

Η Άγκυρα στοχεύει σε
μια διευθέτηση του ζητή-
ματος της ΑΟΖ, κυρίως
μέσα από την ταυτόχρονη
ικανοποίηση των συμφε-
ρόντων και αιτημάτων
της ίδιας και Τελ Αβίβ.

Η τουρκική διπλωματία στηρίζεται όλο και περισσότερο στη διπλωματική συνεργασία με χώρες όπως η Κίνα και η Ρω-
σία για να υποχρεώσει την Κύπρο και τις άλλες χώρες της περιοχές σε μια τελική, συμβιβαστική λύση.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Στοίχημα αποτελεί για την Στέλλα
Κυριακίδου αναλαμβάνοντας την
θέση Επιτρόπου να έρθει η Ε.Ε.
κοντά στον πολίτη αλλά και να δο-
θεί έμφαση στην κλιματική αλλαγή
και την ισότητα φύλων. Ξεκαθαρίζει
πως αναλαμβάνοντας την θέση της
Επιτρόπου θα αποχωρήσει από την
αντιπροεδρία του ΔΗΣΥ. «Από τη
στιγμή που θα βρίσκομαι στην Κο-
μισιόν δεν μπορώ να παραμένω
στην αντιπροεδρία του ΔΗΣΥ, κα-
θώς αυτές οι θέσεις υπάρχουν ού-
τως ώστε συγκεκριμένα άτομα να
εξασκούν συγκεκριμένα καθήκοντα
και να βοηθούν τον Πρόεδρο», ανα-
φέρει σε συνέντευξή της στην «Κ»
η Στέλλα Κυριακίδου. Απαντά και
στις επικρίσεις που δέχεται ότι δεν
έχει τοποθετηθεί στα μεγάλα ζη-
τήματα όπως το Kυπριακό και την
οικονομία και επικεντρώνεται στα
κοινωνικά θέματα. «Να σας θυμίσω
ότι είμαι 7,5 χρόνια στο Συμβούλιο
της Ευρώπης με τους συναδέλφους
μου. Και η αλήθεια είναι πως δώ-
σαμε μάχες για την Κύπρο. Είτε
αφορούσαν το 2013 με την κυπρια-
κή οικονομία, είτε άλλα εθνικά
συμφέροντα. Και όλα αυτά σε έναν
οργανισμό 47 χωρών στον οποίο
συμμετέχει η Τουρκία!» αναφέρει
χαρακτηριστικά. Η ίδια υπογραμ-
μίζει ότι ο Πρόεδρος ουδέποτε μί-
λησε επισήμως για λύση δύο κρα-
τών και απορρίπτει την αίσθηση
που υπάρχει ότι η Κύπρος αντιμε-
τωπίζεται με καχυποψία στην Ε.Ε.
από το Κραν Μοντανά και μετά.
«Οι κυρώσεις που έχουν ληφθεί
καταδεικνύουν πως και αξιοπιστία
υπάρχει αλλά και μας εμπιστεύον-
ται», αναφέρει χαρακτηριστικά.
Εξηγεί για ποιο λόγο δεν κατήλθε
ως υποψήφια ευρωβουλευτής και
αν υπάρχει ένταση στις σχέσεις
της με τον Αβέρωφ Νεοφύτου. 

-Διορίζεστε μέλος της Κομισιόν
σε ένα κρίσιμο σταυροδρόμι για
το μέλλον της Ε.Ε. Τι στοχεύετε
να κάνετε από το νέο σας πό-
στο;

-Υπήρξαν πολλοί που είχαν αμ-
φισβητήσει την Ε.Ε. λόγω και της
οικονομικής κρίσης που παρου-
σιάστηκε τα τελευταία χρόνια. Σή-
μερα βγαίνουμε από την κρίση
αυτή και αντιλαμβανόμαστε ότι η
Ε.Ε. έχει πολλά να δώσει ακόμη.
Όλοι οι επίτροποι μπορούμε να ερ-
γαστούμε για να εδραιώσουμε την
έννοια της Ενωμένης Ευρώπης.
Την έννοια της Δημοκρατίας και
του κράτους δικαίου. Μπορούμε
να βοηθήσουμε ώστε ο ευρωπαίος
πολίτης να νιώθει την Ευρώπη πιο
κοντά του. Το στοίχημα πλέον είναι
να αντιμετωπίσουμε αποτελεσμα-
τικά τις νέες προκλήσεις που έχουν
να κάνουν με το μεταναστευτικό
και τη διαχείριση όλων αυτών των
θεμάτων. Μπορούμε να συμβάλου-
με ώστε να μην υπάρχουν οι ιδι-
αίτερα ευάλωτες ομάδες, άτομα
που χρειάζεται να ενισχυθούν και
να εξέλθουν από το όριο της φτώ-
χειας. Το πιο σημαντικό είναι ότι
η Ε.Ε. εξέρχεται από την εσωστρέ-
φεια που βίωνε τα τελευταία χρόνια. 
-Ποιο χαρτοφυλάκιο θα σας εν-
διέφερε; 

-Αυτό είναι κάτι που θα καθο-
ριστεί από την Πρόεδρο της Επι-
τροπής. Αν και κάποια χαρτοφυ-
λάκια θεωρούνται πως μου ταιριά-
ζουν περισσότερα από άλλα, σας
διαβεβαιώνω, πως όποιο χαρτοφυ-
λάκιο κι αν μας δώσουν θα κάνω
το καλύτερο δυνατό και θα αντα-
ποκριθώ στο έπακρο.
-Έχετε επιδείξει ένα σημαντικό
κοινωνικό έργο, ωστόσο πολλοί
σας καταλογίζουν πως περιορι-
στήκατε σε αυτό και δεν τοπο-

θετηθήκατε για μεγάλα πολιτικά
προβλήματα όπως το Kυπριακό
και την οικονομία. Πώς το σχο-
λιάζετε; 

- Νιώθω πως είναι μεγάλη τιμή
που προτάθηκα από τον Πρόεδρο
και εκτιμώ την εμπιστοσύνη που
μου έδειξε. Είναι τεράστια ευθύνη
και θέλω να διαβεβαιώσω ότι ου-
δέποτε μπήκα σε ένα χώρο χωρίς
να δώσω το 150% των δυνατοτήτων
μου. Δεν με ανησυχεί να χειριστώ
δύσκολα θέματα. Όμως ξέρετε, η
καθημερινή ζωή του πολίτη απο-
τελεί πολιτική για μένα. Η γειτονιά
που ζει, το σχολείο που πάει το

παιδί του είναι πολιτική, όπως και
η υγεία και τα ανθρώπινα δικαιώ-
ματα. Κάποτε όλα αυτά θεωρούνται
δεδομένα για πολλούς. Η αλήθεια
είναι ότι δίνονται μάχες για να εξα-
σφαλίσουμε τα αυτονόητα. Σε ό,τι
αφορά όμως το Κυπριακό και την
οικονομία, να σας θυμίσω ότι είμαι
7,5 χρόνια στο Συμβούλιο της Ευ-
ρώπης με τους συναδέλφους μου.
Και η αλήθεια είναι πως δώσαμε
μάχες για την Κύπρο. Είτε αφορού-
σαν το 2013 με την κυπριακή οι-
κονομία, είτε άλλα εθνικά συμφέ-
ροντα. Και όλα αυτά σε έναν ορ-
γανισμό 47 χωρών στον οποίο συμ-
μετέχει η Τουρκία! Σ αυτόν λοιπόν
τον οργανισμό, θέλω να πιστεύω
πως όλοι μας ως αντιπροσωπεία –
και όχι ως επικεφαλής- εργαστή-
καμε πάρα πολύ αποτελεσματικά
και γι΄ αυτό ακριβώς τον λόγο δεν
με ανησυχούν οι όποιες προκλή-
σεις.
-Το Συμβούλιο της Ευρώπης συ-
νέβαλε συνεπώς στην απόφασή
σας;

-Ήταν πανεπιστήμιο για μένα
και νιώθω μεγάλη τιμή που με εξέ-
λεξαν Πρόεδρο. Εκεί διαχειρίζεσαι
θέματα, όπως την κρίση της Ρω-
σίας-Ουκρανίας, και την εισβολή
στην Κριμαία. Είχαμε συναντήσεις
για παράδειγμα με τον Ποροσένκο
και διαχειριστήκαμε θέματα που
αφορούν το Αζερμπαϊζάν με την
Αρμενία. Χειρίζεσαι συνεπώς με-
γάλα πολιτικά θέματα. Αυτό το πα-
νεπιστήμιο που ονομάζεται Συμ-
βούλιο της Ευρώπης μου έδωσε
απίστευτα εφόδια. Δεν είναι όμως
μόνο η διαχείριση των εθνικών
κρίσεων, τα ζητήματα που αφορούν
την οικονομία και το ξέπλυμα βρώ-
μικου χρήματος, αλλά και η προ-
σήλωση στα ανθρώπινα δικαιώματα
και το κράτος δικαίου. Με χαρο-
ποίησε πάρα πολύ, όταν η πρόεδρος
της Κομισιόν έβαλε ως προτεραι-
ότητα την κλιματική αλλαγή, την
μετανάστευση, την ισότητα φύλου.
Το γεγονός ότι μίλησε για την υγεία
και το κράτος δικαίου. Η Ε.Ε. στη-
ρίζεται πάνω σε αρχές γι’ αυτό είναι
ένα πετυχημένο οικοδόμημα. Το
ίδιο και το Συμβούλιο της Ευρώπης. 
-Θεωρείτε πως ήταν σωστά τα
μέτρα που έλαβε η Ε.Ε. εναντίον
της Τουρκίας; 

-Ήταν ό,τι καλύτερο μπορού-
σαμε να πάρουμε κάτω από τις δε-
δομένες συνθήκες. Μη ξεχνάτε
πως δεν είναι συχνά που η Ε.Ε.
λαμβάνει μέτρα εναντίον μιας χώ-
ρας που είναι υπό ένταξη. Αυτό
αποτελεί μεγάλη επιτυχία της πλευ-
ράς μας. Για να παρθούν τέτοιες
αποφάσεις χρειάζεται ομοφωνία
των 28. Δεν είναι εύκολο. Όμως πα-
ρόλα αυτά το σημαντικό είναι να
λύσουμε το όλο ζήτημα, όχι μέσω
μέτρων αλλά μέσα από τις διαπραγ-
ματεύσεις. Και αυτή η προσπάθεια
επιχειρείται από τον Πρόεδρο. 

-Ο Πρόεδρος ακούγεται πως συ-
ζητά στο παρασκήνιο και για
λύση δύο κρατών. Εσείς πώς το
σχολιάζετε; 

-Δεν έχω ακούσει ποτέ τον Πρό-
εδρο να κάνει επισήμως δήλωση
ότι προωθεί τη λύση δύο κρατών.
Το τι ακούγεται συνεπώς δεν με
αφορά προσωπικά.
-Τίθεται όμως θέμα έλλειψης
αξιοπιστίας;

-Οι κυρώσεις που έχουν επιβλη-
θεί καταδεικνύουν πως και αξιο-
πιστία υπάρχει αλλά και μας εμπι-
στεύονται. Η προσπάθεια που γί-
νεται τώρα για επιστροφή στο τρα-
πέζι των διαπραγματεύσεων είναι
ο μόνος τρόπος για να λύσουμε το
Κυπριακό. Δυστυχώς, πολλές φορές
και όσο ήμουν Στρασβούργο αυτό
που άκουγα είναι πως ο τρόπος
που πολλές φορές ερμηνεύουμε τα
πράγματα ή τα όσα γράφουμε και
θεωρούμε ότι τα λέμε για εσωτερική
κατανάλωση, τα διαβάζουν οι ξένοι
και κάποτε αποδυναμώνουμε κι
εμείς οι ίδιοι την πλευρά μας. Τα
τελευταία δύο χρόνια εξαιτίας και
της συμπεριφοράς της Τουρκίας,
δεν μπορέσαμε να προχωρήσουμε
σε κάποια θέματα.

Προσωπικά πάντως θέλω να ξε-
καθαρίσω πως δεν έχω καμία αί-
σθηση ότι ο Πρόεδρος προωθεί λύ-
ση δύο κρατών και αυτό δεν έχει
βγει πουθενά . Τουλάχιστον στους
χώρους που έχω κινηθεί εγώ. 
-Ούτε έχετε αισθανθεί πως οι
Ευρωπαίοι αξιωματούχοι μετά
το Κραν Μοντανά μας βλέπουν
με μεγαλύτερη καχυποψία; 

-Ως Πρόεδρος της Κοινοβουλευ-
τικής Συνέλευσης του Συμβουλίου
της Ευρώπης είδα να προκύπτουν
πολλά θέματα που να αφορούν την
Τουρκία. Είδα πόσο δύσκολο είναι
να κάνεις μία διαπραγμάτευση και
πως κάποια πράγματα που ενώ θε-
ωρούσες πολύ εύκολο να τα πετύ-
χεις έχοντας το δίκαιο με το μέρος
σου, τελικά προέκυπτε να είναι πο-
λύ δύσκολο καθώς άλλες ισορροπίες
καθορίζουν τις αποφάσεις που λαμ-
βάνονται. Το τι έγινε στο Κραν
Μοντανά, έχει γραφεί κατά κόρον.
Εγώ βλέπω μια προσπάθεια από
τον Πρόεδρο να ξανασυναντηθεί
με τον κ. Ακιντζί για να υπάρξει
μια ισορροπία. Ας μη θεωρήσουμε
βεβαίως ότι θα φτάσουμε και στη
λύση του Κυπριακού. Γίνεται με
τις καλές προσπάθειες να πάμε στο
επόμενο βήμα. 

Στοίχημα για την Ε.Ε.
η κλιματική αλλαγή
και η ισότητα φύλων
Θα φύγω από την αντιπροεδρία του ΔΗΣΥ, θα παραμείνω
όμως κοντά στο κόμμα, λέει στην «Κ» η κ. Στέλλα Κυριακίδου

Δεν ήθελα όμως να μπω στη διαδικασία (των ευρωεκλογών) και μετά από λίγο να πω στον κόσμο ότι φεύγω για κάποια
άλλη θέση. Αν έμπαινα ευρωβουλευτής, θα έμενα λέει σε συνέντευξή της στην «Κ» η Στέλλα Κυριακίδου απαντώντας
γιατί αρνήθηκε να συμπεριληφθεί στο ψηφοδέλτιο.

-Η πολιτική των πολιτογραφή-
σεων στην Κύπρο είναι ζήτημα
για την Ε.Ε.; 

- Η Κύπρος έχει δώσει τις απαν-
τήσεις που ήθελε η Ε.Ε. σε αυτό
το ζήτημα ενώ άλλαξαν κάποια
κριτήρια. Είναι αρκετά μικρός ο
αριθμός σε σχέση με το τι υπάρχει
σε άλλες χώρες.
-Η μετακίνησή σας στην Κομι-
σιόν συνεπάγεται και παραί-
τηση από την αντιπροεδρία
του ΔΗΣΥ; 

-Οι τελικές αποφάσεις θα λη-
φθούν όταν περάσω από την τε-
λική ακρόαση. Δεν θεωρώ τίποτα
δεδομένο όμως αν εγκριθώ ως επί-
τροπος, τότε θα παραιτηθώ από
διάφορα πράγματα. Πρώτα από
το βουλευτικό μου αξίωμα και μετά
από την αντιπροεδρία του ΔΗΣΥ.
Δεν είναι το ίδιο με την θέση του
ευρωβουλευτή. Από τη στιγμή που
θα βρίσκομαι στην Κομισιόν δεν

μπορώ να παραμένω στην αντι-
προεδρία του ΔΗΣΥ, καθώς αυτές
οι θέσεις υπάρχουν ούτως ώστε
συγκεκριμένα άτομα να εξασκούν
συγκεκριμένα καθήκοντα και να
βοηθούν τον Πρόεδρο. Αυτά τα
καθήκοντα δεν θα μπορώ να τα
κάνω όσο είμαι στις Βρυξέλλες.
Σκοπεύω βεβαίως να διατηρήσω
όσο μπορώ την επαφή μου με τον
τόπο μου αλλά και με το κόμμα
μου. Προέρχομαι απ΄τον Δημο-
κρατικό Συναγερμό, είναι ο χώρος
μου και η παράταξή μου και πάντα
εκεί θα ανήκω. Μη ξεχνάτε ότι εί-
μαι αντιπρόεδρος του Ευρωπαϊκού
Λαϊκού Κόμματος και ελπίζω να
ενισχύσω τις διμερείς μας σχέσεις.
Αναγκαστικά θα παραιτηθώ και
από τις ΜΚΟ που συμμετέχω ού-
τως ώστε να υπάρξει η σωστή δια-
δοχή. Δεν φεύγουν από μέσα στην
καρδιά μου, καθώς θα συνεχίσω
να έχω επαφή. 

-Ο ΔΗΣΥ δέχεται κριτική ότι
σκληραίνει τη στάση του και
ακολουθεί την ροπή άλλων κεν-
τροδεξιών κομμάτων της Ευ-
ρώπης που έκαναν ένα κλικ δε-
ξιότερα για να αντιμετωπίσουν
την Ακροδεξιά.

-Όσα κόμματα της Κεντροδε-
ξιάς, στην Ε.Ε., έκαναν ένα κλικ
δεξιότερα δεν τους βγήκε. Μετά
από έναν προεκλογικό κάνεις μια
επαναξιολόγηση για τη στρατη-
γική και τα μηνύματα που πέρα-
σες. Ο ΔΗΣΥ είναι ένα κόμμα πο-
λυφωνίας και μπορώ να πω ότι
ουδέποτε κάποιος μου επέβαλε
το τι πρέπει να πω ή τι να μην
πω. Είναι σημαντικό ζήτημα η
πολυφωνία σε ένα κόμμα.
-Η πολυφωνία θεωρείται και
εύκολη λεία για την ικανοποί-
ηση όλων των ακροατηρίων…

-Εκ των υστέρων, κάποια μη-
νύματα δεν μας βοήθησαν στην
εκλογική αναμέτρηση. Έγινε μια
μεγάλη συζήτηση στο Πολιτικό
Γραφείο η οποία δεν τελείωσε.

Επεξεργαζόμαστε τις εισηγήσεις
ώστε τον Σεπτέμβρη να προχω-
ρήσουμε στις αλλαγές που θέλου-
με. Ο ΔΗΣΥ θα ανταποκριθεί στις
απαιτήσεις του κόσμου. Βεβαίως
εγώ πιστεύω πως πολλές φορές
χάνουμε τη μεγάλη εικόνα…
-Για παράδειγμα; 

-Είχαμε ευρωεκλογές και δεν
είχαμε στην ουσία συζητήσει τα
μεγάλα ευρωπαϊκά ζητήματα.
Ήταν ευρωεκλογές ή εθνικές εκλο-
γές τελικά; Αυτό βέβαια αφορά
εμάς ως ΔΗΣΥ, όλα τα κόμματα,
την κοινωνία αλλά και την Ε.Ε.
Είναι σημαντικό να φέρουμε την
Ε.Ε. πιο κοντά στον κάθε πολίτη.
Η απουσία της ευρωπαϊκής ατζέν-
τας καταδεικνύει και την επαφή
που χάθηκε μεταξύ ευρωπαίων
πολιτών και Ευρώπης.

Αυτό ακριβώς θέλω να συζη-
τήσω στο Κολλέγιο, ούτως ώστε
να φέρουμε πίσω στο κάθε κράτος
μέλος την Ευρώπη και το τι ακρι-
βώς πρεσβεύει το ευρωπαϊκό οι-
κοδόμημα. 

Η Κύπρος έδωσε απαντήσεις
για τις πολιτογραφήσεις 

Είχαμε ευρωεκλογές και δεν
συζητήσαμε ευρωπαϊκά θέματα

Oι σχέσεις με Αβέρωφ και Στυλιανίδη
-Γιατί δεν κατήλθατε υποψήφια στις
ευρωεκλογές όπως ήθελε ο Πρό-
εδρος του ΔΗΣΥ; 
-Το είχα πει τότε και νομίζω πως
τελείωσε, δεν θα ήθελα να το συ-
ζητώ…
-Υπάρχει ένταση με τον Αβέρωφ
Νεοφύτου; 
-Κάθε άλλο. Ήταν ο πρώτος που
με συνεχάρη. Να σας θυμίσω το
ατύχημα που είχα πριν τον προ-
εκλογικό, αν και δεν είναι κάτι
που χρησιμοποίησα ως παράμε-
τρο για να μείνω εκτός. Θα κατέ-
βαινα αν ήθελα να πάω ευρω-
βουλευτής. Δεν ήθελα όμως να
μπω σε αυτή τη διαδικασία κα με-
τά από λίγο να πω στον κόσμο ότι
φεύγω για κάποια άλλη θέση. Αν

έμπαινα ευρωβουλευτής, θα
έμενα. Κατανοώ ότι ο Πρόεδρος
του ΔΗΣΥ είχε μια διαφορετική
θέση. Μου το ζήτησε και συζητή-
σαμε τη θέση μου. Κατά τη διάρ-
κεια της προεκλογικής εργαστή-
καμε πάρα πολύ σκληρά και ήταν
ο πρώτος άνθρωπος που του είπα
ότι με πρότεινε ο Πρόεδρος. Μά-
λιστα με την ανακοίνωση πήγα
αμέσως στον ΔΗΣΥ και τον ενη-
μέρωσα. Όλα αυτά περί εντάσε-
ων και διαφορετικών απόψεων
δεν υφίστανται. Να σας ενημε-
ρώσω πως μίλησα και με τον νυν
επίτροπο, τον Χρήστο Στυλιανίδη,
με τον οποίο θα βρεθούμε τον
Σεπτέμβριο, όταν θα πάω Βρυ-
ξέλλες. 

Η καθημερινή ζωή του
πολίτη αποτελεί πολιτι-
κή για μένα. Η γειτονιά
που ζει, το σχολείο που
πάει το παιδί του είναι
πολιτική, όπως και η
υγεία και τα ανθρώπινα
δικαιώματα. Κάποτε όλα
αυτά θεωρούνται δεδο-
μένα για πολλούς.

Όσα κόμματα της Κεντρο-
δεξιάς, στην E.E. έκαναν
ένα κλικ δεξιότερα δεν
τους βγήκε. Μετά από
έναν προεκλογικό κάνεις
μια επαναξιολόγηση για
τη στρατηγική και τα μη-
νύματα που πέρασες.

Το στοίχημα πλέον είναι
να αντιμετωπίσουμε απο-
τελεσματικά τις νέες προ-
κλήσεις που έχουν να κά-
νουν με το μεταναστευτι-
κό και τη διαχείριση όλων
αυτών των θεμάτων.
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Του ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟΥ

«Εκταφές σε τρεις χώρους για την
Τηλλυρία», τιτλοφορείτο το ρεπορ-
τάζ της «Κ» στις 12/09/2018 και είχε
υπότιτλο: «Σε Παχύαμμο, Πολέμι,
Πάφο θα αναζητηθούν προς ταυ-
τοποίηση τα λείψανα δώδεκα ή και
περισσότερων πεσόντων το 1964».
Την περασμένη Τρίτη 30/07/2019,
η κυβέρνηση ανακοίνωσε διά του
Επιτρόπου Ανθρωπιστικών Θεμά-
των Φώτη Φωτίου σχετική απόφασή
της κατόπιν  πραγματοποίησης στο
προεδρικό μέγαρο, σύσκεψης εκ-
προσώπων των αρμοδίων Υπηρε-
σιών, όπως σημειώνεται σε σχετική
ανακοίνωση «με σκοπό τον σχε-
διασμό και συντονισμό που απαι-
τείται για ασφαλή διενέργεια της
ανασκαφής στον χώρο που βρισκό-
ταν το πρόχειρο νοσοκομείου Πα-
χυάμμου και το οποίο βομβαρδί-
στηκε από την τουρκική αεροπορία
με βόμβες ναπάλμ τον Αύγουστο
του 1964, καθώς και από δύο άλλους
χώρους, όπου ετάφησαν πεσόντες
στους  βομβαρδισμούς. Το νοση-
λευτικό προσωπικό και οι εθνο-
φρουροί που περιθάλπονταν στο
νοσοκομείο έχασαν τη ζωή τους
με φρικτό τρόπο κατά τους βομ-
βαρδισμούς του νοσοκομείου. Το
νοσοκομείο καταστράφηκε ολο-
σχερώς. Από τα συντρίμμια περι-
συλλέγησαν καμένα μέρη σορών.
Δεν είναι γνωστός ο ακριβής αριθ-
μός των τραυματιών που ευρίσκον-
το στο νοσοκομείο για περίθαλψη
όταν έγινε ο βομβαρδισμός.». 

Αξίζει να λεχθεί ότι οι συγκεκρι-
μένες υποθέσεις δεν είναι καταχω-
ρημένες στον κατάλογο των αγνο-
ουμένων και δεν αφορούν το πρό-
γραμμα της Διερευνητικής Επιτρο-
πής Αγνοουμένων (ΔΕΑ). Επίσης,
οι εκταφές από τους τρεις χώρους
που αποφάσισε το Υπουργικό Συμ-
βούλιο θα γίνουν από Κύπριους επι-
στήμονες, ενώ οι γενετικές εξετά-
σεις από το Ινστιτούτο Νευρολογίας
και Γενετικής Κύπρου (ΙΝΓΚ). Οι
εκταφές που θα αρχίσουν εντός
του Σεπτεμβρίου 2019 και εντάσ-
σονται στο πλαίσιο του προγράμ-
ματος εκταφών και αναγνώρισης
λειψάνων της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας στις ελεύθερες περιοχές, έχουν
καθαρά ανθρωπιστικό χαρακτήρα
και όπως τονίζει ο κ. Φωτίου εν-
τάσσονται στο πλαίσιο, «της νομι-
κής και ηθικής υποχρέωσης της
Πολιτείας να παραδώσουμε τα ταυ-
τοποιημένα λείψανα στις οικογέ-
νειές τους ώστε να μπορούν να
προχωρήσουν σε μια αξιοπρεπή
ταφή, σύμφωνα με τη θρησκεία και
τις παραδόσεις μας».

Το κεφάλαιο Τηλλυριά
Ύστερα από έρευνα της «Καθη-

μερινής» πέρσι, μετά από παρό-
τρυνση συγγενών πεσόντων και
στη βάση σχετικών στοιχείων και
πληροφοριών που συλλέξαμε δη-
μοσιεύσαμε δύο ρεπορτάζ: Το πρώτο
στις 19/8/18, («Αγνοούμενοι από
το 1964 στον Παχύαμμο») και το
δεύτερο στις 26/8/18 («Ανασκαφή
στον Παχύαμμο για αγνοούμενους»)
και στο τρίτο ρεπορτάζ, (Εκταφές
σε τρεις χώρους για την Τηλλυρία),
καταλήγαμε ότι οι εκταφές θα πρέ-
πει να γίνουν στον Παχύαμμο, στο
Πολέμι και στην Πάφο. Στη μία πε-
ρίπτωση πρόκειται για τα θύματα
που υπήρξαν από τον βομβαρδισμό
ανδρών της Διμοιρίας Πολεμίου το
Σάββατο 8 Αυγούστου 1964 και
στην άλλη περίπτωση για τα θύματα
του Νοσοκομείου Παχυάμμου, το
οποίο ισοπεδώθηκε από ναπάλμ
την Κυριακή, 9 Αυγούστου 1964. 

Πέρυσι μετά το πρώτο ρεπορτάζ
της «Κ», ο Επίτροπος Προεδρίας
Φώτης Φωτίου εντόπισε την ανάγκη
έρευνας και επιστημονικής τεκμη-
ρίωσης, οφειλόμενη στους συγγε-
νείς που ούτε λείψανα έλαβαν για
ταφή ούτε και την οφειλόμενη τιμή
από την Πολιτεία και στις 26/08/18,
δήλωσε στον γράφοντα, ότι, «από
πλευράς της κυβέρνησης θα γίνουν
όλες οι απαραίτητες ενέργειες και
ίσως επιπρόσθετες έρευνες ώστε
να ετοιμαστεί σχετική και τεκμη-
ριωμένη πρόταση προς το Υπουρ-
γικό Συμβούλιο για πραγματοποίηση
της ανασκαφής του χώρου το συν-
τομότερο δυνατόν». Πρόσθεσε επί-
σης, «το γεγονός πως με βάση το

δημοσίευμα της εφημερίδας σας
νέα στοιχεία φαίνεται να προκύ-
πτουν, μας δημιουργεί έντονο προ-
βληματισμό και αυξάνει τις υπο-
χρεώσεις μας απέναντι σ’ αυτές τις
οικογένειες που λόγω διαχρονικών
παραλείψεων εξακολουθούν να βιώ-
νουν τον Γολγοθά τους». Τα σχετικά
ρεπορτάζ της «Κ» ενεργοποίησαν
περαιτέρω συγγενείς πεσόντων, οι
οποίοι απέστειλαν σχετική επιστολή
στον πρόεδρο της Δημοκρατίας
ημερομηνίας 28/08/2018, ενώ έβα-
λαν σε πορεία σχεδιασμού την Υπη-
ρεσία του κ. Φωτίου.

Πώς και πού ετάφησαν
Όπως γράψαμε στα ρεπορτάζ

μας πέρυσι, ακολουθήσαμε όσους
πολέμησαν εκείνες τις τραγικές μέ-

ρες του Αυγούστου του 1964 στην
Τηλλυρία και άρα υπήρξαν και αυ-
τόπτες μάρτυρες των γεγονότων.
Αντώνης Ι. Σωτηριάδης, διευθυντής
της Υγειονομικής Υπηρεσίας του
8ου Τακτικού Συγκροτήματος με
έδρα την Πάφο: «Την πρώτη μέρα
της μάχης στα υψώματα του Πα-
χύαμμου, δηλαδή στις 7 Αυγούστου
1964, είχαμε 8 νεκρούς και 20 πε-
ρίπου τραυματίες από τους όλμους».
Για τις 8/8/64 σημειώνει: «Γύρω στις
4:15 μ.μ. και ενώ οι δυνάμεις της
ΕΦ ήταν έτοιμες να επιτεθούν και
να καταλάβουν τα Κόκκινα, εμφα-
νίστηκαν τουρκικά πολεμικά αερο-
σκάφη. Ήταν σχηματισμοί F-100
και F-84, κάπου 64 αεροπλάνα. Βομ-
βάρδιζαν από τον Ξερό, Πύργο, Πα-
χύαμμο, Πωμό μέχρι την Πόλη Χρυ-

σοχούς. Τα τουρκικά αεροπλάνα
έκαναν κάπου 34 εξορμήσεις, από
4:15 μ.μ. μέχρι τις 6:30 μ.μ. Κτύπησαν
ανθρώπους, ζώα και καθετί που βλέ-
πουν να κινείται στο έδαφος. Γκρε-
μίζουν σπίτια, εκκλησίες, σχολεία.
Τίποτα δεν αφήνουν όρθιο. Τίποτε
δεν γλυτώνει από την καταστροφική
τους μανία. Χαλασμός κόσμου παν-
τού. Κόλαση του Δάντη».

Κάηκαν από ναπάλμ
Ο ανθυπολοχαγός στον λόχο

υποστηρίξεως του 216 ΤΠ Γεώργιος
Τσίπας λέει ότι έφτασε στον Πα-
χύαμμο το Σάββατο 8 Αυγούστου
στις 11 π.μ. κι αφού έταξε τα πο-
λυβόλα και τους όλμους πήγε με
τον αγγελιαφόρο του να ρωτήσει
πού υπήρχαν αντιστάσεις. Τον ενη-

μέρωσαν ότι οι Τούρκοι είχαν ταμ-
πουρωθεί στα Κόκκινα και προσθέ-
τει: «Δεν πρόλαβα να γυρίσω μέσα
στο χωριό και είδα κάτι που θα το
θυμάμαι σε όλη μου τη ζωή. Πα-
ρουσιάστηκαν στον ουρανό τουρ-
κικά μαχητικά αεροπλάνα και άρ-
χισαν να ρίχνουν βόμβες ναπάλμ
στους εθελοντές μαχητές που ήρθαν
πριν από μας και είχαν εγκατασταθεί
στα υψώματα που δέσποζαν του
χωριού. Επειδή αυτοί δεν είχαν
οποιαδήποτε κάλυψη ή απόκρυψη
και είχαν αρχίσει να τρέχουν έδιναν
στόχο στα αεροπλάνα που τους πέ-
τυχαν και κυριολεκτικά τους έκα-
ψαν. Είδα ανθρώπους να καίγονται
σαν λαμπάδες. Μέσα σε λίγα δευ-
τερόλεπτα έπεσαν στο μετερίζι 7
με 8 εθελοντές που κάηκαν ζωντα-
νοί» καταλήγει ο Τσίπας. Όπως
αφηγείται ο γιατρός Σωτηριάδης
ήταν εθνοφρουροί της Διμοιρίας
Πολεμίου. Όλοι νεαρά παιδιά και
μαθητές του Γυμνασίου Πολεμίου,
που τους είχαν αντικαταστήσει στο
μέτωπο οι στρατιώτες του 216 ΤΠ
Λάρνακας και ξεκουράζονταν. Τα
τούρκικα αεροπλάνα τούς εντόπι-
σαν και τους χτύπησαν με μία να-
πάλμ: «Μερικοί παίρνουν φωτιά
σαν λαμπάδες. Άλλοι κυλιούνται
στο χώμα για να σβήσουν τη φωτιά
τους. Άλλοι τρέχουν προς τη θά-
λασσα. Όλοι είχαν γίνει κατάμαυροι
σαν κάρβουνα κι αγνώριστοι. Σε
λίγο το Νοσοκομείο της Πόλης Χρυ-
σοχούς είχε γεμίσει τραυματίες και
από τους καρβουνιασμένους αυτούς
ανθρώπους. Από τους φρικτούς πό-
νους άλλοι κλαίνε, άλλοι φωνάζουν,
άλλοι βρίζουν κι άλλοι καταριούνται.
Αφού τους δώσαμε τις Πρώτες Βοή-
θειες τους στείλαμε στο Νοσοκομείο
Πάφου για καλύτερη θεραπεία μα
οι πιο πολλοί πέθαναν, γιατί τα εγ-
καύματά τους ήταν πολύ μεγάλα.
Τα παλικάρια του Πολεμίου που πέ-
θαναν στο Νοσοκομείο Πάφου ήταν
οι: Ανδρέας Λάρδος, Ανδρέας Θου-
κυδίδης, Ανδρέας Μιχαήλ, Τηλέ-
μαχος Χριστοδούλου, Γιαννάκης
Ανδρέου, Στέφανος Σάββα και Φρί-
ξος Ανδρέου. Οι εικόνες ήταν συγ-
κλονιστικές στην κοινότητα Πολε-
μίου κατά την κηδεία. Οι καμένες
σοροί μεταφέρθηκαν στην εκκλησία
μέσα σε κουβέρτες όπου τελέστηκε
η εξόδιος ακολουθία. Ήταν μια πάν-
δημη κηδεία που έγινε τη Δευτέρα
10 Αυγούστου 1964. Οι ήρωες του
Πολεμίου ετάφησαν στο παλιό κοι-
μητήριο σε κοινό τάφο.

Εκταφές ηρώων της Τηλλυρίας 55 χρόνια μετά 
Μετά από ρεπορτάζ της «Κ», αρχίζουν εντός Σεπτεμβρίου σε τρεις χώρους κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου

«Πρόσφατα η εφημερίδα Καθημε-
ρινή, έχει αναδείξει το θέμα του
νοσοκομείου Παχυάμμου», σημεί-
ωνε σε επιστολή του ημερομηνίας
28/08/2018, προς τον πρόεδρο Ανα-
στασιάδη ο Παναγιώτης Εικοσάρης,
αδελφός του Γεώργιου Εικοσάρη
που χάθηκε τον βομβαρδισμό της
9/8/64 και παρακαλούσε όπως διε-
ξαχθεί ενδελεχής έρευνα, «για την
τύχη του αγαπημένου μας αδελφού,
καθώς και για το πού βρίσκονται
τα ιερά λείψανα του». Στην επι-
στολή σημειώνεται ότι έκτοτε, «πα-

ρά τις προσπάθειές μας προς πάσαν
κατεύθυνση, δεν μας είχε ενημε-
ρώσει επισήμως καμιά αρμόδια αρ-
χή κατά πόσο ο αδελφός μας είναι
ζωντανός ή νεκρός και εάν βρισκό-
ταν κατά τον βομβαρδισμό στο νο-
σοκομείο. Οι γονείς μας απεβίωσαν
με το πικρό παράπονο να μη γνω-
ρίζουν την τύχη του αγαπημένου
τους παιδιού. Κύριε πρόεδρε, δεν
μας παραδόθηκε ούτε ένα κοκαλάκι
από τα ιερά λείψανα του αδελφού
μας ώστε να μπορέσουμε να δημι-
ουργήσουμε ένα χώρο ταφής και

να τιμούμε τη μνήμη και θύμησή
του σύμφωνα με τις θρησκευτικές
και κοινωνικές μας παραδόσεις».
Αφού σημειώνεται ότι παρά τον
μισό αιώνα που έχει περάσει δεν
είχαν ως οικογένεια καμιά απολύ-
τως επίσημη ενημέρωση για την
τύχη του αγαπημένου τους αδελφού
γίνεται μνεία στα σχετικά ρεπορτάζ
της «Κ» και διατυπώνεται θερμή
παράκλησή στον πρόεδρο όπως
δώσει οδηγίες για ενδελεχής έρευνα
για την τύχη του αγαπημένου τους
αδελφού.

Επιστολή Παν. Εικοσάρη στον Πρόεδρο

O Παναγιώτης Εικοσάρης, αδελ-
φός του Γεώργιου Εικοσάρη που
χάθηκε στον βομβαρδισμό της 9ης
Αυγούστου 1964.

Η ναπάλμ
που ισοπέδωσε
το νοσοκομείο

Ο γιατρός Αντωνιάδης ση-
μειώνει ότι, την Κυριακή 9
Αυγούστου, οι βομβαρδι-
σμοί ξεκίνησαν από τις
10:30 π.μ. και προσθέτει:
«Το νοσοκομείο Παχύαμ-
μου κατεδαφίζεται από μια
ναπάλμ. Ό,τι υπήρχε εξα-
φανίστηκε και ο τόπος με-
ταβλήθηκε σε μια τάφρο 3-
4 μέτρα βάθος και 4-5 μέ-
τρα πλάτος. Ούτε καν ξε-
χώριζε ότι εκεί προηγου-
μένως ήταν μια καινούργια
μονοκατοικία. Εκείνη την
ώρα στο νοσοκομείο βρί-
σκονταν ο εξάδελφός μου
γιατρός Δημήτρης Μαυρο-
γένης και οι τραυματιοφο-
ρείς μέλη της Διμοιρίας
Υγειονομικού: Πανίκος Πα-
στίδης, Χριστόδουλος Αρ-
γυρού, Κωστάκης Πεντα-
λιώτης και Ανδρέας Χρυσο-
στόμου. Όλοι αυτοί βρήκαν
ακαριαίο θάνατο. Τα κορ-
μιά τους είχαν σχεδόν πολ-
τοποιηθεί και είχαν κατα-
στεί αγνώριστα. Το σώμα
του γιατρού Μαυρογένη εί-
χε πολτοποιηθεί και το κε-
φάλι είχε φύγει από το
κορμί. Τον ξεχωρίσαμε από
τα παπούτσια του κι ένα
επίδεσμο που κρατούσε
στο χέρι. Σε απόσταση 50-
60 μέτρων, βρήκαμε και
κομμάτια άλλων σκοτωμέ-
νων. Δύο μέρες μετά βρή-
καμε κάπου εκεί κι ένα
ολόκληρο χέρι. Ήταν του
Κωστάκη Πενταλιώτη. Ανα-
γνωρίστηκε από ένα δα-
κτυλίδι και μια βέρα που εί-
χαν το όνομα της συζύγου
του.

Ηταν 12 ή 13
τα θύματα;

Ο Κωνσταντίνος Σωκρά-
τους από την Ξυλοτύμπου,
του 216 ΤΠ, ο οποίος υπη-
ρετούσε ως νοσοκόμος
μονάδος, στη δική του
μαρτυρία λέει ότι «εκτός
από τον γιατρό Δημήτρη
Μαυρογένη γνώρισα δύο
νοσοκόμους και 9 τραυμα-
τισμένους στρατιώτες.
Ήμασταν δηλαδή συνολικά
13 άτομα μέσα στο νοσοκο-
μείο. Ο μόνος τραυματίας
που θυμάμαι ήταν ο στρα-
τιώτης Εικοσάρης από το
Δάλι που υπηρετούσε και
αυτός στο 216 Τάγμα Πεζι-
κού». Δώδεκα ήταν τα θύ-
ματα στο Νοσοκομείο,
σύμφωνα με τους αριθ-
μούς που έδωσε ο τότε
υπουργός Εσωτερικών Πο-
λύκαρπος Γιωρκάτζης, μι-
λώντας ενώπιον της Βου-
λής στις 12 Αυγούστου
1964: «Το αποκορύφωμα
της βαρβαρότητος υπήρ-
ξεν ο βομβαρδισμός κινη-
τού νοσοκομείου πλησίον
του Παχυάμμου καίτοι τού-
το έφερεν τα διακριτικά
σημεία του Ερυθρού Σταυ-
ρού. Κατά την επίθεσιν
ταύτην εφονεύθη ο ιατρός
της μονάδος, πέντε νοσο-
κόμοι και έξι τραυματίαι».
Πάντως, τη Δευτέρα
10/08/1964, σύμφωνα με
τον γιατρό Αντωνιάδη, στο
Κτήμα έγινε και η κηδεία
των πέντε νεκρών της Δι-
μοιρίας Υγειονομικού που
σκοτώθηκαν στην Τηλλυ-
ρία. Μόνο που είναι άλλοι
που δεν βρέθηκαν, όπως ο
Γεώργιος Εικοσάρης, τον
οποίο επίσημο ανακοινω-
θέν εκείνων τον ημερών
αναφέρει ως τραυματία.

Τη Δευτέρα, 10/08/1964, σύμφωνα με τον γιατρό Αντωνιάδη, έγινε και η κηδεία των πέντε νεκρών της Διμοιρίας
Υγειονομικού που σκοτώθηκαν στην Τηλλυρία. Του γιατρού Δημήτρη Μαυρογένη και των τραυματιοφορέων, Πανίκου
Παστίδη, Χριστόδουλου Αργυρού, Κωστάκη Πενταλιώτη και Ανδρέα Χρυσοστόμου. Όλοι ετάφησαν στο κοιμητήριο στο
Κτήμα, όπου θα πραγματοποιηθεί και η άλλη εκταφή.

Πανομοιότυπη με την κατοικία της φωτογραφίας ήταν η οικοδομή που στέγαζε το Εκστρατευτικό Νοσοκομείο Παχυάμμου το 1964 (στον χώρο πίσω από το κε-
νοτάφιο), το οποίο ισοπεδώθηκε από τουρκική ναπάλμ, θάβοντας γιατρούς, νοσοκόμους και τραυματίες. Εδώ θα γίνει μία από τις πρώτες εκταφές. 

Οι εικόνες ήταν συγκλονιστικές στην κοινότητα Πολεμίου κατά την κηδεία. Οι καμένες σοροί μεταφέρθηκαν στην εκκλη-
σία όπου τελέστηκε η εξόδιος ακολουθία μέσα σε κουβέρτες. Ήταν μια πάνδημη κηδεία που έγινε τη Δευτέρα 10/8/1964.
Οι ήρωες του Πολεμίου ετάφησαν στο παλιό κοιμητήριο σε κοινό τάφο. Εκεί θα πρέπει να γίνει επίσης εκταφή. 
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Η αποκάλυψη 
Η επίσκεψη του πρωθυπουργού Κυριάκου
Μητσοτάκη στην Κύπρο συνοδεύτηκε και
από μια αποκάλυψη. Ένα κρατικό θα έλεγα
μυστικό που με το πρώτο τηλεοπτικό πλάνο
έγινε κοινό. Ήταν ο εμφανώς καταβεβλημέ-
νος Πρόεδρος της Δημοκρατίας στην πρώτη
του επίσημη έκθεση στους τηλεοπτικούς και
φωτογραφικούς φακούς. Ξέρετε, σε ανε-
πτυγμένες χώρες η κατάσταση της υγείας
του προέδρου ή του πρωθυπουργού είναι
βασικό ζήτημα πολιτικής κρισιμότητας αλλά
και δημοσιογραφικής κάλυψης. Γνωρίζον-
τας τον χαρακτήρα και το πείσμα του Νίκου
Αναστασιάδη κανένας δεν μπορεί να μέμ-
φεται τους συνεργάτες του. Ωστόσο, τα στε-
νά συγγενικά του πρόσωπα τουλάχιστον θα
έπρεπε κατά την εκτίμησή μας να τον προ-
στατεύσουν περισσότερο. 

••••
Βαρύ πρόγραμμα 
Δύο μέρες κάτω από ένα πρόγραμμα αρ-
κούντως απαιτητικό για ένα άνθρωπο της
ηλικίας του εγχειρισμένο δεν είναι ό,τι πιο
εύκολο. Σε αυτό το πνεύμα και με την ίδια
λογική εκτιμούμε ότι ούτε την προσεχή Πα-
ρασκευή θα έπρεπε να υποβληθεί στη δοκι-
μασία της συνάντησης με τον Μουσταφά
Ακιντζί. Ποιος δεν μπορεί να περιμένει μια-
δυο βδομάδες. Ας είναι όμως ένα ταξίδι στο
Τρόοδος στην προεδρική εξοχική κατοικία
για τον κ. Ακιντζί και την κ. Σπέχαρ θα ήταν
μια έστω δροσερή εμπειρία αν μη τι άλλο.
Το περιβάλλον του Τροόδους αναζωογονεί
τους πάντες Πρόεδρε, άμα πάτε πείτε, μας
να έρθουμε να σας κάνουμε και παρέα. Πάν-
τως έχετε τη συμπάθεια μας και τις ολόψυ-
χες ευχές μας για γρήγορη ανάρρωση. Α, κι
άστε τις μαγκιές στην πάντα, το Κυπριακό
δεν τελειώνει, δεν καταλύεται, καταλύει.
Ξέρετε καλά πόσους έχει καταβάλει μέχρι
τώρα. Είστε, το ξέρουμε, σκληρό καρύδι αλ-
λά αγαπήστε λίγο περισσότερο τον Νίκαρο
τώρα που περνάει δύσκολα!  

••••
Συμπάθεια Ακιντζί 
Συμπαθητική ήταν η απάντηση για τον Ανα-
στασιάδη, που έδωσε ο Μουσταφά Ακιντζί
στη μακροσκελέστατη συνέντευξη τους στις
καλές συναδέλφους του ΚΥΠΕ, Ραλλή Πα-
παγεωργίου και και Οντούλ Ασίντ. Ερωτη-
θείς πώς είναι οι σχέσεις τους και αν υπάρ-
χει θέμα εμπιστοσύνης μεταξύ τους, ο κ.
Ακιντζί είπε ότι σε προσωπικό επίπεδο δεν
έχουν κανένα πρόβλημα και απέδωσε τα
του Καίσαρος: «Είναι ένας ηγέτης που
εκλέχθηκε δύο φορές από το λαό του».

Υπάρχει διαφορά στην πολιτική μας, στις
απόψεις μας, είπε, προσθέτοντας ότι δεν
πρέπει κανείς να ξεχνά ότι οι δύο τους, δύο
χρόνια, το 2015 και το 2016, διένυσαν μια
μεγάλη απόσταση, πρόσθεσαν νέες συγκλί-
σεις. «Εγώ προτιμώ αντί να στέκομαι σε αυ-
τά που μας απομακρύνουν, να μένω σε αυτά
που μας φέρνουν πιο κοντά, είπε, λέγοντας
ότι θέλει να στείλει μήνυμα στην ε/κ κοινό-
τητα, ότι αυτή η πορεία δεν ωφελεί κανέναν,
ούτε τους Τ/κ, ούτε τους Ε/κ. Γι’ αυτό, πι-
στεύω ότι η επόμενη περίοδος πρέπει να
αξιολογηθεί πολύ καλά, αυτό αισθάνομαι ότι
είναι το καθήκον μου και έχοντας αυτό ως
συναίσθηση μιλώ. Μπορεί να είχαμε αποτε-
λέσματα στο παρελθόν μη επιθυμητά, αλλά
δεν είναι αυτή η μοίρα μας, αρκεί μαζί με
τον κ. Αναστασιάδη να μπορέσουμε να

ενεργήσουμε με το ίδιο πνεύμα, την ίδια
βούληση και την ίδια αποφασιστικότητα. Εί-
ναι αυτό εφικτό; Ναι, είναι. Μπορούμε να το
κάνουμε και πρέπει να το κάνουμε», είπε ο
Μουσταφά.

••••
Συναγερμικά τόξα και στιλέτα 
Το τελευταίο διάστημα τρίζουν οι τεκτονι-
κές πλάκες της άρχουσας τάξης! Και το τρίξι-
μο αυτό φαίνεται πως δεν περνά πλέον απα-
ρατήρητο, όσο κι αν κάποιοι βρίσκονται πα-
ραλία. Αυτό παραδέχονται όλοι όσοι παρα-
κολουθούν το τι διαμείβεται τελευταίως
στον Συναγερμό. Αφορμή για να φανούν οι
διαφορετικές σχολές σκέψεις και οι συνα-
γερμικές κόντρες, ήταν δημοσίευμα που

έκανε λόγο για γαλλοϊταλική ομπρέλα στα
τεμάχια της ΑΟΖ. «Διερωτώμαι αν θα βά-
λουν ποτέ μυαλό οι ‘έγκυρες πηγές’ που ‘έγ-
κυρα’ μονίμως διαρρέουν τέτοιους τίτλους
δημιουργούν ψευδείς προσδοκίες και δια-
ψεύδονται παταγωδώς μετά. Ορθότατες και
καίριες οι αποφάσεις για περαιτέρω εμπλο-
κή της Γαλλίας, σταματήστε επιτέλους τα
αππώματα» έγραφε ο διευθυντής του Ινστι-
τούτου Γλαύκος Κληρίδης. Ανάρτηση που εί-
χε συγκεκριμένο αποδέκτη, ο οποίος δεν εί-
ναι άλλος από τον υπουργό Εξωτερικών Νί-
κο Χριστοδουλίδη. Ο τελευταίος θεωρείται
από κάποιους Συναγερμικούς, κάποιους
ΑΚΕΛικούς και άσπονδους φίλους ως ο κύ-
ριος διακινητής των όσων γράφονται στον
τύπο περί θωράκισης της ΑΟΖ, και «αβύθι-
στα αεροπλανοφόρα». Τη σκυτάλη πήρε βε-

βαίως ο τέως υπουργός Υγείας Γιώργος
Παμπορίδης γράφοντας χαρακτηριστικά:
«εγώ σταμάτησα να διερωτώμαι Μιχάλη.
Όσοι ζουν στον κόσμο της εικονικής πραγ-
ματικότητας ενδιαφέρονται μόνο για την
πρόσκαιρη εικόνα και αδιαφορούν για την
ουσία που τις περισσότερες φορές δεν αντι-
λαμβάνονται καν. Ταΐζουν σανό στον κόσμο
και νομίζουν ότι ο λογαριασμός δεν θα έρθει
ποτέ!». Προβλέπεται θερμό καλοκαίρι. Για
να μην πούμε θερμή τετραετία… μέχρι και
τις επόμενες εκλογές! 

••••
Ζήλεψε η Χαραλαμπίδου 
Με την ανακοίνωση ότι η Στέλλα Κυριακί-
δου αποτελεί την επιλογή του προέδρου
Αναστασιάδη για την Κομισιόν, όλα τα κόμ-
ματα έσπευσαν να την συγχαρούν, συμπερι-
λαμβανομένου και του ΔΗΚΟ. Όπως ενημε-
ρώνεται η στήλη, αυτό δεν πέρασε απαρα-
τήρητο από το άγρυπνο μάτι της Ειρήνης Χα-
ραλαμπίδου η οποία έστειλε το μήνυμα
στους ΔΗΚΟϊκούς ότι εκείνην δεν την συνε-
χάρηκαν επίσημα για τον διορισμό της ως ει-
δικής αντιπροσώπου της ΚΣ του ΟΑΣΕ για
την καταπολέμηση της διαφθοράς. Τι να
έκαναν συνεπώς; Έσπευσαν να βγάλουν
αμέσως ανακοίνωση και για την σιδηρά κυ-
ρία της Αριστεράς. Άλλωστε τα γραμμάτια
των προεδρικών του 2018 δεν έχουν ακόμη
εξοφληθεί.  

Η συνάντηση Νίκαρου-Μουσταφά να γίνει στο Τρόοδος. 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Μια εικόνα χίλες λέξεις και η εικόνα του Προέδρου της Δημοκρατίας δείχνει άνθρωπο καταβεβλημένο. Ας σπεύσουν οικογένεια και συνεργά-
τες να τον προστατεύσουν.  

Η Γκρέτα Τούνμπεργκ είναι αυ-
τιστική; Τόσο το καλύτερο
για την ίδια. Η 16χρονη Σουη-

δή μαθήτρια που ηγείται του παγ-
κόσμιου κινήματος «Fridays for Fu-
ture» διαδηλωτών μαθητών κατά
της κλιματικής αλλαγής έχει παρα-
δεχθεί ότι έχει διαγνωστεί με αυτι-
σμό υψηλής λειτουργικότητας. Το
σίγουρο είναι ότι βρίσκεται σε καλή
παρέα. Εξίσου «αυτιστικοί» ήταν ο
Μότσαρτ, ο Δαρβίνος, ο Νεύτωνας,
ο Αϊνστάιν, ο Γουόρχολ, ο Στιβ
Τζομπς. «Αυτιστικοί» θεωρούνται
ο Μπιλ Γκέιτς, ο Μπαράκ Ομπάμα
και ο Μαρκ Ζούκερμπεργκ. Ωστόσο,
η άγνοια για τον αυτισμό σε συν-
δυασμό με την ευκολία με την οποία
οι αρνητές της κλιματικής αλλαγής
ξεβράζουν το μίσος τους κατά του
ορθολογισμού εκδηλώθηκε με μορ-
φή επίθεσης κατά της τολμηρής νε-
αράς. Με αφορμή το ταξίδι της στη
Νέα Υόρκη για να συμμετάσχει στη
Σύνοδο του ΟΗΕ για την Κλιματική
Αλλαγή στις 23 Σεπτεμβρίου, που
θα πραγματοποιήσει με ταχύπλοο
για να μην επιβαρύνει το κλίμα τα-
ξιδεύοντας με αεροσκάφος, ο αρ-
θρογράφος της αυστραλιανής Herald
Sun και σχολιαστής του καναλιού
Sky News, Αντριου Μπολτ, έγραψε:
«Δεν έχω ξαναδεί ένα κορίτσι τόσο
νέο που να έχει τόσες πολλές ψυ-
χολογικές διαταραχές και να αντι-
μετωπίζεται από όλους ως γκουρού.
Ο έντονος φόβος της για το κλίμα
δεν είναι έκπληξη όταν προέρχεται
από κάποιον με διαταραχές που οξύ-
νουν τον φόβο». Μόνο που οι συγ-
κεκριμένες «διαταραχές» δεν οξύ-
νουν τον φόβο, αλλά τη γνώση και
το πείσμα. Κι όταν εμβαθύνει κανείς
στη γνώση για έναν κίνδυνο, τότε
οφείλει να φοβηθεί και να εξηγήσει
γιατί φοβήθηκε.

Ο αυτισμός είναι κάτι μεγαλύτερο

και βαθύτερο από απλώς μια «ασθέ-
νεια». Ο αυτισμός είναι ασθένεια,
μόνο όταν επηρεάζει σημαντικά
την ικανότητα γλωσσικής επικοι-
νωνίας και τη διανοητική ικανότητα.
Ομως, η συγκεκριμένη διάγνωση
αυτισμού αποτελεί μόνο ένα μικρό
πεδίο σε ένα πολύ ευρύτερο «φάσμα
αυτισμού» στο οποίο ανήκουν πολύ
περισσότεροι άνθρωποι (στις ΗΠΑ
κάποιες μελέτες μιλούν για έναν
στους 100 ή για έναν στους 50). Ας
απλοποιήσουμε την εικόνα: Φαν-
ταστείτε την αντίληψη της πραγ-
ματικότητας ως ένα ευρύ γεωγρα-
φικό τοπίο, που από ένα σημείο και

μετά –έπειτα από ένα συγκεκριμένο,
αν και όχι απόλυτα καθορισμένο
σύνορο αυτού του αχανούς τοπί-
ου– μπαίνουμε στο λεγόμενο «φά-
σμα του αυτισμού». Οι άνθρωποι
που από άποψη αντίληψης βρίσκον-
ται ύστερα από αυτό το σύνορο χα-
ρακτηρίζονται από μια μεγαλύτερη
εμβάθυνση, μια οξυμένη ευαισθησία
σε ορισμένες ιδιότητες της αντίλη-
ψης σε σχέση με τις ιδιότητες αν-
τίληψης του ευρύτερου πληθυσμού.
Εάν η όξυνση, η έμφαση, η εμβά-
θυνση προχωρήσει πολύ, τότε μι-
λάμε για μια κατάσταση όπου υπο-
νομεύεται η ίδια η αντίληψη, σαν

ο άνθρωπος να βυθίζεται τόσο πολύ
στο μυστήριο του εαυτού του ώστε
δεν μπορεί, δεν θέλει και δεν μπορεί
να θέλει να επικοινωνήσει με τον
υπόλοιπο κόσμο. Ακόμα και σε αυτές
τις περιπτώσεις, η έγκαιρη ψυχια-
τρική καθοδήγηση και συμβουλευ-
τική μπορεί να εξασφαλίσει την άμ-
βλυνση των πιο έντονων χαρακτη-
ριστικών, όπως είναι η αδυναμία
εκτέλεσης στοιχειωδών καθηκόν-
των, οι εκρήξεις θυμού, οι απόπειρες
αυτοτραυματισμού. Εάν, όμως, η
όξυνση και η εμβάθυνση των ιδιο-
τήτων της αντίληψης δεν προχω-
ρήσουν σε υπερβολικό βαθμό, τότε

βρισκόμαστε μπροστά σε ανθρώ-
πους ιδιαίτερων ικανοτήτων, που
όχι μόνο δεν είναι «ασθενείς», αλλά
ευθύνονται σε μεγάλο βαθμό για
την πρόοδο της ανθρωπότητας σε
όλους τους τομείς, από τη μουσική
ώς την πυρηνική φυσική και από
την πολιτική ώς την ιατρική και τη
ζωγραφική. Πρόκειται για τους αν-
θρώπους με τον λεγόμενο «αυτισμό
υψηλής λειτουργικότητας» ή με
σύνδρομο Asperger. Μπορεί να δυ-
σκολεύονται να καταλάβουν πότε
πρέπει να γελάσουν, μπορεί να είναι
αδέξιοι στις κινήσεις τους, μπορεί
να μη διακρίνουν εύκολα τα συναι-

σθήματα, τα δικά τους και των άλ-
λων. Είναι όμως οι καλύτεροι γιατροί,
οι πιο σπουδαίοι πιανίστες, οι κο-
ρυφαίοι πολιτικοί. 

Οι ιδιαίτερες ικανότητες που
συνδέονται με τον αυτισμό υψηλής
λειτουργικότητας και το Asperger
δεν αποτελούν ανεξήγητο «μυστή-
ριο». Καθώς όλοι οι άνθρωποι έχου-
με προσπαθήσει να μάθουμε στο
σχολείο, στο πανεπιστήμιο ή στην
καθημερινή εμπειρία μας ορισμένα
νέα καθήκοντα και δεξιότητες, συ-
νειδητοποιούμε ότι το κλειδί για
την κατάκτηση και την εμβάθυνση
της γνώσης είναι η εστίαση στο
αντικείμενο της μάθησης και η ικα-
νότητα της επανάληψης. Οι αυτι-
στικοί υψηλής λειτουργικότητας
και οι Aspies έχουν μεγαλύτερες
ικανότητες από τον μέσο άνθρωπο
να εστιάζουν σε ένα αντικείμενο
και να επαναλαμβάνουν αδιάκοπα
τις πιο λεπτομερείς πτυχές του σχη-
ματίζοντας με αυτό τον τρόπο δια-
νοητικές αναπαραστάσεις που στα-
διακά συνθέτουν αυτό που λέμε
«αριστεία». Σκεφτείτε την ελληνική
δημόσια ζωή, σκεφτείτε το περι-
βάλλον σας. Αυτοί που ξεχωρίζουν
διαθέτουν  αυτές ακριβώς τις εγ-
γενείς ικανότητες να εστιάζουν σε
ένα καθήκον, να επαναλαμβάνουν,
να αφοσιώνονται. Αυτό δεν σημαί-
νει ότι όλοι όσοι «βρίσκονται στο
φάσμα» είναι Αϊνστάιν ή ότι όσοι
δεν βρίσκονται στο φάσμα δεν θα
αριστεύσουν σε τίποτα. Απλώς μια
θέση «στο φάσμα», υπό συνθήκες,
μπορεί να προσφέρει μια καλύτερη
αφετηρία για την επίτευξη στόχων.
Και η Γκρέτα Τούνμπεργκ είναι η
πιο πρόσφατη περίπτωση που το
αποδεικνύει αυτό περίτρανα.

Πώς ο αυτισμός μπορεί να διευκολύνει την αριστεία
Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

• O κ. Στέφανος Κασιμάτης
απουσιάζει σε άδεια.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Κυριάκος Μητσοτάκης

Ο πρωθυπουργός της Ελλάδας Κυριά-
κος Μητσοτάκης, ο οποίος φαίνεται
αποφασισμένος να πείσει τους εταί-
ρους του στα ταξίδια, στη Γερμανία,
Γαλλία και Ολλανδία ότι η κρίση στην
Ελλάδα τελείωσε και είναι καιρός κι
εκείνοι να το δείξουν έμπρακτα. 
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Η ελευθερία έκφρασης αποτελεί ένα από
τα βασικότερα ανθρώπινα δικαιώματα και
αποτελεί βασικό πυλώνα και εκ των ων ουκ
άνευ προϋπόθεση για τη λειτουργία της ου-
σιαστικής Δημοκρατίας, η οποία υπάρχει
μόνο μέσω της αγοράς και του διαλόγου. Η

εκφορά του λόγου και της έκφρασης, όταν δεν εμπεριέχει
τεκμηριωμένο επιχείρημα, βάση λογικής ή άποψη που να
βασίζεται κάπου λογικά κατόπιν απόδειξης, αλλά απλώς
εκφέρεται με βάση κάποια πίστη που δεν αποδεικνύεται,
έχει την ίδια προστασία με την επιστημονική γνώση και
άποψη, η οποία βασίζεται σε λογικά επιχειρήματα και απο-
δείξεις. Πριν από λίγες μέρες ο πρώτος υπουργός (Chief
Minister) ονόματι Trivendra Singh Rawat της Uttarakhand,
μιας πολιτείας της Ινδίας, 10 εκατομμυρίων, δήλωσε σε
βίντεο που έγινε viral, ότι όταν ζεις κοντά σε μια αγελάδα
αυτό μπορεί να θεραπεύσει τη φυματίωση, καθώς επίσης
ότι το μασάζ σε αγελάδα μπορεί να θεραπεύσει αναπνευστικά
προβλήματα και ότι η πόση ούρων αγελάδας μπορεί να
έχει ευεργετικά αποτελέσματα για την υγεία!

Οι δηλώσεις προκάλεσαν αντιδράσεις και εκπρόσωπός
του ανέφερε, υπερασπιζόμενός τον, ότι αυτά αποτελούν
κοινή πίστη μεταξύ των ανθρώπων της περιοχής που είναι
ινδουιστές και πιστεύουν ότι οι αγελάδες είναι ιερά ζώα,
γιατί ο θεός Κρίσνα ανατράφηκε από αυτές. Πώς θα πρέπει
να αντιμετωπιστούν αυτές οι τουλάχιστον γελοίες και αν-
τιεπιστημονικές δηλώσεις ενός τόσο σημαντικού αξιωμα-
τούχου που οι απόψεις του προφανώς επηρεάζουν κόσμο
αν αυτές εκστομίζονταν π.χ. σε μια ευρωπαϊκή χώρα; Ίσως
να έπρεπε να αντιμετωπιστούν μόνο με χλεύη και γέλωτα,
αλλά προφανώς τα πράγματα δεν είναι τόσο απλά, όταν
ενδεχομένως οι δηλώσεις ενέχουν κίνδυνο για τη δημόσια
υγεία. Πώς θα πρέπει να αντιμετωπιστεί ο ισχυρισμός ενός
αξιωματούχου ή θεσμικού παράγοντα σε μια ευρωπαϊκή
χώρα ότι οι ομοφυλόφιλοι θα πρέπει να εκτελούνται, όπως
ακριβώς συμβαίνει σε χώρες, όπως η Σαουδική Αραβία
στενού συμμάχου της Δύσης, επειδή έτσι επιτάσσει ο ισ-
λαμικός νόμος; Το ΕΔΔΑ διαχρονικά έχει αποφανθεί για
την ελευθερία της έκφρασης: Στην απόφαση του Handyside
vs UK 7/12/1976: «Η ελευθερία της έκφρασης συνιστά ένα
από τα αναγκαία θεμέλια μιας δημοκρατικής κοινωνίας,
μια από τις θεμελιώδεις προϋποθέσεις για την πρόοδο της,
καθώς και για την ολοκλήρωση κάθε ανθρώπου. Υπό την
επιφύλαξη της παραγράφου 2 του Άρθρου 10 (ΕΣΔΑ), η
ελευθερία αφορά όχι μόνο τις «πληροφορίες» ή «ιδέες»
που γίνονται ευχάριστα αποδεκτές ή που θεωρούνται μη
προσβλητικές ή αδιάφορες, αλλά και εκείνες που σοκάρουν
ή ενοχλούν το κράτος ή οποιοδήποτε τμήμα του πληθυσμού.»
Στην απόφαση του ErbakanvsTurkey6/7/2006 αποφάνθηκε
«(η) ανεκτικότητα και ο σεβασμός της ίσης αξιοπρέπειας
όλων των ανθρώπων αποτελούν το θεμέλιο μιας δημοκρα-
τικής και πλουραλιστικής κοινωνίας. Επομένως μπορεί
καταρχήν να θεωρηθεί αναγκαία στις δημοκρατικές
κοινωνίες η τιμωρία ή ακόμη και η πρόληψη όλων των
μορφών έκφρασης, οι οποίες διαδίδουν, υποκινούν, προάγουν
ή δικαιολογούν το μίσος που βασίζεται στη μισαλλοδοξία...
υπό την προϋπόθεση ότι η επιβολή «διατυπώσεων», «προ-
ϋποθέσεων», «περιορισμών» ή «κυρώσεων» γίνεται κατά
τρόπο ανάλογο προς τον επιδιωκόμενο θεμιτό σκοπό.»

Ως γνωστόν πριν από λίγες μέρες έγινε viral βίντεο με
τουλάχιστον αντιεπιστημονικές δηλώσεις του μητροπολίτη
Μόρφου «αντάξιες» των δηλώσεων του πρώτου υπουργού
της Uttarakhand περί των ιατρικών ωφελημάτων των
ούρων της αγελάδας, για τον τρόπο με τον οποίο δήθεν
ένας άντρας γίνεται ομοφυλόφιλος, ο οποίος μάλιστα
αναδύει μια χαρακτηριστική μπόχα!

Πώς θα πρέπει να αντιμετωπιστούν αυτές οι δηλώσεις
ενός ανθρώπου που έχει καλώς ή κακώς θεσμικό ρόλο και
ο λόγος του επηρεάζει κόσμο; Την απάντηση επί αυτού
την έχει δώσει ήδη το ΕΔΔΑ στην απόφαση του 9/2/2012
Vejdeland κ.ά. vs Σουηδίας που ασχολήθηκε με την περί-
πτωση διανομής φυλλαδίων σε λύκειο, με δηλώσεις που
παρουσίαζαν την ομοφυλοφιλία ως αποκλίνουσα σεξουαλική
ροπή που έχει καταστροφικές συνέπειες για την ηθική
της κοινωνίας. Το ΕΔΔΑ αποφάνθηκε ότι παρότι δεν υπήρχε
άμεση υποκίνηση σε πράξεις μίσους, αυτές οι δηλώσεις
συνιστούσαν σοβαρούς και επιβλαβείς ισχυρισμούς και
αποφάνθηκε ότι εύλογα τα σουηδικά δικαστήρια καταδί-
κασαν τους προσφεύγοντες, αποτρέποντάς τους να προ-
βαίνουν σε τέτοιες δηλώσεις ως αναγκαιότητα για την
προστασία των δικαιωμάτων των άλλων.

Ο κ. Μιχάλης Παρασκευά είναι δικηγόρος. 

Ελευθερία έκφρασης
και ρητορική μίσους

ΑΡΘΡΟ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑ

Επικοινωνιακά πολλοί θα ζήλευαν τον μητρο-
πολίτη Μόρφου Νεόφυτο, ο οποίος με μια ομιλία
με αναφορές στους ομοφυλόφιλους, κατάφερε
να γίνει viral κατά τη σύγχρονη ορολογία,
σχεδόν σε όλο τον κόσμο. Επικαλούμενος τον
Άγιο Πορφύριο, ανέφερε ότι αιτία της γέννησης

ενός ομοφυλόφιλου άντρα ή γυναίκας είναι το πρωκτικό σεξ
κατά τη σεξουαλική πράξη ή κατά τη διάρκεια της κύησης,
το οποίο γίνεται με ευχαρίστηση της γυναίκας. Αυτή η ευχα-
ρίστηση μεταδίδεται στο κυοφορούμενο βρέφος, όπως με-
ταδίδονται τα χαρίσματα και τα πάθη των ανθρώπων. Ο
Μόρφου Νεόφυτος είπε με άλλα λόγια ότι «αμαρτίες γονέων
παιδεύουσι τέκνα», για όσους θεωρούν την ομοφυλοφιλία
αμαρτία. Και «το πλάσμα παίρνει από επτά γενιές» σύμφωνα
με την κυπριακή ρήση, κάτι το οποίο έρχεται και επιβεβαιώνει
σήμερα η επιστήμη του DNA και των γονιδίων. Ο Μόρφου
Νεόφυτος, παρέθεσε και το παράδειγμα ενός μοναχού, ο
οποίος προειδοποίησε ένα νεαρό ομοφυλόφιλο, ότι θα κολλήσει
καμιά αρρώστια. Σε ερώτηση του έκπληκτου νεαρού, πώς
γνώριζε το δικό του επτασφράγιστο μυστικό, ο άγιος άνθρωπος
απάντησε από την μπόχα, τη μυρωδιά την οποία ανέδυε.
Σίγουρα η αναφορά ήταν μεταφυσική, γιατί σωματικά μάλλον
ο νεαρός θα ευωδίαζε. Ο Μόρφου παρέθεσε και τον τρόπο με
τον οποίο «θεραπεύτηκε» ο νεαρός ομοφυλόφιλος. Ο μητρο-
πολίτης ανέφερε ότι η έκτρωση είναι φόνος και ότι ο άνθρωπος
δημιουργείται από την ώρα της σύλληψης. Είπε, δηλαδή το
αυτονόητο, ότι οι εκτρώσεις τις οποίες διενεργούν γιατροί,
για την Εκκλησία είναι φόνοι, όπως και οι δολοφονίες του
Νίκου Μεταξά, άλλως Ορέστη. Σε μια εποχή με παρελάσεις
περηφάνιας «δαιμονικές πομπές» όπως τις χαρακτήρισε ο
Μόρφου Νεόφυτος, σε μια εποχή όπου στο όνομα της ομοφοβίας,
τείνει να ποινικοποιηθεί ακόμη και το φλερτ, σε μια εποχή
ανέραστη, βρέθηκε ένας ταγός της Εκκλησίας να πει μια
άλλη θέση, τις εκκλησιαστικές αλήθειες. Τώρα γιατί μια ομιλία,
ενός «παρεξηγημένου» ορθόδοξου ιεράρχη, μιας μικρής Μη-
τρόπολης της Κύπρου, έγινε πρωτοσέλιδο σε όλο τον κόσμο,
είναι κατά πιστούς, μια «σατανική» υπόθεση. Το μόνο σίγουρο,
είναι ότι αυτά τα οποία είπε σε μια μικρή συγκέντρωση σε
ένα χωριό, ήταν πικρές αλήθειες, οι οποίες ενόχλησαν πάρα
πολλούς και προκάλεσαν τεράστια ψυχική αναστάτωση, γιατί
διαφορετικά κανένας δεν θα είχε ασχοληθεί. Θα περνούσαν
απαρατήρητα, όπως τόσες άλλες δηλώσεις ευυπόληπτων αν-
θρώπων. Ο άνθρωπος ο οποίος κανιβαλίστηκε κυριολεκτικά,
από κύπριους Ιεράρχες, από ταγούς του τόπου, από δημοσιο-
γράφους και από πολλούς άγνωστους στο ασύδοτο διαδίκτυο,
δεν είναι ούτε πάπας της Ρώμης, ούτε οικουμενικός πατριάρχης,
ούτε καν αρχιεπίσκοπος. Τραγικό είναι και το γεγονός ότι η
«επανάσταση» των ταγών και των ομοφυλοφίλων έγινε για
μερικά δευτερόλεπτα, τα οποία κατέκλυσαν το διαδίκτυο και
όχι για το σύνολο της ομιλίας, η οποία κράτησε μιάμιση ώρα
και σίγουρα έλεγε πολλές πικρές αλήθειες. Ο Μόρφου Νεοφύτου
τέθηκε στην «πυρά» και καλείται τώρα από τον γενικό εισαγ-
γελέα, να εξηγήσει το απλό και αυτονόητο, ότι άλλο οι νόμοι
της Πολιτείας και άλλο οι αλήθειες της χριστιανικής πίστης.
Καλείται να επαναλάβει τη ρήση του Χριστού «τα του Καίσαρος
τω Καίσαρι και τα του Θεού τω Θεώ». Ακόμη το «όστις θέλει
οπίσω μου ελθείν». Και την ορθόδοξη θέση, «ό,τι είναι επι-
στημονικά ορθό είναι και ορθόδοξο». Οι ομοφυλόφιλοι της
Κύπρου και οι ταγοί του τόπου αντί να «πετροβολούν» έναν
ιεράρχη, θα ήταν καλύτερο να προχωρήσουν σε μια έρευνα
και να απορρίψουν τεκμηριωμένα την θέση ενός αγίου της
Εκκλησίας. Με την ίδια λογική, θα πρέπει να κάψουμε όλες
τις Αγίες Γραφές, όλα τα Συναξάρια ακόμη και τα παραδοσιακά
παραμύθια, τα οποία βρίθουν ρατσιστικών αναφορών, σύμφωνα
με την κρίση σύγχρονων νομομαθών. Η ομοφυλοφιλία και οι
κτηνοβασίες απασχολούσαν ανά τους αιώνες και απασχολούν
και σήμερα την Κύπρο. Δεν είναι τυχαίες οι ρήσεις όπως του
«κ… τα εννιάμερα» «κ…. παιδο» και «γαουρόσπορος». Τα
όργια δεν ήταν άγνωστες πρακτικές, ούτε εμφανίστηκαν με
τις πορνοταινίες, οι οποίες πλημμύρησαν το διαδίκτυο. Το
δυστύχημα είναι ότι σήμερα αυτά τα οποία βλέπουν οι έφηβοι,
τα αντιγράφουν με τραγικές συνέπειες. Μια κουβέντα με για-
τρούς, καθηγητές, ψυχίατρους, ψυχολόγους ακόμη και πνευ-
ματικούς και αντιλαμβάνεται κανείς την ταλαιπωρία των
νέων. Πρωκτικό σεξ, χωρίς προφυλάξεις και άλλες διαστροφές.
Τα αποτελέσματα είναι σωματικές και ψυχολογικές ασθένειες.
Εκτρώσεις και σεξ επί χρήμασι, τα οποία αφήνουν τύψεις και
ενοχές ακόμη και στους προοδευτικούς γονείς. Ο Μόρφου
Νεόφυτος δεν κρύφτηκε, μίλησε και τάραξε την υποκρισία
της σύγχρονης ταλαιπωρημένης κοινωνίας. Από εδώ και πέρα
ο Θεός θα βάλει το χέρι του και Αυτός ξέρει καλύτερα. 

Ο κανιβαλισμός του
Μόρφου Νεοφύτου

ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Γνώρισα τον μητροπολίτη
Μόρφου πριν από χρόνια και
συγκεκριμένα το 2002 όταν
μου ανατέθηκε να του πάρω
συνέντευξη. Θυμάμαι πως πε-
ράσαμε μαζί τρεις ώρες στη

Μητρόπολη Μόρφου και πως φεύγοντας
από εκεί, αισθάνθηκα πως είχα γνωρίσει
ένα άνθρωπο, ο οποίος δεν νοιαζόταν να
ασκήσει εξουσία εν ονόματι της θρησκείας,
ούτε και να υιοθετήσει τους δογματικούς
κανόνες μιας εκκλησίας που προάγει τον
σκοταδισμό, δημιουργώντας ενοχικές συ-
νειδήσεις. Νοιαζόταν περισσότερο να μάθει
να αγαπάει, μαθαίνοντας και τους άλλους
να αγαπάνε. Μου μιλούσε για τη ζωή, για
τους φόβους του, τις αδυναμίες του και τις
δικές του αγωνίες.

Μου επέτρεπε να τον φαντάζομαι να
χορεύει, να τραγουδάει, να γυρνάει στις
πολιτικές συνελεύσεις της Νομικής, να

σερβίρει καφέ στον Χατζιδάκι… Μου πε-
ριέγραφε τη μάνα του, τους ανθρώπους
που τον καθόρισαν, τις στιγμές που τον
πόνεσαν και εκείνες που έκανε λάθος. Είχε
ένα διευρυμένο τρόπο σκέψης που ξεπερ-
νούσε τα πλαίσια της θρησκόληπτης προ-
σήλωσης και αντιτίθετο στις «απαγορεύσεις»
που επιβάλλει η Εκκλησία προκειμένου να
συντηρεί τον δογματισμό της. Πέρασαν
πολλά χρόνια και δεν έχω ιδέα τι μπορεί
να μεσολάβησε ώστε εκείνος ο άνθρωπος,
ο οποίος αναιρούσε τότε όλα τα επικίνδυνα
στερεότυπα μιας εθναρχικής Εκκλησίας,
να είναι σήμερα ο ίδιος που παραληρεί σε
ρητορικές μίσους. Και να γίνεται βάιραλ –
σε διεθνές μάλιστα επίπεδο– για τις σκο-
ταδιστικές του θέσεις. Και δεν ξέρω αν έχει
καμία σημασία να εντοπίσουμε τι συνέβη
ώστε να καταλήξει σ’ αυτή την παράνοια,
διότι δεν είναι εκεί το θέμα. Το θέμα είναι
πως ακόμα κι αν ο μητροπολίτης Μόρφου

έχασε τα λογικά του, δεν υπάρχει κράτος
και μηχανισμός που να προστατεύσει τόσο
τον ίδιο όσο και τον κόσμο από τις ρητορικές
μίσους. Και οι λόγοι που δεν υπάρχει είναι
γιατί οι σημερινές σκοταδιστικές απόψεις
του Μόρφου είναι επί της ουσίας (έστω κι
αν το λεκτικό διαφέρει) η εδώ και χρόνια
επίσημη θέση της Εκκλησίας μας, η οποία
εκφράστηκε πολλάκις διά στόματος του
μέγα σκοταδιστή αρχιεπισκόπου. Να θυμίσω
τις δηλώσεις του ότι προτίθεται να δημι-
ουργήσει σχολεία που να βγάζουν «κανονικά
παιδιά»; Ή μήπως να θυμίσω ότι είχε απο-
καλέσει τους ομοφυλόφιλους «φρούτα» και
την ομοφυλοφιλία «εκτροπή;». Θέσεις που
καταπατούν τους νόμους και τις διεθνείς
συμβάσεις για τα ανθρώπινα δικαιώματα
αλλά κανείς, ούτε γενικός εισαγγελέας,
ούτε πρόεδρος, ούτε πολιτικός αρχηγός,
ούτε υπουργός Παιδείας, ούτε κανείς άλλος
δεν τόλμησε να ανοίξει το στόμα του και

να υπερασπιστεί αυτούς τους νόμους, προ-
στατεύοντας τους πολίτες. Και είναι πολύ
βολικό να στοχοποιείται τώρα ένας μητρο-
πολίτης ο οποίος είναι εμφανές ότι έχασε
τα λογικά του, ώστε να προσπεράσουμε
και πάλι την ουσία.

Είναι πολύ βολικό προκειμένου να κα-
θησυχάσουν τη σωρεία αντιδράσεων που
προκάλεσαν τα παραληρήματα του, να
«αναγκάζονται» κόμματα και κυβέρνηση
σε «χλιαρές» ανακοινώσεις. Το πρόβλημα,
ωστόσο, είναι πολύ πιο βαθύ από ό,τι η
παρανόηση του Μόρφου. Και έγκειται στη
χρόνια ατολμία αυτού του κράτους να συγ-
κρουστεί με την Εκκλησία και να διαχωρίσει
τη θέση του από τις τοξικές της αντιλήψεις.
Έγκειται στο ότι ένα τσούρμο ανεπαρκείς
πολιτικοί επέτρεψαν και επιτρέπουν στην
Εκκλησία να διοχετεύει ρητορικές μίσους
στην Παιδεία και στον Πολιτισμό μας (είναι
γνωστό τοις πάσι ότι ο εκάστοτε υπουργός

Παιδείας πρέπει να έχει τις ευλογίες του
αρχιεπισκόπου) προκειμένου να διατηρή-
σουν τα διαπλεκόμενα συμφέροντά τους
με αυτήν και να εξαργυρώσουν τη σιωπή
τους απέναντι στις κατάφωρες παραβιάσεις
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, με «ιερές»
ψήφους και «ιερά» ανταλλάγματα. Άρα το
να στοχοποιείται ένας μητροπολίτης που
έχασε τα λογικά του είναι ένας επικίνδυνος
αποπροσανατολισμός από την ουσία του
προβλήματος, ο οποίος βολεύει τους πραγ-
ματικά υπεύθυνους της τοξικής αυτής πραγ-
ματικότητας. Και οι πραγματικά υπεύθυνοι
είναι οι κυβερνώντες και όλοι οι κομμα-
τάρχες που επιτρέπουν στο σκοταδισμό
να παρεισφρέει στην παιδεία και στην κοι-
νωνία, προκειμένου να εξυπηρετούνται
τα όποια δικά τους μικρά και μεγάλα συμ-
φέροντα.

Το πρόβλημα δεν είναι ο Μόρφου
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Την περασμένη Κυριακή το αερο-
δρόμιο του Τελ Αβίβ είχε πανηγυ-
ρικό κλίμα και χρώμα. Οι νεαροί
που είχαν κατηγορηθεί για τον
ομαδικό βιασμό της 19χρονης Βρε-
τανίδας είχαν απελευθερωθεί και

επέστρεφαν στα σπίτια τους μετά βαΐων και
κλάδων. Κάποιους, όπως αναφέρουν τα ισραη-
λιτικά ΜΜΕ, τους υποδέχτηκαν με σαμπάνιες,
άλλους σκορπώντας τους κομφετί και φωνά-
ζοντας συνθήματα για τη δύναμη του Ισραήλ,
ενώ μέρος του πλήθους επιχειρούσε να βγάλει
selfie μαζί τους. Έτσι ακριβώς όπως κάνουν
στους αθλητές που επιστρέφουν νικητές στην
πατρίδα τους. Οι ίδιοι φρόντισαν το προηγού-
μενο διάστημα να μας ενημερώσουν πως δεν
θα ξαναπατήσουν το πόδι τους στην Κύπρο
εξαιτίας και του Γολγοθά που πέρασαν, ενώ
ένας από τους κατηγορουμένους διαμαρτυρόταν
πως περπατούσε στον δρόμο και τον φώναζαν
βιαστή. Και όλο αυτό το διάστημα οι γονείς
τους διαβεβαίωναν στα ΜΜΕ για την αθωότητα
των παιδιών τους, την καλή τους ανατροφή
και το ήθος τους που δεν θα τους επέτρεπε να
φτάσουν στον βιασμό. 

Την ίδια στιγμή, λοιπόν, που τα αγόρια επέ-
στρεφαν στην πατρίδα τους σαν ήρωες, η
19χρονη Βρετανίδα τίθετο υπό κράτηση για
την ψευδή της καταγγελία. Μόνη της. Τους δι-
κούς της γονείς δεν τους ακούσαμε πουθενά
να την υπερασπίζονται, ούτε να έχει την εύνοια
των ΜΜΕ. Ντόπιων και ξένων. Κατευθυνόταν
στον αστυνομικό σταθμό, υπό την υψηλή προ-
στασία της ΜΜΑΔ, ντυμένη με φόρμες κατα-
καλόκαιρα και με καλυμμένο πρόσωπο. Όπως
δηλαδή αρμόζει σε κάθε στυγνό εγκληματία
και με το πλήθος από ξένους ρεπόρτερ, φωτο-
γράφους και περαστικούς να την περιμένουν.
Άλλοι για να τη φωτογραφίσουν, άλλοι για να
της υποβάλουν ερωτήσεις και άλλοι απλώς για
να ικανοποιήσουν την περιέργειά τους. 

Προφανώς και η 19χρονη είναι ένοχη και
θα πρέπει να τιμωρηθεί καταλλήλως για την
ψευδή καταγγελία της. Όμως ένα είναι να τι-
μωρηθεί γι’ αυτό, άλλο το πώς εξελίσσεται η
όλη κατάσταση. Και το πώς εξευτελίζεται κάθε
μέρα, θα έπρεπε να ντροπιάζει τον καθένα από
μας ξεχωριστά. Από τους νεαρούς, από τη δική
μας κάλυψη ως Μέσα, μέχρι και τον κ. Καρούσο.
Που όταν υπήρχε το ενδεχόμενο του βιασμού

βγήκε πρώτος να μας ενημερώσει για το κακό
τουριστικό προϊόν της Αγίας Νάπας και όταν
αποκαλύφθηκε ψευδής η καταγγελία, φόρτωσε
στη 19χρονη μέσω μήνυσης για δυσφήμιση
όλη τη σαπίλα της πόλης του. 

Και όχι, δεν γνωρίζουμε ακριβώς τι συνέβη
τη συγκεκριμένη νύχτα στην Αγία Νάπα. Αν
αποφάσισε δηλαδή να κάνει σεξ με έναν, με
τρεις, με πέντε ή με 12. Δικαίωμά της είναι
αυτό. Δεν ξέρουμε αν κατά τη διάρκεια της συ-
νεύρεσης άλλαξε γνώμη, αν ενοχλήθηκε για
παράδειγμα από την εισβολή και της υπόλοιπης
παρέας στο δωμάτιο. Αν συναίνεσε στο να τη
βιντεογραφήσουν και στη συνέχεια άλλαξε
γνώμη. Όμως το να τη βιντεογραφούν χωρίς
τη συναίνεσή της δεν αποτελεί μορφή βιασμού;
Να διαρρέουν βίντεο από προσωπικές της στιγ-
μές όταν ήταν σε κατάσταση μέθης; Γι’ αυτό
ακριβώς τον λόγο είναι ένοχοι οι νεαροί που
μας παρουσιάστηκαν κατά τα άλλα σαν λαϊκοί
ήρωες στη χώρα τους.

Όλες οι κοινωνίες το ίδιο τελικά. Κοινωνίες
που θεωρούν λεβέντες τους άντρες που κάνουν
ομαδικό σεξ και τη γυναίκα που συναινεί ένα
κομμάτι κρέας που πρέπει να τιμωρηθεί για
τις επιθυμίες και τις επιλογές της. Κοινωνίες
που θεωρούν ανήθικο το ομαδικό σεξ μόνο για
την γυναίκα. Κοινωνίες που καταλογίζουν στις
επιθυμίες της γυναίκας τις σεξουαλικές επιλογές
των παιδιών τους. Γι’ αυτό ακριβώς, λοιπόν,
θα έπρεπε να ντραπούν και οι νεαροί και οι
γονείς τους που περιορίστηκαν να τους νου-
θετήσουν, στο «να σταματήσουν πλέον τα παι-
χνιδάκια». Και γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο θα
έπρεπε να συνεχίσουν να κρύβουν κάποιοι
από αυτούς το πρόσωπό τους από ντροπή και
μετά την απελευθέρωσή τους. 

Ψευδείς καταγγελίες, πάντοτε θα υπάρχουν
για μία σειρά λόγων. Είτε αφορά αποζημιώσεις
είτε από εκδίκηση ή από φόβο. Όμως αλήθεια,
μπροστά απ’ όλο αυτό που εκτυλίχθηκε, υπάρχει
κανένα πραγματικό θύμα βιασμού και εκβιασμού
που θα βρει το σθένος να καταγγείλει τον θύτη
της; Προφανώς και όχι. Στεριώνει ολοένα και
περισσότερο το στερεότυπο του «δεν ήξερε
πού έμπλεκε», «τι φόραγε», «βρέθηκε τη λάθος
ώρα, τη λάθος στιγμή» και στο «ίσως τελικά
να τα θελε και να τα έπαθε». 

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ / Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

«Ίσως να τα ’θελε και τα έπαθε» 

economidoum@kathimerini.com.cy

Μία γυναίκα από την Κίνα απολαμβάνει τον καφέ της, παίζοντας με γάτες σε καφετέρια στο Πεκίνο.
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Εάν αστεροειδής κατευ-
θυνόταν προς τη Γη,
απειλώντας τον πλα-
νήτη και την ανθρω-
πότητα, θα αναμέναμε
απ’ όλες τις χώρες και

όλα τα έθνη να συνεργάζονταν ώστε
είτε να αποτρέψουν την καταστροφή
είτε να διαχειριστούν όσο καλύτερα
γινόταν τις συνέπειες. Σήμερα, όμως,
οπότε παρακολουθούμε τις αλυσι-
δωτές εξελίξεις τις οποίες προκαλεί
η κλιματική αλλαγή, που δάση φλέ-
γονται στον Αρκτικό Κύκλο, που οι
πάγοι λιώνουν, που ο Ιούλιος ήταν
ο θερμότερος μήνας ο οποίος κατα-
γράφηκε ποτέ, που ακραία καιρικά
φαινόμενα πλήττουν σχεδόν κάθε
χώρα, η ανθρωπότητα φαίνεται ολο-
ένα πιο διχασμένη, με νέες εντάσεις
και με τη ραγδαία αναζωπύρωση
παλιών διενέξεων. Ουδείς θα μείνει
αλώβητος. Ενώ την Πέμπτη οι πρό-
εδροι Τραμπ και Πούτιν συζήτησαν
το ενδεχόμενο αμερικανικές δυνά-
μεις να συνδράμουν στην προσπά-
θεια κατάσβεσης των πυρκαγιών
της Σιβηρίας, οι δύο χώρες βαδίζουν
ολοταχώς προς νέο πόλεμο εξοπλι-
σμών. Την Παρασκευή ήρθε το επί-
σημο τέλος του συμφώνου για τις

Πυρηνικές Δυνάμεις Μέσου Βελη-
νεκούς (INF) το οποίο υπεγράφη το
1987 μεταξύ ΗΠΑ και τότε Σοβιετικής
Ενωσης και οδήγησε στη απόσυρση
χιλιάδων πυρηνικών πυραύλων από
την Ευρώπη. Ισχυριζόμενος ότι η
Ρωσία αθετεί υποχρεώσεις που απέρ-
ρεαν από τη συνθήκη, ο Ντόναλντ
Τραμπ ανακοίνωσε την κατάργησή
της, ανοίγοντας τον δρόμο για την
ανάπτυξη και τοποθέτηση νέων πυ-
ρηνικών και συμβατικών πυραύλων
από τις ΗΠΑ και τη Ρωσία. Τι θα
γίνει στην Ευρώπη εάν οι ΗΠΑ θε-
λήσουν να τοποθετήσουν πυραύλους
στα εδάφη νατοϊκών συμμάχων; 

Παρότι το ΝΑΤΟ συμμερίζεται
τις ανησυχίες των ΗΠΑ ως προς τη
Ρωσία, θα αντέξει η Συμμαχία όταν
πολλές χώρες θα αρνηθούν, φοβού-
μενες τις αντιδράσεις των πολιτών
που γίνονται ολοένα πιο ευαίσθητοι
σε ζητήματα προστασίας του περι-
βάλλοντος και της κατάργησης της
πυρηνικής ενέργειας και των πυρη-
νικών όπλων; Επειδή η σχέση Τραμπ
- Πούτιν φαίνεται ακλόνητη, ίσως
στόχος της κατάργησης της συνθή-
κης δεν ήταν τόσο η Ρωσία όσο η
Ε.Ε., τη διάλυση της οποίας θα ήθελε
να δει ο Τραμπ (όπως δείχνει ο εν-

θουσιασμός του για το Brexit). Οπως
και να έχει, η κατάργηση του INF
επιδεινώνει την ένταση στον κόσμο,
με απρόβλεπτες συνέπειες. Στην
παγκόσμια οικονομία, ο προστατευ-
τισμός των ΗΠΑ προκαλεί ρίγη ανη-
συχίας, καθώς εντείνεται ο εμπορικός
πόλεμος μεταξύ Ουάσιγκτον και Πε-
κίνου. Από την 1η Σεπτεμβρίου, οι
ΗΠΑ θα επιβάλουν δασμούς αξίας
10% σε κινεζικά εμπορεύματα αξίας
300 δισ. δολαρίων. Ηδη, ισχύουν
δασμοί 25% σε προϊόντα αξίας 250
δισ. δολαρίων. Αναμένεται η αντί-
δραση της Κίνας, η οποία είναι ολο-
ένα πιο αποφασισμένη να διεκδι-
κήσει αυτά που πιστεύει ότι της ανα-
λογούν ως υπερδύναμη. Την ίδια
ώρα, όμως, οποιαδήποτε εμπόδια
στην ανάπτυξη και στην ευημερία
των Κινέζων ίσως προκαλέσει κρα-
δασμούς στο καθεστώς, συμβάλλον-
τας σε ακόμη πιο δυναμική συμπε-
ριφορά της χώρας στην περιοχή και
στον υπόλοιπο κόσμο. Εν τω μεταξύ,
η συνεργασία μεταξύ Ρωσίας και Κί-
νας αναπτύσσεται και στο οικονο-
μικό και στο στρατιωτικό επίπεδο.
Η Ασία φαίνεται να αποσταθερο-
ποιείται σε πολλά επίπεδα. Δεν είναι
μόνο η κλιμακούμενη ένταση μεταξύ

Πακιστάν και Ινδίας (πυρηνικές δυ-
νάμεις και οι δύο και παλιοί αντίπα-
λοι), αλλά και ο εμπορικός πόλεμος
που ξέσπασε μεταξύ Ιαπωνίας και
Νοτίου Κορέας. Οι δύο ισχυρότεροι
σύμμαχοι των ΗΠΑ στην περιοχή
δεν έχουν ξεπεράσει την παραδο-
σιακή έχθρα μεταξύ τους, η οποία
τροφοδοτείται από τις μνήμες της
συμπεριφοράς των Ιαπώνων κατά
τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο. Στη δική
μας την ευρύτερη περιοχή, η κα-
τάργηση από τις ΗΠΑ της διεθνούς
συμφωνίας για τον περιορισμό του
πυρηνικού προγράμματος του Ιράν
αυξάνει συνεχώς τον κίνδυνο σο-
βαρής σύρραξης, ενώ η Συρία και η
Υεμένη ακόμη φλέγονται και η Τουρ-
κία δοκιμάζει τα όρια σχεδόν όλων
των γειτόνων της, συμπεριλαμβα-
νομένων της Ελλάδας και της Κύ-
πρου. Οι προβλέψεις επιστημόνων
είναι ότι η κλιματική αλλαγή θα συ-
νεχίσει, πλήττοντας κάθε ανθρώπινη
δραστηριότητα, θέτοντας σε κίνηση
μεγάλες και απρόβλεπτες αλλαγές
σε όλο τον κόσμο. Είναι τραγικό ότι
παντού ενισχύεται ο εθνικισμός,
όταν η μόνη σωτηρία θα ήταν η πα-
νανθρώπινη, συντονισμένη προ-
σπάθεια.

Ουδείς θα μείνει αλώβητος
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Ουσιαστικές συμμαχίες
και ανταλλάγματα

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Οι εξεγέρσεις που
υποκινούνται ή ορ-
γανώνονται από την
Αριστερά και στρέ-
φονται εναντίον μιας
κρατούσης τάξεως

πραγμάτων, είναι αφενός αναμε-
νόμενες και κατά φύση ασφαλώς
κομμάτων εμφορούμενων από ανα-
τρεπτική ιδεολογία. Αλλά όταν ένα
κίνημα ανατροπής προέρχεται από
τις συντηρητικές δυνάμεις μιας
χώρας, με εδραιωμένο αντιπρο-
σωπευτικό σύστημα, τότε τα πράγ-
ματα είναι περίπλοκα. Αυτό συνέβη
στη Βρετανία, αρχικώς με το δη-
μοψήφισμα, όπου κατίσχυσε η τά-
ση εξόδου της χώρας από την Ε.Ε.,
αλλά και με την εκλογή του κ. Μπό-
ρις Τζόνσον στην ηγεσία του Συν-
τηρητικού Κόμματος και την ανά-
δειξή του στην πρωθυπουργία.

Οι οπαδοί βεβαίως της εξόδου
της Βρετανίας από την Ε.Ε. αντι-
μετωπίζονται από το κατεστημένο
ως μία αγέλη απαίδευτων ατόμων.
Μόνον που ο ηγέτης των «πλη-
βείων», ο κ. Μπόρις Τζόνσον, προ-
έρχεται από το βαθύ βρετανικό
κατεστημένο. Απόφοιτος του Εton
και της Οξφόρδης, με κλασική
παιδεία, πλούσιος, που με την
ανάληψη του πρωθυπουργικού
αξιώματος η ετήσια μείωση του
εισοδήματός του από δραστηριό-
τητες που δεν μπορεί πλέον να
ασκεί, υπολογίζεται σε 650.000
λίρες. Δεν ήταν όμως τα κληρο-
νομημένα «προνόμια», που τον
ανέδειξαν ηγέτη των Συντηρητι-
κών. Ο κ. Τζόνσον γοήτευσε το
κόμμα με τους αστεϊσμούς του,
τις γκάφες του, τις πατριωτικές
υπερβολές του, και ενδεχομένως
με την απόφασή του «να ρίξει το
καράβι στα βράχια», εάν αυτό
είναι αναγκαίο. Κυρίως όμως διότι

ήταν ο μόνος πολιτικός αποφα-
σισμένος να οδηγήσει τη Βρετανία
εκτός Ε.Ε., με ή δίχως συμφωνία.

Οι Συντηρητικοί της αντιθέτου
τάσεως δεν αντελήφθησαν ότι το
κίνημα εξόδου από την Ε.Ε. δεν
αφορούσε θέσεις εργασίας ή το
εμπόριο, θέματα σχετιζόμενα εν
γένει με την οικονομία ή και τη
μετανάστευση, αλλά κάτι πολύ
πιο αρχέγονο, διότι προέτασσε
την ανάκτηση του δικαιώματος
κυριαρχίας και ελευθερίας, από
την ευημερία ή την ασφάλεια. Εί-
ναι μία διάσταση που έχει αμ-
βλυνθεί σημαντικότατα σε κά-
ποιες χώρες της Ενώσεως και ως
εκ τούτου εν πολλοίς πλέον ακα-
τανόητη. Διαπρεπείς οικονομο-
λόγοι, διευθυντικά στελέχη του
City, τραπεζίτες, προεξοφλούν
την οικονομική καταστροφή της
Βρετανίας, σε περίπτωση άτακτης
εξόδου από την Ε.Ε. 

Ωστόσο, στα τέλη της δεκαε-
τίας του ’70, στους «Τάιμς του
Λονδίνου», 364 οικονομολόγοι εί-
χαν χαρακτηρίσει το πρόγραμμα
αναδιοργανώσεως της οικονομίας
της Μάργκαρετ Θάτσερ εσφαλ-
μένο και δυνάμει καταστροφικό.
Αλλά δεν δικαιώθηκαν.

Στην πρώτη ομιλία που εξε-
φώνησε έξω από την πρωθυπουρ-
γική κατοικία, ο κ. Τζόνσον ζήτησε
επαναδιαπραγμάτευση της συμ-
φωνίας και άρση της δικλίδας
ασφαλείας (back stop) στα σύνορα
Βρετανίας και Ιρλανδίας. Η γρα-
φειοκρατία των Βρυξελλών απέρ-
ριψε την πρόταση, όπως ήταν φυ-
σικό και αναμενόμενο. Το θέμα
θα κριθεί σε επίπεδο πολιτικό.

Ακατανόητη, ωστόσο, υπήρξε
η σπουδή του πρωθυπουργού Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη να αποκλείσει
οποιαδήποτε επαναδιαπραγμά-
τευση της συμφωνίας του Brexit
κατά την ανάγνωση των προγραμ-
ματικών δηλώσεών του στη Βου-
λή, ιδιαίτερα όταν ο ίδιος επιδιώκει
επαναδιαπραγμάτευση του προ-
γράμματος που είχε συνομολο-
γήσει o ΣΥΡΙΖΑ. Μάλλον θα του
διέφυγε επίσης ότι η Βρετανία εί-
ναι εγγυήτρια δύναμη στην Κύ-
προ, σε φάση κρισιμότατη του
κυπριακού ζητήματος. Αλλά αυτά,
συμβαίνουν παρ’ ημίν.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Μ ε χρονική απόσταση που ευ-
νοεί την ψυχραιμία, μπορού-
με να πούμε ότι ο καινούριος

πρωθυπουργός, Κυριάκος Μητσο-
τάκης, διαχειρίστηκε την εκλογική
του νίκη με σοβαρότητα. Είχε προ-
ετοιμάσει τον σχεδιασμό του για την
άσκηση της εξουσίας και είχε επιλέξει
τους επιτελείς συνεργάτες του. 

Κάθε οργανωτικός σχεδιασμός
είναι ή μεταρρυθμιστικός θεσμών
και λειτουργιών ή συντηρητικός -
βελτιωτικός. Ο Κ.Μ. δεν είχε επαγ-
γελθεί μεταρρυθμιστικά τολμήματα,
υποσχόταν να βελτιώσει τα χρηστικά
λειτουργήματα που διαχειρίζεται η
εξουσία. Η επιλογή Χρυσοχοΐδη ήταν
η ευφυέστερη στρατηγική του κί-
νηση.

Απόλυτη και κραυγαλέα πολιτική
αποτυχία του ΣΥΡΙΖΑ, καθημερινή,
εξαιρετικά επώδυνη για την κοινή
γνώμη, ήταν το «μπάχαλο» στη Δη-
μόσια Τάξη, η τέλεια αποσύνθεση
και ο ευτελισμός της Παιδείας, ο
ανεκδιήγητος εμπορικός εκχυδαϊσμός
του ραδιοτηλεοπτικού πεδίου. Με
τον Χρυσοχοΐδη ο Κ.Μ. άλλαξε, μέσα
σε λίγες ώρες, την ατμόσφαιρα ανα-
σφάλειας και τρομοκράτησης των
πολιτών. Ιδιον κοινωνικό αντίκτυπο
θα είχε οπωσδήποτε και η επιστρά-
τευση της Αννας Διαμαντοπούλου
στο υπουργείο Παιδείας. Ιδιον αντί-
κτυπο και η ανάθεση του ραδιοτη-
λεοπτικού πεδίου σε μια προσωπι-
κότητα καθολικής αποδοχής και εκτί-
μησης, όπως, π.χ., ο Σταύρος Λυγερός.
Ο Κ.Μ. αρνήθηκε (ή δεν διανοήθηκε)
να είναι ο ριζοσπάστης δημιουργός
καινούργιου πολιτικού κλίματος.

Με την ίδια λογική της «πεπατη-
μένης» υπουργοποίησε και βλαστούς
οικογενειών που λογαριάζονται, «φε-

ουδαλικώ δικαίω», στυλοβάτες της
Ν.Δ. Ειδικά για το υπουργείο Εξωτε-
ρικών, όταν το κόμμα διαθέτει (εκλεγ-
μένον) έναν Αγγελο Συρίγο, η επιβολή
της οικογενειοκρατίας μοιάζει σύμ-
πτωμα πολιτικής αυτοχειρίας.

Οσο διαρκεί η ευφορία της εκλο-
γικής νίκης (και μάλιστα ύστερα από
τέσσερα χρόνια επιθετικού πολιτικού
αμοραλισμού και εξωραϊσμένου, με
«προοδευτικές» φιοριτούρες, μηδε-
νισμού), οι κριτικές παρατηρήσεις
για το ξεκίνημα της νέας κυβέρνησης
ενοχλούν, σίγουρα, όσους πολίτες
λειτουργούν με τη λογική του οπαδού.
Αλλά ακριβώς ο εγκλωβισμός της πο-
λιτικής στο δίπολο: οπαδός ή αντί-
παλος, είναι το τέχνασμα του νέου
ολοκληρωτισμού απόλυτης κυριαρ-
χίας των εντυπώσεων.

Ισως οι γόνοι πολιτικών οικογε-
νειών να εθίζονται έγκαιρα, άθελά
τους, στην προτεραιότητα των εν-
τυπώσεων.

Πιθανόν γι’ αυτό και ο Κ.Μ. ανέχ-
θηκε, στην παρουσίαση των προ-
γραμματικών του δηλώσεων, να τον
χειροκροτούν οι βουλευτές του, σε
κάθε φράση του, πειθήνια. Δεν θε-
ώρησε ντροπή το σύμπτωμα, δεν το
λογάριασε σαν προκλητική απουσία
συλλογικής πολιτικής αξιοπρέπειας,
αναπαραγωγή του λαϊκισμού πασό-
κων και συριζαίων.

Αναπόδεικτος ο ισχυρισμός ότι
η ψήφος του λαού, στην πρόσφατη
ετυμηγορία, ήταν διαμαρτυρία για
τα πεπραγμένα του ΣΥΡΙΖΑ, όχι κα-
τάφαση της αοριστολογίας - γενικο-
λογίας των επαγγελιών της Ν.Δ. Μοι-
άζει άδικος ο χαρακτηρισμός «αορι-
στολογία - γενικολογία», αφού ο Κ.Μ.
εξήγγειλε πολλά και μεγάλα δημόσια
έργα, τολμηρές πρωτοβουλίες συγ-

κεκριμένες. Για τον νοήμονα όμως
και απροκατάληπτο πολίτη, οι επαγ-
γελίες του Κ.Μ. έκαναν ολοφάνερη
και χειροπιαστή τη σύμπτωση Ν.Δ.
και ΣΥΡΙΖΑ στο κοινό ιδεολογικό πε-
δίο του Ιστορικού Υλισμού.

Τι ονομάζουμε «Ιστορικό Υλισμό»;
Την άποψη - πεποίθηση - βεβαιότητα
(που μεταφράζεται σε πολιτική πράξη)
ότι «η οικονομία κινεί την Ιστορία».
Οχι η ανθρώπινη καλλιέργεια, όχι η
παιδεία, όχι η πάλη για «νόημα» της
ύπαρξης, του κόσμου, της Ιστορίας,
«νόημα» που γεννάει την υψηλή τέ-
χνη, τα θαυμαστά κορυφώματα του
πολιτισμού – τίποτε από αυτά. Στη
μεταδικτατορική Ελλάδα των τελευ-
ταίων σαράντα πέντε χρόνων, η πο-
λιτική πρακτική και η εκπαίδευση
στα σχολειά πειθάρχησαν ολοκλη-
ρωτικά στην ντιρεχτίβα: «η οικονομία
κινεί την Ιστορία». Οι προγραμματικές
δηλώσεις του πρωθυπουργού Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη ήταν ένα τυπικό
δείγμα των θεωρήσεων και θέσεων
του Ιστορικού Υλισμού.

Ολα τα βασανιστικά της ελλαδικής
κοινωνίας προβλήματα παραπέμ-
πονταν σε οικονομικούς συντελεστές.
Ολες οι ελπίδες ανάκαμψης εντοπί-
ζονταν σε ελπίδες εύνοιας της τύχης:
Να εμφανιστούν οι πολυπόθητοι
«επενδυτές», που θα γοητευτούν
από την ετοιμότητα της κοινωνίας
να τους ξεπουλήσει όλα τα προικιά
της, μόνο για τα όσα ψίχουλα θα δη-
μιουργεί το ληστρικό φαγοπότι τους.
Τεταρτοκοσμική λογική, αποκύημα
της «προοδευτικής» κοινωνικής πα-
ρακμής μας. 

Ο Χρήστος Σταϊκούρας είναι σο-
βαρός οικονομολόγος και γι’ αυτό
σεμνός πολιτικός. Πρέπει σίγουρα
να καταλαβαίνει ότι η ανάκαμψη της

οικονομίας προκύπτει, δεν «κατα-
σκευάζεται». Προκύπτει από την αλ-
λαγή του κοινωνικού κλίματος. Που
σημαίνει: τη ριζική αλλαγή, άτεγκτα
συνεπή, του ραδιοτηλεοπτικού πε-
δίου – με οποιοδήποτε κομματικό
κόστος. Την απολύτρωση του σχο-
λειού από τον χρηστικό χαρακτήρα
του, την αποκατάσταση της κοινω-
νικής λειτουργίας του. Την αποτίναξη
του ζυγού των «περιφερειών» στην
τοπική αυτοδιοίκηση, την επιστροφή
στην αυτοδιαχειριζόμενη κοινότητα.
Την απόλυτη προτεραιότητα της
αξιοκρατίας, συνεχούς και δημιουρ-
γικού ελέγχου της ποιότητας και των
ικανοτήτων κάθε δημόσιου λειτουρ-
γού. Την επανάκριση όλων των πρό-
ωρων και χαριστικών συντάξεων,
την αμείλικτη πάταξη του παρασι-
τισμού στον δημόσιο τομέα.

Τέτοιου είδους κοινωνικές ανα-
κατατάξεις απαιτεί η ανάκαμψη της
οικονομίας. Ο συντονισμός των ανα-
κατατάξεων θα μπορούσε να είναι
ο ρόλος ενός μη διακοσμητικού αν-
τιπροέδρου της κυβέρνησης, π.χ.
του Στέφανου Μάνου. Τολμάει να
παραπέμπει σε ονόματα ή επιφυλλίδα,
ως ενδείξεις ρεαλιστικές και όχι σαν
αόριστες υποδείξεις. Ο ρεαλισμός
των ενδείξεων υπογραμμίζει το εφι-
κτό της πολιτικής πρότασης. 

Δυστυχώς μοιάζει παγιωμένη και
αμετακίνητη η άρνηση των πολιτικών
ηγετών μας να «γράψουν Ιστορία».
Τους δίνεται η δυνατότητα, και την
αντιπαρέρχονται σαν αδαείς. Προ-
τιμούν την εφήμερη εύνοια κάποιων
ξένων Πρεσβειών, όχι την ουσιαστική
καταξίωση της εύφημης ιστορικής
μνείας, από γενιά σε γενιά. Θυμηθείτε
τις θλιβερές φιγούρες των πρώην
«κορυφαίων» και μετριότατων.

Θα μείνει ως ένδοξος ή απλώς «πρώην»;

Η οικονομική κρίση
μείωσε δραματικά
τις αμυντικές δαπά-
νες της χώρας μας,
ανοίγοντας την ψα-
λίδα με την Τουρκία.

Οι ελληνικές κυβερνήσεις ξόδεψαν
πάρα πολλά δισ. μετά τη Μεταπο-
λίτευση, αλλά δυστυχώς δεν έμεινε
σχεδόν τίποτα πίσω από πλευράς
αμυντικής βιομηχανίας. Η ΕΑΒ
και άλλες κρατικές εταιρείες ξεκί-
νησαν με μεγάλες φιλοδοξίες, οι
οποίες πνίγηκαν από την κομμα-
τική κακοδιοίκηση και τον συν-
δικαλισμό. Η Αγκυρα έμαθε το μά-

θημά της μετά το αμερικανικό εμ-
πάργκο του 1974 και ανέπτυξε,
βάσει ενός μακρόπνοου σχεδια-
σμού, αξιόλογη πολεμική βιομη-
χανία. Σήμερα βρίσκεται μπροστά
σε τομείς υψηλής τεχνολογίας.
Κανείς δεν μπορεί να γνωρίζει
ποιες θα είναι οι επιπτώσεις από
τις κυρώσεις που ενδέχεται να επι-
βληθούν από τις ΗΠΑ λόγω της
αγοράς των S-400. Αλλωστε, δεν
είναι καν βέβαιο αν ο πρόεδρος
Τραμπ θα τις επιτρέψει σε πρώτη
φάση. Η ειρωνεία, βέβαια, είναι
πως η Τουρκία κέρδισε αρχικά πά-
ρα πολλά από τη συνεργασία με
το Ισραήλ στον τομέα της αμυν-

τικής βιομηχανίας. Τώρα η σχέση
έχει δηλητηριασθεί τόσο, που η
ισραηλινή κυβέρνηση κάνει λόμπι
στις ΗΠΑ για να μην παραλάβει η
Αγκυρα τα F-35.

Η Ελλάδα έχει παίξει σωστά
έως τώρα τα διπλωματικά χαρτιά
της. Αμέσως μετά την έναρξη της
οικονομικής κρίσης έγινε αντιλη-
πτή η επείγουσα ανάγκη στενών
συμμαχιών με τις ΗΠΑ και το Ισ-
ραήλ. Σε μια σπάνια επίδειξη δια-
κομματικής ωριμότητας, οι κυβερ-
νήσεις Παπανδρέου, Σαμαρά και
Τσίπρα ακολούθησαν πιστά το
ίδιο δόγμα. Και τώρα, ΗΠΑ και Ισ-
ραήλ δείχνουν ότι θέλουν την εμ-
βάθυνση της σχέσης με την κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη.

Επειδή όμως και στη διπλωμα-
τία χρειάζονται δύο για ένα επι-
τυχημένο «ταγκό», η Ελλάδα πρέ-
πει να αρχίσει να επιδιώκει απτά
και μετρήσιμα ανταλλάγματα, που
θα τη βοηθήσουν να μικρύνει την
ψαλίδα με την Τουρκία σε βάθος
δεκαετίας. Ανάμεσα σε αυτά μπο-
ρεί να είναι ένα νέο ξεκίνημα στην
αμυντική βιομηχανία. Η χώρα μας
διαθέτει καλά μυαλά στον τομέα
της τεχνολογίας. Σημαντικά εξο-
πλιστικά προγράμματα θα αρχί-
σουν σε λίγο καιρό. Αν δεν επα-
ναλάβουμε τα αντισταθμιστικά
«μαϊμού» του παρελθόντος και τις
φαρσοκωμωδίες τύπου Ναυπη-
γείων Ελευσίνας, θα μπορούσαμε
να πετύχουμε πολλά. Το έχουμε
ανάγκη εάν σοβαρευτούμε περισ-
σότερο και αρχίσουμε να λειτουρ-
γούμε, έστω και λίγο, σαν μια άλλη
μικρή χώρα, που κατάφερε πολλά
με σχέδιο, εγχώριο «brain trust»
και, βέβαια, την αμερικανική υπο-
στήριξη.

Πορεία προς την έξοδο

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

������

Ενα νέο ξεκίνημα στην
αμυντική βιομηχανία
θα βοηθήσει την Ελλά-
δα να μικρύνει την ψα-
λίδα με την Τουρκία σε
βάθος δεκαετίας.

������

Ο Τζόνσον γοήτευσε το
κόμμα του διότι ήταν ο
μόνος πολιτικός αποφα-
σισμένος να οδηγήσει
την Βρετανία εκτός Ε.Ε.,
με ή δίχως συμφωνία.
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Ε λάχιστες ημέρες πριν από την
καθοριστικής σημασίας συ-
νάντηση της 9ης Αυγούστου

ανάμεσα στους Ν. Αναστασιάδη και
Μ. Ακιντζί, το ερώτημα φαντάζει
αναπόφευκτο: Τι άλλαξε τα τελευ-
ταία δύο χρόνια, ώστε να δικαιολο-
γείται η εκτίμηση ότι θα προκύψει
κάποια κινητικότητα; Ο πρόεδρος
Αναστασιάδης, εκ προθέσεως, υπο-
νομεύει κάθε πιθανότητα για πρό-
οδο, παίζοντας το χαρτί της «πολι-
τικής ισότητας» και αποσυναρμο-
λογώντας την προσέγγιση της «απο-
τελεσματικής συμμετοχής των Τ/κ»
στην κεντρική κυβέρνηση. Τα θέ-
ματα αυτά ως συνολικό κεφάλαιο
έκλεισαν στο Κραν Μοντάνα, τώρα
τα ανοίγει ο Ν. Αναστασιάδης με
προφανή στόχο τον τορπιλισμό της
διαδικασίας με όπλο τη μαζική πα-
ραπλάνηση της υπόθεσης «πολιτική
ισότητα». Όλοι οι Ε/κ ηγέτες την
αποδέχθηκαν, όλοι υποκρίθηκαν
(πλην ενός) πως την υποστήριζαν,
αλλά κανένας δεν προσπάθησε να
εξηγήσει στην ε/κ κοινή γνώμη τι
σημαίνει και πώς μπορούσε να υλο-
ποιηθεί. Σε ένα θολό τοπίο, σε μια
κοινή γνώμη που διερωτάται και
αμφιβάλλει, ο Ν. Αναστασιάδης είναι
σε θέση να γυρίσει τον διακόπτη
στην «ασφάλεια» της συντήρησης
του υπάρχοντος στάτους κβο, προ-
βάλλοντάς την, ως τη «μη χειρότερη»
ρύθμιση των πραγμάτων. 

Είναι παλαιά ε/κ συνήθεια, την
οποία ανήγαγε σε δόγμα ο Ν. Ανα-
στασιάδης: σε κάθε φάση των δια-
πραγματεύσεων αναδείκνυε και
ένα διαφορετικό θέμα ως το μείζον.
Πρώτα το εδαφικό με επίκεντρο
την επιστροφή της Μόρφου υπό

ε/κ διοίκηση. Ο Μ. Ακιντζί επέδειξε
θάρρος και παρουσίασε στο Μοντ
Πελεράν δικό του Χάρτη στα πο-
σοστά του Χάρτη Ανάν με τη Μόρ-
φου υπό ε/κ διοίκηση. Ο Ν. Ανα-
στασιάδης εγκατέλειψε το ελβετικό
θέρετρο. Μετά ανέδειξε τις εγγυή-
σεις/ασφάλεια ως το κορυφαίο. Στο
Κραν Μοντάνα πήρε ό,τι σημαντι-
κότερο κατέκτησε Ε/κ ηγέτης στο
κεφάλαιο αυτό με τη σφραγίδα
Γκουτιέρες: αποχώρηση του του-
ρικού στρατού (ο μισός με την υπο-
γραφή της λύσης), τερματισμός
επεμβατικών δικαιωμάτων, δημι-
ουργία μηχανισμού εφαρμογής της
λύσης. Ο Ν. Αναστασιάδης εγκα-
τέλειψε και αυτό το ελβετικό θέρε-
τρο και για δύο χρόνια περιοδεύει
μεταξύ «δύο κρατών» και «συνο-
μοσπονδίας». Τώρα αναδεικνύει
την πολιτική ισότητα την οποία ο
ίδιος ως αρχή και ως περιεχόμενο
αποδέχθηκε σε μια σειρά από ενέρ-
γειές του, όπως με την υποστήριξή
του στο σχέδιο Ανάν, όπως με τη
Συμφωνία της 14ης Φεβρουαρίου
2014 με τον Ν. Έρογλου, όπως με
τις συγκλίσεις με τον Μ. Ακιντζί
που προηγήθηκαν του Κραν Μον-
τάνα. Τώρα αναδεικνύει το ζήτημα
της πολιτικής ισότητας, παρ’ όλο
που ο γ.γ. του ΟΗΕ καθόρισε τις
παραμέτρους του και με τις οποίες
οι δύο ηγέτες έδειχναν να συμφω-
νούν στον δρόμο για το ελβετικό
θέρετρο: εκ περιτροπής προεδρία
με στάθμιση της ψήφου στο 20%,
Υπουργικό Συμβούλιο με αναλογία
7 προς 4, κατ’ αρχάς αποδοχή της
εισήγησης Γκουτιέρες για μία τ/κ
ψήφο στα σώματα της ομοσπον-
διακής κυβέρνησης που επηρεάζουν

ζωτικά συμφέροντα των Τ/κ (περί-
που δέκα σώματα), Κάτω Βουλή με
αναλογία 70 προς 30, Άνω Βουλή
σε αναλογία με 50 - 50. 

Ο ΟΗΕ και η Ε.Ε. κατανοούν επι-
χειρήματα, ή τακτικές, ή αναπρο-
σαρμογές θέσεων. Ωστόσο, τόσο ο
ΟΗΕ όσο και η Ε.Ε. δεν διάβασαν
σωστά την ουσία που κρύβεται
πίσω από τους τακτικισμούς της
ε/κ ηγεσίας. Δεν θέλησαν να δουν
ότι η αποστασιοποίηση από την
ομοσπονδιακή λύση δεν αφορά κά-
ποια μάχη επιχειρημάτων, αλλά
μια διαφορετική οργάνωση των
προτεραιοτήτων μιας ισχυρής ομά-
δα συμφερόντων, η οποία κυριο-
λεκτικά κάνει πάρτι πάνω στο στά-
τους κβο. Συνολικά, ένα λόμπι συμ-
φερόντων με παρακλάδια στην οι-
κονομία, το κομματικό σύστημα,
τη διπλωματική υπηρεσία, το δι-
καστικό σώμα και στους εκδοτικούς
ομίλους «μάχεται» νυχθημερόν για
να μην αλλάξει τίποτε. Το χαρτί
της πολιτικής ισότητας θα χρησι-
μοποιηθεί με ηχηρές διακηρύξεις
με στόχο τη διαιώνιση του είδους
και τη συντήρηση των προνομίων
που βασίζεται στα συσσωρευμένα
κέρδη που δημιούργησε η εισβολή. 

Ο Ν. Αναστασιάδης πιθανόν να
θεωρεί τον εαυτό του ικανό τακτι-
κιστή. Μόλις όλα πήγαιναν για ορι-
στική συμφωνία, ανακάλυπτε τον
πραγματικό του εαυτό, ένα κακέ-
κτυπο του Τ. Παπαδόπουλου. Έτσι,
ανέδειξε ως κομβικής σημασίας
θέμα εκείνο της πολιτικής ισότητας,
το διαστρεβλώνει ως περιεχόμενο
για δύο χρόνια, με στόχο μέσα από
την παραπληροφόρησης της ε/κ
γνώμης να «δραπετεύσει» και από

αυτό τον γύρο των συνομιλιών, αλλά
και να έχει μαζί του σημαντικό μέρος
της κοινής γνώμης. Το ενδεχόμενο
να δραπετεύσει και αυτή τη φορά
είναι πέρα από ουτοπικό: πλέον
όλοι έχουν καταλάβει ποιος είναι
και πού το πάει. Το Σ.Α. και ο γ.γ.
του ΟΗΕ μιλούν πλέον για συνομι-
λίες με την αίσθηση του επείγοντος,
περιορισμένου χρόνου, με ανοικτό
το σενάριο αποχώρησης της ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ. Αυτό το συνδυαστικό εν-
δεχόμενο ίσως λειτουργήσει ως μο-
χλός πίεσης προς την ε/κ ηγεσία,
και ως ένα δυνατό σοκ για την ε/κ
κοινή γνώμη.

Είναι όμως αυτό το ενδεχόμενο
ρεαλιστικό; Μπορεί ο ΟΗΕ να κάνει
κινήσεις που να ισοδυναμούν με
σοκ; Είναι η μόνη ελπίδα, αν και
θεωρώ ότι ο ΟΗΕ άργησε πολύ να
το σκεφθεί, και κάτι που γίνεται κα-
θυστερημένα, δύσκολα αποδίδει το
επιθυμητό αποτέλεσμα. Προσθέτω
και τη διετή απουσία της Ε.Ε. στις
μη εξελίξεις στο Κυπριακό. Η Φ.
Μογκερίνι, φοβούμενη να μην τσα-
λακώσει το κύρος της πάνω σε ένα
δύσκολο θέμα, έκλεισε τη θητεία
της ως αντιπρόεδρος της Επιτροπής,
συντάσσοντας καταδίκες της τουρ-
κικής παρεμβατικότητας στην κυ-
πριακή ΑΟΖ. Καταδίκες, χωρίς, όμως
τη διασύνδεσή τους με το μείζον:
την ανάδειξη της σημασίας της επί-
λυσης του Κυπριακού ως της λυδίας
λίθου για να αλλάξει κατεύθυνση
το σύνολο των ζητημάτων της πε-
ριοχής, χωρίς, ούτε μία δημόσια
υποστήριξη στο δημιουργικό «Πλαί-
σιο Γκουτιέρες». 

www.larkoslarkou.org.cy

Τακτισμοί στα όρια του σοκ!
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Π ραγματοποιείται σε λίγες
μέρες η πολυαναμενόμενη
συνάντηση του ΠτΔ με

τον Τ/κ ηγέτη Μουσταφά Ακιντζί.
Μπορεί να μιλούμε για μια άτυπη
συνάντηση με ανοικτή ατζέντα,
άλλα όλοι συμφωνούν πως πρό-
κειται για την πιο κρίσιμη συ-
νάντηση που έχει πραγματοποι-
ηθεί ποτέ. Ίσως η 9η Αυγούστου
να είναι η ημερομηνία που θα
κρίνει το μέλλον αυτού του τό-
που. Ίσως να είναι η ημερομηνία
ορόσημο κατά την οποία θα δια-
φανεί αν αυτός ο δύσμοιρος τό-
πος έχει μέλλον. Αν αυτή η τα-
λαιπωρημένη πατρίδα έχει προ-
οπτική. Σύμφωνα με όλες τις εκ-
θέσεις του γ.γ., μετά το ναυάγιο
στο Κραν Μοντάνα, οι δύο ηγέτες
προσέρχονται σε αυτήν τη συ-
νάντηση σίγουρα με «βρεγμένη
τη φωλιά τους». Τα τελευταία
δύο χρόνια με αυτά που έκαναν
ή με αυτά που δεν έκαναν, με
αυτά που επίσημα ή ανεπίσημα
διακήρυτταν έφεραν αυτό τον
τόπο στα πρόθυρα της οριστικής
διχοτόμησης με δυσοίωνες προ-
οπτικές και για τις δύο κοινότη-
τες. Δυστυχώς, ο ΟΗΕ πιστεύει
ότι δεν υπάρχει η απαραίτητη
πολιτική βούληση και από τις
δύο πλευρές. Δεν είναι της ώρας
να πάρουμε μέτρο και να μετρή-
σουμε ποιος φταίει λιγότερο και
ποιος περισσότερο. Δυστυχώς
για εμάς ίσως μια τέτοια απόπειρα
να μας εξέπληττε δυσάρεστα.

«Παραμένω αισιόδοξος ότι
εξακολουθεί να είναι εφικτή η
λύση του Κυπριακού εντός του
2016», δήλωνε στις 15 Ιουνίου
του 2016 ο ΠτΔ. «Η λύση μπορεί
να είναι πιθανή και εντός μηνών»,
δήλωνε στις 2 Ιουνίου του 2016
ο Τ/κ ηγέτης. Εδώ είναι το μεγάλο
ερώτημα. Και οι δύο ηγέτες θα
πρέπει, αφού κάνουν μια αυτο-
κριτική μακριά από ψευτοεγωι-
σμούς, να απαντήσουν πρώτα
στον εαυτό τους και μετά στον
λαό το αυτονόητο. Πώς δηλαδή
μετά από αυτά τα ελπιδοφόρα
μηνύματα φτάσαμε στο παρά
πέντε της οριστικής διχοτόμη-
σης;

Ειδικότερα ο δικός μας ηγέτης
θα πρέπει προτού προσέλθει σε
αυτήν την ιστορική συνάντηση
να συνειδητοποιήσει το μέγεθος
της ευθύνης. Να αντιληφθεί ότι
πρόκειται για το τελευταίο κτύ-
πημα της ιστορίας και θα πρέπει
να δηλώσει παρών. Να μην
αγνοήσει αυτό το κτύπημα, όπως
άλλωστε έκανε το 2004, όταν με
περισσό πολιτικό θάρρος δήλωνε:
«Τούτη είναι η ώρα που η ιστορία
χτυπά την πόρτα μας και εγώ
δεν θα την αγνοήσω, γι’ αυτό
και σας παρακαλώ να μετατρέ-
ψουμε αυτή την ευκαιρία σε μια
συλλογική επιλογή που με το

NAI στο δημοψήφισμα ανοίγει
τον δρόμο για επανένωση της
Κύπρου». 

Αν είναι να προσέλθει με θέ-
σεις της φιλοσοφίας Τάσσου Πα-
παδόπουλου καλυτέρα να δηλώ-
σει κώλυμα και να μην παρευ-
ρεθεί. Εδώ που φτάσαμε η πα-
ραμικρή παλινδρόμηση θα απο-
βεί μοιραία για το μέλλον αυτού
του τόπου. Ο γ.γ. μας το διεμή-
νυσε σαφέστατα. Αν δεν δείξετε
την απαιτούμενη πολιτική βού-
ληση δεν θα ασχοληθώ ξανά μαζί
σας. Στο Κραν Μοντάνα μας ευ-
χήθηκε, από ευγένεια και μόνο,
καλή τύχη και μας συνέστησε
να προβληματιστούμε και να
επανέλθουμε. Στη ουσία μας είπε
στο καλό και στο επανιδείν. Αυ-
τήν τη φορά, όμως, αν δεν δεί-
ξουμε την απαραίτητη πολιτική
βούληση σίγουρα το «καλή τύχη»
θα είναι χωρίς το επανιδείν.

Επιπρόσθετα ο ΠτΔ θα πρέπει
επιτέλους να «αποτοξινωθεί» απ’
όλους αυτούς τους αυλικούς που
τα τελευταία δύο χρόνια είχαν
αρνητικότατη επίδραση στο εθνι-
κό θέμα. Έτσι και αλλιώς αυτοί
άρχισαν ήδη τη στρατηγική της
εξόδου. Αυτοί που τον συμβού-
λευαν να φύγει από το Μοντ Πε-
λεράν και είχαν τη φαεινή ιδέα
των συναντήσεων με τον Τούρκο
ΥΠΕΞ στη Νέα Υόρκη, τώρα δη-
λώνουν παθιασμένοι για λύση
ΔΔΟ. Πανικοβλημένοι τρέχουν
να αποσείσουν πιθανές ευθύνες.
Ο σώζων εαυτόν σωθήτω! 

Όταν απεξαρτηθεί απ’ όλους
αυτούς τους όψιμους εθνοσωτή-
ρες να μη νομίζει ότι θα μείνει
μόνος. Αντίθετα τον περιμένουν
οι παλιοί γνώριμοι συναγωνιστές.
Τον περιμένουν αυτοί που αν
και τα τελευταία δύο χρόνια τον
επέκριναν έντονα, είναι έτοιμοι
να συνεργαστούν και πάλι για
τη σωτηρία του τόπου. Έτσι και
αλλιώς με όλους αυτούς τον συν-
δέουν κοινοί αγώνες για λύση
και επανένωση. Όλοι αυτοί είναι
έτοιμοι να ξεχάσουν τα πάντα
και να του ευχηθούν ένα θερμό
και μεγάλο καλωσόρισες. Απλώς
γιατί γι’ αυτούς δεν είναι ξένο
σώμα. Ενώ για τους άλλους είναι
δυστυχώς ο δίαυλος για την προ-
σωπική πολιτική τους ανέλιξη
και την ικανοποίηση των δικών
τους φιλοδοξιών. Το ειλικρινές
Μέα Κούλπα, έστω και την υστά-
τη, δεν είναι δειλία. Αντίθετα εί-
ναι μια θαρραλέα πράξη που πάν-
τα εκτιμάται δεόντως από την
ιστορία και τις επερχόμενες γε-
νεές. Αν η 9η Αυγούστου δεν
έχει συνέχεια τότε ούτε ο τόπος
έχει συνέχεια και προοπτική.

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδι-
κός προγραμμάτων ηλεκτρονικών
υπολογιστών.

Το ορόσημο
της 9ης Αυγούστου

Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Σ υνολικά, 42 χρόνια από το θά-
νατο του Μακάριου, οι απέλ-
πιδες προσπάθειες για την

αποδόμησή του, δεν εγκαταλεί-
πονται από τους ορκισμένους αρ-
νητές και πολέμιούς του. Πρόσφατα
επιχείρησαν να επαναφέρουν ως
ξαναζεσταμένο φαγητό, τη θλιβερή
θεωρία ότι με την ομιλία του ενώ-
πιον του Συμβουλίου Ασφαλείας,
μετά το πραξικόπημα, προσκάλεσε
δήθεν την Τουρκία να εισβάλει
στην Κύπρο. Από τους δέκτες της
δημόσιας τηλεόρασης. Αποδεικνυό-
μενοι, ανιστόρητοι και αμνήμονες,
αφού όταν εκφωνούσε την ομιλία
του ο Μακάριος, η Τουρκία  βρι-
σκόταν ήδη καθ’ οδόν προς την
Κύπρο. Και διαγράφοντας τα πραγ-
ματικά γεγονότα, ότι η χουντική
επιχείρηση κατά του Μακαρίου,
με το πραξικόπημα της 15ης Ιου-
λίου, έγινε με πλήρη ορατότητα
της εξ Ελλάδος εκπόρευσής της.
Με την χρησιμοποίηση της ΕΛΔΥΚ
και των ηγητόρων της Εθνικής
Φρουράς, που ήσαν άπαντες Ελ-
λαδίτες, θλιβερά όργανα της χούν-
τας. Όμως 42 χρόνια  από το θάνατο
του Μακαρίου, επιχειρούνται και

παραμορφώσεις και στρεβλώσεις
σε ό,τι αφορά τις αρχές, τις αξίες
και τις πολιτικές στις οποίες πίστευε
και τις οποίες υπηρέτησε σε όλη
τη διάρκεια της μαρτυρικής του
πορείας επικεφαλής του κυπριακού
λαού. Η ακριβής αποτίμηση της
πολιτικής φιλοσοφίας στην οποία
πίστευε ο Μακάριος και την οποία
εφάρμοσε ως πολιτικός ηγέτης ενέ-
χει μια ιδιαίτερη αξία. Γιατί είναι
αξίωμα ότι η απουσία των μεγάλων
ιστορικών φυσιογνωμιών γίνεται
πιο έκδηλη και αισθητή με την πά-
ροδο του χρόνου. Στην περίπτωση
του Μακάριου αυτό το αξίωμα
προσλαμβάνει ακόμα μεγαλύτερες
διαστάσεις καθώς με τους σταθε-
ρούς στόχους, την ευέλικτη στρα-
τηγική, τον αγωνιστικό ρεαλισμό
αλλά και με το παγκόσμιο κύρος
και τη συντριπτική υποστήριξη
του λαού, υπήρξε  ηγέτης που σφρά-
γισε ανεξίτηλα την ιστορική πορεία
της Κύπρου. Αλλά και η σημερινή
πραγματικότητα είναι ακόμα υπό
την επήρεια και την επίδραση των
χειρισμών και της πολιτικής δια-
χείρισης του Μακαρίου ως Προ-
έδρου της Κύπρου.

Από νωρίς ο Μακάριος αναλύει
με  πολιτική διορατικότητα τις διε-
θνείς εξελίξεις και θέτει τα προ-
βλήματα και την προοπτική επί-
λυσής τους στη βάση αρχών. Στην
ομιλία του στη Διάσκεψη Κορυφής
των Αδεσμεύτων το 1961 στο Βε-
λιγράδι, αναφέρει χαρακτηριστικά:
«Η ειρήνη τότε μόνο είναι ασφαλής,
όταν δεν στηρίζεται απλώς επί της
ισχύος των όπλων και της ισορρο-
πίας των δυνάμεων, αλλά επί της
δικαιοσύνης, της ελευθερίας και
της αυτοδιαθέσεως». «Δεν αποφεύ-
γονται αλλά πολλαπλασιάζονται
οι κίνδυνοι οσάκις εφαρμόζονται
συμβιβαστικαί λύσεις, μη βασιζό-
μεναι επί αρχών. Ο συμβιβασμός,
δύναται να επιτύχει αναβολήν,
αλλά η αναβολή αποτελεί υποθή-
κευσιν του μέλλοντος».

Αυτό που αναδεικνύεται ως το
κορυφαίο διαχρονικό χαρακτηρι-
στικό του Μακαρίου είναι η αγω-
νιστική του στάση κατά της αποι-
κιοκρατικής δουλείας ενάντια στις
εξωτερικές πιέσεις, ενάντια στη
χούντα και κατά της προσαρμογής
στην τουρκική κατοχή. Θεμελιακή
του υποθήκη παραμένει «ότι δεν

θα ξεγράψουμε καμιά γωνιά της
κυπριακής γης, ότι κανενός πρό-
σφυγα δεν θα διαγράψουμε το δι-
καίωμα επιστροφής».

Τα λόγια του Μακάριου λίγες μό-
νο εβδομάδες πριν από το θάνατό
του, διαγράφουν ανάγλυφα τη θε-
ώρησή του για τη λύση του Κυπρια-
κού και τα όρια των υποχωρήσεων.
Ένα εξαιρετικής σημασίας ζήτημα
που ενέχει ιδιαίτερη επικαιρότητα.
« Η Ελληνοκυπριακή πλευρά δεν
έχει περιθώρια άλλων υποχωρήσεων
γιατί έκαμε ήδη πολλές και έφθασε
σε όρια που δεν μπορεί να υπερβεί.
Και  επομένως, οι πολιτικές συν-
ταγές ή συμβουλές περί αμοιβαίων
υποχωρήσεων δεν πρέπει να απευ-
θύνονται προς τους Έλληνες Κυ-
πρίους, Υποχωρήσεις πρέπει να ζη-
τούνται μονάχα από την τουρκική
πλευρά, αν υποχώρηση μπορεί να
ονομαστεί στην περίπτωση αυτή
η επιστροφή κατακτηθέντων διά
στρατιωτικής βίας».

Και απαντώντας ο Μακάριος σε
όσους συμβούλευαν ρεαλιστική
τάχατες αποδοχή των τετελεσμέ-
νων, διακήρυττε στο Όμοδος το
1975: «Πιθανώς να λεχθεί ότι υπάρ-

χουν σήμερον εν Κύπρω τετελε-
σμένα γεγονότα, τα οποία δεν απο-
γίνονται και δεν ανατρέπονται.
Και δεν πρέπει ταύτα να παραγνω-
ρίζονται. Δεν παραγνωρίζομεν,
αλλά δεν αναγνωρίζομεν και δεν
αποδεχόμεθα και δεν νομιμοποι-
ούμεν διά της υπογραφής μας τε-
τελεσμένα γεγονότα».

Και στο συλλαλητήριο της 20ης
Ιουλίου 1976 πρόσθετε: «Η μόνη
προσφερόμενη σύντομος λύσις εί-
ναι η αναγνώρισις και αποδοχή
της «ντε φάκτο» καταστάσεως.
Ποία όμως η ωφέλεια εκ της τοι-
αύτης συντομίας; Μήπως διά να
αποφευχθεί η τουρκοποίηση των
κατεχομένων εδαφών; Αλλά θα
γίνει τότε τη συγκαταθέσει και διά
της υπογραφής μας. Μήπως διά να
αισθανόμεθα ασφαλείς εις το υπό-
λοιπον τμήμα της νήσου; Πιστεύω
αντιθέτως, ότι η νομιμοποίησης
των τετελεσμένων γεγονότων θα
διεγείρει την τουρκική βουλιμίαν
και θα ενθαρρύνει τα επεκτατικά
σχέδια της Τουρκίας εις την Κύ-
προν».

Και με διάγνωση της ταύτισης
κινδύνων από τον τουρκικό επε-

κτατισμό με τον ευρύτερο Ελλη-
νισμό και προβλέποντας την εκ-
δήλωση των θρασύτατων τουρκι-
κών αξιώσεων προχωρούσε στην
επισήμανση; «Και τοιαύται εξελίξεις
εις την Κύπρον θα έχουν επακό-
λουθο και εις εκτός Κύπρου χώρους,
όπου πετρελαιοφόροι υφαλοκρη-
πίδες και Τουρκικαί μειονότητες
δίδουν εις την Τουρκίαν προσχή-
ματα επεκτατικής πολιτικής».

Είναι προφανές από τις δηλώσεις
αυτές αλλά κυρίως από ολόκληρη
την πολιτική διαδρομή του Μακά-
ριου ότι το διαχρονικό του μήνυμα
υπήρξε η εμμονή σε στόχους και
αρχές, η διεκδικητικότητα και η
ευέλικτη τακτική, που ωστόσο δεν
αναιρεί τις βασικές εθνικές επιδιώ-
ξεις. Καμιά προσπάθεια αλλοίωσης,
στρέβλωσης και παραμόρφωσης
των μηνυμάτων και της πολιτικής
φιλοσοφίας και φυσιογνωμίας του
δεν μπορεί να τεκμηριωθεί. Καμιά
μυθολογία δεν μπορεί να συσκο-
τίσει αυτή την ολοφάνερη αλή-
θεια.

Ο κ. Γιαννάκης Ομήρου είναι τέως Πρό-
εδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων.

Η απέλπιδα προσπάθεια αποδόμησης του Μακαρίου
Του ΓΙΑΝΝΑΚΗ ΟΜΗΡΟΥ

Απολαμβάνοντας τη θάλασσα υπό το ηλιοβασίλεμα στην παραλία της Malvarrosa στη Βαλένσια της Ισπανίας.
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Κίνδυνοι και ευρωπαϊκή προστασία

Ζ ούμε σε μια εποχή κινδύνων. H
ταχύτατη ανάπτυξη της μετα-
τεχνολογίας και η αύξηση του

πληθυσμού, στην Ευρωπαϊκή Ένωση
αλλά και παγκόσμια, συνοδεύεται από
αυξημένους και σύνθετους κινδύνους
για τον πληθυσμό. Η διαχείριση αυτών
των κινδύνων σε πανευρωπαϊκό επί-
πεδο, καθώς και η ανάγκη συνδρομής
του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Πολι-
τικής Προστασίας1, βρέθηκαν στο επί-
κεντρο εργαστηρίου, το οποίο διορ-
γάνωσε η Φινλανδική Προεδρία του
Συμβουλίου της ΕΕ (το β’ εξάμηνο του
2019, παραλαμβάνοντας από την Ρου-
μανία), με τη συμμετοχή της Πολιτικής
Άμυνας της Κύπρου.

Η συνάντηση έγινε 22-23 Ιουλίου
2019 στο Ελσίνκι, στο πλαίσιο της
Επιτροπής για τα Ανθρωπιστικά Θέ-
ματα και την Πολιτική Προστασία2.
Εμπειρογνώμονες και υπηρεσιακοί
παράγοντες από τις εθνικές αρχές Πο-
λιτικής Προστασίας συμμετείχαν στο
εργαστήριο, κατά το οποίο εξετάστη-
καν εις βάθος οι συνθήκες  που προ-
καλούν τους σύγχρονους κινδύνους
και η δυνατότητα αντιμετώπισής τους
σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Η Πολιτική
Άμυνα της Κύπρου συμμετέχει στις
επιτροπές και τις ομάδες εργασίας
στο πλαίσιο του Ευρωπαϊκού Μηχα-
νισμού Πολιτικής Προστασίας και
είναι η αρμόδια αρχή που ανέλαβε
την ευθύνη για την εκπόνηση της
Εθνικής Εκτίμησης Κινδύνου για την
Κύπρο. Εκτιμήσεις έγιναν δύο μέχρι
στιγμής: μια το 2016, με κύριο θέμα
την αντιμετώπιση των κινδύνων που
προκύπτουν από την κλιματική κρί-
ση.

Μια δεύτερη διεξήχθη το 2018, για
φυσικούς, τεχνολογικούς και άλλους
ανθρωπογενείς κινδύνους. Σκοπός
των εκτιμήσεων, πέρα από ευρωπαϊκή
υποχρέωση, βοηθά στην επικαιρο-
ποίηση και στόχευση των σχεδίων
αντιμετώπισης κινδύνων καθώς και
τον καταρτισμό εθνικών στρατηγικών. 

Τα πορίσματα του εργαστηρίου
στο Ελσίνκι καταδεικνύουν ότι οι κίν-

δυνοι στην Ευρώπη μεγαλώνουν λόγω
κλιματικής κρίσης, υπερεξάρτησης
από ηλεκτρονικά συστήματα, υπερ-
συγκέντρωσης πληθυσμών σε πόλεις
και απειλών τρομοκρατίας. Ιδιαίτερες
απειλές, που συνδέονται κυρίως με
τρομοκρατία, είναι οι ΡΒΧΠ - Ραδιο-
λογικές, Βιολογικές, Χημικές και Πυ-
ρηνικές. Υπάρχει, λοιπόν, ανάγκη, σε
ευρωπαϊκό επίπεδο, για τον εντοπισμό,
την πρόληψη και την προετοιμασία
έναντι αυτών των νέων απειλών. Κρί-
σεις αυτού του τύπου αναμένεται να
είναι σύνθετες, δεδομένου ότι είναι
δυνατόν να συνοδεύονται από έκρηξη,
πυρκαγιά, σύνθετες απειλές για την
υγεία και ανάγκη κινητοποίησης πολ-
λών υπηρεσιών ταυτόχρονα. Επιπρό-
σθετα, σε ένα επεισόδιο μεγάλης κλί-

μακας, είναι δυνατόν να μην επαρκούν
οι δυνατότητες ενός κράτους-μέλους
της Ε.Ε. και να ζητηθεί συνδρομή
μέσω του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού
Πολιτικής Προστασίας. Ιδιαίτερη ση-
μασία δίνεται πλέον στην πρόληψη,
η οποία κινείται πάνω σε τέσσερεις
άξονες: α) Την μείωση της διαθεσι-
μότητας πρώτων υλών ΡΒΧΠ, β) την
προετοιμασία των αρμοδίων Υπηρε-
σιών για τέτοιου είδους περιστατικά,
γ) την δυνατότητα αλληλοβοήθειας
εντός της ΕΕ και δ) την ανάπτυξη γνώ-
σεων και δεξιοτήτων σε σχέση με το
θέμα. Για το σκοπό αυτό, η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή έχει συστήσει Συμβουλευ-
τική Επιτροπή, η οποία απαρτίζεται
από ειδικούς από τα κράτη-μέλη.

Οι εθνικές εκτιμήσεις κινδύνων

των κρατών-μελών, διεξάγονται κάθε
τρία χρόνια. Για το ειδικό αυτό θέμα
(ΡΒΧΠ), όμως, η πανευρωπαϊκή αξιο-
λόγηση κινδύνου διεξάγεται κάθε έξι
μήνες, ενώ υπάρχουν και χρηματο-
δοτικά προγράμματα για την ανάπτυξη
εθνικών ικανοτήτων αντιμετώπισης
τέτοιων περιστατικών. 

Πέρα, όμως, από το επιχειρησιακό
μέρος της προετοιμασίας, απαιτείται
και στρατηγική αντιμετώπιση από τα
κράτη-μέλη, τα οποία πρέπει α) να
συμπεριλάβουν την εθνική εκτίμηση
κινδύνων στις διάφορες συγγενικές
στρατηγικές τους όπως, παραδείγματος
χάριν, για το περιβάλλον, την οικο-
νομία και κοινωνικά θέματα, β) να
έχουν σχέδια αντιμετώπισης σύνθετων
κρίσεων και γ) να αντιμετωπίζουν το
όλο θέμα διαχείρισης κινδύνων μέσα
στο πλαίσιο Σεντάι των Ηνωμένων
Εθνών για μείωση των καταστροφών. 

Σύμφωνα με τα πορίσματα του ερ-
γαστηρίου, υπάρχει η ανάγκη συμμε-
τοχής ολόκληρης της κοινωνίας, στα
πλαίσια των μέτρων αυτοπροστασίας.
Οι πολίτες πρέπει να συμμετέχουν
από τα αρχικά στάδια της αναγνώρισης
κινδύνων, να έχουν γνώση των σχε-
δίων αντιμετώπισης, να ενημερώνον-
ται για θέματα κινδύνων και να λαμ-
βάνουν μέτρα αυτοπροστασίας (all of
society approach). Επίσης, μέχρι το
2022, πρέπει να τεθεί σε εφαρμογή
το σύστημα έγκαιρης προειδοποίησης
του πληθυσμού, μέσω κινητών τηλε-
φώνων. Έτσι, θα πρέπει να υπάρχει
διασύνδεση όλων των κινδύνων με-
ταξύ τους, είτε πρόκειται για φυσικούς,
είτε τεχνολογικούς, είτε άλλους (ho-
listic approach).

O κ. Νικόλας Πάρης είναι Ανώτερος Λειτουρ-
γός Πολιτικής Άμυνας.

1 Ευρωπαϊκός Μηχανισμός πολιτικής Προστα-
σίας είναι ένα όργανο της Επιτροπής της ΕΕ
για την αλληλοβοήθεια μεταξύ των κρατών-
μελών αλλά και προς τρίτες χώρες.

2 Της οποίας προΐστατο, ο Κύπριος Επίτροπος
κ. Χρήστος Στυλιανίδης.

Η Πολιτική Άμυνα της Κύπρου συμμετέχει στις επιτροπές και τις ομάδες εργασίας
στο πλαίσιο του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Πολιτικής Προστασίας και είναι η αρμόδια
αρχή που ανέλαβε την ευθύνη για την εκπόνηση της Εθνικής Εκτίμησης Κινδύνου για
την Κύπρο. 

Αποστάσεις Ιεράς Συνόδου από τον Μόρφου
Τα όσα είπε ο μητροπολίτης Κυρηνείας ασπάζονται και άλλοι Συνοδικοί που δεν αποκλείουν επίσημη αντίδραση της Εκκλησίας

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Το κύμα αντιδράσεων που προκά-
λεσαν οι απόψεις Μόρφου περί
ομοφυλοφιλίας, ενώπιον ακροατη-
ρίου πιστών, αλλά και η παρέμβαση
γενικού εισαγγελέα για έρευνα εν-
δεχόμενης διάπραξης ποινικών
αδικημάτων είναι η μια πλευρά του
νομίσματος στον σάλο που συνε-
χίζεται. Η άλλη πλευρά και ενδε-
χομένως ή δυσκολότερη είναι ο ιε-
ράρχης να αναγκασθεί να αντιμε-
τωπίσει τα υπόλοιπα μέλη της Συ-
νόδου, τα οποία, με εξαίρεση τον
αρχιεπίσκοπο και τον μητροπολίτη
Κυρηνείας, δεν έχουν ανοίξει τα
χαρτιά τους δημόσια. Η εικόνα που
παρουσιάζει η Ιεραρχία της Εκκλη-
σίας της Κύπρου απέναντι στις
απόψεις ενός μέλους της, για ένα
ευαίσθητο θέματα μεταφράζεται
ποικιλοτρόπως.

Έχοντας ως δεδομένο τις δια-
στάσεις που προσέλαβαν οι απόψεις
Μόρφου, μια τάση που φαίνεται
να επικρατεί εντός των συνοδικών
προκρίνει, πως η εκκλησιαστική
ηγεσία θα πρέπει να τηρήσει απο-
στάσεις ασφαλείας, αφήνοντας τον
Νεόφυτο να αντιμετωπίσει τις έν-
τονες επικρίσεις που δέχεται, σε
κοινωνικό και πολιτικό επίπεδο.
Άλλη μερίδα ιεραρχών, ενδεχομέ-
νως και η μεγαλύτερη, αφήνει να
βγει προς τα έξω, με όχι και τόσο
κομψό τρόπο, πως τα λεγόμενα
Μόρφου εκφράζουν τον ίδιο και
κανένα άλλο ιεράρχη. Σε επίπεδο
Εκκλησίας αυτό που προκαλεί αί-
σθηση και δημιουργεί ερωτηματικά
είναι η συνειδητή επιλογή, όπως
φαίνεται, απουσίας επίσημης το-
ποθέτησης της Ιεράς Συνόδου για
ένα τόσο σοβαρό θέμα.

Η Σύνοδος
Η όποια εμπλοκή της Συνόδου,

ωστόσο, δεν είναι μια εξέλιξη που
απορρίπτεται κατηγορηματικά,
σύμφωνα με εκκλησιαστικές πηγές.

Επί του παρόντος η άποψη που
φαίνεται να κυριαρχεί κινείται στη
λογική «βλέποντας και κάνοντας».
Συνοδικός με τον οποίο μίλησε η
«Κ» δεν απέκλεισε τη σύναξη των
ιεραρχών, εντός του καλοκαιριού,
εάν και εφόσον το όλο θέμα δεν
ξεφουσκώσει. Σε διαφορετική πε-
ρίπτωση έδειξε την επόμενη τα-
κτική συνεδρία της Συνόδου τον
Σεπτέμβριο, όπου το όλο θέμα εκ
των πραγμάτων, όπως είπε, θα τους
απασχολήσει. Παρά τη σιωπή των
Συνοδικών όλες οι πληροφορίες
που βγαίνουν προς τα έξω δείχνουν
έλλειψη διάθεσης, στην καλύτερη
των περιπτώσεων, στήριξης του

Μόρφου Νεόφυτου. Η δημόσια
«αποκήρυξη» των απόψεων Μόρ-
φου από τον ίδιο τον Αρχιεπίσκοπο,
δεν τον εκφράζουν είπε, δημιουργεί
ήδη ένα αρνητικό κλίμα με άλλους
Ιεράρχες να ασπάζονται τις απόψεις
του Προκαθημένου της Εκκλησίας.
Στην Αρχιεπισκοπή από τις πρώτες
μέρες που ξέσπασε ο σάλος, η άπο-
ψη που επικράτησε ήταν πως ο
Μακαριότατος έπρεπε να μείνει
μακριά προκειμένου να μην επα-
ναληφθούν παλαιότερες καταστά-
σεις, που ο αρχιεπίσκοπος δέχθηκε
έντονες επικρίσεις για απόψεις που
εξέφρασε μετά από εκδήλωση της
κοινότητας ΛΟΑΤ στην Κύπρο. Την

περίοδο εκείνη, μάλιστα, όπως εί-
μαστε σε θέση να γνωρίζουμε υπήρ-
ξε και διακριτική παρέμβαση του
γενικού εισαγγελέα προς τον προ-
καθήμενο να υποχωρήσουν οι δη-
μόσιοι τόνοι, προς αποφυγή ενδε-
χόμενων ζητημάτων που άπτονται
της νομοθεσίας για τη ρητορική
μίσους.

Παραδοχές
Εντός Συνόδου υπάρχουν και

κάποιοι ιεράρχες που θεωρούν πως
η έντονη δημοσιότητα θα πιέσει
την Ιεραρχία να ασχοληθεί επιστά-
μενα με το θεολογικό και δογματικό
σκέλος, Εκκλησία και ομοφυλοφιλία.

Ιεράρχης, από τη νέα γενιά των συ-
νοδικών, έλεγε στην «Κ» πως η όλη
ιστορία τους έπιασε απροετοίμα-
στους. Ο ίδιος διαφώνησε με την
τοποθέτηση του μητροπολίτη Κυ-
ρηνείας από την άλλη όμως είπε
πως ο Μόρφου Νεόφυτος διαμόρ-
φωσε άποψη για ζητήματα βιοηθι-
κής που ακόμα και η επιστήμη δεν
έχει ξεκάθαρες απαντήσεις. «Ο
Μόρφου έχει μείνει στο αμαρτίες
γονέων παιδεύουσι τέκνα», είπε
χαρακτηριστικά, προσθέτοντας
πως το θέμα είναι ευαίσθητο. Με
αφορμή την έρευνα που ζητήθηκε
διερωτήθηκε. «Θα καθίσουν την
Αγία Γραφή στο σκαμνί;» Κατά τον
ίδιο, το καίριο ερώτημα που πρέπει
να απαντηθεί είναι τι πράττει η Εκ-
κλησία για ένα πρόσωπο που είναι
Χριστιανός και έχει αποδεχθεί τη
διαφορετικότητα του. «Η Εκκλησία
τι κάνει; Τον αποδέχεται ή όχι»;

Η έρευνα
Εκτός Εκκλησίας τα όσα είπε ο

Μόρφου, σε συγκέντρωση πιστών,
έχουν περάσει σε δεύτερη μοίρα
μετά την εντολή που έδωσε ο γε-
νικός εισαγγελέας στην Αστυνομία
για διεξαγωγή έρευνας, με ζητού-
μενο το ενδεχόμενο ο λόγος του
Μόρφου να προκάλεσε τη διάπραξη
ποινικών αδικημάτων, από τον ίδιο.

Μια κίνηση που έχει προκαλέσει
αίσθηση, υπό το πρίσμα να είναι
η μοναδική περίπτωση που θεσμι-
κός αξιωματούχος κινείται εναντίον
ιεράρχη για την εκφορά λόγου σε
δογματικά ζητήματα. Με άγνωστο
τον χρόνο, αλλά και τον τόπο λήψης
κατάθεσης από τον μητροπολίτη
Μόρφου, οι πληροφορίες από αστυ-
νομικές πηγές θέλουν τους ανα-
κριτές να μεταβαίνουν οι ίδιοι στην
Ευρύχου, ένα ζήτημα που αναφύε-
ται είναι αν οι δύο ανακριτές της
αστυνομίας είναι σε θέση να δια-
χειριστούν πολύπλοκα και δυσ-
νόητα θεολογικά κείμενα, τα οποία
είναι βέβαιο ότι θα επικαλεσθεί ο
Μόρφου Νεόφυτος. Μια πρώτη
γεύση για τη στάση που θα τηρήσει
ο ιεράρχης, έδωσε ένα πολυσέλιδο
κείμενο που δημοσιοποιήθηκε από
τον πρωτοσύγκελο της Ιεράς Μη-
τροπόλεως Μόρφου Αρχιμανδρίτη
Φώτιο Ιωακείμ, ως απάντηση στην
ανοιχτή διαφωνία του Μητροπολίτη
Κυρηνείας Χρυσόστομου.

Η θέση Φώτιου
Η αντίδραση του πρωτοσύγκε-

λου της Ιεράς Μητροπόλεως Μόρ-
φου δεν μπορεί να θεωρηθεί απλώς
ως μια απάντηση στα όσα είπε ένας
ιεράρχης. Εκκλησιαστικές πηγές
εκτιμούν πως τα λεγόμενα του Κυκ-
κώτη ιεράρχη βρίσκουν απήχηση
και σε άλλα μέλη της Συνόδου, τα
οποία διαφωνούν με την προσέγ-
γιση του Νεόφυτου σε ζητήματα
ομοφυλοφιλίας. Εξ ου και η γενική
επισήμανση του αρχιμανδρίτη Φώ-
τιου πως η ανακοίνωση του Κυρη-
νείας «πλήττει καίρια το ήθος και
τούς λόγους των αγίων της Εκκλη-
σίας μας, παλαιών και συγχρόνων,
αλλοιώνει τη σχετική Ιερά Παρά-
δοση της Ορθόδοξης Εκκλησίας
κα τον εκφραζόμενο στην Αγία
Γραφή λόγο του Θεού, δηλαδή την
αποκαλυφθείσα από τον Τριαδικό
Θεό «εν προσώπω Ιησού Χριστού
σωστική των ανθρώπων Αλήθεια». 

Στο κομμάτι των ερευνών που ζήτησε ο γενικός εισαγγελέας η λήψη κατάθεσης από τον μητροπολίτη Μόρφου θα
πραγματοποιηθεί στην Ευρύχου όπου θα μεταβούν σε απροσδιόριστο χρόνο οι ανακριτές, λένε οι πληροφορίες από
την Αστυνομία.

������

Οι εκφρασθείσες από-
ψεις Μόρφου περί ομο-
φυλοφιλίας ενδεχομένως
να ανοίξουν ένα κύκλο
εσωτερικής συζήτησης
στην Ιερά Σύνοδο. Παρα-
δοχή συνοδικού στην
«Κ» είναι πως η όλη ιστο-
ρία τους έπιασε απρο-
ετοίμαστους.
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Θ α ήταν κρίμα και άδικο να χρειαστεί να κλείσει
τα 85 ο πενηνταεπτάχρονος μητροπολίτης Μόρ-
φου Νεόφυτος, όπως ο Θεσσαλονίκης Ανθιμος,

για να ανακηρυχθεί επίτιμος πανεπιστημιακός διδάκτωρ.
Διπλό το κρίμα και τρίδιπλο το άδικο αν ονομαστεί δι-
δάκτωρ μόνο της Θεολογίας. Τέτοιον τίτλο θα μπορούσε
να τον αξιώσει και ο Καλαβρύτων Αμβρόσιος ή ο Πειραιώς
Σεραφείμ. Αντίθετα, ο Κύπριος επίσκοπος, με τις απα-
νωτές επικοινωνιακές εκρήξεις (απίστευτο το πόσο ζα-
λίζονται πολλοί ποιμένες από τις οθόνες της κοσμικό-
τητας), έχει αποδείξει ότι και στη Γενετική θα μπορούσε
να προσφέρει τη σοφία του και στην Εγκληματολογία,
στη Σεξουαλική Αγωγή, στην Κοινωνιολογία, στην Ψυ-
χολογία. Εκείνο το του Γκαίτε, στον «Φάουστ» («Αχ,
σπούδασα φιλοσοφία, /ιατρική και νομική / και δυστυχώς
θεολογία», στη μετάφραση του Πέτρου Μάρκαρη),
μοιάζει γραμμένο για την αυτού δεσποτικότητα. Με
έμφαση, δυστυχώς, στο «δυστυχώς».

Οσα είπε ο μητροπολίτης Νεόφυτος για τις αιτίες
της ομοφυλοφιλίας και την «μπόχα της αρσενοκοιτίας»,
που την οσμίζονται λέει οι λαγωνικότεροι μοναχοί, του
πρόσφεραν αρκετή από τη δόξα του Τουίτερ και του
Ιντερνετ, αχρείαστη υποτίθεται για τους πνευματικούς.
Ο σάλος μάλιστα υποχρέωσε τον αρχιεπίσκοπο Κύπρου
να δηλώσει ότι ο Μόρφου διατύπωσε «προσωπικές
απόψεις». Το ’χουν αυτό οι αρχιεπίσκοποι. Και ο πάσης
Ελλάδος Ιερώνυμος με την ίδια φόρμουλα «καθαρίζει»
όσα μισαλλόδοξα εξαπολύουν κάμποσοι ιεράρχες. Ο
Μόρφου, ωστόσο, δεν αρκέστηκε στις περί ομοφυλο-
φίλων γνωματεύσεις του. Εσπευσε να παράσχει άφεση
αμαρτιών στον ρατσιστή σίριαλ κίλερ της Κύπρου. Κα-
τανοώντας ότι η δράση τού και παιδοκτόνου λοχαγού
Νίκου Μεταξά, προσανατολισμένη σε αναλώσιμες γυ-
ναίκες του Τρίτου Κόσμου, αποκαθηλώνει την ιδεωδώς
εύμορφη αυτοπροσωπογραφία που έχει σκαρώσει ο
ελληνισμός, κυπριακός και ελλαδικός («εμείς δεν κάνουμε
τέτοια πράγματα...»), κατάφερε και βρήκε μέσα σε τόση
φρίκη έναν «τίτλο τιμής για την Κύπρο». 

«Ξέρω», είπε για τον μακελάρη, «ότι κάλεσε ένα φίλο
μας πνευματικό και εξομολογήθηκε. Τούτο είναι κάτι
που τιμά την Κύπρο, ότι ακόμα και ο πιο ακραίος δο-
λοφόνος που ακούστηκε μέσα στους τελευταίους αιώνες,
έχει τη διάθεση της εξομολόγησης. Δεν επιτρέπεται η
Κύπρος να έχει τόσο υψηλό ποσοστό εκτρώσεων και
να μαραζώνουμε για τα δύο παιδάκια που σκότωσε ο
δολοφόνος». Δεν επιτρέπεται. Οντως. Δεν επιτρέπεται
τόση ρηχότητα σκέψης. Θα ’λεγα και ψυχής, γι’ αυτήν
όμως γνωρίζει ο ετάζων καρδίας και νεφρούς.  

Ενας θλιβερός
«τίτλος τιμής»
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Η εξέλιξη -
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Οι έρευνες και οι απώτεροι στόχοι της Αγκυρας στην περιοχή

Σύμφωνα 
-

-
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Το σημερινό -

-

-

-
-
-

-

-
-

Από το 2010,

-
-

-

α)  

-

β)  -
-

-
-

-

 

-
-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

Ας δούμε -
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

Η αδράνεια -

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

Από τη στιγμή -

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-
-
-

Γνωρίζοντας  
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

* Ο δρ Κωνσταντίνος Νικολάου είναι 
γεωλόγος πετρελαίων - ενεργειακός 
οικονομολόγος.

Στοιχεία αποδεικνύουν 
ότι η Τουρκία, 
μέσω της TPAO, 
έχει ήδη διεξαγάγει 
σεισμικές έρευνες 
και τώρα προχωρεί 
σε συμπληρωματικές 
έρευνες για να επιλέξει 
γεωτρητικούς στόχους.

Η διεκδίκηση τμήματος 
των φυσικών πόρων  
της Ανατ. Μεσογείου 
εντάσσεται σε μία μακρο-  
πρόθεσμη στρατηγική 
της γειτονικής χώρας.

Τι σχεδιάζει η Τουρκία στην περιοχή του Καστελλόριζου;
Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΝΙΚΟΛΑΟΥ*
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Ο δημοσιονομικός 

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-
-

-

– Υπάρχει δημοσιονομικό κενό 
για το 2019; Και αν όχι, πώς έκλει-
σε, δεδομένου ότι τόσο η Κομι-
σιόν όσο και η Τράπεζα της Ελλά-
δος εκτιμούσαν ότι υπήρχε μέχρι 
πρότινος;

-

-

– Ενα ερώτημα απασχολεί τους πά-
ντες: Ποιο θα είναι το κόστος των 
φοροελαφρύνσεων του 2020 και 
πώς σχεδιάζετε να το καλύψετε, 
δεδομένου ότι προβλεπόταν ήδη 
κενό 1,2%-1,5% του ΑΕΠ (περίπου 
2,5 δισ. ευρώ), με βάση την έκθεση 
της Κομισιόν. Είναι οι περικοπές 
δαπανών αρκετές ή εξετάζετε και 
επιπλέον παρεμβάσεις;

-

-

-
-
-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

– Πιστεύετε ότι το 2020, έστω με 
έμμεσο τρόπο (ANFAs και SNPs), 
θα καταφέρετε να μειώσετε το 
πρωτογενές πλεόνασμα κάτω του 
στόχου του 3,5% του ΑΕΠ;

-
-

-

-

-

– Εθεσαν οι δανειστές θέμα επανε-
ξέτασης του αφορολογήτου, δεδο-
μένου ότι ο επικεφαλής του ΕSM 
Κλάους Ρέγκλινγκ είπε πρόσφατα, 
σε συνέντευξή του στην «Κ», ότι 
οι θεσμοί απογοητεύθηκαν που 
ανετράπη το μέτρο.

-

-
-

-

-

-

-

– Επιμένετε στις μειώσεις φόρων 
και, αν ναι, πότε σχεδιάζετε να 
τις κάνετε;

-

-

-

-

-

-

-

– Η αντιπολίτευση σας κατηγο-
ρεί ότι με τη μείωση του ΕΝΦΙΑ 
δίνεται πολλά σε λίγους και δεν 
βοηθάτε τα χαμηλά εισοδηματι-
κά στρώματα; Τι απαντάτε εσείς 
σε αυτό;

-

-

-
-

-

-
-

-
-

– Θα υπάρξει δεύτερη δόση της 
μείωσης του ΕΝΦΙΑ;

-

 – Μπορείτε να μας δώσετε πε-
ρισσότερα στοιχεία για το φορο-
λογικό νομοσχέδιο που θα κα-
ταθέσετε;

-

-
-
-

-
-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

– Θα προχωρήσετε σε νέα έκδοση 
ομολόγου φέτος;

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-
-

-
-
-

– Πότε υπολογίζετε ότι θα φθάσει 
η Ελλάδα σε επενδυτική βαθμίδα;

-
-

-

-

-

– Τι ύψους πρόωρη εξόφληση των 
δανείων του ΔΝΤ σχεδιάζετε και 
πότε υπολογίζετε να γίνει;  

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-
-

-

– Με τους κεφαλαιακούς 
περιορισμούς σε τι κατά-
σταση βρισκόμαστε; Εχει 
έρθει το τέλος των capital 
controls;

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

Τα capital controls

Μείωση πλεονασμάτων από το 2020
Ο υπουργός Οικονομικών Χρήστος Σταϊκούρας αποκαλύπτει στην «Κ» ότι το ζήτημα συζητείται ήδη με τους εταίρους

Συνέντευξη στην ΕΙΡΗΝΗ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ 
και στον ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

«Μέχρι -

– Πότε περιμένετε ότι θα εγκριθεί 
το σχέδιο για τη μείωση των μη 
εξυπηρετούμενων δανείων (APS) 
και πώς θα προωθήσετε το αντί-
στοιχο της Τράπεζας της Ελλάδος;

-

-
-

-

-
-

-

-

-

– Ποια είναι τα σχέδιά σας για 
την εξόφληση των ληξιπρόθε-
σμων οφειλών του Δημοσίου;

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

– Πότε υπολογίζετε ότι θα γίνει 
αισθητό το αναπτυξιακό αποτέ-
λεσμα της πολιτικής σας; Τι ρυθ-
μούς μπορούμε να περιμένουμε 
το 2019 και το 2020;

-

-
-

-

-
-
-

– Ποιες μεταρρυθμίσεις πιστεύ-
ετε ότι πρέπει να προωθηθούν 
άμεσα και για ποιο λόγο;

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

Θέλουμε να δημιουργή-
σουμε σταθερό φορο-
λογικό πλαίσιο, που θα 
έχει στόχο τον συγκερα-
σμό της αναπτυξιακής 
διάστασης με την κοινω-
νική μέριμνα.

Καταρτίζεται ήδη νέο πλάνο αποπληρωμής των ληξιπρόθεσμων οφειλών

Εκτιμώ ότι, υπό ομαλές 
συνθήκες, η επιστροφή 
της χώρας σε επενδυτι-
κή βαθμίδα μπορεί  
να επιτευχθεί πριν  
από το τέλος του 2020. 

Στους άμεσους σχεδια-
σμούς μας είναι η πρόω-
ρη αποπληρωμή  
του ακριβού τμήματος 
των δανείων του ΔΝΤ, 
το ύψος του οποίου 
ανέρχεται σήμερα περί-
που στα 3 δισ. ευρώ. 
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«Μπορεί 

-
-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

Νέα νομοσχέδια 

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-

-
-

Στον εκσυγχρονισμό 

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

O σύμβουλος -
-

-

Κίνηση ουσίας
και τακτικής
με την ψήφο
των ομογενών 

Προτεραιότητα 
η εθνική ασφάλεια 

Φέρνει άμεσα το νομοσχέδιο η κυβέρνηση

Μετά  
την επαναλειτουργία  
της Βουλής, προτεραι-
ότητα έχουν επίσης το 
δεύτερο φορολογικό και 
ο επενδυτικός νόμος.

Η απόφαση -

ΙΝ
ΤΙ

Μ
Ε 

Ν
ΕW

S

Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ

Ο χρόνος 

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

Η δήλωση
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-
-

-

«Χαραμάδα» πολιτικού πολιτισμού
Σπάνιου ύφους αντιπαράθεση στην Επιτροπή Δημόσιας Διοίκησης της Βουλής

Στο άμεσο μέλλον θα 
φανεί αν όσα διημείφθη-
σαν μεταξύ κυβέρνησης 
και αντιπολίτευσης θα 
αποτελέσουν αφετηρία 
αναβάθμισης του πολιτι-
κού συστήματος ή μικρή 
παρένθεση.

Ο υπουργός 

-
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Ε-

Μ
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/ 

ΑΛ
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ΔΡ

ΟΣ
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Στο Λούκι -
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-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

Απαιτείται προσοχή και σεβασμός
Θεωρείται εύκολο 
βουνό σε σύγκριση με 
άλλα του εξωτερικού, 
όμως κρύβει παγίδες 
ακόμη και για 
έμπειρους ορειβάτες.

Πρώτα άκουσε 
-

-

-

-

-

-

-

-

Η λίστα με τις απώλειες

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

Οι κίνδυνοι
-
-
-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

Μια μοιραία δρασκελιά
στον δρόμο για την κορυφή
Τα διαδοχικά δυστυχήματα στον Ολυμπο και τα απαραίτητα μέτρα ασφαλείας 

Ο 60χρονος 
αναρριχητής που 
έχασε τη ζωή του 
στις 29 Ιουλίου είναι 
το τελευταίο από τα 
δεκάδες θύματα στο 
«βουνό των θεών».

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

«Μύκονος: 
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-

«Ιδιόρρυθμο όχημα»
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

Υπολογίζεται 

Αφήνουν ελεύθερες
τις επικίνδυνες
«γουρούνες»
Πρόβλημα σε τουριστικές περιοχές

Η δικαιοδοσία  
για τυχόν απαραίτητους 
περιορισμούς στην κυ-
κλοφορία τους θα περά-
σει στους δήμους.

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΛΙΑΛΙΟΥ
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Οι πρώτες 
-
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Προετοιμασίες
-

-

-
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-
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-
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-
-

-

-
-

Η ανώμαλη προσγείωση του Τζόνσον
Ο νέος πρωθυπουργός της Μεγάλης Βρετανίας έρχεται αντιμέτωπος με την ωρολογιακή βόμβα του σκληρού Brexit 
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Του ΝΙΚΟΥ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ

Η πρώτη

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

Πρώιμη ήττα

Κυρώσεις -

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

Η στάση της Γερμανίας

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

THE NEW YORK TIMES, REUTERS

Συνεχίζεται η αντιφατική στάση των ΗΠΑ στον Περσικό
Πολλές χώρες του ΝΑΤΟ αρνούνται να συνδράμουν τη συγκεχυμένη πολιτική του Ντόναλντ Τραμπ στην περιοχή

Ενώ επιβάλλει  
κυρώσεις στον Ιρανό 
υπουργό Εξωτερικών, 
αντιμετωπίζει  
με επιείκεια εταιρείες  
με εμπλοκή  
στο πυρηνικό πρόγραμ-
μα της Τεχεράνης. 

Οι σχέσεις με  
την Ιρλανδία 
επιδεινώνονται συνεχώς, 
η στερλίνα συνεχίζει 
την πτώση της, οι 
εσωκομματικοί αντάρτες  
ήδη τον απειλούν. 

Ούτε 
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Σε άλλη -
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Οι προσβολές
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
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-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

«Σκεφτείτε -

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-
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-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

Το στίγμα των περιττών
κιλών και ο ρατσισμός

Μια νόσος σε έξαρση ακόμη και στα παιδιά

Οι καθημερινές δυσκολίες που αντιμετωπίζουν τα παχύσαρκα άτομα

Η Τ. Π. περιγράφει 
στην «Κ»  
τα προβλήματα  
με αποκορύφωμα την 
άρνηση διαγνωστικού 
κέντρου να τη δεχθεί 
για ιατρικές εξετάσεις.

Από το αυτοκίνητο,  
τις κυλιόμενες, ακόμα 
και το... τηλεκοντρόλ, 
όλα μας οδηγούν  
στην ακινησία.

Της ΛΙΝΑΣ ΓΙΑΝΝΑΡΟΥ

Σ Υ Ν Τ Ο Μ Α

Σ Τ Η Ν  Ε Λ Λ Α Δ Α

Σ Τ Ο Ν  Κ Ο Σ Μ Ο

13 ΕΤΗ ΣΤΟΝ ΚΟΡΚΟΝΕΑ

Αναίρεση εξετάζει
ο Αρειος Πάγος

Παρά -
-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-
-

 
ΤΡΙΤΟΒΑΘΜΙΑ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ

Είσοδος μόνο μέσω
Πανελλαδικών
Μόνο -

-

-
-

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-

 
ΙΟΣ ΤΟΥ ΔΥΤΙΚΟΥ ΝΕΙΛΟΥ

Αυξάνονται
τα κρούσματα
Κατακόρυφη -

-
-

-

-

-
-

ΠΥΡΗΝΙΚΑ... ΣΕΝΑΡΙΑ

Η Ρωσία, το ΝΑΤΟ
και η Ευρώπη

ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ. 

-

-

-

-

-

-

-

-

-

 
ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΟΛΟΦΟΝΙΑ 8ΧΡΟΝΟΥ

Ελεγχοι στα σύνορα
Γερμανίας - Ελβετίας
ΒΕΡΟΛΙΝΟ. 

-
-

-

-

-

-
-
-

-

 
ΟΜΙΛΙΑ ΤΡΑΜΠ ΣΤΟ ΣΙΝΣΙΝΑΤΙ

«Οι εξτρεμιστές
των Δημοκρατικών»

ΟΥΑΣΙ-
ΓΚΤΟΝ. 
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-
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-
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Πολλών θνητών 
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Η έλλειψη οξυγόνου
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Εχω τον... ιό της ασφάλειας πτήσεων
Η μεταφορά με αεροπλάνο είναι η πιο ακίνδυνη όλων, τα ατυχήματα είναι λιγότερα – Το Helios, το πιο δύσκολο δυστύχημα

«Πέταξα 
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Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΚΑΡΑΪΣΚΑΚΗ
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Στον πόλεμο της Κορέας εκπαιδεύαμε ακόμη και Αμερικανούς

Πέρασε ο καιρός, 
έμειναν οι πληγές, 
ακόμη υπάρχουν.  
Εκτοτε έχω χάσει  
τον ύπνο μου, μένω 
ξύπνιος όλο το βράδυ.

Με τη σημερινή εξέλιξη 
δεν επιτρέπονται 
κατασκευαστικά λάθη 
στα αεροσκάφη, αλλά 
ούτε και να περιορίζεται 
η άνεση του επιβάτη.

«Η αεροπορική 
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Τα «κατηγορώ»

Γευματίσαμε 
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Η συνάντηση
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 1963
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2002-2019
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Οι σταθμοί του
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ΠΡΩΤΑΘΛΗΤΩΝ
H AKAΔΗΜΙΑ ΤΩΝ 

™

#HellenicBankMASTERS

Raluca Georgiana Serban
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H πρώτη απόπειρα
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Ταξίδι στο Διάστημα με ηλιακά ιστία
Με επιτυχία προχωράει η αποστολή με το μικρό σκάφος «LightSail-2», το οποίο ανοίγει νέους δρόμους στην εξερεύνηση του σύμπαντος

Αποτελεί δημιούργημα 
της Πλανητικής Εταιρεί-
ας, μιας μη κερδοσκοπι-
κής οργάνωσης,  
και χρηματοδοτήθηκε  
με ιδιωτικούς πόρους.

Του KENNETH CHANG 
THE NEW YORK TIMES

Το «LightSail-2», 
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ΑΠΟΕΛ - αποχωρήσεις
Μετά από πολλά χρόνια, το ρό-
στερ του ΑΠΟΕΛ συμπληρώθηκε
έγκαιρα και με διψήφιο μάλιστα
αριθμό μεταγραφών. Ίσως για
πρώτη φορά εδώ και χρόνια, οι
τελευταίες χρονικά μεταγραφές
έχασαν μερικές μόλις προπονή-
σεις από το βασικό στάδιο προ-
ετοιμασίας, σε σχέση με προ-
ηγούμενα καλοκαίρια, όταν ση-
μαντικές προσθήκες στο ρόστερ
γίνονταν και μετά τις πρώτες επί-
σημες αγωνιστικές υποχρεώσεις.
Τα δύσκολα, ωστόσο, για Ντομένι-
κo Τέτι, Πάολο Τραμετσάνι και δι-
οίκηση δεν έχουν τελειώσει. Ακο-
λουθεί το κεφάλαιο αποχωρήσε-
ων και ξεκαθαρίσματος του ρό-
στερ. Σημαντικό κεφάλαιο, σε
αγωνιστικό και όχι μόνο επίπεδο
και χωρίς να αποκλείονται εκπλή-
ξεις στις όποιες αποφάσεις...

* * * * *  

Χαμόγελα για Κωστάκη, 
αλλά και Παναγιώτη
Υπομονή και επιμονή επιστράτευ-
σε ο Τιμούρ Κετσπάγια προκειμέ-
νου να συνεργαστεί για δεύτερη
φορά με τον Κωστάκη Αρτυματά,
με τον διεθνή Κύπριο μέσο να χα-
ρίζει ακόμη και δεδουλευμένα
(μπόνους πρωταθλήματος) προ-
κειμένου να πάει σε ομάδα όπου
θα έχει πρωταγωνιστικό ρόλο. Η
ένταξή του στη βασική εντεκάδα
των πλείστων φιλικών προετοιμα-
σίας δείχνει και την ικανοποίηση

του Γεωργιανού τεχνικού για το
happy end στο μεταγραφικό σί-
ριαλ, τοποθετώντας τον μπροστά
από την αμυντική τετράδα, σε ένα
ρόλο τον οποίον ενσάρκωσε τα
τελευταία χρόνια ο Ζοάο Βίκτορ.
Από εκεί και πέρα, ο Τιμούρ Κε-
τσπάγια δείχνει να εμπιστεύεται
και τον αδελφό του Κωστάκη, Πα-
ναγιώτη Αρτυματά, τον οποίον δο-
κίμασε τόσο ως ανασταλτικό μέ-
σο, όσο και ως παρτενέρ του
Γκόρντον Σίλντεφελντ στο τελευ-
ταίο φιλικό επί ολλανδικού εδά-
φους, με τον τελευταίο να δείχνει
να ξεπερνά την εγχείριση στον
ώμο. Ο ταλαντούχος αμυντικός
πήρε τις δύο τελευταίες σεζόν

χρόνο συμμετοχής, ωστόσο η ατυ-
χία ήταν αντίπαλός του με τουλά-
χιστον δύο μεγάλες απουσίες λό-
γω τραυματισμού, όμως πλέον
δείχνει να γυρίζει σελίδα.

* * * * *  

ΑΕΛ και επόμενη μέρα
Κόντρα στον Άρη Θεσσαλονίκης,
στη Λάρνακα, η ΑΕΛ έδειξε πως
παρά την ελάχιστη ενίσχυση σε
μεταγραφές, συνέπεια της διοικη-
τικής αβεβαιότητας και της οικονο-
μικής στενότητας, αν μη τι άλλο
εξακολουθεί να διατηρεί ένα αξιό-
μαχο σύνολο, ικανό να συνεχίσει
απ’ εκεί που έμεινε πέρσι. Η ευ-

ρωπαϊκή φετινή πορεία της ΑΕΛ
τέλειωσε νωρίς, τα δεδομένα,
ωστόσο, μπορούσαν να ήταν δια-
φορετικά, αν η προσπάθεια του
Ντούσαν Κέρκεζ και των παικτών
του είχε την ανάλογη βοήθεια. Ας
το έχουν αυτό στο μυαλό τους, ει-
δικά αυτές τις μέρες, αυτοί που θα
καθορίσουν τις εξελίξεις. Με άρση
του διοικητικού αδιεξόδου, με δυ-
νατή και ενωμένη διοίκηση, αυτή
η ομάδα μπορεί να ελπίζει σε ακό-
μη καλύτερες μέρες. Σε αντίθετη
περίπτωση, η πολύ καλή προσπά-
θεια που ξεκίνησε από πέρσι, εύ-
κολα μπορεί να πάει χαμένη και
εύκολα μπορεί να επαναφέρει την
ΑΕΛ σε επικίνδυνα μονοπάτια...

ΑΠΟΨΗΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ
Αναμένοντας τις απαντήσεις από τον Ανδρέα Παντελή
Η έλευση του Τιμούρ Κετσπάγια και η μετα-
γραφολογία απασχολεί τους φίλους της
Ανόρθωσης, ωστόσο τα όσα έγιναν ιδιαίτερα
στο φινάλε της περσινής σεζόν, δεν έχουν
σπρωχθεί κάτω από το χαλάκι. Ο Χρίστος
Πουλλαΐδης εξακολουθεί να παρουσιάζεται
αποφασισμένος να ρίξει φως στην κακοδια-
χείριση της εταιρίας την τελευταία διετία
όταν στην κορυφή της ηγετικής πυραμίδας
ήταν ο Ανδρέας Παντελή. Ο τελευταίος έχει
αποτραβηχτεί από τους προβολείς της δημο-
σιότητας, ωστόσο οι ιθύνοντες της «Μεγάλης
Κυρίας» και ιδιαίτερα ο διάδοχός του, Ευγέ-
νιος Χαμπουλλάς, βρίσκονται σε ανοιχτή
γραμμή μαζί του.  Έσοδα από χορηγικές
συμφωνίες αλλά και από μεταγραφή συγκεκριμένου ποδοσφαιριστή στο εξωτερικό δεν κατέληξαν πο-
τέ στα ταμεία των κυανολεύκων της Αμμοχώστου, ενώ ταυτόχρονα καταγράφηκε κατασπατάληση πό-
ρων που θα έφερναν οικονομική ένεση μελλοντικά, όπως το τηλεοπτικό συμβόλαιο με την Cablenet. Οι
ενέργειες για εξαγωγή συμπερασμάτων και απονομή ευθυνών εκεί και όπου χρειάζονται συνεχίζονται
στο παρασκήνιο και ενώ ο Τιμούρ Κετσπάγια χρησιμοποιεί απερίσπαστος τον προσυμφωνημένο προ-
ϋπολογισμό προκειμένου να φτιάξει μιαν ανταγωνιστική ομάδα.

Θετικό το πρόση-
μο μετά και το
δεύτερο προκρι-
ματικό στις δύο
ευρωπαϊκές διορ-
γανώσεις και πα-
ρά τον αποκλει-
σμό της ΑΕΛ.
Μην... τρελαινό-
μαστε όμως, πή-
ραμε τρεις προ-

κρίσεις απέναντι σε ομάδες του... χε-
ριού μας. Ούτε βέβαια και υποτίμηση
του μεγέθους της επιτυχίας των τριών
προκρίσεων για ΑΠΟΕΛ, ΑΕΚ και
Απόλλωνα, πολύ περισσότερο, λαμ-
βάνοντας υπόψη το βαθμό ετοιμότη-
τας τέτοια εποχή και τη γρήγορη με-
τάβαση από το βασικό στάδιο προ-
ετοιμασίας και τα φιλικά, στα επίσημα
παιγνίδια.

Τίποτα το ιδιαίτερο δεν είχε να
επιδείξει η Σουτζιέσκα Μαυροβουνίου,
απέναντι στην ίδια ομάδα, ωστόσο,
η πρώτη εμφάνιση του ΑΠΟΕΛ στο
Μαυροβούνιο είχε ως ένα βαθμό προ-
βληματίσει και προκαλέσει μουρμού-
ρα, πριν τη βελτιωμένη αγωνιστική
εικόνα και την άνετη πρόκριση στον
επαναληπτικό. Ομάδα που στηρίζεται
περισσότερο στη δύναμη και τις στη-
μένες φάσεις σαφώς και δεν συγκα-
ταλέγεται στην κατηγορία των ποι-
οτικών αντιπάλων, πολύ λιγότερο,
ωστόσο, απειλήθηκε ο Απόλλωνας
στο δεύτερο παιγνίδι και πολύ περισ-
σότερο απείλησε, ακόμη και στο χρο-
νικό διάστημα που έπαιξε με παίκτη

λιγότερο. Καμία σχέση με την ομάδα
προηγούμενων χρόνων η Λέφσκι Σό-
φιας, αν η ΑΕΚ όμως δεν παρουσίαζε
(ασυνήθιστο για την εποχή) ψηλό
βαθμό ετοιμότητας, ειδικά κάποιων
παικτών της, σαφώς και δεν θα μπο-
ρούσε να πάρει μια τόσο άνετη πρό-
κριση με δύο μεγάλες νίκες. 

ΑΠΟΕΛ, ΑΕΚ και Απόλλωνας κέρ-
δισαν μέχρι τώρα προκρίσεις, πρώτα
μπόνους από την ΟΥΕΦΑ και κυρίως
ισχυρή προοπτική για τη συνέχεια
και τα πιο δύσκολα που έρχονται. Από
μόνη της η προοπτική αυτή δεν εξα-
σφαλίζει τα πλέι οφ των δύο διοργα-
νώσεων, αποτελεί ωστόσο, μια καλή
βάση για την επίτευξη του επόμενου
στόχου. Προοπτική η οποία προκύπτει
από την αγωνιστική βελτίωση σε διά-
στημα μίας εβδομάδας και μεταξύ
πρώτου και δεύτερου αγώνα στο Β’
προκριματικό και παράλληλα από τις
πρώτες εκτιμήσεις, με βάση την εικόνα
στο γήπεδο και σε σχέση με το... βάθος
και την ποιότητα που διαθέτουν στο
ρόστερ τους. 

Την ίδια ώρα και ανεξάρτητα από
την όποια κατάληξη της ευρωπαϊκής
τους πορείας, οι τρεις αυτές ομάδες
επιβεβαίωσαν πως και στη φετινή
αγωνιστική περίοδο, στις εγχώριες
διοργανώσεις, ξεκινάνε από θέση
ισχύος απέναντι σε άλλες τρεις του-
λάχιστον ομάδες (ΑΕΛ, Ομόνοια, Ανόρ-
θωση), οι οποίες θα επιχειρήσουν να
«σπάσουν» την τριάδα που πρωτα-
γωνιστεί στο κυπριακό πρωτάθλημα
τα τελευταία χρόνια.

Μόνο με υπερβάσεις και «θαύματα»
Η «αντεπίθεση» της Ελλάδας και της Ελβετίας δυσκολεύει αφάνταστα την διατήρηση της 15ης θέσης για την Κύπρο

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Μπορεί με την ολοκλήρωση του 2ου
προκριματικού γύρου του Cham-
pions League καιτου Europa League,
η Κύπρος (στην 15ηθέση), να αύξησε
κι άλλο στην βαθμολογία της UEFA,
την διαφορά της στους 1600 βαθμούς
από την Ελλάδα (στην 16η θέση),
όμως ο αποκλεισμός της ΑΕΛ από
τον Άρη Θεσσαλονίκης, μας άφησε
με μία ομάδα λιγότερη στις ευρω-
παϊκές διοργανώσεις. Θα συνεχί-
σουμε στον Γ’ προκριματικό με 3
ομάδες (ΑΠΟΕΛ, ΑΕΚ και Απόλλων),
ενώ η Ελλάδα με 5.

Η Ελλάδα και η Ελβετία είναι οι
μοναδικές χώρες από την 11η θέση
έως και την 21η που δεν έχουν χάσει
εκπρόσωπο μέχρι στιγμής. Εκτός
από Κύπρο από μία ομάδα έχασαν
η Αυστρία, η Ολλανδία, η Τσεχία, η
Δανία, η Σκωτία και η Νορβηγία με
την Σερβία και την Κροατία να έχουν
χάσει από 2!

Ο απολογισμός της Κύπρου
Ο πρωταθλητής ΑΠΟΕΛ νίκησε

και στο ΓΣΠ την Σουτζιέσκα (3-0)
και προκρίθηκε στον 3ο προκριμα-
τικό γύρο του Champions League
εκεί όπου θ’ αντιμετωπίσει την Κα-
ραμπάκ, πρωταθλήτρια του Αζερμ-
παϊτζάν. 

Ο Απόλλων νίκησε στην παρά-
ταση την Σάμροκ Ρόβερς (3-1) και
προκρίθηκε στον 3ο προκριματικό
γύρο του Europa εκεί όπου θ’ αντι-
μετωπίσει την Αούστρια Βιέννης.

Η ΑΕΚ Λάρνακας θριάμβευσε κι
εκτός έδρας επί της Λέφσκι Σόφιας
(0-4) και προκρίθηκε στον 3ο προ-
κριματικό γύρο εκεί όπου θ’ αντι-
μετωπίσει την Γάνδη.

Η ΑΕΛ αποκλείστηκε με ήττα (1-
0) από τον Άρη Θεσσαλονίκης. 

Με ρεαλιστική προσέγγιση των
δεδομένων αντιλαμβανόμαστε ότι
πάρα πολύ δύσκολα θα κρατηθεί η
Κύπρος στην 15η θέση. Ακόμα δεν
έχουμε εξασφαλίσει ούτε και μία
θέση στο Europa League ενώ οι Ελ-
βετοί έχουν ήδη τρεις ομάδες σε
ομίλους την ίδια ώρα που η Ελλάδα
έχει μία και με τον ΠΑΟΚ να μην
έχει μπει ακόμα στο... παιχνίδι, όπως
και η ΑΕΚ που θέλει να κάνει την
υπέρβαση στα play off του Europa
League και να μπει ομίλους. 

Οι χώρες που κυνηγάμε…
� Τσεχία: Η Βικτόρια Πλζεν απο-

κλείστηκε από τον Ολυμπιακό Π.
και συνεχίζει στον 3ο προκριματικό
γύρο του Europa League. Εκεί θ’ αν-
τιμετωπίσει την Αντβέρπ.

Η Μλάντα Μπόλεσλαβ πήρε διπλό
μέσα στην Ορνταμπάσι (2-3) και
προκρίθηκε στον 3ο προκριματικό
γύρο. Εκεί θ’ αντιμετωπίσει την Στε-
άουα.

Η Γιάμπλονετςαποκλείστηκε από
την Πιούνικ μιας κι έμεινε στο 0-0
στην Τσεχία.

Η Σπάρτα Πράγας μπαίνει τώρα
στον 3ο προκριματικό και θ’ αντι-
μετωπίσει την Τραμπζονσπόρ

Η Σλάβια Πράγας θα παίξει στα
play off του Champions League (έχει
εξασφαλίσει ευρωπαϊκό όμιλο)

� Δανία: Η Κοπεγχάγη νίκησε και
εντός την TNS (1-0 με γκολ Ζέκα)
και συνεχίζει στον 3ο προκριματικό
του Champions League εκεί όπου
θ’ αντιμετωπίσει τον Ερυθρό Αστέρα
(ή οι Δανοί που κυνηγάμε ή οι Σέρβοι
που μας κυνηγάνε θα χάσουν το
μπόνους του Champions League).

Η Μπρόντμπι πέρασε στην πα-
ράταση με νίκη την Γκντασκ (4-1)
και στον 3ο προκριματικό γύρο θ’
αντιμετωπίσει την Μπράγκα.

Η Εσμπιεργκ αποκλείστηκε μετά
το 0-0 με την Σαχτιόρ Σόλιγκορσκ.

Η Μίντιλαντ μπαίνει τώρα στην
Ευρώπη και θ’ αντιμετωπίσει την
Ρέιντζερς (είτε οι Δανοί που κυνη-
γάμε, είτε οι Σκωτσέζοι που μας κυ-
νηγούν θα χάσουν μια ομάδα).

Οι χώρες που μας «κυνηγούν» 
� Ελλάδα:Ο Ολυμπιακός Πειραιώς,

ο Ατρόμητος και ο Αρης Θεσσαλο-
νίκης, έκαναν το μάξιμουμ την εβδο-
μάδα που μας πέρασε. Με τρεις νίκες
πήραν ισάριθμες προκρίσεις. Πήραν
και τους 600 βαθμούς των τριών νι-
κών και συνολικά στα έξι τους ματς
συγκέντρωσαν 1000 (4 νίκες και 2
ισοπαλίες).

Για τον 3ον προκριματικό γύρο
του Europa League, η ΑΕΚ θα παίξει
την ερχόμενη Πέμπτη στις 19:15
κόντρα στην Κραϊόβα στη Ρουμανία
και η ρεβάνς θα είναι στις 21:00 στο
ΟΑΚΑ μια εβδομάδα μετά.

Οι «κιτρινόμαυροι» της Θεσσα-
λονίκης αντιμετωπίζουν στις 20:00
τη Μόλντε στη Νορβηγία, ενώ η ρε-
βάνς θα είναι στις 21:30. Οι Περι-
στεριώτες φιλοξενούνται στις 08/08

στις 22:00 από τη ΛέγκιαΒαρσοβίας,
ενώ η ρεβάνς είναι την Τετάρτη
(14/08) στις 19:00. 

� Κροατία: Η Ντιναμό Ζάγκρεμπ
νίκησε την Σαμπουρτάλο (3-0) και
προκρίθηκε στον 3ο προκριματικό
γύρο του Champions League εκεί
όπου θ’ αντιμετωπίσει την Φερεν-
τσβάρος.

Η Οσιγιεκ αποκλείστηκε στα πέ-
ναλτι από την ΤΣΣΚΑ Σόφιας.

Η Χάιντουκ είχε αποκλειστεί από
τον 1ο προκριματικό γύρο.

H Ριέκα θα αντιμετωπίσει την
Αμπερντίν στον 3ο προκριματικό
(είτε οι Κροάτες, είτε οι Σκωτσέζοι
θα χάσουν από μια ομάδα).

� Σερβία:Ο Ερυθρός Αστέρας έχα-
σε από την Ελσίνκι (2-1) αλλά προ-
κρίθηκε στον 3ο προκριματικό γύρο
του Champions League εκεί όπου
θ’ αντιμετωπίσει την Κοπεγχάγη (ή
οι Δανοί που κυνηγάμε ή οι Σέρβοι
που μας κυνηγάνε θα χάσουν το
μπόνους του Champions League).

Η Παρτίζαν νίκησε με 3-0 την
Κόναχ και προκρίθηκε στον 3ο προ-
κριματικό γύρο εκεί όπου θ’ αντι-
μετωπίσει την Μαλάτιασπορ.

Η Τσουκαρίτσκι αποκλείστηκε
από τη Μόλντε. Η Ραντνίσκι είχε
αποκλειστεί στον 1ο προκριματικό
από τη Φλόρα Ταλίν.

� Σκωτία:Η Σέλτικνίκησε κι εκτός
έδρας τη Νόμε Κάλιου (0-2) και προ-
κρίθηκε στον 3ο προκριματικό γύρο
εκεί όπου θ’ αντιμετωπίσει την
Κλουζ.

Η Ρέιντζερς έφερε ισοπαλία (0-
0) στην έδρα της Προγκρές και προ-
κρίθηκε στον 3ο προκριματικό γύρο
εκεί όπου θ’ αντιμετωπίσει την Μίν-
τιλαντ (είτε οι Δανοί που κυνηγάμε,
είτε οι Σκωτσέζοι που μας κυνηγούν
θα χάσουν μια ομάδα).

Η Αμπερντίν νίκησε με 5-0 την
Τσικχούρα και προκρίθηκε στον 3ο
προκριματικό γύρο εκεί όπου θ’ αν-
τιμετωπίσει την Ριέκα (είτε οι Κρο-
άτες, είτε οι Σκωτσέζοι θα χάσουν
από μια ομάδα).

Η Κιλμάρνοκ είχε αποκλειστεί
στον 1ο προκριματικό γύρο από την
Κόναχ.

� Ελβετία: Η Βασίλεια νίκησε με
2-1 την Αϊντχόφεν και προκρίθηκε
στον 3ο προκριματικό γύρο εκεί
όπου θ’ αντιμετωπίσει την Λίντσερ
(εξασφάλισε ευρωπαϊκό όμιλο).

Η Γιουνγκ Μπόις θα μπει στα
play off του Champions League (έχει
εξασφαλίσει ευρωπαϊκό όμιλο).

Η Λουγκάνο είναι ήδη στους ομί-
λους του Europa League.

Η Λουκέρνη νίκησε κι εκτός
έδρας την Κλάκσβικ (0-1) και προ-

κρίθηκε στον 3ο προκριματικό γύρο
εκεί όπου θ’ αντιμετωπίσει την
Εσπανιόλ.

Η Τουν θ’ αντιμετωπίσει στον 3ο
προκριματικό γύρο της Σπαρτάκ
Μόσχας.

� Νορβηγία: Η Ρόζερνμποργκ νί-
κησε 2-0 την ΜΠΑΤΕ Μπορίσοφ
και προκρίθηκε στον 3ο προκριμα-
τικό γύρο του Champions League
εκεί όπου θ’ αντιμετωπίσει την Μά-
ριμπορ.

Η Χάουγκεσουντ έχασε με 2-1
από την Στουρμ Γκρατς αλλά προ-
κρίθηκε στον 3ο προκριματικό γύρο
εκεί όπου θ’ αντιμετωπίσει την Αϊντ-
χόφεν.

Η Μόλντε νίκησε με 3-1 την Τσου-
καρίτσκι και προκρίθηκε στον 3ο
προκριματικό γύρο εκεί όπου θ’ αν-
τιμετωπίσει τον Αρη.

Η Μπραν είχε αποκλειστεί στον
1ο προκριματικό από την Σάμροκ.

Τι σημαίνει η κάθε θέση
� 11η και 12η θέση:Ο πρωταθλητής

στα play off του ChampionsLeague.
Ο δεύτερος στον 2ο προκριματικό
γύρο του Champions League. Ο τρί-
τος στα playoff του Europa League.
Ο τέταρτος στον 3ο προκριματικό
γύρο του Europa League 2. Ο πέμ-
πτος στον 2ο προκριματικό γύρο
του Europa League 2.

� 13η και 14η θέση:Ο πρωταθλητής
στον 3ο προκριματικό γύρο του Ch-
ampions League. Ο δεύτερος στον
2ο προκριματικό γύρο του Cham-
pions League. Ο τρίτος στον τρίτο
προκριματικό γύρο του Europa Le-
ague. O τέταρτος και ο πέμπτος στον
2ο προκριματικό γύρο του Europa
League 2.

� 15η θέση: Ο πρωταθλητής στον
2ο προκριματικό γύρο του Cham-
pions League. Ο δεύτερος στον 2ο
προκριματικό του Champions Lea-
gue. Ο τρίτος στον 3ο προκριματικό
γύρο του Europa League. Ο τέταρτος
και ο πέμπτος στον 2ο προκριματικό
γύρο του Europa League 2.

� 16η και 17η θέση:Ο πρωταθλητής
στον 2ο προκριματικό γύρο του Ch-
ampions League. Ο δεύτερος, ο τρί-
τος και ο τέταρτος στον 2ο προκρι-
ματικό γύρο του Europa League 2.
Δεν θα έχουμε ομάδα στο Europa
League.

� 18η θέση και κάτω (μέχρι την
28η δεν αλλάζει κάτι): Ο πρωταθλη-
τής στον 1ο προκριματικό γύρο του
ChampionsLeague. Ο δεύτερος, ο
τρίτος και ο τέταρτος στον 2ο προ-
κριματικό γύρο του Europa League
2. Δεν θα έχουμε ομάδα στο Europa
League.

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Ισχυρή προοπτική

�������

Η Ελλάδα και η Ελβετία
είναι οι μοναδικές 
χώρες από την 11η θέση
έως και την 21η που 
δεν έχουν χάσει εκπρό-
σωπο μέχρι στιγμής.

Ο Άρης Θεσσαλονίκης επικράτησε 1-0 της ΑΕΛ στη Λάρνακα, χάρη σε εύστοχη εκτέλεση πέναλτι του Νικολά Ντιγκινί
και σε συνδυασμό με το 0-0 του πρώτου αγώνα, πήρε την πρόκριση για τον 3ο προκριματικό γύρο του Europa League.

Η βαθμολογία των
πρώτων 20 χωρών
1. Ισπανία 85.926 (7/7)

2. Αγγλία 74.462 (7/7)

3. Γερμανία 58.641 (7/7)

4. Ιταλία 58.296 (7/7)

5. Γαλλία 49.748 (6/6)

6. Ρωσία 42.216 (5/6)

7. Πορτογαλία 40.349 (5/5)

8. Βέλγιο 31.300 (5/5)

9. Ουκρανία 30.100 (5/5)

10. Τουρκία 29.700 (5/5)

11. Αυστρία 28.125 (4/5)

12. Ολλανδία 26.950 (4/5)

13. Τσεχία 25.300 (4/5)

14. Δανία 25.250 (3/4)

15. Κύπρος 24.000 (3/4)

16. Ελλάδα 22.400 (5/5)

17. Κροατία 21.500 (2/4)

18. Σερβία 21.375 (2/4)

19. Σκωτία 21.125 (3/4)

20. Ελβετία 20.600 (5/5)
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Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του PICKERING KALLUM*

Την Τετάρτη, η Ομοσπονδιακή
Τράπεζα των ΗΠΑ (Fed) μείωσε
το βασικό της επιτόκιο. Τον επό-
μενο μήνα είναι πολύ πιθανό η
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα
να μειώσει τα επιτόκια και να
ενεργοποιήσει εκ νέου το πρό-
γραμμα αγοράς ομολόγων. Η Βρε-
τανία είναι μια ανοικτή οικονομία
ανάμεσα στην Ευρωζώνη και στις
ΗΠΑ. Οπότε, θα ήταν εύκολο να
συμπεράνει κανείς πως η νομι-
σματική πολιτική της Τράπεζας
της Αγγλίας θα συμπορεύεται με
εκείνη της ΕΚΤ και της Fed. Αλλά
ας μην καταλήγουμε σε βιαστικά
συμπεράσματα. Η Επιτροπή Νο-
μισματικής Πολιτικής (MPC) της
Τράπεζας της Αγγλίας αποφάσισε
στη συνεδρίαση του Αυγούστου
να διατηρήσει αμετάβλητα τα

επιτόκια, χωρίς να αποκλείει μια
αύξηση του κόστους δανεισμού
στο μεσοπρόθεσμο μέλλον. Η
Τράπεζα της Αγγλίας έθεσε δύο
προϋποθέσεις προκειμένου να
διατηρήσει μια πιο αυστηρή στά-
ση σε σχέση με τη Fed και την
ΕΚΤ. Η πρώτη είναι να προχω-
ρήσει ομαλά το Brexit. Η δεύτερη
είναι να βελτιωθεί η κατάσταση
της παγκόσμιας οικονομίας μέσα
στο επόμενο έτος.

Από μία πλευρά, η Τράπεζα της
Αγγλίας αναγνώρισε πως έχει αυ-
ξηθεί η αβεβαιότητα όσον αφορά
τις συνθήκες αποχώρησης της
Βρετανίας από την Ε.Ε. – πράγμα
που σημαίνει πως είναι πολλά τα
μονοπάτια που μπορεί να ακο-
λουθήσει η οικονομία μέσα στα
επόμενα χρόνια. Από την άλλη,

όμως, τόνισε πως «υπό την προ-
ϋπόθεση πως θα είναι ομαλό το
Brexit και θα υπάρξει κάποια ανά-
καμψη στην παγκόσμια οικονομία,
είναι πιθανό να ενισχυθεί η ζή-
τηση μεσοπρόθεσμα». Εάν συμβεί
κάτι τέτοιο, η Επιτροπή θεωρεί
πως μικρές αυξήσεις των επιτο-
κίων σε σταθερό ρυθμό θα είναι
κατάλληλες για να φθάσει ο πλη-
θωρισμός στον στόχο του 2%.

Εάν συμβεί ένα ομαλό Brexit
στα τέλη Οκτωβρίου, προβλέπουμε
πως η Τράπεζα της Αγγλίας θα αυ-
ξήσει δύο φορές τα επιτόκια στο
1,25% μέσα στο επόμενο έτος. Εάν
δοθεί περαιτέρω καθυστέρηση
στο Brexit, τότε θα γίνουν λιγό-
τερες αυξήσεις στα επιτόκια. Αν
και ορισμένοι υψηλόβαθμοι αξιω-
ματούχοι της Τράπεζας της Αγ-
γλίας, συμπεριλαμβανομένου του
διοικητή Κάρνεϊ, έχουν υπονοήσει
πως θα υπάρξει μείωση στα επι-
τόκια εάν γίνει σκληρό Brexit, στα
πρακτικά της συνεδρίασης δεν
αναφέρονται με λεπτομέρειες οι
κινήσεις που θα αποφασιστούν
από την Επιτροπή Νομισματικής
Πολιτικής. «Η αντίδραση της νο-
μισματικής πολιτικής στο Brexit,
οποιαδήποτε μορφή και αν πάρει,

δεν θα είναι αυτόματη και μπορεί
να είναι προς τη μία ή την άλλη
κατεύθυνση». Είναι δε πολύ πιθανό
να διαφοροποιηθεί η πορεία της
οικονομίας από το βασικό σενάριο
που αναφέρεται στα πρακτικά της
συνεδρίασης Αυγούστου. Χθες
αναθεωρήθηκαν προς κάτω οι
προβλέψεις για την ανάπτυξη, στο
1,3% το 2019 και το 2020. Οπως
αναφέρει η ίδια η Τράπεζα της Αγ-
γλίας, «οι προβλέψεις αυτές επη-
ρεάζονται από τη διαφοροποίηση
ανάμεσα στην υπόθεση ενός ομα-
λού Brexit και των τιμών που
ισχύουν σήμερα στα περιουσιακά
στοιχεία. Οι τιμές αυτές αντανα-
κλούν τις εκτιμήσεις των αγορών
για ένα σκληρό Brexit».

* Οικονομολόγος στην Berenberg Bank

H Tράπεζα της Αγγλίας διαφοροποιείται από Fed και ΕΚΤ

Κάτι περισσότερο από σημαντική
ήταν η εμπλοκή της Κεντρικής
Τράπεζας στην ψήφιση της πρό-
τασης του ΔΗΚΟ για το πλαίσιο
των εκποιήσεων. Η εμπλοκή του
διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας
Κωνσταντίνου Ηροδότου λειτούρ-

γησε καθοριστικά για την επίλυση
της δύσκολης εξίσωσης που είχε
δημιουργηθεί. Ταυτόχρονα, όμως,
έδωσε και το στίγμα του Κεντρικού
Τραπεζίτη για ενίσχυση των σχέ-
σεων του θεσμού που εκπροσωπεί
με την εκτελεστική και νομοθετική

εξουσία. Χαρακτηριστική ήταν
και η δήλωση του προέδρου της
Επιτροπής Οικονομικών και βου-
λευτή του ΔΗΚΟ, Άγγελου Βότση,
ότι στην ΚΤΚ πνέει «άλλος αέρας»
και ότι βλέπει πλέον σημάδια ενερ-
γού εμπλοκής στα ζητήματα που

αφορούν στον χρηματοπιστωτικό
τομέα, σε αντίθεση με την προ-
ηγούμενη Διοίκηση. Ο κ. Ηροδότου
υποσχέθηκε να επιστρέψει το αρ-
γότερο μέχρι τον Οκτώβριο με μία
πρόταση – μηχανισμό ελέγχου
που θα βελτιώνει την πρόταση

του ΔΗΚΟ και θα ικανοποιεί όλες
τις πλευρές. Η διαπραγμάτευση
για το ζήτημα των εκποιήσεων
δεν σταμάτησε εντός συνόρων
του νησιού, υπήρχε διαρκής επι-
κοινωνία με επικεφαλής της ΕΚΤ
και του SSM. Σελ. 5

Ανησυχίες για τις επιπτώσεις στη γερμανική οικονομία από τον καύσωνα και κατ’ επέκτασιν από τη μείωση της στάθμης του νερού στον ποταμό Ρήνο 
εκφράζουν παράγοντες της βιομηχανίας, δεδομένου ότι μέσω του ποταμού πραγματοποιείται το 80% των πλωτών μεταφορών στη Γερμανία. Σελ. 10

Στα ρηχά οι πλωτές μεταφορές μέσω του Ρήνου Η Κύπρος
επενδύει και
στον τουρισμό
καταδύσεων
Oφέλη και προβλήματα
Ο τουρισμός των καταδύσεων
αποτελεί έναν από τους τομείς
στους οποίους επενδύει και η
Κύπρος. Η ενίσχυση του του-
ρισμού αυτού έγινε με την υπο-
γραφή της συμφωνίας για κοινά
πακέτα με την Αίγυπτο. Ανά-
λογες προσπάθειες θα γίνουν
και με άλλες χώρες. Κύρια αγορά
για τις καταδύσεις στην Κύπρο
είναι και φέτος η βρετανική.
Υπάρχουν όμως κάποια προ-
βλήματα. Σελ. 5

Αυξάνονται και
επεκτείνονται
φέτος τα Malls 
Μεγάλες επενδύσεις
Εκταση 280.000 τ.μ. θα κατα-
λαμβάνουν συνολικά τα εμπο-
ρικά κέντρα μέχρι το 2020 στην
Κύπρο. Κι αυτό γιατί τα ανοίγ-
ματα και οι επεκτάσεις είναι
πολλές. Οι παίκτες αυξάνονται
σε όλες τις πόλεις, ενώ οι επεν-
δύσεις πολλών εκατομμυρίων
ευρώ και οι μάχες στο χώρο του
λιανικού εμπορίου συνεχίζονται
ασταμάτητα. Σελ. 4

ΧΟΝΓΚ ΚΟΝΓΚ

Ενοίκιο 500 ευρώ τον μήνα
για διαμερίσματα «τρύπες»
Ενα διαμέρισμα εννέα τ.μ., στο Χονγκ
Κονγκ, ενοικιάζεται προς 500 ευρώ τον μή-
να, που αντιστοιχεί στο 41% του μισθού
των κατοίκων. Οι διαδηλώσεις για μείωση
των ενοικίων εντείνονται. Η κυβέρνηση θα
κτίσει σπίτια για 600 άτομα, ενώ στη λίστα
αναμονής υπάρχουν ήδη 250.000. Σελ. 12

CEO ΤΗΣ GAN DIRECT

Ο τομέας της ασφάλισης
ενισχύει την οικονομία
Ο ασφαλιστικός κλάδος οφείλει να προ-
σαρμόζεται στο ευρωπαϊκό πλαίσιο, τονίζει ο
CEO της Gan Direct Γ. Νικολαΐδης. Αναφέρε-
ται στην αναβάθμιση της εταιρείας, τάσσεται
υπέρ της Εποπτικής Αρχής Ασφαλίσεων και
τονίζει ότι ο τομέας της ασφάλισης αποτελεί
πυλώνα σταθερότητας και ανάπτυξης. Σελ. 6

�������

Διατήρησε αμετάβλη-
τα τα επιτόκια, χωρίς
να αποκλείει μια αύξη-
ση του κόστους δανει-
σμού στο μέλλον.

ΕΥΡΩΠΗ
Χάθηκαν
470.000
θέσεις
τραπεζικών
υπαλλήλων
Σελ. 9

Η Κεντρική επανακτά το κύρος της
Ο ρόλος της στην ψήφιση της πρότασης του ΔΗΚΟ και η βελτίωση των σχέσεων με τη Bουλή
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ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

Δεν σκιάχτηκαν
Κανένας δεν υπολόγιζε τη ζημιά και την αναστά-
τωση που θα έφερνε η πρόταση που ψήφισε η
Ολομέλεια του σώματος στην τελευταία -όπως
νόμιζαν- συνεδρία στα μέσα Ιουλίου. Όλοι το εί-
χαν πάρει χαλαρά και πάλι κακά είχαν βγει οι κα-
ταστροφολόγοι τα κυπριακά ΜΜΕ. Μόλις άρχισαν
να χτυπάνε καμπανάκια όμως οι Ευρώπες και οι
οίκοι αξιολόγησης αντιλήφθηκαν πως τα πράγμα-
τα είναι σοβαρά και θα χαλάσουν τους σχεδια-
σμούς τραπεζών για πώληση δανείων. Ούτε ο
Αβέρωφ δεν το είχε υπολογίσει καλά στην πρώτη
ολομέλεια ότι θα ψηφιζόταν ο νόμος και προσπά-
θησε να πιάσει στο φιλότιμο τους βουλευτές. Άν-
τε, το 2020 ξανά να είναι ανοιχτή η Βουλή Δεκα-
πενταύγουστο διότι δεν γίνεται, Κύπρο είμαστε,
κάτι θα προκύψει.

••••
Ανταπόκριση
Δεκαπενταύγουστου
Την ίδια ώρα που η Ολομέλεια συνεδρίαζε για
να ψηφίσει ή όχι την πρόταση ΔΗΚΟ, να απορρί-
ψει ή να δεχθεί τις αναπομπές των νόμων του
Προέδρου, απ΄έξω από τη Βουλή πραγματοποι-
ήθηκε συγκέντρωση διαμαρτυρίας για προστα-
σία πρώτης κατοικίας. Η συμμετοχή όμως ήταν
πολύ μικρή, δυστυχώς και ήταν αντίστοιχη  Δεκα-
πενταύγουστου. Οι πολίτες προτίμησαν παραλία
παρά να στηθούν απ΄έξω από τη Βουλή. Είναι
σαν τα ρεπορτάζ των εκλογών που λένε «οι πολί-
τες ψήφισαν παραλία».

••••

Αν πωλήσει καθάρισε
Το ότι η Ελληνική θα πωλούσε δάνεια άνω του
ενός δισ. ευρώ ήταν γνωστό από τα τέλη του
προηγούμενου χρόνου. Το Bloomberg όμως την
Παρασκευή έγραψε πως έλαβε και μη δεσμευτι-
κή προσφορά από τον μεγαλομέτοχό της, την
Pimco. Αυτό σημαίνει πως προχώρησε σε διαγω-

νισμό, παρά το ότι ο CEO της Ελληνικής διαβεβαί-
ωνε πριν 3 εβδομάδες πως απέχει πολύ η Ελλη-
νική από την πώληση δανείων και ότι δεν βιάζε-
ται. Πάντως άμα πωλήσει 1,5 δισ. δάνεια, πάει
«καθάρισε» η Ελληνική. Θα της μείνουν μόνο κάτι
λιγότερα από 1 δισ. ΜΕΔ, με τα 300 εκατ. εξ αυ-
τών να συμμετέχουν στο Σχέδιο ΕΣΤΙΑ, άρα και
πολλές πιθανότητες για να εξυπηρετηθούν.

••••
Να αρχίσει δουλειά
Πλέον δεν θα έχει δικαιολογία η ΚΕΔΙΠΕΣ. Εφό-
σον διορίστηκαν τα μέλη του Διοικητικού Συμ-
βουλίου της ΚΕΔΙΠΕΣ πρέπει οσονούπω να προ-
χωρήσει στην δημιουργία ενός business plan και
να μην δουλεύει με το business plan που είχε η
μονάδα καθυστερήσεων της Συνεργατικής στον
Ψευδά. Επόμενο μέλημα η έλευση του CEO.

••••
Κτήρια φαντάσματα
Οκτώ νέοι πύργοι στην Λεμεσό μέχρι το 2025.
Εντυπωσιακό αλλά είναι και βιώσιμο; Μπορεί να
ξεκίνησε ως τονωτική ένεση για την οικοδομική
βιομηχανία, και να συνδυάστηκε με την προσέλ-
κυση ξένων αγοραστών, όμως τίποτα δεν δια-
σφαλίζει ότι σε πέντε χρόνια για παράδειγμα,
δεν θα είναι ακατοίκητοι. Γιατί αγοραστές για τα
διαμερίσματα των εκατομμυρίων υπάρχουν. Το
θέμα είναι τι τα κάνουν μετά την αγορά. Τα χρησι-
μοποιούν ή τα έχουν για βιτρίνα; Άρχισε να ψιθυ-
ρίζεται ξανά, ότι όλο αυτό θα μας γυρίσει στο τέ-
λος μπούμερανγκ. Και μάλλον όχι άδικα.

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Του ΣΕΡΑΦΕΊΜ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΊΔΗ

Σ Χ Ο Λ Ι Ο  Του ΓΙΩΡΓΟΥ Σ. ΜΠΟΥΡΔΑΡΑ

Το όραμα του αυτονόητου
ενδυναμώνει την αισιοδοξία

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Πρωτογενής και
δευτερογενής αγορά

Πρωτογενής αγορά είναι
αυτή στην οποία εκδίδονται
νέα αξιόγραφα. Με άλλα
λόγια, είναι η αγορά στην
οποία γίνεται εισαγωγή
αξιογράφων για πρώτη φο-
ρά. Εν αντιθέσει με το τι

συμβαίνει στην πρωτογενή αγορά, η δευ-
τερογενής αγορά περιλαμβάνει διαπραγ-
μάτευση αξιογράφων τα οποία είχαν εκδο-
θεί στο παρελθόν, δηλαδή δεν δημιουρ-
γούνται νέα αξιόγραφα, και οι οποιεσδή-
ποτε διαπραγματεύσεις πραγματοποιούν-
ται μεταξύ των διαφόρων ενδιαφερόμε-
νων επενδυτών.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Εδώ βλέπουμε να συνεδριάζουν οι κοινοβουλευτικές ομάδες τον Δεκαπενταύγουστο του 2020 για τις νέες νομοθεσίες που θα αλλάζουν κάτι στην οικονομία.

Είναι σαν να κέρδισαν τη μάχη
πριν διεξαχθεί. Οι αγορές άρχισαν
να έχουν προσδοκίες για την ελ-
ληνική οικονομία πριν από τις
βουλευτικές εκλογές. Και επειδή
η κυβέρνηση που προέκυψε δεν
αιφνιδίασε τις αγορές, η αισιο-
δοξία αποτελεί την αίσθηση που
διαμορφώνει τη νέα εικόνα. Προ-
φανώς τονώνουν την αισιοδοξία
η κυβερνητική πρακτική της γρή-
γορης παρουσίασης στη Βουλή
νέων νομοσχεδίων, η παράλειψη
των θερινών διακοπών, η αφο-
σίωση στην εργασία…

Προπομπός της γενικευμένης
πλέον αισιοδοξίας ήταν η πορεία
του Χρηματιστηρίου Αθηνών,
που παρότι έχει λιγότερες (ση-
μαντικές) εταιρείες παραμένει
ευαίσθητος δείκτης. Η άνοδος
του Γενικού Δείκτη από την πα-
ραμονή των ευρωεκλογών είναι
πάνω από 21%, ενώ το «έξυπνο
χρήμα» που ποντάρει σε μελλον-

τικές εξελίξεις πέτυχε καλύτερη
απόδοση. Ο Γενικός Δείκτης αυ-
ξήθηκε πάνω από 40% τους έξι
τελευταίους μήνες. Υπάρχουν με-
τοχές, μεγάλων εταιρειών όπως
τράπεζες, που διπλασιάστηκαν
σε διάστημα τριών μηνών.

Ανάλογη θεαματική απόδοση
είχαν όσοι αγόρασαν ελληνικά
κρατικά ομόλογα που εξαιτίας
της πτώσης των επιτοκίων, εμ-
φανίζουν απόδοση σχεδόν 18%
σε τρεις μήνες, έχοντας και την
εγγύηση κρατικού ομολόγου…

Προφανώς, η υποδοχή της νέ-
ας κυβέρνησης από τις αγορές
είναι σημαντικό εργαλείο που
δεν πρέπει να υποτιμηθεί. Ιδιαί-
τερα όταν το επόμενο διάστημα,
από αρχές Αυγούστου έως τα
μέσα Οκτωβρίου, οι διεθνείς οίκοι
αξιολόγησης θα εκδώσουν εκθέ-
σεις για την ελληνική οικονομία.
Περιμένουμε να την αναβαθμί-
σουν. Κι αν η αναβάθμιση αυτή
καλύψει τις τρεις βαθμίδες που
μας χωρίζουν από την κατηγορία
των «επενδύσιμων» ομολόγων,
η ελληνική οικονομία εξασφαλίζει
χαμηλότοκη χρηματοδότηση από
την ΕΚΤ. Θα ξαναγίνουμε «κανο-

νική» οικονομία της Ευρωζώνης.
Το χαμηλό κόστος χρηματο-

δότησης, προφανώς τονώνει τις
αναπτυξιακές προοπτικές που
ενισχύονται κι από τις πρωτο-
βουλίες που αφορούν μείωση ΕΝ-
ΦΙΑ, αναστολή ΦΠΑ και φόρου
υπεραξίας στα ακίνητα καθώς
και τις ελαφρύνσεις φόρων για
αναβάθμιση κατοικιών. Εκτός
από τις μετοχές και τα ομόλογα,
γίνεται ελκυστική η αγορά ακι-
νήτων, ενώ η άνοδος της αξίας
τους βελτιώνει και την εικόνα
των τραπεζικών δανείων που απο-
κτούν επαρκείς εγγυήσεις…

Το σημαντικότερο όλων είναι
πως η ελληνική οικονομία ξανα-
γίνεται οικονομία που εμφανίζει
ευκαιρίες. «Η αισιοδοξία είναι η
αφετηρία κάθε νίκης», σύμφωνα
με τον Σκωτσέζο συγγραφέα Τό-
μας Καρλάιλ. Ωστόσο, για να επι-
βεβαιωθεί το σημερινό κλίμα αι-
σιοδοξίας, πρέπει να φθάσει στις
επιχειρήσεις. Οι ευκαιρίες πέραν
από τις μετοχές, τα ομόλογα και
τα ακίνητα, να αφορούν και τα
επιχειρηματικά κέρδη.

Είναι μία από τις σπάνιες ιστο-
ρικές στιγμές που συμπίπτουν
πολλές ευνοϊκές προϋποθέσεις
για την οικονομία. Τα επιτόκια
βρίσκονται σε φάση μείωσης.
Μετά την περιπέτεια των τελευ-
ταίων ετών, η οικονομία που υστε-
ρούσε έναντι των περισσότερων
κρατών της Ευρωπαϊκής Ενωσης,
προσφέρει επενδυτικές ευκαιρίες.
Η διακυβέρνηση του παρελθόντος
δεν εξέπεμπε μόνον λαϊκισμό και
ιδεοληψίες, διακρινόταν για μια
απλοϊκή αντίληψη που ήταν ολο-
κληρωτική αλλά κυρίως χαμηλού
επιπέδου. Γι’ αυτό, αυτονόητες
πρωτοβουλίες όπως το δικαίωμα
υπογραφής σε υπηρεσιακούς πα-
ράγοντες, η βελτίωση της αστυ-
νόμευσης και ο περιορισμός της
κομματικοποίησης του κράτους,
δείχνουν βαθιές τομές.

Η ανάπτυξη που επιδιώκουν
όλες οι κυβερνήσεις απεικονίζεται
με το σχήμα ενός μπαστουνιού
του χόκεϊ. Στο αρχικό διάστημα
επεκτείνεται στο μέλλον σαν μι-
κρή ευθεία και μετά απογειώνεται
με κάθετη άνοδο που διαρκεί τα
τρία, πέντε, επόμενα χρόνια. Είναι
η πρώτη φορά τα τελευταία τριάν-
τα χρόνια που η ελληνική οικο-
νομία έχει τις προϋποθέσεις να
γνωρίσει δυναμική ανάπτυξη,
αρκεί να συνεχίσει η εφαρμογή
των αυτονοήτων. Το νέο, προσ-
γειωμένο όραμα είναι να επανα-
λάβουν ό,τι έκαναν άλλοι με επι-
τυχία. 

Είναι μεγάλη παγίδα η πολυθρόνα
τελικά. Σε μαγνητίζει, σε αγκα-
λιάζει, σε χαλαρώνει, σε υπνωτίζει,
σε μετατρέπει από ενεργό παρα-
τηρητή σε παθητικό κριτή.

Σε αυτή την πολυθρόνα-παγίδα
γεννήθηκε με ένα πουράκι στο
ένα χέρι και ένα κρυστάλλινο πο-
τήρι με παγάκια και ποτό στο
άλλο ο «Ξέρεις ποιος είμαι εγώ,
ρε;», που βίωνε την έγερση μόνο
για να ξεπιαστεί, επιδεικνύοντας
την τάση του για χρήση βίας με
στόχο όποιον είχε την ατυχή έμ-
πνευση με λόγια ή με έργα να αμ-
φισβητήσει τις επιλογές του. Είναι
η ίδια παγίδα-«βωμός θυσίας» κά-
θε θετικού στοιχείου, που απο-
τελεί τα τελευταία χρόνια τόπο
γέννησης ενός άλλου χαρακτήρα:
πρόκειται για τον «Ψόφο». 

Μπορεί τα εξωτερικά χαρα-
κτηριστικά να είναι διαφορετικά.
Μπορεί οι «αρχές» και οι «αξίες»
αμφοτέρων να μοιάζουν τοτέμ
ενός άλλου «πολιτισμού». Ωστόσο,
ο πυρήνας είναι ίδιος: Το διαφο-
ρετικό είναι που ενοχλεί, και τον
ένα και τον άλλο. Η Δικαιοσύνη
είναι «καλή» μόνον όταν επιβάλλει
ποινές στους άλλους. Το κράτος
των μετακλητών είναι καταδικα-
στέο μόνον όταν δεν είμεθα εμείς
στρατιώτες του γενικού καλού –
εμείς μετακλητοί. Ο νόμος είναι
καλός και η επιβολή του αναγκαία
μόνον όταν εξυπηρετεί τις δικές
μας θέσεις ή κοσμοθεωρίες. Ο

διάλογος είναι επιθυμητός και
τον επιδιώκουμε μόνον αν στόχος
είναι να αναγνωρίσει ο άλλος το
δίκιο μας. 

Κι αν τυχόν έχει το θράσος να
εμμείνει σε στάση αμφισβήτησης
της αυθεντίας μας, η χρήση βίας,
με οποιαδήποτε μορφή, θα ξεπη-
δήσει μέσα από τη σκοτεινή θαλ-
πωρή της πολυθρόνας. Αμφότε-
ροι, όταν τα πράγματα φθάσουν
στα άκρα, πανέτοιμοι λες να ανα-
παράξουν ρόλους ματωμένους,
από εμφύλιες συγκρούσεις του
πιο σκοτεινού παρελθόντος.

Ουδέποτε η κατάσταση ήταν
ιδανική, πράγματι. Απλά, όπως
στην παρούσα συγκυρία, τα αρ-
νητικά πολλαπλασιάζονται. Θέλει
ηρεμία και αυτοκυριαρχία για να
το ξεπεράσουμε κι αυτό. Θέλει
να απαρνηθούμε την πολυθρόνα.
Να μην υποτιμήσουμε και την
πιο απλή πράξη: Να, όπως την
ώρα που άπαντες τσακώνονται
για την απαγόρευση του καπνί-
σματος ή και τα σκουπίδια, κά-
ποιοι λίγοι, πριν κάνουν μπάνιο
στη θάλασσα, μαζεύουν «γόπες»
και κάθε είδους απορρίμματα από
την παραλία.

Με άλλα λόγια: να μη συνθη-
κολογήσουμε με διαπιστώσεις
όπως «και τι μπορώ να κάνω εγώ,
είμαι τόσο μικρός». Διότι, όπως ει-
πώθηκε, «αρκεί να δοκιμάσεις να
κοιμηθείς σε ένα δωμάτιο με ένα
κουνούπι», και θα καταλάβεις.

Σε μείζονα οικολογική καταστροφή,
παγκόσμιας κλίμακας, εξελίσσεται
η ρύπανση από πλαστικά. Η αισιό-
δοξη είδηση είναι ότι καταβάλλονται
κάποιες προσπάθειες ώστε να πε-
ριοριστεί κατά το δυνατόν το πρό-
βλημα.

Ιδιαίτερως ενδεικτική είναι η κα-
τάσταση της νήσου Χέντερσον, απο-
μακρυσμένου και ακατοίκητου νη-
σιού του Ειρηνικού Ωκεανού. Παρότι
υπερβολικά απομονωμένο, εξαιτίας
της γεωγραφικής του θέσης και των
ρευμάτων του ωκεανού, στο νησί
σημειώνονται από τις υψηλότερες
συγκεντρώσεις ρύπανσης από πλα-
στικά σε όλον τον πλανήτη. Ανήκει
στο σύμπλεγμα των νήσων Πίτκερν
και οι κοντινότερες πόλεις απέχουν
σχεδόν 5.000 χιλιόμετρα. Το οικο-
σύστημα αυτής της ατόλης είναι
τόσο πλούσιο, ώστε το Χέντερσον
είχε ενταχθεί το 1988 στη λίστα της
Παγκόσμιας Κληρονομιάς της UNE-
SCO, που το έχει χαρακτηρίσει «άθι-
κτο παράδεισο». Σήμερα, ωστόσο,
έχει μεταβληθεί σε απέραντη χωμα-
τερή όπου συγκεντρώνονται πλα-
στικά από όλο τον κόσμο. Οσο ζοφερή
και αν είναι η πραγματικότητα, κά-
ποιες δειλές προσπάθειες καταβάλ-
λονται προκειμένου να διασωθεί ο
πλανήτης από τη μάστιγα των πλα-
στικών απορριμμάτων. H ιδιοκτήτρια
εταιρεία των ξενοδοχειακών αλυσί-

δων Holiday Inn και Intercontinental,
παραδείγματος χάριν, ανακοίνωσε
ότι δεν θα εφοδιάζει πλέον τα δω-
μάτια της με μικρά πλαστικά μπου-
κάλια σαμπουάν και άλλων καλλυν-
τικών, αλλά θα τα παρέχει μόνο σε
οικογενειακά μεγέθη, προκειμένου

να περιορίσει τη ρύπανση από πλα-
στικό. Η μεταβατική περίοδος ανα-
μένεται να ολοκληρωθεί το 2021.
Οπως επισήμανε ο διευθύνων σύμ-
βουλος των Intercontinental Hotels
Group Κιθ Μπαρ, «η μεταβολή σε
είδη προσωπικής υγιεινής μεγαλύ-
τερου μεγέθους είναι ένα πρώτο
βήμα στη σωστή κατεύθυνση. Θα
μας επιτρέψει να περιορίσουμε πολύ
το οικολογικό μας αποτύπωμα και
τις συνέπειες για το περιβάλλον, και
έτσι θα μπορέσουμε να επιφέρουμε
την αλλαγή». Ενδεικτικά, η Inter-
continental Hotels Group χρησιμο-
ποιεί περί τα 200 εκατομμύρια πλα-

στικά μπουκαλάκια κάθε χρόνο. Την
ίδια στιγμή, εργοστάσιο στην Ακτή
Ελεφαντοστού, το πρώτο του είδους
στην Αφρική, ανακυκλώνει τις σα-
γιονάρες και τα ελαστικά των αυ-
τοκινήτων μετατρέποντάς τα σε
πλαστικά τούβλα που θα χρησιμο-
ποιηθούν για την ανοικοδόμηση
σχολείων. Στόχος του εργοστασίου
είναι να παραγάγει αρκετά πλαστικά
οικοδομικά υλικά που θα επιτρέ-
ψουν την κατασκευή 500 σχολικών
αιθουσών μέχρι το 2021. Το πρό-
γραμμα χρηματοδοτείται από την
UNICEF και κολομβιανή κοινωνική
επιχείρηση.

«Αθικτος παράδεισος» γεμάτος πλαστικό

������

Η απομακρυσμένη και
ακατοίκητη νήσος Χέ-
ντερσον έχει τις υψηλότε-
ρες συγκεντρώσεις πλα-
στικού στον πλανήτη.

Εγώ, αυτοί και οι άλλοι

Tο Χέντερσον είχε ενταχθεί το
1988 στη λίστα της Παγκόσμιας
Κληρονομιάς της UNESCO. Σήμερα,
έχει μεταβληθεί σε απέραντη
χωματερή όπου συγκεντρώνονται
πλαστικά από όλο τον κόσμο. 
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Είναι μία από 
τις σπάνιες ιστορικές
στιγμές που συμπί-
πτουν πολλές ευνοϊ-
κές προϋποθέσεις 
για την οικονομία.
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How can you turn trust 
into a source of 
competitive advantage? 

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Οι επεκτάσεις και τα ανοίγματα των
εμπορικών κέντρων μονοπώλησαν
το προηγούμενο διάστημα το εν-
διαφέρον στο λιανικό εμπόριο, με
κινήσεις που έχουν φέρει νέες ισορ-
ροπίες στην αγορά. Αυτό φαίνεται
ότι θα είναι το χαρακτηριστικό των
επόμενων μηνών. Συγκεκριμένα
οι παίκτες γίνονται από πέντε, έξι,
με την επικείμενη άφιξη του Me-
tropolis Mall στην Λάρνακα, ενώ
ενισχύεται με περισσότερα τετρα-
γωνικά μέτρα και καταστήματα,
το εμπορικό κέντρο της Λεμεσού.
Το γεγονός ότι τα τελευταία δύο
χρόνια, οι επενδύσεις έχουν φτάσει
τα 257 εκατομμύρια ευρώ κατα-
δεικνύει την τάση της αγοράς να
στραφεί στον συνδυασμό της ψυ-
χαγωγίας και των αγορών, χωρίς
την παράμετρο των καιρικών συν-
θηκών να επηρεάζουν την εμπειρία
των καταναλωτών. Η Λευκωσία
απέκτησε τον Νοέμβριο το δεύτερο
μεγάλο της Mall, η Λάρνακα προ-
ετοιμάζεται να υποδεχτεί το δικό
της, ενώ η Λεμεσός προχωρά σύν-
τομα με επεκτάσεις επτά χιλιάδων
τμ. Βάσει σχεδιασμών, η Κύπρος
αποκτά άλλες 77 χιλιάδες τ.μ. έκτα-
ση σε εμπορικά κέντρα μέχρι τέλος
του 2020. Σε αυτά δεν υπολογίζεται
το Neo Plazaκαι ο πολυχώρος της
πρώην υπεραγοράς Ορφανίδης στα
Κάτω Πολεμίδια, αφού δεν θεω-
ρούνται εμπορικά κέντρα με την
στενή έννοια του όρου.

Δέκα εκατ. για το MyMall
Η επέκταση για το εμπορικό κέν-

τρο της Λεμεσού κρίθηκε αναγκαία
εφόσον και τα στοιχεία σε πωλήσεις
και επισκεψιμότητα, είναι θετικά.
Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τον Δι-
ευθύνοντα  Σύμβουλο του MyMall
Ανδρέα Χατζημιτσή, το πρώτο εξά-
μηνο του 2019 καταγράφηκε άνο-
δος των πωλήσεων σε σύγκριση
με το πρώτο εξάμηνο του 2018. Η
επισκεψιμότητα είναι στα ίδια επί-
πεδα με αυτά του 2018, ωστόσο
αυτό αποτιμάται θετικά από την
στιγμή που φέτος σημειώνονται
απώλειες σε επίπεδο τουριστικών
αφίξεων. Παρόλα αυτά, σχεδόν 5
εκατομμύρια είναι οι  επισκέπτες
του Mall σε ετήσια βάση.  Αριθμός
που αναμένεται νε ενισχυθεί με
την ολοκλήρωση έργων κλειδιά
στην περιοχή πέριξ του εμπορικού
κέντρου. Σημειώνεται ότι σε από-
σταση μερικών μέτρων προχωρούν

τα έργα για το καζίνο resort με ορί-
ζοντα το 2021 ενώ σε εξέλιξη βρί-
σκεται και η ολοκλήρωση ψηλών
κτηρίων που εκτιμάται ότι θα συμ-
βάλει θετικά στην αύξηση της επι-
σκεψιμότητας στην Δυτική Λεμεσό
ευρύτερα και κατ΄ επέκταση και
στο MyMall. Στο μεταξύ προχωρούν
και οι διαδικασίες για επέκταση
του ίδιου του εμπορικού κέντρου
για να καλύψει, σύμφωνα με τον
κ. Χατζημιτσή, τις ανάγκες της αγο-
ράς και το ενδιαφέρον που υπάρχει
από διεθνείς εμπορικές αλυσίδες.
Το πλάνο αφορά την αξιοποίηση
άλλων επτά χιλιάδων τμ. Το χρο-
νοδιάγραμμα υλοποίησης του προ-
σχεδίου είναι μέχρι το 2020 και το
ύψος της επένδυσης είναι τα δέκα
εκατομμύρια ευρώ. Το πώς θα γίνει
ο διαχωρισμός των τετραγωνικών

θα κριθεί αναλόγως των αναγκών
του κάθε καταστήματος, ενώ μέσα
στα πλάνα εξετάζεται και η μετα-
κίνηση του food court στη νέα πτέ-
ρυγα. Η επέκταση θα γίνει δυτικά
του mall. Για να ξεκινήσουν οι ερ-
γασίες υλοποίησης, θα πρέπει να
προηγηθεί η έγκριση του προσχε-
δίου από το Δ.Σ. και ακολούθως να
υποβληθούν τα σχέδια για άδεια. 

Τέλος του 2020 το Metropolis
Πριν το τέλος του 2020 υπολο-

γίζεται βάσει σχεδιασμών τουλά-
χιστον ότι θα ολοκληρωθεί το πρώ-
το εμπορικό κέντρο στην Λάρνακα,
επένδυση του ομίλου Acsion ύψους
70 εκατομμυρίων ευρώ. Υπενθυ-
μίζεται ότι προϋπόθεση για την
κατασκευή του έργου είναι και η
διάθεση ποσού ύψους 2 εκατομ-
μυρίων από την κατασκευάστρια
εταιρεία στον δήμο ως αντισταθ-
μιστικό για το εμπορικό κέντρο
της πόλης. Το έργο έχει έκταση
70 χιλιάδες τ.μ., με τις 35 χιλιάδες

τ.μ. να αφορούν εμπορικά κατα-
στήματα. Συνολικά θα διαθέτει
1.450 χώρους στάθμευσης, εκ των
οποίων οι 800 στον υπόγειο χώρο
της ανάπτυξης. Στο πλαίσιο απο-
περάτωσης του έργου υπάρχει
πρόνοια για δημιουργία δύο κυ-
κλικών κόμβων στην οδό Γρίβα
Διγενή και Χριστοδουλίδη από
την εταιρεία,  ώστε να διευκολύ-

νεται η πρόσβαση των οδηγών
στο εμπορικό κέντρο. Συνολικά
135 εμπορικά καταστήματα ανα-
μένεται ότι θα λειτουργήσουν στο
Metropolis Mall. Εξ αυτών, τέσ-
σερα εστιατόρια, τρεις καφετέριες
και οκτώ ταχυφαγεία. Οι συζητή-
σεις και οι επαφές για τα κλείσουν
οι συμφωνίες με τα brands είναι
ακόμα σε εξέλιξη. Ενδιαφέρον έχει

επιδείξει ο όμιλος PHC (Pizza Hut,
KFC, Taco Bell, Wagamama, Caffé
Nero, Burger King) και εταιρείες
από Ελλάδα, Ντουμπάι και Νότιο
Αφρική. Δεν αποκλείεται να δούμε
και σε αυτή την περίπτωση κάποιο
κατάστημα της αλυσίδας αρτο-
ποιείων Zorba, ενώ ανοικτό είναι
και το ενδεχόμενο της παρουσίας
του Debenhams στον χώρο του
εμπορικού κέντρου.Τα υπόλοιπα
120 καταστήματα, θα αξιοποι-
ηθούν εμπορικά για είδη ένδυσης,
υπόδησης, αθλητικών ειδών, κο-
σμημάτων και καλλυντικών. Δε-
δομένη θεωρείται η λειτουργία
της υπεραγοράς ΑΛΦΑ ΜΕΓΑ.

Τελική άδεια το Nicosia
Οι εξελίξεις στην περίπτωση του

Nicosia Mall άρχισαν με την απο-
χώρηση του Μάριου Καλοχωρίτη
από το project, και την ανάληψη
καθηκόντων ως προέδρου του Δ.Σ.
του Μιχάλη Χατζηπαντέλα. Είναι
γνωστό ότι η Τράπεζα Κύπρου, η
οποία κατέχει το 64% του μετοχικού
κεφαλαίου του εμπορικού κέντρου,
είναι σε διαβουλεύσεις με υποψή-
φιους αγοραστές για την πώλησή
του. Ωστόσο, το θέμα φαίνεται ότι
παίρνει παράταση. Σύμφωνα με
πληροφορίες, το Nicosia Mall είναι
στην αναμονή για να λάβει την τε-
λική άδεια οικοδομής από την Πο-
λεοδομία, κάτι που θα αυξήσει την
αξία της επένδυσης. Η έκδοση της
άδειας ενδεχομένως να πάρει άλ-
λους έξι με δώδεκα μήνες οπότε,
τουλάχιστον επί του παρόντος οι
διαδικασίες εξεύρεσης αγοραστή
διατηρούνται σε πιο χαμηλούς τό-
νους. Στις προτεραιότητες του νέου
mall είναι να συνεχίσουν τα θετικά
πρόσημα και να τακτοποιηθούν οι
οικονομικές εκκρεμότητες με ερ-
γολάβους του έργου. Από εκεί και
πέρα, δεν φαίνεται να υπάρχει επί
του παρόντος σκέψη για νέες αφί-
ξεις, με την προσπάθεια να επι-
κεντρώνεται στην αύξηση των εσό-
δων και των πωλήσεων από τους
υφιστάμενους παίκτες του εμπο-
ρικού κέντρου. Το Nicosia Mall
είναι μόλις εννέα μηνών, αφού
άνοιξε τις πύλες του τον Νοέμβριο.
Πρόκειται για εμπορικό κέντρο
έκτασης 82 χιλιάδων τ.μ., στο οποίο
περιλαμβάνονται 1.700 χώροι στάθ-
μευσης και στεγάζονται 150 κατα-
στήματα μεταξύ αυτών το Rio Ci-
nema, αλλά και η υπεραγορά Αθη-
αινίτης, η οποία έκανε για πρώτη
φορά άνοιγμα εκτός της Παλλου-

ριώτισσας και επεκτάθηκε και στην
Κοκκινοτριμιθιά. Υπενθυμίζεται
ότι το 64% του Nicosia Mall ανήκει
στην NCMH Nicosia Mall Holdings
Ltd της Τράπεζας Κύπρου, η οποία
με την ένεση 35 εκατομμυρίων ευ-
ρώ επέτρεψε την αποπεράτωση
του έργου.  Ο όμιλος Αθηαινίτη κα-
τέχει πλέον το 36%.

Αυξήσεις για το Mall of Cyprus
Με το άνοιγμα του Nicosia Mall

υπήρχε προβληματισμός για τις
νέες ισορροπίες στον τομέα του
λιανικού στην πρωτεύουσα. Λίγους
μήνες αργότερα ήρθε η απάντηση
από τον βασικό ανταγωνιστή του
νέου εμπορικού κέντρου, το Mall
of Cyprus, το οποίο ολοκλήρωσε
την επένδυση του ύψους 27 εκα-
τομμυρίων ευρώ, και πρόσθεσε άλ-
λα έξι χιλιάδες τ.μ. στις εγκατα-
στάσεις του. Η κίνηση φαίνεται
ότι του βγήκε. Συγκεκριμένα την
περίοδο Απριλίου - Ιουλίου 2019,
μετά και την ολοκλήρωση της επέ-
κτασης στις 28 Μαρτίου, η επισκε-
ψιμότητα στο Mall of Cyprus ξε-
πέρασε τα 2 εκατομμύρια άτομα
παρουσιάζοντας αύξηση 44,2% σε
σύγκριση με την αντίστοιχη περ-
σινή περίοδο. Ιδιαίτερα θετικά αν-
ταποκρίθηκε το κοινό στις αλλαγές
των χώρων εστίασης ενώ την ίδια
ώρα τα αποτελέσματα πωλήσεων,
θεωρούνται αρκετά ενθαρρυντικά
για τη συνέχεια. Η δεύτερη φάση
της επέκτασης του έχει ολοκλη-
ρωθεί με προσθήκες νέων κατα-
στημάτων ενώ υφιστάμενα μετα-
φέρθηκαν σε νέο χώρο. Στο μεταξύ
τον τελευταίο χρόνο είχαν ακουστεί
και σκέψεις επέκτασης από την
ιδιοκτήτρια εταιρεία Atterbury Eu-
ropeκαι για το The Mall of Engomi,
οι  οποίες δεν φαίνεται να προχω-
ρούν. Πληροφορίες έκαναν λόγο
για  για προσθήκες στο χώρο της
τεχνολογίας, αθλητικά είδη καθώς
και περισσότερη ενίσχυση στον
χώρο της μόδας, στον τομέα εστία-
σης και ψυχαγωγίας.Το εμπορικό
κέντρο είναι πλέον δώδεκα χρόνων
και εξυπηρετεί ως επί το πλείστον
την Δυτική Λευκωσία και τους φοι-
τητές των πανεπιστημίων της πε-
ριοχής. Το The Mall of Engomi δέ-
χεται περίπου 1,6 εκατομμύρια επι-
σκέπτες το χρόνο.  Τα καταστήματα
σήμερα συμπληρώνουν πέραν των
14.000 τ.μ. σε ισόγειο και πρώτο
όροφο και διαθέτει υπόγειο χώρο
στάθμευσης με χωρητικότητα 500
χώρων στάθμευσης.

Malls 280 χιλιάδων τ.μ. μέχρι το 2020
Επενδύσεις πολλών εκατομμυρίων αυξάνουν κατά 77 χιλιάδες τ.μ. την έκταση των εμπορικών κέντρων στην Κύπρο
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Το γεγονός ότι τα 
τελευταία δύο χρόνια, 
οι επενδύσεις έχουν
φτάσει τα 257 εκατομ-
μύρια ευρώ καταδει-
κνύει την τάση της αγο-
ράς να στραφεί στον
συνδυασμό της ψυχα-
γωγίας και των αγορών.

Σχεδόν 5 εκατομμύρια είναι οι  επισκέπτες του MyMall της Λεμεσού σε
ετήσια βάση.  Αριθμός που αναμένεται νε ενισχυθεί με την ολοκλήρωση
έργων κλειδιά στην περιοχή πέριξ του εμπορικού κέντρου. 

Στις 70 χιλιάδες τ.μ. είναι η έκταση του εμπορικού κέντρου του πρώτου που
θα λειτουργήσει στην Λάρνακα, ενώ 35 χιλιάδες τ.μ. θα αξιοποιηθούν για τα
εμπορικά καταστήματα. Συνολικά θα διαθέτει 1.450 χώρους στάθμευσης, εκ
των οποίων οι 800 στον υπόγειο χώρο της ανάπτυξης.

Η επένδυση για επέκταση των εγκαταστάσεών του, είχε θετικά αποτελέσματα για το Mall of Cyprus, που κατέγραψε
αύξηση 44,2% σε επισκεψιμότητα την περίοδο Απριλίου - Ιουλίου σε σχέση με την αντίστοιχη περσινή περίοδο.

Σε αναζήτηση αγοραστή του μεριδίου της στο Nicosia Mall βρίσκεται η Τράπεζα Κύπρου. Το θέμα ενδεχομένως να
πάρει παράταση εφόσον εκκρεμεί η τελική άδεια οικοδομής του mall.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η ψήφιση της πρότασης νόμου του
Δημοκρατικού Κόμματος που αλ-
λάζει το υφιστάμενο πλαίσιο εκ-
ποιήσεων, επιδέχεται και άλλης
ερμηνείας εκτός από την προφανή.
Η προφανής είναι ότι πέρασε μια
νομοθεσία που ικανοποιεί τη νο-
μοθετική εξουσία, την εκτελεστική,
τους προβληματικούς δανειολή-
πτες, αλλά και τις τράπεζες. Εν-
τούτοις, εκείνο που αξίζει και που
χρήζει δεύτερης ανάγνωσης είναι
η εμπλοκή της Κεντρικής Τράπεζας
της Κύπρου στην δημιουργία μίας
πρότασης νόμου που εν τέλει λει-
τούργησε καθοριστικά για την επί-
λυση της δύσκολης εξίσωσης που
δημιουργήθηκε. Ο Διοικητής της
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου
έκανε για πρώτη φορά πράξη τα
λεγόμενά του. Μόλις ανέλαβε τον
Απρίλιο τα νέα του καθήκοντα
προέβη σε τροχιοδεικτικές δηλώ-
σεις της δράσης του που θα ακο-
λουθούσε, λέγοντας πως ένας από
τους άμεσους στόχους του ήταν
να ενισχύσει τη σχέση μεταξύ του
θεσμού που εκπροσωπεί με την
εκτελεστική και τη νομοθετική
εξουσία. Πόσω μάλλον, για ένα θε-
σμό που κατά τα τελευταία χρόνια
είχε υποστεί –επικοινωνιακά του-
λάχιστον- μεγάλο πλήγμα με τη
στάση της Διοίκησης. Υπενθυμί-
ζεται πως στο όχι και τόσο μακρινό
παρελθόν τις κρίσιμες ώρες που ο
Συνεργατισμός ήταν στο χείλος
της καταστροφής και κατ΄επέκτα-
ση στο ίδιο χείλος ήταν και η οι-
κονομία της Κύπρου, η Κεντρική
απείχε επιδεικτικά, με αποτέλεσμα
να επικριθεί σκληρά. Μέχρι και ο
Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονο-
μικών και βουλευτής του ΔΗΚΟ,
Άγγελος Βότσης, έγινε δέκτης της
θετικότερης –πλέον- στάσης της
Κεντρικής. Κατά την τελευταία
συνεδρία της επιτροπής την πε-
ρασμένη Παρασκευή, ο κ. Βότσης

ανέφερε πως στην ΚΤΚ πνέει «άλ-
λος αέρας» και βλέπει πλέον ση-
μάδια ενεργού εμπλοκής στα ζη-
τήματα που αφορούν στο χρημα-
τοπιστωτικό τομέα, εν αντιθέσει
με την προηγούμενη Διοίκηση που
η συμμετοχή της Κεντρικής γινό-
ταν μόνο στα απολύτως απαραί-
τητα. Η αλήθεια είναι πως η Κεν-
τρική θα μπορούσε να είχε δράσει
νωρίτερα για το ζήτημα των εκ-
ποιήσεων και ίσως θα είχε κατορ-
θώσει να αποφευχθούν τα χειρό-
τερα της 12ης Ιουλίου. Άργησε να
αντιδράσει και είχε περιοριστεί
σε απλές προειδοποιήσεις. Όμως
από τις πρώτες ώρες της Πέμπτης
25 Ιουλίου που αφίχθηκε στην Κύ-
προ ο Διοικητής μετά από ταξίδι
στην Φρανκφούρτη, ακολούθησαν
διαδοχικές συναντήσεις με το ΔΗ-
ΚΟ, αλλά και με άλλα κόμματα με
τα οποία διαπραγματεύτηκε το
μέλλον του πλαισίου των εκποι-

ήσεων. Και όχι μόνο. Η διαπραγ-
μάτευση δεν σταμάτησε εντός συ-
νόρων του νησιού, αλλά είχε διαρ-
κή επικοινωνία με επικεφαλής της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας
και του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού
Σταθερότητας για το φλέγον ζή-
τημα της κυπριακής οικονομίας.
Μέχρι και πριν την ψήφιση του
νέου νόμου για το πλαίσιο των εκ-
ποιήσεων, η Κεντρική ήταν εκεί,
με εκπροσώπηση στη Βουλή.

Το ζήτημα πλέον με τη Βουλή

είναι ένα, και το άνοιξε ο ίδιος ο
Διοικητής διότι δείχνει να έχει τη
διάθεση να ανεβάσει από μόνος
του το δείκτη. Ο κ. Ηροδότου υπο-
σχέθηκε να επιστρέψει το αργότερο
μέχρι τον Οκτώβριο με μία πρόταση
– μηχανισμό ελέγχου που θα βελ-
τιώνει την πρόταση νόμου του ΔΗ-
ΚΟ και θα ικανοποιεί όλες τις πλευ-
ρές. Τα μέλη της επιτροπής οικο-
νομικών και συγκεκριμένα ο Πρό-
εδρός της έκανε ιδιαίτερη αναφορά
στην υπόσχεση του Διοικητή και

είπε ότι μόλις φτάσει ο Οκτώβριος
θα τον περιμένουν με την σχετική
πρόταση.

Για την εικόνα της Κύπρου
Μπορεί να μην ήταν στα ηνία

της Κεντρικής ο νυν Διοικητής,
όμως εκ μέρους Κεντρικής η δράση
για την διαμόρφωση της καλής ει-
κόνας της Κύπρου στο εξωτερικό
έφερε την υπογραφή Ηροδότου.
Η Κύπρος, σε μια προσπάθεια απε-
νοχοποίησης του ονόματός της

από προορισμό ξεπλύματος μαύρου
χρήματος, συνέστησε μια ομάδα
εργασίας που συμμετείχαν οι ίδιες
οι τράπεζες, λογιστές, ο Σύνδεσμος
Τραπεζών, το υπουργείο Οικονο-
μικών και η Κεντρική. Σε αυτό το
πλαίσιο ειδική ομάδα από αυτούς
τους φορείς επισκέπτονταν χώρες
και διαφήμιζαν το χρηματοοικο-
νομικό προφίλ που έχει πλέον η
Κύπρος, αλλά και τις δράσεις που
έχει κάνει για να μειώσει τις περι-
πτώσεις ξεπλύματος μαύρου χρή-

ματος. Εκεί, περιγράφοντας κυρίως
τα μετά την τραπεζική κρίση χρό-
νια, παρουσίαζαν τις πρόσθετες
αλλαγές τόσο στο νομοθετικό πλαί-
σιο της Κύπρου, όσο και στην ενί-
σχυση των εποπτικών ελέγχων για
την καταπολέμηση της νομιμοποί-
ησης εσόδων από παράνομες δρα-
στηριότητες και χρηματοδότηση
της τρομοκρατίας. Οι καρποί αυτής
της δράσης είναι οι προχωρημένες
συζητήσεις με την J.P. Morgan
ώστε να γίνει ανταποκρίτρια τρά-
πεζα σε δολάριο για την Κύπρο.

Η Κεντρική είχε όμως και συναν-
τήσεις σε ρόλο συντονιστή στο τέ-
λος του δευτέρου τριμήνου με τον
Αμερικανό υφυπουργό Οικονομικών
αρμόδιο για θέματα οικονομικής
ενίσχυσης της τρομοκρατίας Μάρ-
σαλ Μπίλινγκσλι, αλλά και ένα μήνα
μετά με την επιτροπή εμπειρογνω-
μόνων Moneyval του συμβουλίου
της Ευρώπης. Εκεί η Κεντρική έκανε
χρήση όλων των όπλων που είχε
στη φαρέτρα της, με μεγάλο όπλο
να είναι η εναρμόνιση της εθνικής
της νομοθεσίας με την 5η οδηγία
για την καταπολέμηση της νομι-
μοποίησης εσόδων από παράνομες
δραστηριότητες, η οποία θα τεθεί
σε ισχύ τον Ιανουάριο του 2020 και
που αρκετές χώρες δεν έχουν ακόμα
προχωρήσει. 

Νέος αέρας
Οι αλλαγές στην Κεντρική Τρά-

πεζα της Κύπρου από την αρχή της
τρέχουσας χρονιάς είναι πολλές.
Το Δ.Σ. της έχει αλλάξει ριζικά,
αφού έχει πλέον νέο Διοικητή, νέα
εκτελεστικά μέλη και νέα μη εκτε-
λεστικά. Ως εκτελεστικό μέλος διο-
ρίστηκε ο πρώην πρόεδρος του
Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως
Στέγης Σταύρος Αγρότης, η πρώην
εκπρόσωπος του Διεθνούς Νομι-
σματικού Ταμείου στην Κύπρο Μα-
ρία Ηρακλέους και ο πρώην πρό-
εδρος της KPMG Κύπρου, Άγγελος
Γρηγοριάδης.

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Η υπογραφή της συμφωνίας για
κοινά πακέτα Κύπρου- Αιγύπτου,
σήμανε και το πρώτο ουσιαστικό
βήμα του Υφυπουργείου Τουρισμού
για ενίσχυση του καταδυτικού του-
ρισμού στην Κύπρου. Εξέλιξη η
οποία ήταν μάλλον αναμενόμενη
αφού μόλις πρόσφατα ο υφυπουρ-
γός Τουρισμού  Σάββας Περδίος
δήλωνε στην «Κ» τα πλάνα του για
την επικείμενη συνεργασία με την
Αίγυπτο σε αυτή την μορφή του-
ρισμού. Στο κοινό πακέτο με την
Αίγυπτο περιλαμβάνονται οι κα-
ταδύσεις στη θάλασσα της Αφρο-
δίτης, ενώ στόχος είναι η προσέλ-
κυση τουριστών από Ηνωμένες
Πολιτείες Αμερικής, Καναδά, Κίνα,
Ιαπωνία και Γαλλία.Αναμένεται ότι
ανάλογες προσπάθειες θα γίνουν

και με άλλες  χώρες οι οποίες είναι
δυνατές στον τομέα των καταδύ-
σεων, με τον κ. Περδίο να δηλώνει
ότι πρόκειται για σημαντικό είδος
τουρισμού το οποίο θα πρέπει να
αναπτυχθεί.  Το δεδομένο σε αυτή
την προσπάθεια είναι ότι υπάρχουν
πολλά βήματα τα οποία πρέπει να
καλυφθούν, αν όντως υπάρχει πρό-
θεση να επενδύσουμε σε αυτόν
τον τομέα του τουρισμού. Καταρ-
χήν υπάρχει ανάγκη για καταγραφή
των τουριστικών αφίξεων οι οποίες
συνδέονται με τις καταδύσεις, ού-
τως ώστε να μπορεί να είναι με-
τρήσιμη η απήχηση του καταδυ-
τικού τουρισμού στις συνολικές
τουριστικές αφίξεις.  Σε ευρωπαϊκό

επίπεδο ο συγκεκριμένος τομέας
του τουρισμού αφήνει ποσό πέραν
του 1,4 δισ. ευρώ, με 3,5 εκατομ-
μύρια δύτες να ταξιδεύουν σε όλη
την Ευρώπη για τον σκοπό αυτό.
Άγνωστο είναι σε ποιο βαθμό η
Κύπρος προσελκύει αυτού του εί-
δους τον τουρισμό. Το μόνο δια-
θέσιμο στοιχείο είναι ότι κάθε χρό-
νο στο ναυάγιο Ζηνοβία, γίνονται
100.000 καταδύσεις, χωρίς να δι-
ευκρινίζεται αν πρόκειται για κα-
τοίκους Κύπρου, ή για τουρίστες. 

Κύριες αγορές
Μιλώντας με τον σύνδεσμο κα-

ταδυτικών κέντρων Κύπρου, ανα-
φέρουμε ενδεικτικά ότι η κύρια

αγορά για τις καταδύσεις στην Κύ-
προ είναι και φέτος η βρετανική,
αν και έχει καταγράψει κάποια μεί-
ωση στις συνολικές αφίξεις. Σημά-
δια κάμψης έχει παρουσιάσει και
η ρωσική αγορά. Σημειώνεται επί-
σης ότι η Κύπρος έχει να αντιμε-
τωπίσει την Μάλτα και την Αίγυπτο
ως τους βασικότερους ανταγωνι-
στές της στην περιοχή. Η Αίγυπτος
φαίνεται να διαθέτει από τα καλύ-
τερα καταδυτικά κέντρα παγκο-
σμίως, ενώ και οι δύο χώρες προ-
σφέρουν πιο ανταγωνιστικά πακέτα
στους τουρίστες.  Στην περίπτωση
της Μάλτας, ήδη έχει τεθεί στις
προτεραιότητες του οργανισμού
τουρισμού η δημιουργία υφάλων

και η προστασία αυτών των περιο-
χών. Ανταγωνιστικό πλεονέκτημα
για την Μάλτα είναι οι φθηνότερες
και πιο σύντομες πτήσεις που προ-
σφέρει, θέμα στο οποίο η Κύπρος
υστερεί.  Πέραν της ρύθμισης της
αγοράς αερομεταφορών, που είναι
πρωτίστως θέμα του Υπουργείου
Μεταφορών, υπάρχει η ανάγκη
αναβάθμισης των υπηρεσιών που
προσφέρονται, η ενδυνάμωση των
υποδομών, και η θέσπιση σχετικού
νομικού πλαισίου για την καταδυ-
τική δραστηριότητα.

Μάστιγα η αλιεία
Ο αντιπρόεδρος του συνδέ-

σμου καταδυτικών κέντρων Κύ-

πρου και ιδιοκτήτης του καταδυ-
τικού κέντρου CYDIVE κ. Φώτος
Σωκράτους θέτει επί τάπητος την
ανάγκη δημιουργίας υποβρύχιων
πάρκων. 

Πρόβλημα για τον εμπλουτισμό
των υφάλων αποτελεί η αλιευτική
δραστηριότητα αφού μειώνει την
θαλάσσια πανίδα. Μάλιστα ο  κ.
Σωκράτους χαρακτηρίζει την αλι-
εία μάστιγα για τον καταδυτικό
τουρισμό ενώ επισημαίνει ότι οι
τεχνητοί ύφαλοι δεν δημιουρ-
γούνται με προδιαγραφές ώστε
να προσελκύσουν το ενδιαφέρον
των δυτών του εξωτερικού. Για
παράδειγμα αναφέρει ότι οι τε-
χνητοί ύφαλοι θα έπρεπε να ξε-

κινούσαν από βάθος ογδόντα μέ-
τρων και όχι λιγότερο.

Το Ζηνοβία
Το ναυάγιο Ζηνοβία έχει βάλει

την Κύπρο στον χάρτη του κατα-
δυτικού τουρισμού, αφού συγκα-
ταλέγεται στους δέκα καλύτερους
προορισμούς της Ευρώπης και απο-
τελεί ένα από τα κορυφαία  ναυάγια
στον κόσμο. Σύμφωνα με την εται-
ρεία ανάπτυξης και προβολής Λάρ-
νακας,  συγκαταλέγεται ανάμεσα
στα πέντε καλύτερα σημεία ναυα-
γιοκατάδυσης παγκοσμίως, και
προσελκύει γύρω στους 100.000
δύτες κάθε χρόνο. Άλλα δημοφιλή
καταδυτικά σημεία είναι οι φυσικοί
ύφαλοι του Κάβο Γκρέκο.  Υπάρχουν
πέντε τεχνητοί ύφαλοι και εννέα
ναυάγια λόγω ατυχήματος. Δύο με-
τρά η Λεμεσός, πέντε η Πάφος και
δύο η Λάρνακα, με πρωταγωνιστή
το διάσημο Ζηνοβία. Αναφέρεται
επίσης ότι στην Κύπρο λειτουργούν
γύρω στα 50 καταδυτικά κέντρα.

Υποβρύχιο μουσείο
Σημαντικό βήμα για ενίσχυση

του τουρισμού καταδύσεων αποτελεί
και η πρωτοβουλία του Δήμου Αγίας
Νάπας για δημιουργία υποβρύχιου
μουσείου.  Πρόκειται για  εικαστικό
μουσείο, το πρώτο του είδους του
στην Μεσόγειο και θα δημιουργηθεί
στον τεχνητό ύφαλο της Αγίας Νά-
πας. Η προσπάθεια του δήμου για
τον καταδυτικό τουρισμό δεν είναι
σημερινή. Ήδη από το 2013, τρέχει
η προσπάθεια και οι ενέργειες για
βελτίωση του τεχνητού υφάλου,
της βελτίωσης της βιοποικιλότητας
του και την δημιουργία ενός υπο-
βρύχιου σημείου αναφοράς με στόχο
την προσέλκυση περισσότερων δυ-
τών από όλο τον κόσμο. Στόχος,
είναι το πάρκο να προσελκύσει πέ-
ραν των 50.000 τουριστών σε ετήσια
βάση, καθόλη την διάρκεια του χρό-
νου, ούτως ώστε η Αγία Νάπα να
μπει στον χάρτη του παγκόσμιου
καταδυτικού τουρισμού.

Αποτινάσσει την εσωστρέφεια η Κεντρική
Ενισχύει τη σχέση του Θεσμού με την εκτελεστική και τη νομοθετική εξουσία βάσει της στρατηγικής της

Φέρνουμε μέσω Αιγύπτου τις καταδύσεις στην Κύπρο
Eκλεισε η συμφωνία με Κάιρο για κοινά πακέτα, μένει ο συντονισμός και η αναβάθμιση των υφάλων

�������

Η διαπραγμάτευση για
το ζήτημα των εκποι-
ήσεων δεν σταμάτησε
εντός συνόρων, υπήρχε
διαρκής επικοινωνία 
με επικεφαλής 
της ΕΚΤ και του SSM. Μπορεί να μην ήταν στα ηνία της Κεντρικής ο νυν Διοικητής, όμως εκ μέρους της Κεντρικής η δράση για την

διαμόρφωση της καλής εικόνας της Κύπρου στο εξωτερικό έφερε την υπογραφή Ηροδότου.

�������

Πέραν του ενός δισ. 
ευρώ αφήνουν 
στην Ευρώπη οι 
καταδύσεις, υπάρχουν
πολλές προοπτικές 
και για την Κύπρο.

Το Ζηνοβία βάζει την Κύπρο στον χάρτη των καταδυτικών προορισμών αφού συγκαταλέγεται ανάμεσα στα πέντε καλύτερα σημεία ναυαγιοκατάδυσης παγκο-
σμίως, και προσελκύει γύρω στους 100.000 δύτες σε  ετήσια βάση.
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η μεγαλύτερη απειλή για τον ασφα-
λιστικό κλάδο είναι να βυθιστεί
στην εσωστρέφεια και τη στασι-
μότητα και να αναλωθεί στην εξυ-
πηρέτηση βραχυπρόθεσμων συμ-
φερόντων και ισορροπιών, όπως
έγινε με τις τράπεζες, αναφέρει ο
CEO της Gan Direct Γιώργος Νικο-
λαίδης.

Σε συνέντευξή του στην «Κ» το-
νίζει πως ο εγχώριος κλάδος οφείλει
να προσαρμόσει τα δεδομένα του
στο γεγονός ότι λειτουργεί σε ένα
διαρκώς μεταβαλλόμενο -προς την
αυστηροποίηση- ευρωπαϊκό νομο-
θετικό πλαίσιο και ότι περιθώρια
αποφυγής δεν υπάρχουν.

Τέλος, μιλώντας για την μέχρι
τώρα λειτουργία του ΓεΣΥ σημει-
ώνει ότι ο κλάδος δεν φαίνεται να
έχει επηρεαστεί.
- Η Gan Direct ήταν και είναι
θερμός υποστηρικτής του μον-
τέλου της διαδικτυακής ασφά-
λισης. Εκτιμάτε πως δείξατε το
δρόμο αυτής της ασφάλισης και
σε άλλες ασφαλιστικές;

- Σε παγκόσμιο επίπεδο, η ψη-
φιακή εποχή οδηγεί την ασφαλι-
στική βιομηχανία στον μετασχη-
ματισμό και την επιβίωσή της. Απέ-
ναντι στις ολοένα εντεινόμενες
κανονιστικές ρυθμίσεις, τις δημο-
γραφικές αλλαγές και τα χαμηλά
επιτόκια, η διαδικτυακή ασφάλιση
απαντά κατεδαφίζοντας μια σειρά
από δυσβάστακτα κόστη του πα-
ραδοσιακού μοντέλου ενώ προ-
σφέρει διαφάνεια, ευελιξία και επι-
λογές στον καταναλωτή και ικα-
νοποιητικές καλύψεις με χαμηλό-
τερα ασφάλιστρα.

Αυτό δεν το ανακάλυψε η Gan
Direct αλλά το αξιοποίησε πρώτη
στην Κύπρο. Έχουμε απο πολυ νω-
ρις, αγκαλιάσει την εποχή του αυ-
τοματισμου και της τεχνολογιας.
Καθιερωσαμε στο επιχειρηματικο
μας μοντελο μια παραδοση πρω-
τοποριας  εφαρμοζοντας παντα τα
πιο προηγμενα τεχνολογικα
συστηματα. Για παράδειγμα δημι-
ουργούμε το δικό μας λογισμικό
και έχουμε το δικό μας σύστημα
πληρωμών. Αναζητωντας συγχρο-
νους τροπους να εξυπηρετουμε
τους πελατες μας έχουμε φτιάξει
μια αλυσίδα αξίας ταυτόχρονα άμε-
ση, ανθρώπινη και ανταγωνιστική,
που δινει προσοχή και στο τελευ-
ταιο τους ευρω. 

Φυσικά η Gan Direct είναι μια
τεχνολογικά προηγμένη εταιρεία
αλλά όχι μια αποκλειστικά διαδι-

κτυακή εταιρεία. Μπορείτε να εξυ-
πηρετηθείτε εξίσου καλά στα κα-
ταστήματά μας ή από το περίφημο
τηλεφωνικό μας κέντρο. Έτσι, πολ-
λές από τις προτάσεις μας υιοθε-
τούνται στην αγορά από τους αν-
ταγωνιστές μας. Αυτό είναι μάλλον
τίτλος τιμής και όχι πηγή ανησυ-
χίας. Νιώθουμε μια startup 25 ετών
και είμαστε πάντα βήματα μπροστά,
εκει που οι αλλοι θα ερθουν.
- Δανείζομαι μία πρόταση από
τον ιστότοπό σας: «η εταιρεία
αξιοποιεί τις τελευταίες τεχνο-
λογίες και παρέχει υπηρεσίες
υψηλού επιπέδου». Όμως, υπάρ-
χουν πολλές ασφαλιστικές εται-
ρείες με τις οποίες μπορεί ο κα-
ταναλωτής να προχωρήσει σε
ένα on line συμβόλαιο. Πώς δια-
φοροποιείστε πλέον;

- Διαφωνουμε ριζικα με πολλές
αντιλήψεις στην αγορά. Πρώτα απ’
όλα δεν μας αρέσει να αξιοποιούμε
το φοβο των ανθρωπων. Εμεις θελου-

με να τονισουμε την εξισου σημαν-
τικη θετικη πλευρα των πολιτων:
Τη λογικη τους, την ηθικη τους, τη
νοικοκυροσυνη τους. Γι’ αυτο επι-
βραβευουμε τη σοβαροτητα, την
εξοικονομηση και την αφοσιωση
στην ασφαλεια, συνεισφεροντας
στην ευημερια των ιδιων και της
οικογενειας τους. Αυτη μας η διαστα-
ση αντανακλα και στα συμβολαια
μας: Αναγνωριζουμε την καλη και
ασφαλη οδηγηση, την καλη
κατασταση του αυτοκινητου και
του σπιτιου, το καλο ασφαλιστικο
ιστορικο του πελατη. Οσο πιο πολυ
φροντιζεις για τον εαυτο σου και
τους δικους σου τοσο πιο καλη
επιδοση εχεις και χαμηλοτερο ειναι
το ασφαλιστρο σου. 

Δεύτερον, είμαστε αποδεδειγ-
μένα η καλύτερη πρόταση της αγο-
ράς στον συνδυασμό τιμής, κάλυ-
ψης και εξυπηρέτησης: Αν περάσει
κάποιος τα συμβόλαιά του στην
Gan Direct έχει μέχρι και 2.000
ευρώ συνολικό κέρδος. Αν τα βάλει
όλα μαζί έχει άλλα 20% έκπτωση.
Αν το κάνει αυτό online, τον περι-
μένει άλλη μια έκπτωση, 10%. Η
διαδικασία είναι πολύ εύκολη και
απλή, καθώς το site τον καθοδηγεί

αυτόματα για τις καλύψεις και την
εξοικονόμηση που πετυχαίνει. Δια-
λέγει τι θέλει, ενεργοποιεί την αυ-
τόματη ανανέωση, κερδίζει ακόμα
5% και ξενοιάζει.

Χωρις ψιλα γραμματα, κανουμε
με τους πελατες μας τους καλυτε-
ρους λογαριασμους δίνοντας
προσβαση σε ποιοτικες ασφαλι-
στικες υπηρεσιες σε ολους.

Ναι στην εποπτεία
- Στην Κύπρο έχει εξαγγελθεί
από τον Υπουργό Οικονομικών
πως θα δημιουργηθεί μία Επο-
πτική Αρχή για ασφαλίσεις και
συντάξεις. «Αναπόφευκτα», ανέ-
φερε επίσης, «θα υπάρξουν συγ-
χωνεύσεις στις ασφαλιστικές».
Ποια η θέση σας;

- Συμφωνούμε με τον Υπουργό.
Η Εποπτική Αρχή είναι μια ιδέα
που ήδη έχει αργήσει. Και, αργά ή
γρήγορα, η αγορά πρέπει να λάβει
τις διαστάσεις που της αναλογούν
σε σχέση με το μέγεθος της χώ-
ρας.
- Έχετε βλέψεις, ή εξετάζετε -
για να το πούμε καλύτερα- την
απορρόφηση άλλων ασφαλιστι-
κών εταιρειών και ένταξής τους
στο χαρτοφυλάκιό σας; 

- Είμαστε μια υγιής, κερδοφόρα
εταιρεία με σημαντικό χαρτοφυ-
λάκιο αλλά και ισχυρή εξειδίκευση
σε ένα πεδίο που αντικειμενικά
αποτελεί ανταγωνιστικό πλεονέ-
κτημα στον κλάδο. Δύο πράγματα
μπορώ να πω με βεβαιότητα: ότι
σήμερα δεν υπάρχει άλλη εταιρεία
σαν την Gan Direct στην Κύπρο
και ότι η πρωτοπορία είναι στο
DNA μας.
- Πόσο σημαντικός είναι ο τομέας
της ασφάλισης για την οικονομία
και δη της κυπριακής;

- Είναι πυλώνας σταθερότητας
και ανάπτυξης. Βαριά ρυθμισμένος
κλάδος λόγω των κανονιστικών
προτύπων, έχει απαλλαγεί σε με-
γάλο βαθμό από ιστορικές παθο-
γένειες της κυπριακής οικονομικής
ζωής. Η συνεισφορά του στο ΑΕΠ,
στην απασχόληση αλλά και στην
ομαλή λειτουργία της οικονομίας
έχει αναδειχθεί πολλές φορές. Έχω
την πεποίθηση ότι, εάν επιτύχει
να εκσυγχρονισθεί και να μετα-
σχηματισθεί εγκαίρως, έχει τερά-
στια περιθώρια ανάπτυξης όχι μόνο
στο εσωτερικό της χώρας αλλά και
στην ευρύτερη περιοχή.

Στασιμότητα ο εχθρός
- Ποιες είναι οι προκλήσεις που
αντιμετωπίζει ο ασφαλιστικός
κλάδος στην Κύπρο;

- Η μεγαλύτερη απειλή είναι να
βυθιστεί στην εσωστρέφεια και τη
στασιμότητα, να αναλωθεί στην
εξυπηρέτηση βραχυπρόθεσμων
συμφερόντων και ισορροπιών,
όπως έγινε με τις τράπεζες. Αυτό
θα ήταν καταστροφή. Οι εξελίξεις
τρέχουν: σε ένα ανοικτό, παγκο-
σμιοποιημένο περιβάλλον, με την
ψηφιακή τεχνολογία να εξαπλώ-
νεται σε κάθε πτυχή της ζωής, οι
καταναλωτές χρειάζονται εκπαί-
δευση και εργαλεία για να διαχει-
ριστούν τον διαφορετικό κόσμο
που έρχεται σε 5, 10 χρόνια.

Η τεχνολογία θα αλλάξει ριζικά
τόσο τις συνήθειες των κατανα-
λωτών όσο και τον τρόπο με τον
οποίο λειτουργούν οι ασφαλιστικές
εταιρείες. Από την παρούσα λογική
της «εξακρίβωσης και επισκευής»
πάμε στη λογική της «πρόβλεψης
και πρόληψης». Για παράδειγμα,
το αυτοοδηγούμενο αυτοκίνητο
του μελλοντικού χρήστη θα συμ-
βουλεύεται την ασφαλιστική του
εταιρεία και θα προτείνει τις πιο
ασφαλείς διαδρομές και έτσι ο χρή-
στης θα επιβραβεύεται με μείωση
του premium του. Αντίστοιχες υπη-
ρεσίες θα παρέχει και ο κλάδος

υγείας, επιβραβεύοντας τον υγιή
τρόπο ζωής. Γενικότερα, όχι μόνο
τα αυτοκίνητα αλλά όλο και περισ-
σότερα πράγματα καθημερινής
χρήσης γίνονται πιο «έξυπνα» απο-
κτώντας σύνδεση στο διαδίκτυο
και ειδικούς σένσορες: ψυγεία, ια-
τρικές συσκευές, ειδικά ρολόγια
γυμναστικής, γυαλιά, ακόμη και
ρούχα και παπούτσια. Με τον τρόπο
αυτό ο κλάδος θα οδηγηθεί στην
απόλυτη προσωποποίηση των
ασφαλίστρων και την άμεση αν-
ταπόκριση, διάγνωση και θεραπεία
σε περίπτωση προβλήματος.

Από την άλλη πλευρά, η Ευρώπη
γερνάει ανατρέποντας δημογρα-
φικές ισορροπίες δεκαετιών ενώ
η Κύπρος είναι στο στόμα του λύ-
κου: δεν είναι δύσκολο να βρεθεί
στο επίκεντρο ενός νέου μετανα-
στευτικού κύματος με πολλαπλές
συνέπειες παντού. Παράλληλα, ο
εγχώριος κλάδος οφείλει να προ-
σαρμόσει τα δεδομένα του στο γε-
γονός ότι λειτουργεί σε ένα διαρκώς
μεταβαλλόμενο -προς την αυστη-
ροποίηση- ευρωπαϊκό νομοθετικό
πλαίσιο και ότι περιθώρια αποφυγής
δεν υπάρχουν. Όλα αυτά είναι ευ-
θύνη της ασφαλιστικής αγοράς.

Το καλοκαίρι που η προσοχή στα
νέα, και δη τα διεθνή, είναι ακόμη
πιο αποσπασματική απ’ ό,τι συνή-
θως (πολλές οι αποσπάσεις γαρ: θά-
λασσα, ηλιοβασιλέματα, παγωτά…
), σαν να τους βλέπουμε περισσότερο
στις οθόνες μας: Δύο ισχυροί, χον-
τροκομμένοι άνδρες με πλούσια
ξανθά μαλλιά απασχολούν την παγ-
κόσμια επικαιρότητα εκστομίζοντας
διαφιλονικούμενες δηλώσεις που,
εκ του αποτελέσματος, φαίνεται να
έχουν στόχο να προσβάλουν. 

Πρόκειται βεβαίως για τον πρό-
εδρο των Ηνωμένων Πολιτειών
Ντόναλντ Τραμπ, τελευταίος στό-
χος του οποίου είναι η διαφθορά
που «μαστίζει» τη Βαλτιμόρη, και
τον νέο πρωθυπουργό της Βρετα-
νίας Μπόρις Τζόνσον, που για την
ώρα τα βάζει μόνο με όσους αντι-
μάχονται την επιλογή ενός σκληρού
Brexit.

Είναι μία τακτική που ικανοποιεί
τους οπαδούς τους, διότι εντάσσεται
σε μια «μεγάλη υπόσχεση». Ο πρό-

εδρος Τραμπ υποσχέθηκε «να κάνει
ξανά μεγάλη την Αμερική». Το μή-
νυμά του παραπέμπει σε μία εξιδα-
νικευμένη, ή μάλλον ιδεατή εποχή.
Διότι τι υπόσχεται ο πρόεδρος
Τραμπ, αν όχι το χαμένο αμερικανικό
όνειρο, ή καλύτερα την υπόσχεση
μιας πολύ συγκεκριμένης εκδοχής
του: εκείνης της δεκαετίας του ’60
όταν οι οικονομικές και κοινωνικές
συνθήκες στις ΗΠΑ επέτρεπαν σε
κάθε εργαζόμενο άνδρα να απο-
κτήσει ένα σπίτι και ένα αυτοκίνητο
– όσο πιο ψηλά στην ιεραρχία, τόσο
πιο μεγάλα. 

Σίγουρα μία μερίδα των ψηφο-
φόρων του αυτό αναπολεί, και ας
έχουν αλλάξει δραματικά οι συν-
θήκες στην αγορά εργασίας, καθώς
η παγκοσμιοποίηση έχει γυρίσει
μπούμερανγκ για μερίδα του πλη-
θυσμού – για να μην μπούμε στις
αλλαγές που προκάλεσαν τα κινή-
ματα των πολιτικών δικαιωμάτων
και της ισότητας των φύλων…

Πιο συγκεκριμένο είναι το μή-

νυμα στην περίπτωση του Τζόνσον,
καθώς εστιάζει στην έξοδο από την
Ευρωπαϊκή Ενωση – αλλά και αυτό
εμπεριέχει μία αντίστοιχη υπόσχε-
ση, της επιστροφής σε μία παλαι-
ότερη, ιδεατή εποχή. Ο Βρετανός
πρωθυπουργός επισκέφθηκε πρό-
σφατα τη Σκωτία, και ακούγοντας
τις επιφυλάξεις της πρωθυπουργού
της για το Brexit απάντησε ότι αυτό
θα συμβεί, «come what may» – σε
απλά ελληνικά, «κι ό,τι βρέξει ας
κατεβάσει». 

Οι αναλυτές σημειώνουν ότι ο

εκκεντρικός Τζόνσον διαφέρει από
τον πρόεδρο Τραμπ, καθώς είναι
εξαιρετικά πνευματώδης – και γνώ-
στης της ιστορίας, έχει άλλωστε
γράψει ένα βιβλίο για τον Τσώρτσιλ. 

Η μελέτη της βρετανικής ιστο-
ρίας είναι κοινό χαρακτηριστικό
πολλών από τους οπαδούς του Bre-
xit, που νοσταλγώντας ίσως το αυ-
τοκρατορικό παρελθόν προσβλέ-
πουν σε μία ισχυρή, ανεξάρτητη
από τους περιορισμούς της Ευρω-
παϊκής Ενωσης Βρετανία. Και αν
η μεγαλύτερη ισχύς εκτός Ε.Ε. απο-
δειχθεί φρούδα ελπίδα, θα παρη-
γορούνται τουλάχιστον με την ανά-
κτηση της εθνικής ανεξαρτησίας.
Και οι δύο, πάντως, χρησιμοποιούν
αποτελεσματικά τα μίντια: ο Βρε-
τανός πρωθυπουργός αποφάσισε
να διαθέσει 100 εκατ. στερλίνες,
το μεγαλύτερο κονδύλιο μεταπο-
λεμικά, σε διαφημίσεις προετοιμα-
σίας ενός σκληρού Brexit.

Αυτή η στροφή στο παρελθόν
γίνεται όμως εις βάρος του μέλλον-

τος. Αρκεί να σκεφτούμε την άρνηση
της κλιματικής αλλαγής στο όνομα
της ανάπτυξης, ή την απαξίωση
των δημοκρατικών θεσμών στο όνο-
μα της κάθαρσης ενός βάλτου, ή
την καχυποψία απέναντι στη διεθνή
συνεργασία στο όνομα της εθνικής
ισχύος. Από έναν αντίστροφο ανα-
χρονισμό, όμως, φαίνεται ότι πάσχει
και η απέναντι πλευρά. 

Το νεότερο κομμάτι του Δημο-
κρατικού Κόμματος που έχει ση-
κώσει τη σημαία της αντίστασης,
με ηγετική μορφή την Αλεξάνδρα
Οκάσιο-Κορτέζ, δείχνει να θεωρεί
τους μεγαλύτερους σε ηλικία πολι-
τικούς απολιθώματα του παρελθόν-
τος. Και αυτό δεν περιορίζεται στον
Τραμπ, αλλά επεκτείνεται και στους
Δημοκρατικούς Τζο Μπάιντεν και
Νάνσι Πελόσι. 

Η αδυναμία συνεννόησης μεταξύ
των παλαιότερων και των νεότερων
πολιτικών που ίδιου κόμματος αν-
τανακλά ένα ευρύτερο χάσμα γε-
νεών. Χαρακτηριστικές είναι οι κα-

τηγορίες εναντίον του Τζο Μπάιντεν
ότι είναι υπερβολικά διαχυτικός και
αυτό κάνει τις γυναίκες να αισθά-
νονται άβολα, περισσότερο σαν
έναν «ιδιόρρυθμος θείος», καθώς
δεν του προσάπτουν σεξουαλική
παρενόχληση.  

Μήπως οι κοινωνίες μας πάσχουν
από αναχρονισμό – την εισαγωγή
ιδεών και απόψεων του σήμερα
στην εικόνα που έχουμε για το πα-
ρελθόν; Είναι και αυτό ένα είδος
πολιτισμικής μεροληψίας, που πε-
ριορίζει τη δυνατότητά μας να αξιο-
λογήσουμε το παρελθόν καθώς το
προσεγγίζουμε με τα κριτήρια του
σήμερα. 

Το ζήτημα έχει πολιτικές επι-
πτώσεις όταν προσεγγίζουμε την
Ιστορία με τέτοιο τρόπο ώστε να
επιβεβαιώνει τις πολιτικές μας πε-
ποιθήσεις ή όταν επικρίνουμε τους
πολιτικούς για παλιές αποφάσεις
τους με τα ηθικά κριτήρια του σή-
μερα. Αλλά το παρελθόν ήταν πάντα
το καταφύγιο των αδυνάμων…

Περασμένα μεγαλεία και άλλοι αναχρονισμοί
�������

Ο Ντόναλντ Τραμπ, 
ο Μπόρις Τζόνσον, 
οι απρόβλεπτοι,
οι ψηφοφόροι, οι κοι-
νωνικές αλλαγές και το
εκκρεμές της Ιστορίας.

A Π Ο Ψ Η  Της ΚΑΤΕΡΙΝΑΣ ΣΩΚΟΥ

Το ΓεΣΥ δεν μας
έχει επηρεάσει

- Μετά από μόλις δύο μήνες
λειτουργίας του ΓεΣΥ στην
Κύπρο και σίγουρα έχει αρ-
χίσει να σχηματίζεται μία ει-
κόνα, θα ήθελα να μου πείτε
πώς έχει επηρεάσει τον
ασφαλιστικό κλάδο και πώς
αναμένεται να τον επηρεάσει
με την πλήρη εφαρμογή του
Σχεδίου από το καλοκαίρι του
2020.
- Μέχρι σήμερα ο κλάδος
δεν φαίνεται να έχει επη-
ρεαστεί. Μάλιστα σημει-
ώνει και αυξήσεις στις
υπηρεσίες υγείας, κάτι
που δείχνει ότι ο κόσμος
ανησυχεί, δεν έχει πειστεί
και δεν έχει ξενοιάσει από
ένα σύστημα που πληρώ-
νει γενναία θέλοντας και
μη.
Δεν γνωρίζουμε ακόμη με
ποιο τρόπο θα υλοποιηθεί
το σχέδιο του Υπουργείου
Υγείας για ένταξη στο σύ-
στημα της δευτεροβάθ-
μιας περίθαλψης και με
ποιους όρους θα ενταχ-
θούν τα ιδιωτικά νοσοκο-
μεία. Περιμένουμε, όπως
όλοι, να δούμε πού θα πά-
ει το πράγμα.
Το βέβαιο είναι ότι αντί σή-
μερα να καταγράφεται μια
συλλογική νίκη με τη συμ-
μετοχή όλων των πλευρών
και με συνθήκες αμοιβαί-
ας ωφέλειας, μετά από δε-
καετίες προετοιμασίας το
ΓεΣΥ μοιάζει ακόμα ημιτε-
λές. Ένα νέο σύστημα
υγείας χρειάζεται σημαντι-
κές, μακροπρόθεσμες
επενδύσεις.
Στη Gan Direct, με απλά
βήματα και λίγα κλικ καθέ-
νας μπορεί να εξασφαλί-
σει, για τον εαυτό του και
αυτούς που αγαπά, ασφά-
λεια και απόλυτη ηρεμία.
Χωρίς ταλαιπωρία, χωρίς
λίστες αναμονής και ου-
ρές, με πρόσβαση στους
καλύτερους γιατρούς, σε
κορυφαία ιδιωτικά νοσο-
κομεία και διαγνωστικά
κέντρα στην Κύπρο και στο
εξωτερικό.
Με ένα μικρό αφαιρετέο
ποσό απαλλαγής το οποίο
ο πολίτης επιλέγει, το Di-
rect Care, με μικρό ασφά-
λιστρο, παρέχει τη δυνατό-
τητα πλήρους νοσηλείας
στην κλινική της επιλογής
του στην γεωγραφική επι-
λογή της επιλογής του. 
Πιστεύουμε ότι κάθε πολί-
της πρέπει να έχει τη δυ-
νατότητα να απολαμβάνει
το υψηλότερο δυνατό επί-
πεδο περίθαλψης όταν την
έχει ανάγκη. Αυτό δε-
σμευόμαστε να του εξα-
σφαλίζουμε με ένα πρό-
γραμμα που συνδυάζει
ποιοτικές υπηρεσίες υγεί-
ας σε τιμή τόσο προνομια-
κή που δεν χρειάζεται
δεύτερη σκέψη.

�������

Η ψηφιακή εποχή 
οδηγεί την ασφαλιστική
βιομηχανία στον 
μετασχηματισμό 
και την επιβίωσή της.

Νιώθουμε «start up»
25 ετών και είμαστε
βήματα μπροστά
Η Εποπτική Αρχή Ασφαλίσεων είναι μια ιδέα που ήδη έχει
αργήσει τονίζει ο Ceo της Gan Direct Γιώργος Νικολαΐδης

Η Gan Direct είναι μια τεχνολογικά προηγμένη εταιρεία αλλά όχι μια αποκλει-
στικά διαδικτυακή εταιρεία, αναφέρει ο Γιώργος Νικολαΐδης.
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ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Σε προ κρίσης επίπεδα
ο δείκτης οικονομικού
κλίματος στην Ελλάδα 

Σημαντική είναι  
και η βελτίωση  
της καταναλωτικής 
εμπιστοσύνης.

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Σημαντική
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Το πρώτο εξάμηνο  
καταγράφεται  
αύξηση 6,6%,  
από διψήφια ποσο-
στά που ήταν τα προ-
ηγούμενα χρόνια.

Ανενεργά παραμένουν τα μισά POS που εγκαταστάθηκαν τα δύο τελευταία έτη

Επιβραδύνεται η αύξηση
συναλλαγών μέσω καρτών
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Στα υψηλότερα
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ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Ο διοικητής -
-

-

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Ταυτόχρονα η εφορία 
δημιουργεί ένα 
ισχυρό «ηλεκτρονικό 
μάτι» για τον έλεγχο 
των τιμολογίων  
που διακινούνται.

Η καταναλωτική  
εμπιστοσύνη βρέθηκε 
στο υψηλότερο  
επίπεδο των τελευταί-
ων 12 ετών.

Τέλος στο γραφειοκρατικό βάρος 
των βιβλίων εσόδων - εξόδων 

Σε επίπεδα ρεκόρ οι επιχειρηματικές προσδοκίες

Ηλεκτρονικά η τήρηση το 2020 – Τέλη 2019 η πιλοτική εφαρμογή του συστήματος

Ιδιαιτέρως 
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Η ΤτΕ πρωτοστατεί
στη μάχη κατά
της κλιματικής αλλαγής

Στουρνάρας, Ντράγκι 
και Κάρνεϊ είναι  
οι τρεις κεντρικοί  
τραπεζίτες που ασχο-
λούνται περισσότερο 
με το ζήτημα. 

Με πτώση
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ΗΛΙΑΣ Γ. ΜΠΕΛΛΟΣ

Πτώση σε πληρότητα
και έσοδα για τα ξενοδοχεία
της Αττικής το α΄ εξάμηνο

Ο διοικητής -
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10 & 11 august 2019

katydata, nicosia, cy
concerts - workshops - activities

music fest 6

windcraft

10.08.19
WINDCRAFT BAND (CY), BATUKINIO (CY)

LARVA & FEDERICO PASCUCCI (CY-IT)

odysseas toumazou trio &

ITAI WEISSMAN (CY-ISR)

MACUMBA & NILS FISCHER (CY-DE)

AGIOS LAVRENTIOS BRASS BAND

(GR-DE-IT-CA-NZ)

11.08.19

CYPRUS BEATBOX (CY)

RIALTO RESIDENCY ENSEMBLE (CY) 

NICOLAS TRYPHONOS QUINTET (CY)

THE KHAT (ISR)

'NDIAZ (FR)

BUNTA PLANEDO (GR)

m
il

k
y

c
r

a
f

t
s

Organiser Supporters

Katydata
Community
Council

Media Sponsors Partners

Tickets: 20€/ one day, 25€/ two days. Children under 12, workshops and activities FREE.

Info: +357 22377748, www.windcraftmusicfest.com

Σημαντική  -
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Η ιταλική -

Εκείνες που αναδεί-
χθηκαν στους ισχυρό-
τερους παράγοντες 
στον κλάδο παγκο-
σμίως είναι οι κινε- 
ζικές τράπεζες.

Χάθηκαν 470.000 
θέσεις εργασίας
στον ευρωπαϊκό 
τραπεζικό κλάδο
Μείωσαν δραστικά το δίκτυο των καταστημάτων τους
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Η BASF αναγκάστηκε 
να κλείσει εργοστάσιό 
της εξαιτίας  
της μεγάλης πτώσης 
στη στάθμη του νερού.

Ισχυρό πλήγμα
στη βιομηχανία
η χαμηλή στάθμη
του Ρήνου 
Μέσω του ποταμού πραγματοποιείται το 80% 
των πλωτών μεταφορών στη Γερμανία

Εκφράζονται -

Διάφορες γερμανικές -
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Επιδεινώνεται  
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Καθώς 
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Δοκιμάζουν μικρότερα πλοία

Εντείνεται η αβεβαιότητα
για την ιταλική οικονομία 

Αυξημένος κίνδυνος πτώχευσης για μικρές εταιρείες σε Κίνα και Βρετανία

Πρόκειται για 
επιχειρήσεις που δεν 
βαθμολογούνται από 
οίκους αξιολόγησης 
και χαρακτηρίζονται 
«κρυφοί» οφειλέτες.

Από -

Οι πολυεθνικοί -

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

Εποπτεία από την Ε.Ε. στους τεχνολογικούς κολοσσούς

Ηδη έχουν επιβληθεί 
πρόστιμα σε εταιρείες 
όπως η Google 
για παραβίαση 
των κανόνων 
ανταγωνισμού.

H νέα πρόεδρος
-

-
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Οι ανησυχίες 
-
-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-
-
-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

BLOOMBERG

Εξασθενούν 
περαιτέρω  
οι ανεμικοί ρυθμοί 
ανάπτυξης  
σε Γαλλία και Ιταλία.

Σε πτωτικό κανάλι
εισέρχεται 
η οικονομία
της Ευρωζώνης 
Στο χαμηλότερο επίπεδο της τελευταίας
τριετίας η επιχειρηματική εμπιστοσύνη

Στην Ευρωζώνη, -

Η οικονομία 

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

BLOOMBERG

Πέντε ημέρες -
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-
-
-

-

 Η παγκόσμια 
-

-

-
-

-

-

-
-
-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

Ευπρόσδεκτη μεν 
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

Μείωση ΑΕΠ στη Σουηδία 

Νέος γύρος νομισματικής
χαλάρωσης στην Τουρκία 

Ισχυρή ζήτηση για «μαύρο χρυσό» έως το 2035 

Μετανάστες αναζητεί η Πορτογαλία για να καλύψει κενά στην αγορά εργασίας

Κίνα, Ινδία, Ιαπωνία,  
Ν. Κορέα, οι μεγαλύτε-
ροι εισαγωγείς  
πετρελαίου  
στην περιφέρεια.

Οι σημαντικότερες  
ελλείψεις προσωπικού 
παρατηρούνται στον ξε-
νοδοχειακό κλάδο.

Το 2018

Ο μέσος όρος
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Είναι γεγονός πως το γενικό σύ-
στημα αναδιαρθρώσεων μέχρι τώρα
λειτούργησε πάνω σε μια ιδιάζουσα
βάση.

Ενώ η κύρια οδός έπρεπε να ακο-
λουθεί βήμα – βήμα την αναγνώ-
ριση του προβλήματος μεταξύ χρη-
ματοπιστωτικού ιδρύματος και δα-
νειολήπτη, τη συζήτηση και αμοι-
βαία παράθεση πραγματικών αριθ-
μών, εξεύρεσης μιας συμβιβαστικής
φόρμουλας και επίλυσης του προ-
βλήματος, εξελίχθηκε σε κάτι εν-
τελώς διαφορετικό.

Με τον όρο «παράθεση πραγμα-
τικών αριθμών», εννοώ πως αφενός
η τράπεζα έπρεπε να έρθει ενώπιον
του δανειολήπτη με το πραγματικό
υπόλοιπο του δανείου με αφαίρεση
όλων των επιβαρύνσεων που είναι
προϊόν καταχρηστικών και παρά-
νομων ρητρών και ο δανειολήπτης
αφετέρου, να έρθει ενώπιον της
τράπεζας με τον πραγματικό του
ισολογισμό εσόδων και εξόδων και
περιουσιακών του στοιχείων έτσι
ώστε να διαφανεί υπό τις περιστά-
σεις ποιες είναι οι πραγματικές επι-
λογές αναδιάρθρωσης.

Και τα δύο μέρη στα πλαίσια μιας
τέτοιας διαπραγμάτευσης θα έπρε-
πε να ήταν προετοιμασμένα πως
το δάνειο ενδεχομένως να τύγχανε
κουρέματος, οι εξασφαλίσεις μπορεί
να αυξάνονταν σε αριθμό επειδή
μειώθηκαν σε αξία και η αποπλη-
ρωμή του δανείου θα είχε νέες ρυθ-
μίσεις σε σχέση με την περίοδο
αποπληρωμής, τη διακύμανση του

επιτοκίου – που θα μπορούσε να
ανταμείβει τον καλοπληρωτή και
να τιμωρεί τον κακοπληρωτή και
ακολούθως να εφαρμόζονται τα
τόσα εργαλεία που έχουν δοθεί
στις τράπεζες από το 2013 και μετά
για να ανακτούν τα δάνεια που δεν
πληρώνονται.

Αντ’ αυτού οι περιπτώσεις ανα-
διαρθρώσεων σε τέτοια βάση ήταν
πολύ λίγες σε σχέση με το σύνολο
των μη εξυπηρετούμενων χορη-
γήσεων. Το πρωτεύον σύστημα
αναδιάρθρωσης ήταν η ανταλλαγή
χρέους με ακίνητα. Με βάση αυτό
το σύστημα, η τράπεζα λαμβάνει
από τους δανειολήπτες ακίνητα
και σε αντάλλαγμα διαγράφει το
σύνολο των δανειακών υποχρεώ-
σεων του δανειολήπτη. Ακούγεται
καλό. Αυτό που γνωρίζουν καλύ-

τερα όσοι όμως το έζησαν, είναι ο
εξευτελισμός που πέρασαν μέσω
της όλης διαδικασίας.

Κατ’ αρχήν η τράπεζα έχει το
ύφος και τη συμπεριφορά πως αυτή
είναι η σωστή και ο δανειολήπτης
ο κακός, ο αφερέγγυος και ο μη συ-
νεργάσιμος. Δηλαδή υπάρχει a prio-
ri ο στιγματισμός του δανειολήπτη.
Λυπάμαι, αλλά δεν είναι πάντα έτσι
τα πράγματα, χωρίς να υπαινίσσο-
μαι ούτε στιγμή πως δεν υπάρχουν
στρατηγικοί κακοπληρωτές. Όμως
το όποιο σύστημα έπρεπε να μπορεί

να αναγνωρίζει τις διαφορές και
να δίνει τις ανάλογες λύσεις. Δεν
είναι ένα και δύο δισεκατομμύρια
που πήραν δύο μόνο τράπεζες από
τις τσέπες των καταθετών, των κα-
τόχων αξιογράφων και των μετό-
χων, αλλά πέραν των επτά δισε-
κατομμυρίων ευρώ. Επίσης να υπεν-
θυμίσω πως για να υπολογιστεί το
κούρεμα, οι ενυπόθηκες εξασφα-
λίσεις έτυχαν μεγάλης απομείωσης
της πραγματικής τους αξίας και
πως οι εγγυητές θεωρήθηκαν πως
είχαν μηδενική αξία εξασφάλισης.

Όπως και να το κάνουμε λοιπόν,
όταν σε κάποια στιγμή πάει να
γίνει μια αναδιάρθρωση δεν γίνεται
η πιο πάνω βάση να ξεχνιέται και
να θεωρείται ως μη γενόμενη. Αν
θεωρηθεί ως μη γενόμενη τότε είτε
το κούρεμα ήταν πολύ ψηλότερο
από όσο έπρεπε ή έκτοτε οι ανα-
διαρθρώσεις που γίνονται, γίνονται
με ψηλά νούμερα που δεν αφήνουν
περιθώρια ελιγμών για να κατα-
στούν πραγματικά βιώσιμες ή/ και
πνίγουν τον δανειολήπτη.

Στα πλαίσια ανταλλαγής χρέους
με ακίνητα, κακώς τα δύο μέρη εμ-
πλέκονται στην αποτίμηση του δα-
νείου και των εξασφαλίσεων – νο-
ουμένου φυσικά ότι η ανταλλαγή
γίνεται στο 100%. Ότι δηλαδή η
τράπεζα λαμβάνει τις εξασφαλίσεις
του δανείου σε ακίνητα και δια-
γράφει το σύνολο του δανείου. Εγώ
δεν θα δεχόμουν σε καμία περί-
πτωση να γίνει τέτοια ανταλλαγή
και να παραμένει υπόλοιπο δανείου.
Και πως θα το αποπληρώσω αν
είμαι ξεγυμνωμένος από ακίνητα;

Λέω λοιπόν πως κακώς μπαίνουν
αμφότεροι σε μια διαδικασία απο-
τιμήσεων επειδή αν παραμένει
υπόλοιπο, αυτό θα πρέπει να δια-
γραφεί. Τι με νοιάζει αν η τράπεζα
αποτιμήσει το χωράφι μου σε μίαν
άλφα τιμή και όχι σε μια ψηλότερη
βήτα, αν στο τέλος της συναλλαγής
αυτής το δάνειο μου θα διαγραφεί
στο 100%, είτε έχει παράνομες χρε-
ώσεις ή όχι;

Αυτή η διαδικασία αποτίμησης

έχει κόστος και στους δύο, είναι
και ψυχοφθόρα και στο τέλος της
ημέρας είναι καθαρά ψυχολογική.
Ο μεν ιδιοκτήτης μπαίνει σε μια
διαδικασία να λέει, «σιγά μην τους
το δώσω μούχτιν…», και η τράπεζα
από την άλλη να επιμένει πως δεν
υπάρχει ανατοκισμός και παράνο-
μες χρεώσεις, … ενώ υπάρχουν.
Αποτέλεσμα είναι να αναλώνονται
σε χρόνιες αψιμαχίες και διαπλη-
κτισμούς, η αναδιάρθρωση να μην
προχωρά, οι μη εξυπηρετούμενες
χορηγήσεις να μην μειώνονται με
τους ρυθμούς που πρέπει, να με-
γιστοποιείται το πρόβλημα των εκ-
ποιήσεων και το όλο σύστημα να
γίνεται μύλος.

Χαίρομαι που βλέπω την Κεν-
τρική Τράπεζα να σηκώνει τα μα-
νίκια πάνω και να αναλαμβάνει
ενεργό ρόλο. Πρωτοφανές για εμάς,
αλλά συνάμα και κακό αφού αυτό
τον εποπτικό ρόλο έπρεπε πάντα
να τον διαδραμάτιζε και δεν το
έπραττε. Ιδιαίτερα τα τελευταία
χρόνια η ΚΤ φαίνεται πως ήταν σε
αυτόματο πιλότο με χαλασμένο λο-
γισμικό πτήσης…

Ας ελπίσουμε πως από τον Σε-
πτέμβριο θα ρυθμιστεί το θέμα των
εκποιήσεων ολιστικά, θα εφαρμο-
στεί το ΕΣΤΙΑ, αλλά συνάμα να
μπει και ένα δυνατό χαλινάρι στις
τράπεζες για να καταστούν επιτέ-
λους τράπεζες και όχι δυνάστες.

*MRICS, CEO, APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors

Περί αναδιαρθρώσεων το ανάγνωσμα

Ενοίκιο 500 ευρώ τον μήνα 
για 9 τ.μ. στο Χονγκ Κονγκ 
Οι κάτοικοι της πόλης ξοδεύουν το 41% του εισοδήματός τους για στέγαση

Της ΘΕΛΜΑΣ ΧΑΤΖΗΑΘΑΝΑΣΙΟΥ

Ενα διαμέρισμα 9 τετραγωνικών
μέτρων για 500 ευρώ τον μήνα
δεν είναι σε καμία περίπτωση η
ιδανική επιλογή για κάποιον που
αναζητεί σπίτι, ακόμη και σε μη-
τροπόλεις γνωστές για τα υψηλά
ενοίκια. Ωστόσο, για ορισμένους
κατοίκους του Χονγκ Κονγκ τα
σπίτια-φέρετρα, όπως ονομάζονται,
μπορεί να είναι και η μοναδική
τους επιλογή.

Αγανακτισμένοι κάτοικοι του
Χονγκ Κονγκ είχαν ξεκινήσει δια-
δηλώσεις τον Μάρτιο, απαιτώντας
την ακύρωση του νομοσχεδίου
για την έκδοση υπόπτων προς
εκδίκαση των υποθέσεών τους
στην Κίνα. Τα αιτήματα των δια-
δηλωτών, που εξακολουθούν να
διαμαρτύρονται, έχουν πλέον δι-
ευρυνθεί. Μεταξύ των πρώτων
αιτημάτων στη λίστα τους είναι
η μείωση των ενοικίων σε προσιτά
επίπεδα και η καταπολέμηση της
εμφανούς και κλιμακούμενης ανι-
σότητας μεταξύ πλουσίων και
φτωχών. 

Οι πλούσιοι κάτοικοι του Χονγκ
Κονγκ είχαν το 2018 εισόδημα
44 φορές μεγαλύτερο από τους
φτωχούς, ενώ το 2016 είχαν 29
φορές μεγαλύτερο, σύμφωνα με
στοιχεία του φιλανθρωπικού ορ-
γανισμού Oxfam. Το χάσμα με-
ταξύ πλουσίων και φτωχών είναι
πλέον το μεγαλύτερο των τελευ-
ταίων πενήντα ετών.

Ο κατώτατος μισθός, το επίπεδο
του οποίου αναπροσαρμόζεται
από την κυβέρνηση κάθε δύο χρό-
νια, είναι αυτή τη στιγμή 4,82 δο-
λάρια την ώρα, σύμφωνα με τους
New York Times. Ενας μεγάλος
αριθμός μη κερδοσκοπικών ορ-
γανισμών έχει ασκήσει πιέσεις
στην κυβέρνηση στο παρελθόν,
ώστε να αυξήσει τον κατώτατο
μισθό στα 7 δολάρια την ώρα, ένα
ποσό το οποίο θεωρείται βιώσιμο
στην τρίτη ακριβότερη πόλη του
πλανήτη, όπως την έχει κατατάξει
σχετική έρευνα του Economist In-
telligence Unit.

Οσον αφορά τα ενοίκια στο

Χονγκ Κονγκ, αυτά έχουν αυξηθεί
κατά 37,6% την περίοδο από το
2013 έως τον Σεπτέμβριο του
2018, ενώ το μέσο διαθέσιμο ει-
σόδημα αυξήθηκε κατά μόλις 3%
στο αντίστοιχο διάστημα, όπως
αναφέρεται σε έκθεση της Knight
Frank, εταιρείας παροχής υπη-
ρεσιών για ακίνητα. Προκειμένου
να πληρώσουν το ενοίκιο για ένα
σπίτι-φέρετρο, με συγκάτοικο μά-
λιστα, οι κάτοικοι της ασιατικής
πόλης ξοδεύουν το 41% του ει-
σοδήματός τους, ένα ποσοστό
περίπου 4,8% αυξημένο σε σχέση
με πέρυσι. Εάν συνυπολογιστούν

οι λογαριασμοί νερού και ρεύμα-
τος, που κυμαίνονται μεταξύ 64
και 128 δολαρίων τον μήνα συ-
νολικά, τότε το κόστος στέγασης
υπερβαίνει το 50% του μέσου δια-
θέσιμου εισοδήματος.

Η πόλη είναι επίσης γνωστή
για τα εξαντλητικά ωράρια εργα-
σίας, από τα οποία οι κάτοικοι
δεν αποκτούν επαρκές εισόδημα.
Πολλοί νέοι που κατοικούν στο
Χονγκ Κονγκ δεν θεωρούν πλέον
πως η παιδεία είναι σημαντική
επένδυση, αφού δεν πιστεύουν
ότι θα τους εξασφαλίσει ένα κα-
λύτερο μέλλον. «Προσπαθούν να
δουλέψουν σκληρά, αλλά δεν μπο-
ρούν να αποκτήσουν αρκετά χρή-
ματα ώστε να ζουν σε καλύτερες
συνθήκες. Δεν μπορούν να προ-
βλέψουν το μέλλον τους, επομέ-
νως αγανακτούν», δήλωσε ο δια-
δηλωτής Φίλιπ Τσαν στους New
York Times. Πολλοί νέοι δεν έχουν
άλλη επιλογή παρά να ζουν με
τους γονείς τους μέχρι μεγάλη

ηλικία, στριμωγμένοι σε ένα σπί-
τι-φέρετρο.

H κυβέρνηση του Χονγκ Κονγκ
έχει δρομολογήσει 14,4 εκατ. δο-
λάρια σε προγράμματα ανέγερσης
σπιτιών, που θα στεγάσουν περί-
που 600 άτομα και θα «φέρουν
λίγη ζεστασιά στην τρέχουσα κοι-
νωνική κατάσταση», όπως δήλωσε
την προηγούμενη εβδομάδα ο Μά-
θιου Τσέουνγκ, αναπληρωτής της
επικεφαλής της κυβέρνησης του
Χονγκ Κονγκ.

Αυτή τη στιγμή περίπου 250.000
άνθρωποι βρίσκονται στη λίστα
αναμονής για τα κρατικά συγκρο-
τήματα κατοικιών. Προκειμένου
να μπουν στη λίστα αναμονής,
έπρεπε να πληρούν εισοδηματικά
κριτήρια, ήτοι εισόδημα κάτω των
12.000 δολαρίων τον χρόνο. Παρότι
το όριο αυτό είναι εξαιρετικά χα-
μηλό, οι Αρχές αρνούνται να το
αυξήσουν, διότι τότε θα υποχρε-
ωθούν να χτίσουν ακόμη περισ-
σότερα συγκροτήματα κατοικιών.

Η αξιοποίηση της γης για την ανέ-
γερση περισσότερων κατοικιών εί-
ναι εξαιρετικά δύσκολο έργο, δε-
δομένου ότι το μεγαλύτερο μέρος
του Χονγκ Κονγκ είναι ορεινό. Εκτός
αυτού, το 62% του εδάφους είναι
νομικά «κλειδωμένο» ή «ημικλει-
δωμένο», και για περιβαλλοντικούς
λόγους δεν μπορεί να φιλοξενήσει
οικισμούς, όπως αναφέρει ο Guar-
dian. Για την επίλυση του σοβαρού
προβλήματος έλλειψης χώρου έχει
προταθεί ακόμη και η δημιουργία
τεχνητών νησιών, αποκλειστικά
για τη δημιουργία κατοικιών.

Τα διαθέσιμα κομμάτια εδάφους
καταλήγουν κατά κύριο λόγο σε επι-
χειρηματίες ανάπτυξης γης, γεγονός
το οποίο πολλοί επικρίνουν. Η κυ-
βέρνηση του Χονγκ Κονγκ προτιμά
τους επιχειρηματίες ανάπτυξης γης,
διότι με αυτούς μπορεί να πετύχει
τις πιο κερδοφόρες συμφωνίες. Μά-
λιστα, αναζητώντας τη μεγαλύτερη
προσφορά, η κυβέρνηση καθυστερεί
τις αγοραπωλησίες, αφήνοντας κομ-
μάτια γης αναξιοποίητα για πολύ
καιρό. Η στάση της κυβέρνησης
και η εκμετάλλευση του εδάφους
από επιχειρηματίες ευνοούν εντέλει
την ανέγερση πολυτελών εγκατα-
στάσεων και αφήνουν στο περιθώριο
πολλούς που αναζητούν καλύτερες
συνθήκες στέγασης. Χαρακτηρι-
στική ήταν η στάση της κυβέρνησης
απέναντι στην αξιοποίηση ενός γη-
πέδου γκολφ, για το οποίο μια ομάδα
ακτιβιστών ασκούσε πιέσεις το 2018,
ώστε να μετατραπεί σε συγκρότημα
κατοικιών. Υπολογιζόταν ότι η έκτα-
ση αυτή, η οποία ήταν περικυκλω-
μένη από ουρανοξύστες, θα μπο-
ρούσε να στεγάσει περίπου 37.000

κατοίκους, όπως αναφέρει δημοσί-
ευμα των New York Times. Η κυ-
βέρνηση του Χονγκ Κονγκ συμβι-
βάστηκε με την εξαγορά ενός πέμ-
πτου της τεράστιας έκτασης, η οποία
θα αξιοποιηθεί για την ανέγερση
κρατικών εστιών.

«Ολο το σύστημα είναι πλήρως
ελεγχόμενο από τα κατοχυρωμένα
συμφέροντα της ελίτ», όπως δήλωσε
ο Τσέουκ Γιαν Λι, γενικός γραμμα-
τέας της συνομοσπονδίας εμπορι-
κών ενώσεων του Χονγκ Κονγκ. 

Η κυβέρνηση της ημιαυτόνομης
περιοχής του Χονγκ Κονγκ έχει
επίσης ευνοήσει τους ενδιαφερό-
μενους ιδιοκτήτες από την Κίνα.
Σύμφωνα με δημοσίευμα των New
York Times, το σκεπτικό της κυ-

βέρνησης ήταν ότι οι Κινέζοι αγο-
ραστές θα μπορούσαν να αυξήσουν
τις τιμές στην αγορά ακινήτων και
ότι έτσι τα νοικοκυριά του Χονγκ
Κονγκ θα ένιωθαν πλουσιότερα. 

Η νοοτροπία αυτή, που επί χρό-
νια χαρακτήριζε την κυβέρνηση,
οδήγησε πράγματι σε ραγδαία αύ-
ξηση του κόστους των ακινήτων.
Κερδισμένοι ήταν οι ιδιοκτήτες
και οι Κινέζοι επενδυτές, ωστόσο
μία ολόκληρη γενιά κατοίκων του
Χονγκ Κονγκ έμεινε στο περιθώριο,
αδυνατώντας να αντεπεξέλθει στα
υψηλά ενοίκια.

Πρόταση για δημιουργία
τεχνητών νησιών όπου
θα χτιστούν κατοικίες 

�������

Η κυβέρνηση θα 
κατασκευάσει σπίτια 
για 600 άτομα και 
στη λίστα αναμονής
υπάρχουν ήδη 250.000.

�������

Ας ελπίσουμε πως από
τον Σεπτέμβριο θα ρυθ-
μιστεί το θέμα των εκ-
ποιήσεων ολιστικά, θα
εφαρμοστεί το ΕΣΤΙΑ,
αλλά συνάμα να μπει και
ένα δυνατό χαλινάρι στις
τράπεζες για να κατα-
στούν επιτέλους τράπε-
ζες και όχι δυνάστες.

�������

Τα διαθέσιμα εδάφη 
καταλήγουν κατά κύριο
λόγο σε επιχειρηματίες
ανάπτυξης γης.

Τα ενοίκια έχουν αυξηθεί 37,6% την περίοδο από το 2013 έως τον Σεπτέμβριο του 2018, ενώ το μέσο διαθέσιμο
εισόδημα αυξήθηκε κατά μόλις 3%.

Η στάση της κυβέρνησης και η εκμετάλλευση του εδάφους από επιχειρημα-
τίες ευνοούν εντέλει την ανέγερση πολυτελών εγκαταστάσεων.

H διαδικασία αποτίμησης έχει κόστος και για τους δανειολήπτες και για τις τρά-
πεζες, είναι ψυχοφθόρα και στο τέλος της ημέρας είναι καθαρά ψυχολογική.
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Του ΜΑΝΩΛΗ ΑΝΔΡΙΩΤΑΚΗ

«Στη Σίλικον Βάλεϊ
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

Ο «Λουδίτης»

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

Η πρώτη -
-

-

-
-

-

-

-

-

 
Η δεύτερη 

-

-

-
-

-

 
Η τρίτη -

-
-

-
-

-
-

-

 
Η τέταρτη -

-
-

-
-
-

-

-

 
Τέλος,  

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

Το ερώτημα 

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

Το πολιτικό ζήτημα της τεχνολογίας
Ο ιδρυτής σειράς νεοφυών επιχειρήσεων στη Σίλικον Βάλεϊ και αντικομφορμιστής συγγραφέας Aντριου Κιν μιλάει στην «Κ»

Το βιβλίο
-

«Η ρύθμιση του τεχνο-
λογικού πεδίου ίσως  
να είναι από τα μείζονα 
θέματα της προεδρικής 
εκλογής του 2020  
στις ΗΠΑ».  

«Πιστεύω ότι οι μελλο-
ντικές γενιές θα κοιτούν 
την εποχή μας  
και θα λένε “πώς επέ-
τρεπαν να γίνονται  
όλα αυτά;”».

«Τα μεγάλα δεδομένα εισβάλλουν βάναυσα στην ιδιωτικότητά μας»

«Η τεχνολογία
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Ατζέντα
4.8.19 -10.8.19
Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 

art@kathimerini.com.cy
kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

ΦΕΣΤΙΒΑΛ

Windcraft Music: η αέρινη μουσική γιορτή

Η πιο -

-

- -

-

-
-

-
-

Πληροφορίες τηλέφωνο 22377748 και 

info@windcraftmusic.com

 Μια υπερβατική -
-

-

-
-

-

-

-

-

-

Παραστάσεις Τετάρτη, Πέμπτη και 

Παρασκευή (7-8-9 Αυγούστου), 

ώρα 9:00 μ.μ. Αυλή του Flea 

Theatre στη Λευκωσία. Η είσοδος 

για το κοινό είναι δωρεάν. Πληρο-

φορίες και κρατήσεις 97 888779

ΘΕΑΤΡΟ

«Δε μ’ αγαπάς. Μ’ αγαπάς»

ΝΤΟΚΙΜΑΝΤΕΡ

14o Διεθνές Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ Λεμεσού 
Σηκώνει αυλαία 

-

-

Το πρόγραμμα προβολών είναι αναρτημένο 

στην ιστοσελίδα www.filmfestival.com.cy. Για περισσότερες πληροφορίες τηλέ-

φωνο 99517 910, lemesosdocs@gmail.com, www.filmfestival.com.cy

Στην isnotgallery -

-

-

-

-
-

-

-

-
Πληροφορίες τηλέφωνο 

99569498, www.isnotgallery.com

Χάσαμε το δάσος από ένα ψέμα

Η 
υπόθεση με -

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

ΜΟΥΣΙΚΗ

Συναυλία Σαντούτο
Συναυλία με 

-

-

Είσοδος ελεύθερη

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

«Beautiful Days» από την isnotgallery

MISE EN PLACE
Της ΓΙΟΥΛΗΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Ο εύφορος 
«αγρός»

της τεχνολογίας

«Τ
ο πολύ 

-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

ΕΚΘΕΣΗ

Ο Πικάσο στο Μουσείο
Στην έκθεση -

-
-

-
-

-

Διάρκεια έκθεσης έως 8 Σε-

πτεμβρίου. Κυπριακό Μουσείο, Μουσεί-

ου 1, Λευκωσία. 

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ



Ε Κ Δ Ο Σ Η

Κυριακή 4 Αυγούστου 2019 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η 3

 
 

Αραδίππου: Η αυλή της Δεσποτείας
-
-

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Όσο πιο -

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-
-

-
-

-

Η Αραδίππου στο προσκήνιο

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

Το βιβλίο αποτελείται 
από εννέα κεφάλαια και 
τέσσερα παραρτήματα 
με πλούσιο φωτογραφι-
κό και αρχειακό υλικό, 
και έχει συμπεριλάβει 
στις σελίδες του το βα-
σικότερο, τις αφηγήσεις 
και τις θύμησες παλιών 
Αραδιππιωτών.

Η Αραδίππου στο ιστορικό προσκήνιο
Ένας τόμος 852 σελίδων γεμάτος μνήμες μιας κωμόπολης με διαδρομή αιώνων, που διαδραμάτισε σημαντικό ρόλο 

Τα κείμενα -
-

-
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Τη δεκαετία 
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

Οι τελευταίες πινελιές
-
-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

Εικαστική αφήγηση
-
-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

H Σαντορίνη που αγάπησαν οι ζωγράφοι
Εκατόν ογδόντα έργα από την πλούσια συλλογή του Δημήτρη Τσίτουρα θα φιλοξενηθούν το φθινόπωρο στο Μουσείο Μπενάκη

«Θα σας εκπλήξει ίσως 
αυτό που θα σας πω: 
Θεωρώ εξαιρετικά όλα  
τα έργα, αλλά κανένας 
από τους καλλιτέχνες 
δεν ζωγράφισε το νησί 
όπως το βλέπω εγώ». Δέσποινα Μεϊμάρογλου Αγγελος Θεοδωρόπουλος

Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Παύλος Σάμιος

Κώστας Τσόκλης

Πάρις ΠρέκαςΓιάννης ΜηταράκηςΔήμος Μπραέσας
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Οι γραφικές τέχνες και η σημασία τους
Αντιπαράθεση πολλών και διαφορετικών απόψεων και αντιλήψεων, απέναντι στη γραφιστική, αλλά και στην ίδια τη ζωή

Αγγελική Αθανασιάδη
Graphic Stories – Γραφιστορίες

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Δεν ξέρω -
-

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-

Οδηγός για νέους γραφίστες
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

Ο γραφίστας -

Η Αγγελική τήρησε 
απαρέγκλιτα αυτόν τον 
νόμο, το όλον είναι φω-
τεινό, γιατί επέλεξε ψη-
φίδες διαλεχτές για να 
δημιουργήσει το γραφι-
στικό ψηφιδωτό που το 
ονόμασε Γραφιστορίες.
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Ο 
ήρωας του -

-

-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

Η Καρολίνα Μέρμηγκα γεννήθηκε 
στην Αθήνα το 1957, σπούδασε Νομι-
κά και εργάστηκε ως δικηγόρος και 
δημοσιογράφος. Εχει εκδώσει μετα-
φράσεις, δύο συλλογές διηγημάτων 
και τα μυθιστορήματα «Συγγενής» 
(2013, εκδ. Μελάνι) και «Ο Ελληνας 
γιατρός» (2016, εκδ. Μελάνι).
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας; 

-

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας θα 
θέλατε να είστε και γιατί; 

-

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, ζώ-
ντες και τεθνεώτες; 

-

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον 
στοιχείο που μάθατε πρό-
σφατα χάρη στην ανά-
γνωση ενός βιβλίου; 

-
-

-

 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά; 

-

 
Και ποιο βιβλίο έχετε διαβάσει τις πε-
ρισσότερες φορές; 

-

 
Στο επόμενο βιβλίο σας αληθεύει ότι 
πρωταγωνιστεί ο Ιωάννης Καποδί-
στριας; Αν ναι, πώς θα τον δούμε εκεί; 

-
-
-

-

-

 
Πόσο διαφέρει –αν διαφέρει– από τον 
τόσο επιτυχημένο «Ελληνα γιατρό» το 
νέο βιβλίο – που και αυτό πραγματεύ-

εται τη νεότερη ελληνική Ιστορία; 
-

-

 
Εχετε Facebook, Twitter 
κτλ.; Εμποδίζουν το γρά-
ψιμο ή το εμπλουτίζουν; 

-

-
-

 

 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΦΑΚΙΝΟΣ
Τα χαμένα
εκδ. Κέδρος
σελ. 236

Σ
την πεζογραφία -

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Ιστορίες της ανέμης

Εφεση για δυστυχία

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Η αγάπη είναι  
η άμμος στα γρανάζια 
του φρικτού εσωτερι-
κού μηχανισμού  
της αυτοκαταστροφής 
και της δυστυχίας.

Το τελευταίο -

ΕP
A 

/ 
M

AR
CI

AL
 G

U
IL

LE
N

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΡΟΛΙΝΑ ΜΕΡΜΗΓΚΑ
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 E
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U
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E

EP
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 N
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H

O
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P. 

PH
OT

O
/M
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H
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L 
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H

N

ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Το μπλε που σε τυλίγει

ΕΚΘΕΣΗ
Ως μια μεταφορά

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

Κάθε Αύγουστο, -

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

ΕΛΒΕΤΙΚΕΣ ΑΛΠΕΙΣ
Φύση και τέχνη
Μια υπαίθρια -

-

-

-

-

ΧΑΛ, ΒΡΕΤΑΝΙΑ
Επέτειος του δουλεμπορίου
Στο μουσείο 

-

-
-
-

ΧΑΓΗ
Επίσκεψη στο παλάτι
Για τέταρτη 

-

-
-

-

-

ΛΟΝΔΙΝΟ
Τέχνη με Lego
Ο Ολαφουρ 

-

-

-

-

ΑΚΑΜΠΑ
Μουσείο στον βυθό
Με σκοπό 

-
-

-

-
-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΑΙΜΙΛΙΑ ΚΑΛΟΓΕΡΑΚΗ

«Η χερσόνησος»,

Τι μπλε είναι αυτό;  
Της θάλασσας;  
Του ουρανού;  
Της λύπης; Του έρωτα 
που έγινε στάχτη;
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Συνέντευξη στην
ΤΑΣΟΥΛΑ ΚΑΡΑΪΣΚΑΚΗ

«Το κείμενο -
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

– Ποιο έργο σας γοήτευσε και 
ποιο σας δυσκόλεψε πιο πολύ;

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

Τα ρεμπέτικα
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

– Τι είναι αυτό που σας στενοχώ-
ρησε και τι αυτό που σας χαρο-
ποίησε πιο πολύ;

-

-
-

-

-
-

-

-

Ο ίδιος -

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

Μεγαλύτερη πρόκληση ο Σολωμός, ο πιο δύσκολος, ο πιο άπιαστος

Πολλοί κληρονόμοι  
συγγραφέων απαγορεύ-
ουν να δημοσιεύσεις  
τον μακαρίτη, για λόγους 
μυστήριους. Μάλλον  
θέλουν να τον σκοτώσουν 
για δεύτερη φορά...

Ο εξέχων

Με τον Μιχάλη Γκανά. Με τον Πέτρο Μάρκαρη, Με τον Μένη Κουμανταρέα. 

Αγγελιαφόρος Ελλήνων συγγραφέων
Ο Μισέλ Βόλκοβιτς, που μεταφράζει στη Γαλλία αποκλειστικά δικούς μας ανθρώπους του πνεύματος, μιλάει στην «Κ»
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Παναγιώτη 
Κυριάκου

ΜΕ ΤΟΝ

14:00 - 16:00

LISTEN LIVE
www.mydeejay.com.cy

14:00 - 16:00

09.45-10.45
Χτυπάει 

-
-

-

10.45-14.00
Από τη μια, -

-

-

-

-

-

-
-

14.00-15.00
Φτιάχνω  -

-

-

-

-

15.00-18.00
Ξανακάθομαι -

-

-

 18.00-19.00
Απαντώ -

19.00-20.00
Πίνω -

-

-
-
-

-

 
20.00-21.00
Πηγαίνω 

-

 
21.00-21.30
Κάνω μπάνιο. 

 
22.00-00.00
Συναντάω  

 
Η Μαρίζα Ρίζου θα δώσει μια συναυ-
λία καθολικής προσβασιμότητας, σε 

συνεργασία με την Κίνηση Αναπήρων Καλλι-
τεχνών, στην Τεχνόπολη του Δήμου Αθηναί-
ων στις 4 Σεπτεμβρίου. Το νέο της άλμπουμ 
θα κυκλοφορήσει τον Οκτώβριο.

Ενα εικοσιτετράωρο με την τραγουδίστρια Μαρίζα Ρίζου
ΧΡΟΝΟΓΡΑΜΜΗ / ΤΗΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

«Από τη μια, νιώθω ευλο-
γημένη που είμαι μουσι-
κός και δουλεύω όποτε και 
με όποιους θέλω. Από την 
άλλη, δεν είναι και πολύ εύ-
κολο να βάζεις πρόγραμμα 
στον εαυτό σου».

«Πηγαίνω 
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07.45

10.00

11.00

11.30

12.00

13.30

13.55

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15

15.15

16.15

17.30

17.55

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20

18.50 

19.20

19.55 

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.05 

22.15

23.15 EIΔHΣEIΣ
23.20
00.20 Graham Norton Show, 
01.20

07.30

11.00
11.30

13.20 
15.30 
16.00 Smart cookies

17.15

18.00

18.30 

19.00 National Geographic:  
 Cesar Milan’s Dog Nation

19.45 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.55 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.05 

20.30

21.00 Graham Norton Show
22.00
23.30
00.30 EIΔHΣEIΣ - (E)
00.45

06.00 OMEGA NEWS - (Ε)
07.00

09.00

10.00

11.00

11.45

12.15 Life is a beach

12.45 

15.00

17.00 

18.00 ΟΜΕGA NEWS 
18.10

19.10

20.10 OMEGA NEWS
21.05

22.00

23.40

00.40

01.40

02.40
05.00

06.10
06.40 

07.30 

08.30 

09.50 

10.30

12.10 

13.00 

14.00 Streat Food

14.50 

15.40

16.30

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10

18.40

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20

22.15 

23.15

00.00 Τίτλοι ειδήσεων
01.10

02.00
02.50

05.50 

06.20

07.00 

08.20

09.00

10.00

10.40 

11.20 

12.20 Food n’ Friends

13.20

14.00

15.00

16.00

17.45 

18.10  Γεγονότα σε συντομία
18.20 
18.50

20.20 Τομές στα γεγονότα
21.15

21.25 
23.30

00.20  Γεγονότα σε τίτλους 
00.30 Air Crash Investigation
01.50

02.50

06.15 

07.00 

08.30 

09.15 

10.45

11.30

13.00

14.00

15.25  

16.15 

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00  

19.30

21.15 

22.15

00.00

01.30

02.30

03.15

07.00
09.15
11.00 
13.00 A Mermaid’s Tale
15.00 
17.00 Deutschland 83
21.00 Peppermint
22.50 Numb
00.30 
02.00
03.30 10,000 Km
05.15 The Wrong Car
06.45 Warsaw ’44

05.35
07.05
08.30
10.15
11.30 

13.10
15.45
17.05
18.45 
20.20 
22.00 Safe Sex
23.50 
01.10 

02.40 
04.15

06.30 
09.30
11.00
13.00 
14.00
16.30
18.00 EIΔHΣEIΣ
18.45
19.20 EIΔHΣEIΣ
19.40 ANNITA Airlines
21.30 
22.30
00.50
03.35 Video Clips
03.50

12.00
13.00 Angels Friends
14.00 Glimmies
15.00
15.30
16.00 Heidi
16.30 Horseland
17.00 Rabbids, II
17.30
18.00
18.30
19.00 Popples
19.30 Glitter Force
20.00 Digimon Fusion
21.00 Pacman
22.00 Super Mario
23.00

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA CAPITAL

TV PLUS

SMILE TV 

MOVIES BEST

GREEK CINEMA

22.15 22.00 22.00 21.20 21.25 21.15 21.00 Peppermint

22.00 Safe Sex

07.15
08.50
10.30 
12.25
14.00
15.10

17.00
19.05 
21.00
23.00
00.45 

Η Ισπανίδα -

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

Σχέση πατέρα - γιου

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

Η Κούβα πίσω
από τον θρύλο 
του χορού
Σαράντα χρόνια ιστορίας μέσα  
από τη βιογραφία του Κάρλος Ακόστα

Το φιλμ 

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

ΤΟ ΒΑΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Στο «Οταν λείπει η μαμά», 
-

-

-

-
-

-

-
-

-

Στο «Σχέδιο απόδρασης: προ-
σωπική υπόθεση» -

-

-

-

Στο «8½», -

-

-
-

-
-
-

Ο χορός της ζωής μου 
½

ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ (2018)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες:  
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Στην παράσταση -
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-
-

Με αφετηρία την ύλη
-

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

Νέοι δρόμοι

-

-

-
-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

* Η κ. Ελενα Παπαλεξίου είναι 
επίκουρη καθηγήτρια του 
τμήματος Θεατρικών Σπουδών του 
Πανεπιστημίου Πελοποννήσου και 
ακαδημαϊκή υπεύθυνη του αρχείου 
του Ρομέο Καστελούτσι και της 
Socetas Raffaello Sanzio.

Η πρωτοτυπία 

-

-

-
-

-
-

-
-

-
-

-

- - -

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

Toυ ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

Καθηλωτικός ο Βενγκέροφ στο Κοντσέρτο του Μπραμς 

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ

Τέχνη και ουτοπία σε σκοτεινό γκαράζ
Τα πολυσήμαντα μηνύματα του Ρομέο Καστελούτσι, σε ένα ανεικονικό περιβάλλον, στο έργο «Η καινούργια ζωή» 

Ακούγονται κελαηδί-
σματα πουλιών – ένα 
από τα πολλά ηχοτοπία 
της παράστασης  
που δημιούργησε  
ο Σκοτ Γκίμπονς.

Πρέπει λοιπόν να ανακα-
λέσουμε τη θηλυκή  
προέλευση της δημιουρ-
γίας, την τέχνη εκείνη  
την «εκκωφαντικά  
ξεχασμένη».

Η μετριασμένη ταχύτητα 
δεν άφηνε μόνο να ακού-
σει κανείς τη μουσική, 
αλλά επέτρεπε  
και να την αισθανθεί.

Oι θεατές

Πρωταγωνιστές 
-

Η απίστευτη

ST
EP

H
AN

 G
LA

GL
A

ST
EP

H
AN

 G
LA

GL
A

Θ
Ω

Μ
ΑΣ

 Δ
ΑΣ

ΚΑ
ΛΑ

ΚΗ
Σ

Της ΕΛΕΝΑΣ ΠΑΠΑΛΕΞΙΟΥ*



 

vegan!
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